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مصیبت معیشت»جهان صنعت« چالش هاي حقوق در بودجه 1403 را بررسي مي کند
خودروباز و بازنده خودرو

یکم- آیا این تحلیل که ایرانیان در داس��تان 
مخ��وف خودرو بازنده بزرگ تاریخی ش��ده اند و 
همه جوره در این داس��تان ضرر می کنند درست 
است و کارشناسان آن را تایید می کنند؟ به نظر 
می رس��د هیچ آدم با انصاف و خردمندی نیست 
که به عمق ژرفای بازنده بودن ایرانیان در مقوله 

خودروسازی ایمان نداشته باشد.

پشت پرده مالیات گیری فزاینده 
محمدصادقجنانصفت

 رفتار شگفت انگیز دولت 
سیزدهم با شهروندان ایرانی 
در داستان بودجه کل کشور 
کارشناس��ان و رس��انه ها و 
حتی رسانه های حکومتی را 
بهت زده کرده است. سازمان 
برنامه ریزی و بودجه بندی کشور گویی با شهروندان 
س��ر لجبازی دارد و می خواهد تلخی  شکس��ت 
در تامین درآمدهای دولت از س��ایر بخش ها را با 
پیروزی بر شهروندان شیرین کند. وزارتخانه های  
اقتصاد و نفت به مثابه دو نهاد پولساز ریالی و ارزی 
بدون اینکه به ایرانیان توضیح دهند چرا نمی توانند 
نس��بت درآمدهای نفت و دیگ��ر درآمدها مثل 
مولد سازی و دیگر بخش های بودجه امسال را برای 
سال بعد حفظ کنند همه بار درآمدی را بر دوش 

شهروندان انداخته اند. 
دول��ت در حالی که افزای��ش مالیات گیری از 
ایرانی��ان را با این توجیه که مالیات های تازه وضع 
شده و شمار مالیات دهندگان افزایش می یابد و تور 
مالیاتی گسترده تر می شود توضیح می دهد که هیچ 
نقطه روشنی از کارنامه امسال نشان نمی دهد. به 
نظر می رسد یکی از پشت پرده های مهم در بخش 
درآمدهای بودجه ۱۴۰۳ بی اعتمادی مردم به خرید 
دارایی های دولت است که ارقام آن به شدت کاهش 
را تجربه خواهد کرد. چرا هیچ گزارش��ی از دلایل 

ناکامی دولت در این باره ارائه نمی شود؟ 
از سوی دیگر کاهش درآمد حاصل از صادرات 
نفت در بودجه که از دو متغیر کاهش میزان صادرات 
و کاهش قیمت هر بش��که نفت به دست می آید 
نیز یکی از پش��ت پرده های افزایش سهم مالیات 
در کل در آمدهای بودجه اس��ت. در این بخش دو 
مقوله وجود دارد: نخست اینکه دولت و نهادهای 
حکومتی بازار نفت در جهان را تیره وتار می بینند و 
احتمال می دهند دولت درگیر تحریم های شدید تر 
در صادرات نفت قاچاق به چین شود. مقوله دوم این 
است که به هر دلیل دست نهاد دولت از درآمدهای 
حاصل از صادرات نفت بسته تر از همیشه است و 
چاله های دیگری برای هزینه کرد درآمدهای صادرات 

نفت کنده شده است. 
دولت سیزدهم توجه ندارد که شهروندان با یک 
حساب و کتاب ساده می فهمند درحالی که دولت 
درآمدهایش از مالیات را ۱۰۰ درصد افزایش داده 
درآمد کارمندان و کارکنان دولت را می خواهد ۱۸ 
درصد افزایش دهد. مقایس��ه این دو عدد و تورم 
دست کم ۴۰ درصدی امسال حقوق بگیران را در 
برابر دولت قرار خواهد داد و این نقطه مستحکمی 
برای اداره اقتصاد اجتماعی درست نمی کند. دولت 
سیزدهم باید برای شهروندان پشت پرده ها را بازگو 
کند تا درجه اعتماد به این نهاد از این میزان نه چندان 

بالای فعلی نیز کمتر نشود.

سرمقاله

یادداشت

نقد روز

چرا افزایش حقوق ها قدرت خرید 
حقوق بگیران را افزایش نمی دهد
غلامرضاکیامهر

در س��ال های بع��د از 
پی��روزی انق��لاب هر یک 
از دولت ه��ا در ابت��دای هر 
س��ال درصدی بر حقوق و 
دستمزد حقوق بگیران شاغل 
و بازنشسته اضافه کرده اند که دولت سیزدهم هم 

از همین قاعده پیروی کرده است ...

شروط اساسی تداوم آتش بس 
در غزه

عبدالرضافرجیراد*
روند آتش بسی که از روز 
جمعه در غزه آغاز شده بنا 
بر چند دلیل کلید خورده 
است. نخست فش��ار افکار 
عمومی جهان که به واسطه 
کشتار غیر نظامیان در غزه بسیار روی این موضوع 
حساسیت نشان داده است. دوم اصرار دولت های 
غربی و به خصوص ایالات متحده که به واس��طه 
میزان کش��ته ها و حجم تخریب صورت گرفته 
در غزه در داخل کش��ورهای خود تحت فش��ار 

قرار دارند.
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قسطی فروشی با  بهره کمرشکن
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ادامه سرمقاله

ادامه یادداشت

چرا افزایش حقوق ها قدرت خرید 
حقوق بگیران را افزایش نمی دهد

... ام��ا حقایق موجود نش��ان می دهند که این 
افزایش سالانه حقوق و دستمزدها کمترین تاثیری 
در افزای��ش قدرت خرید و س��طح رفاه گروه های 
حقوق بگیر جامعه ما نداشته است. البته اصلی ترین 
دلیل بی اثر بودن افزایش حقوق و دس��تمزدها در 
زندگی میلیون ها خانوار حقوق بگیر ایرانی را می توان 
در پیش گرفتن شتابناک نرخ تورم از درصدهایی 
دانست که هرس��اله بر میزان حقوق و دستمزدها 
افزوده می شود که از منظر اقتصادی وجود این همه 
سرعت در رشد نرخ تورم سالانه و نقطه به نقطه در 
جامعه ما را باید در منفی و ناتراز بودن شاخص های 
مهم اقتصادی کشور همچون افزایش بی وقفه حجم 
نقدینگی و رش��د پایه پولی )که کسر بودجه های 
س��نگین دولت ها عامل اصلی آن بوده و در دولت 
سیزدهم به مرحله رکودشکنی رسیده(، پایین بودن 
اسفناک تولید ناخالص داخلی به دلیل کاهش شدید 
نرخ رشد سرمایه گذاری های مولد و اشتغالزا ، بسته 
بودن درهای کش��ور به روی س��رمایه گذاری هایی 
خارجی )یعنی همان سرمایه گذاری هایی که حدود 
چهار دهه پیش کش��ور پر جمعیت و گرسنه چین 
کمونیست را به همت دنگ هسیاپنگ رهبر واقع بین 
و دوراندیش این کشور از فقر و گرسنگی نجات داد 
و چی��ن را به یک ابرق��درت اقتصادی- نظامی در 
جهان تبدیل کرد( دانست، ولی شوربختانه تداخل 
ایدئولوژی و سیاست در تصمیم گیری های اقتصادی 

کشور ما را از این فرصت طلایی محروم کرده است. 
ع��لاوه بر همه اینها عوام��ل دیگری چون بزرگ و 
پرهزینه بودن تشکیلات دیوانسالاری دولت موثر 
هستند؛ همان تشکیلاتی که دامنه آن در کران تا 
کران کشور گسترده شده و به مثابه چاه ویل است 
که هر چه پول و منابع ریالی و دلاری کش��ور در 
آن ریخته می شود پرشدنی نخواهد بود و به دولت 
اجازه نمی دهد بخش��ی از این منابع و درآمدهایی 
را ک��ه از فروش نفت و مالیات  به دس��ت می آورد 
صرف فقرزدایی بی سابقه از چهره  جامعه و افزایش 
س��طح رفاه خانوارهای ایرانی خصوصا خانوارهای 
حقوق بگیر شاغل و بازنشسته کشور کند و دلیلش 
این است که طبیعت اقتصاد دولتی به دولتمردان 
اجازه مشاهده عمق فقر و تنگدستی خانوارهایی که 
با حق��وق ماهانه زندگی می کنند را نمی دهد. این 
درست است که دولت همه ساله درصدی بر حقوق 
کارکنان ش��اغل و بازنشسته خود اضافه می کند و 
کارآفرین��ان و مدیران بنگاه های اقتصادی از نفس 
افتاده بخش خصوصی هم همه ساله باید در حدی 
که دولت تعیین می کند، حقوق و دستمزد کارکنان 
خود را افزایش دهند. همچنان که در عمل شاهد 
و ناظر بوده ایم رقم افزایش حقوق و دستمزدها هر 
اندازه که باشد از پس افزایش نرخ غول تورم موجود 
در اقتصاد ما برنمی آید و تاثیری در افزایش قدرت 
خرید و سطح رفاه گروه های حقوق بگیر جامعه اعم از 
شاغلان و بازنشستگان ندارد. تجمعاتی که همه روزه 
از س��وی کارکنان شاغل و بازنشسته سازمان های 
دولتی و حقوق بگیران تابع قوانین تامین اجتماعی 

در برابر س��ازمان های دولتی در اقصی نقاط کشور 
در اعت��راض به کمی دریافت��ی ماهانه در قیاس با 
افزایش قیمت ها و فشارهای طاقت فرسای معیشتی 
برپا می شود، گواه روشنی بر بی تاثیر بودن افزایش 
سالانه حقوق و دستمزدهاست که متاسفانه مانند 
بس��یاری از دیگر واقعیت های تلخ جاری در سطح 
جامعه از چشم دولتمردان سیاست زده ما که همه 
چی��ز را در تبلیغات و بزرگنمایی کارها و اقدامات 
حوزه مس��وولیت خود جست وجو می کنند، پنهان 
مانده اس��ت. بهره ب��رداری بیش از ح��د تبلیغاتی 
دول��ت و مجل��س از مقوله تصمیم��ات مربوط به 
افزای��ش حقوق و دس��تمزدها ماه ها پیش از آنکه 
این تصمیمات از مرحله ش��ور و بررس��ی بگذرد و 
عملیاتی شود، نمونه ای از همین بزرگنمایی هاست 
که وقتی سیگنال های آن از طریق رسانه ها اعم از 
صداوسیما یا مطبوعات به جامعه منتقل می شود، 
ب��ازار در برابر آن از خود واکنش نش��ان می دهد و 
با توس��ل به انواع ابزارهایی ک��ه در اختیار دارد از 
جمله ابزار احتکار و در انبار نگاه داش��تن کالاهای 
تولیدی یا وارداتی مورد نیاز عمومی مش��ابه کاری 
که خودروس��ازان دولتی و ب��دون رقیب وطنی ما 
سال هاست با دپو کردن خودروهای تولیدی خود در 
پارکینگ های دور از چشم عموم مردم با هدف ایجاد 
کمبود عرضه در بازار و افزایش قیمت، زمینه خنثی 
شدن اثرات درصدهایی را که دولت همه سال ها به 
حقوق و دستمزد ها اضافه می کند فراهم می سازد 
و تنها چیزی که از این افزایش ها نصیب ش��اغلان 
و بازنشستگان می ش��ود تعداد بیشتری کاغذهای 

رنگی به نام اسکناس است که ارزش اعتباری یعنی 
می��زان کالایی که با ارائه آن می توان از بازار تهیه 
کرد، هر س��ال کم و کمتر می ش��ود و تا زمانی که 
مجلسی ها و دولتی ها از موضوع تصمیم مربوط به 
افزایش س��الانه حقوق و دستمزدها به عنوان یک 
اب��زار تبلیغاتی به منظور بزرگنمایی اقدامات خود 
ادامه می دهند با ایجاد بستر و زمینه روانی مناسب 
در ب��ازار عرضه برای افزایش قیمت ها خواس��ته یا 
ناخواسته موجبات گسترش فقر به کاهش قدرت 
خرید و خالی شدن باز هم بیشتر سفره های مردم 
و به تبع آن افزایش تنش ها و بحران های اجتماعی 

را فراهم خواهد کرد.
 تداوم اس��تمرار این آسیب بزرگ معیشتی در 
زندگی خانوارهای حقوق بگیر که درصد بسیار بالایی 
از آنها در زیر خط فقر زندگی می کنند و ریشه های 
آن را تنها باید در سیاس��ت های اقتصادی دولت و 
ناآگاهی اغلب دولتمردان از مقوله خط فقر واقعی 
در کش��ور جس��ت وجو کرد کمتری��ن ارتباط را با 
موضوع تحریم های اقتصادی دارد که به دستاویزی 
برای توجیه تمامی مشکلات اقتصادی کشور برای 
دولت های ما تبدیل ش��ده است ، چه اگر حاکمیت 
ب��ا درک واقعیت ها حاضر به انجام یک رنس��انس 
همه جانبه در سیاست های عمومی کشور نباشد و 
با کوچک سازی تشکیلات دولت و کاهش اساسی 
هزینه ها و ریخت وپاش های آن زمام امور کشور را 
بدون در نظر گرفتن ملاحظات سیاسی و جناحی 
به دست مجموعه ای از مدیران کاردان، پاکدست، 
صاحب فکر و اندیش��ه که شناخت واقعی از دردها 

و مشکلات اقتصادی کشور دارند، نسپارد حتی در 
صورت لغو تحریم های اقتصادی مش��کل ویرانگر 
بالا بودن نرخ تورم و خط فقر که سرچشمه اصلی 
مش��کلات رفاهی و معیش��تی درصد بسیار بالایی 
از جمعیت کش��ور خصوصا حقوق بگیران شاغل و 
بازنشسته که تابعی از آن هستند برطرف نخواهد 
ش��د. تنها در سایه انجام چنین رنسانسی است که 
شرایط لازم برای کوچک سازی تشکیلات دولت و 
کاهش بار سنگین هزینه های آن بر اقتصاد کشور 
فراهم خواهد شد، اقتصاد کشور نفسی تازه خواهد 
کرد نرخ تورم روند کاهشی خواهد گرفت و دولتی 
که زمام امور مملکت را در دست می گیرد، خواهد 
توانست درصد مناسبی از منابع و درآمدهای ملی 
را به افزایش س��طح رفاه و معیشت مردم خصوصا 
حقوق بگیران ش��اغل و بازنشسته جامعه که منبع 
درآمدی به جز همان حقوق ماهانه ندارند، اختصاص 
دهد. رس��یدن به چنین هدفی با وجود تشکیلات 
غول آسای دولتی بسیار پرهزینه و پر از ریخت وپاش 
و درگیر با کسر بودجه های نجومی سالانه که همواره 
در معرض خطر مفاس��د مالی و اقتصادی هم قرار 
دارد امکان پذیر نخواهد بود و غول تورم دورقمی با 
وجود کس��ر بودجه های سنگین مهار نخواهد شد. 
باید گفت که متاس��فانه ح��ال و روز دخل و خرج 
دولت های ما و به تبع آن ناترازی و نابرابری دریافتی 
ماهانه حقوق بگیران م��ا مصداق این بیت معروف 

گلستان سعدی علیه الرحمه است که می فرماید:
بر احوال آن مرد باید گریست

که دخلش بود نوزده خرج بیست

 شروط اساسی تداوم آتش بس 
در غزه

مساله سوم این است که در داخل اسرائیل 
نیز همزمان با انتقادات و اعتراضات خانواده های 
اسرا، دولت نتانیاهو تحت فشار فزاینده ای قرار 
گرفته و در چنین ش��رایطی مقامات اسرائیلی 
احتمال می دادند با تداوم جنگ ممکن اس��ت 
تعدادی از این اس��را کش��ته شوند که این امر 
برای اس��رائیل فاجعه ب��ار خواهد بود. در واقع 
ب��ا توجه به اعتراضات و درخواس��ت هایی که 

خان��واده اس��را و حامیان آنه��ا متوجه دولت 
نتانیاهو کرده اند، اگر تعدادی از آنها در فرآیند 
جنگ کشته می شدند، کار برای دولت اسرائیل 

دشوارتر از قبل رقم می خورد.
در چنین شرایطی سوال مهم این است که 
آیا آتش بس ۴ روزه امکان تداومش وجود دارد 
یا خیر؟ این امر به چند عامل بستگی دارد: اول 
اینکه مذاکراتی که از قبل ش��روع شده بود در 

این چهار روز تا چه میزان به نتیجه برسد؟ 
در این میان اسرائیلی ها فضایی باز کرده اند 
مبنی بر اینکه در ازای آزادی ۱۰ اسیر، یک روز 

آتش بس تمدید شود؛ امری که جای چانه زنی 
و مذاک��ره را برای تداوم بیش��تر آتش بس باز 
می گذارد و تحق��ق این موضوع مدتی وقفه و 
فاصله در جنگ ایجاد می کند که حمله کننده 
بعدی که قاعدتا اسرائیل باشد مجبور می شود 
هزینه ه��ای بیش��تری را در اف��کار عموم��ی 
بین المللی و کش��ورهای جهان پرداخت کند. 
در نتیجه اگر بعد از ۴ روز آتش بس در غزه و 
جنوب لبنان با آزادی بیشتر اسرا همراه شود، 
می توان به تداوم آن طی روزهای آینده امیدوار 
ب��ود. البته در این میان حماس نیز برای ادامه 

آتش ب��س نیاز به ابتکاراتی دارد که در صورت 
عملی شدن آن، اسرائیل تحت فشار بیشتری 

قرار خواهد گرفت.
از س��وی دیگر مساله مهم بعدی سرنوشت 
اداره غزه بعد از جنگ خواهد بود. در این راستا 
شاهد هستیم که برخی منابع از مذاکرات برای 
سپردن اداره غزه به تشکیلات خودگردان خبر 
داده ان��د. این امر به اعتقاد م��ن یک احتمال 
اس��ت؛ یعنی در ش��رایطی که آمریکا، اروپا و 
س��ازمان مل��ل روی این قضیه اص��رار زیادی 
دارند، باید توجه داش��ته باش��یم که محمود 

عباس نیز در حال بررس��ی این موضوع است 
که آیا توان مدیریت غزه را دارد یا خیر؟ به نظر 
می رس��د او همچنین به دنبال این است که از 
غرب و اس��رائیل بر سر چنین موضوعی امتیاز 
بگیرد. بنابراین احتمال دارد با تداوم آتش بس، 
تش��کیلات خودگردان نیز در این قضیه وارد 
شود و آمادگی خود را اعلام کند؛ امری که با 
توجه ب��ه پیچیدگی معادلات موجود، اجرایی 
ش��دن یا نتیجه بخش ب��ودن آن در  هاله ای از 

ابهام قرار دارد.
*دیپلماتپیشینواستاددانشگاه
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بهمناسبتفرارسیدنهفتهبسیج
رزمایش»الیبیتالمقدس«برگزارشد

رزمایش الی بیت المقدس صبح روز گذشته به مناسبت فرارسیدن هفته بسیج و در 
راستای حمایت از مردم مظلوم فلسطین در تهران و برخی مراکز استان ها در سراسر 
کشور برگزار شد. به گزارش خبرگزاری فارس، رزمایش »الی بیت المقدس« ازسوی سپاه 
حضرت محمد رسول الله )ص( به مناسبت فرارسیدن هفته بسیج و در راستای حمایت 
از مردم مظلوم فلسطین تدارک دیده شده بود. این راهپیمایی با شعار رزمایش بزرگ 
و حماسی ۵۰ هزار نفری الی بیت المقدس از تقاطع خیابان های انقلاب و ولیعصر )عج( 
به  سمت دانشگاه تهران در حال برگزاری است. خبرنگاران رسانه های خارجی نیز برای 
پوشش رزمایش »الی بیت المقدس« حضور پیدا کرده اند. گروه های مختلف بسیج تهران 
در حال پیوستن به این رزمایش هستند. جمع آوری خیرات مردمی به ویژه خیرات نان 
برای کمک به مردم غزه در این رزمایش به چشم می خورد. دانش آموزان بسیجی در 
تهران با در دست داشتن پرچم فلسطین و سر دادن شعار مرگ بر اسرائیل در رزمایش 
بیت المقدس حضور یافتند. بسیجی های تهران با پوشیدن کفن، در رزمایش ۵۰ هزار نفری 
»الی بیت المقدس« حضور پیدا کرده و آمادگی خود را برای مبارزه با رژیم صهیونیستی 
اعلام کردند. بسیجیان سراسر کشور نیز با برگزاری رزمایش سراسری بسیج و برپایی 
اجتماعی بزرگ، یک بار دیگر وحدت و همدلی ایران اسلامی را به نمایش گذاشتند. بنابر 
این گزارش بسیجیان در استان های اصفهان، قم، اردبیل، خراسان شمالی، همدان، فارس، 
آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، کرمان، کهگیلویه و بویراحمد و هرمزگان در مراسم 

مشابه در مراکز این استان ها گردهم آمدند.

دبیرشورایعالیانقلابفرهنگی:
احتمالادرآیندهباجنگکوآنتومیمواجهخواهیمبود

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی کشور از ظرفیت های علمی و پژوهشی دانشگاه 
فرماندهی و ستاد آجا بازدید کرد. به گزارش خبرگزاری تسنیم، عبدالحسین خسروپناه 
در این بازدید ضمن ابراز خرسندی از حضور در دانشگاه فرماندهی و ستاد آجا با اشاره 
به نقش ارتش و سپاه در دفاع مقدس گفت: تعامل دو نیروی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی موجب شد تا جنگ به ثمر برسد. او با اشاره به 
بلوغ علمی و پژوهشی دانشگاه فرماندهی و ستاد آجا گفت: پیوند پژوهشگاه ها با دانشگاه 
در این مکان مقدس، تحت یک مدیریت واحد، موجب رشد در بعد معرفتی، پژوهشی 
و تولید علم در این مجموعه شده و این بسیار حائز اهمیت است. خسروپناه با اشاره به 
سابقه دانشگاه فرماندهی و ستاد آجا و اهمیت این دانشگاه، گفت: با عنایت به تجربه عظیم 
و همچنین ظرفیت قابل توجهی که این دانشگاه دارد، باید به حوزه برپایی کرسی های 
ترویجی و نظریه پردازی در این دانشگاه توجه ویژه ای مبذول شود، چراکه باید به مساله 
نظریه پردازی در بعد نظامی، امنیتی و دفاعی اهمیت بدهیم و به این عرصه مغفول مانده 
ورود داشته باشیم. او با تاکید بر این نکته که امروزه مفاهیم دینی باید در پیوند تئوریک 
با مفاهیم مدرن استفاده شود، گفت: مفاهیم جدیدی چون جنگ شناختی را در حوزه 
نظامی داریم که می توان این مفهوم را با عنوان جهادشناختی در حوزه دینی مطرح کرد. 
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: پژوهشگاه دفاع مقدس در دافوس آجا که میراث 
دفاع مقدس را روایت و تبیین می کند، علاوه بر ثبت خاطرات و روایات دفاع مقدس و 
مستندنگاری آن، باید به تحلیل و کشف تجربیات و در حقیقت تجربه نگاری نیز بپردازد و 
در گام بعدی این تجربیات را به نظریه تبدیل کند. او با اشاره به فناوری های جدید از جمله 
هوش مصنوعی و جنگ کوآنتومی در جهان گفت: در آینده احتمالا با جنگ کوآنتومی 
مواجه خواهیم بود که از هوش مصنوعی در این عرصه استفاده می شود. لذا ضرورت دارد 
درخصوص راه اندازی نشست ها و میزهای بررسی جنگ کوآنتومی اقدامات لازم به عمل آید. 
در ادامه خسروپناه و هیات همراه از دستاوردهای علمی و پژوهشی و همچنین ظرفیت ها و 

امکانات دانشگاه فرماندهی و ستاد آجا و موزه جنگ این دانشگاه بازدید کردند.

وزیرخارجهبااشارهبهمحتوایپیامهایکاخسفید
آمریکاخواهانگسترشدامنهجنگغزهنیست

وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران در مصاحبه با الجزیره اعلام کرد: امیدوار هستیم 
که این آتش بس موقت آغازگر توقف جنایت های رژیم صهیونیستی باشد. به گزارش ایسنا، 
حسین امیرعبداللهیان خاطرنشان کرد: اگر حمایت های آمریکا از اسرائیل نبود، اسرائیل 
نمی توانست به این جنگ ادامه دهد. امیر عبداللهیان تصریح کرد: رییس جمهوری ایران 
ابتکار عملی را به همراه رهبران کشورهای اسلامی و بریکس برای توقف جنایت های این 
جنگ کلید زد. او تاکید کرد: ما پیام هایی را از جانب طرف آمریکایی دریافت کردیم که 
محتوایش این بود که آنها خواهان گسترش دامنه جنگ نیستند. او تصریح کرد: آمریکا 
اشتباه فکر می کند که می تواند بدون بازگشت فلسطینی ها، تصمیمی را در مورد اینکه 
چه کسی اداره غزه را بر عهده بگیرد، اتخاذ کند. وزیر خارجه جمهوری اسلامی در ادامه 
مصاحبه با الجزیره عنوان داشت: پاسخ ما به آمریکایی ها این بود که آنها با حمایت شان از 
اسرائیل و انتقال سلاح به آن، باعث گسترش دامنه جنگ می شوند. او افزود: راه حل در 

غزه را مردم فلسطین و مقاومت فلسطین تعیین می کنند.

سفروزیرخارجهبهمنطقهپایانیافت
بازگشتامیرعبداللهیانازلبنانوقطربهتهران

وزیر امور خارجه که اواخر هفته جاری برای دیدار با مقامات لبنانی و قطری به این 
دو کشور سفر کرد، در حالی دوحه را ترک کرد که از صبح روز جمعه آتش بش موقت 
در غزه آغاز شده است. به گزارش ایسنا، رایزنی های حسین امیرعبداللهیان در سفر به 
دو کشور مهم و تاثیرگذار درباره موضوع فلسطین و جزئیات آتش بس بود. چهارشنبه 
هفته جاری با میانجی گری قطر توافقی میان رژیم اسرائیل و حماس به دست آمد که 
در مرحله اول اسرا میان جنبش حماس و رژیم صهیونیستی تبادل می شوند. این توافق 
شامل آزادسازی ۵۰ زن و کودک در غزه در مقابل آزادی تعدادی از اسرای فلسطینی از 
زندان های رژیم صهیونیستی است. از جمله کسانی که در مرحله اول توافق آزاد خواهند 
شد، سه شهروند آمریکایی شامل دو زن و یک دختر بچه سه ساله هستند. قرار بود اجرای 
آتش بس و تبادل زندانیان از روز پنجشنبه آغاز شود، اما به دلیل عدم توافق بر سر برخی 
جزئیات به تاخیر افتاد که به نظر می آید رایزنی های وزیر امور خارجه کشورمان با مقامات 
لبنانی، گروه های فلسطینی، مقامات قطری و رییس دفتر سیاسی جنبش حماس در 
این چارچوب بوده است. گفته می شود از عصر جمعه تبادل اسرای متقابل انجام می شود. 
حسین امیرعبداللهیان در سفر به لبنان با مقامات و شخصیت های لبنانی از جمله نبیه 
بری، نجیب میقاتی، سید حسن نصرالله و تعدادی از نمایندگان گروه های فلسطینی مقیم 
بیروت دیدار کرد. رییس دستگاه دیپلماسی ایران همچنین پنجشنبه به دوحه سفر کرد 
و ضمن دیدار با نخست وزیر این کشور با اسماعیل هنیه که در این کشور اقامت دارد، 
دیدار کرد. این برای سومین بار در پنجاه روز گذشته است که وزیر امور خارجه کشورمان 

با رییس دفتر سیاسی حماس دیدار می کند.

باحضورفرماندهنیرویدریاییارتشانجامشد
رونماییاز»اقتدار360«و»دنابرقلهاقیانوسها«

با حضور امیر دریادار شهرام ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش، از کتاب های » اقتدار ۳۶۰« 
و »دنا بر قله اقیانوس ها« رونمایی شد. به گزارش خبرگزاری فارس، کتاب »اقتدار ۳۶۰« نوشته 
امیر دریادار شهرام ایرانی و کتاب »دنا بر قله اقیانوس ها« با قلم امیر دریادار شهرام ایرانی و 
امیر دریادار دوم عبدالله معنوی رونمایی شدند. کتاب »اقتدار ۳۶۰«، با نگاهی تبارشناسانه 
به ماموریت های دریایی نیروی دریایی ارتش در آب های آزاد، تمرکز موجز اما کاملی بر 
ماموریت ناوگروه ۸۶ دارد. اشارات مختصر اما مفید و مستند تاریخی کتاب به موضوعاتی 
مانند تاریخچه نیروی دریایی از دوران باستان تا امروز، اهمیت راهبردی منطقه خلیج فارس 
و ضرورت حضور و انجام ماموریت های شناورهای نیروی دریایی در آب های فراسرزمینی، 
نحوه آماده سازی و تجهیز ناوشکن دنا و ناوبندر مکران و وقایع و اتفاقات مرتبط با ناوگروه۸۶، 
از جمله تحریم شدن هر دو شناور دنا و مکران، نحوه تامین سوخت و تغذیه کارکنان، انجام 
عمل های متعدد جراحی در حین انجام ماموریت دریایی و موضوعات متعدد دیگر، در مدت 
زمان نزدیک به ۹ ماه در این کتاب آمده و آن را خواندنی تر کرده است. کتاب »دنا بر قله 
اقیانوس ها« دیگر کتاب رونمایی شده، همان طور که از عنوان کتاب برمی آید، درباره ناوشکن 
دنا از شناورهای کلاس موج است که پس از جماران، دماوند و سهند ساخته شد و خرداد 
۱۴۰۰، در بندرعباس به ناوگان نیروی دریایی ارتش ایران در بندرعباس پیوست. نکته جالب 
توجه این است که ماموریت ناوگروه ۸۶، نخستین حضور ماموریتی بلندمدت و محک جدی 
 دنا در آب های آزاد بود و این شناور رزمی، تا پیش از این تنها در رزمایش مرکب دریایی آیونز 

)آیمکس ۲۰۲۲( شرکت کرده بود.

خبر

گروهسیاسی-پرونده هسته ای و فعالیت های 
موشکی جمهوری اس��لامی یا آن طور که اروپا و 
آمریکا مدعی هستند، »اقدامات سیاسی-نظامی 
بی ثبات کننده جمهوری اسلامی« از یک سو و مسائل 
و موضوعات سیاسی، مدنی و فرهنگی داخلی ایران 
که حاکمان آمریکایی و اروپایی معمولا در بحث 
از »پرونده حقوق بشری ایران« به آن می پردازند، 
احتمالا دو س��رفصل کلیدی و مهم مس��ائل و 
موضوعاتی هستند که رویارویی و نزاع جامعه جهانی 
و جمهوری اسلامی را شکل می دهند. این در حالی 
است که دست کم به باور طیفی از نیروهای سیاسی 
در ایران، مش��کل اصلی ایالات متحده و متحدان 
اروپایی اش با تهران، همان بحث نخست است و به 
تعبیر مسوولان دولت جمهوری اسلامی، »قدرت 
دفاعی ایران« است و آن بخش از عملکرد جمهوری 
اسلامی که تحت عنوان »مسائل حقوق بشری« 
هر از گاهی مورد انتقاد آمریکا و اروپا قرار می گیرد، 
صرفا بهانه ای است که واشنگتن و پایتخت های 
کشورهای اروپایی متحد ایالات متحده، با دستاویز 
قرار دادن آن، عملا در راستای هدف اصلی شان که 
همان تضعیف قدرت دفاعی و بازدارنده جمهوری 

اسلامی است، گام برمی دارند.
فارغ از داوری و راستی آزمایی ادعای طرفین این 
نزاع اما آنچه حالا در واپسین هفته های سال جاری 
میلادی، بار دیگر این دو بحث اساسی در ارتباط 
با »پرونده هسته ای« و »عملکرد حقوق بشری« 
جمهوری اسلامی را به موضوع بحث این کشورهای 
خارجی، به ویژه اروپایی ها تبدیل کرده، همزمانی 
برگزاری دو نشستی است که در این دو، سه روز 
گذشته برگزار شده است. بنابر این گزارش، در حالی 
که نشست یک هزار و ششصد و هفتاد و چهارم 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی از صبح 
روز چهارشنبه هفته ای که گذشت، آغاز شد و تا روز 
گذشته نیز ادامه یافت، پارلمان اروپا در اجلاسیه اخیر 
خود که صبح روز پنجشنبه هفته گذشته برگزار شد، 
با صدور قطعنامه ای علیه جمهوری اسلامی، نسبت 
به وضعیت حقوق بشر در ایران موضع گیری کرد. 
بدین ترتیب در حالی که همزمان با دومین روز از 
نشست چندروزه شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، پارلمان اروپا تشکیل جلسه داده بود، 
این نهاد در قطعنامه ای علیه تهران، دولت جمهوری 
اس��لامی را به دلیل برخی مسائل ادعایی حقوق 
بش��ری محکوم کرد و در ادامه بار دیگر خواستار 
قرار گرفتن نام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
فهرس��ت گروه های تروریستی اتحادیه اروپا شد. 
بنابر این قطعنامه که با ۵۱۶ رای موافق، ۲۷ رای 
ممتنع و تنها ۴ رای مخالف به تصویب رس��ید، 
آنچه »سیاس��ت گروگان گیری از س��وی ایران« 
نامیده شد، محکوم و از اتحادیه اروپا خواسته شده 
نسبت به اتخاذ راهبردی مشترک برای مقابله با این 
سیاست ادعایی، آن هم از طریق تشکیل »یک گروه 
ضربت« اقدام کند. قانونگذاران اروپایی که دی ماه  و 
اسفندماه سال گذشته نیز در واکنش به اعتراضات 
گسترده سال ۱۴۰۱ و ماجرای مسمومیت سریالی 
دختران دانش آموز ایرانی، قطعنامه هایی را با هدف 

اعمال فشار بر ایران و افزودن نام سپاه به فهرست 
سازمان های تروریستی اتحادیه اروپا به تصویب 
رسانده بودند، در قطعنامه جدیدشان ضمن تاکید 
بر لزوم آزادی بی قید و شرط زندانیان سیاسی ایرانی، 
علاوه بر تکرار درخواست قرار گرفتن نام سپاه در 
فهرست سازمان های تروریس��تی اتحادیه اروپا، 
خواسته پیشین خود مبنی بر تحریم ابراهیم رییسی 

به دلیل مسائل حقوق بشری را تکرار کرده اند.
اما در شرایطی که رییس و سخنگوی دستگاه 
دیپلماس��ی جمهوری اس��لامی به رغم ماهیت 
غیرالزام آور و صرفا پیشنهادی تصمیم های پارلمان 
اروپا، در گذشته به دفعات نسبت به آنچه مداخله 
در امور داخلی ایران عنوان کردند، به این مواضع 
پارلمان اروپا واکنش نشان داده بودند، روز گذشته 
نیز سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
به این قطعنامه غیرالزام آور پارلمان اروپا واکنش نشان 
داد. ناصر کنعانی به رغم آنکه تصمیم گیری در اتحادیه 
اروپا توسط نهادی دیگر موسوم به شورای اروپا انجام 
می گیرد، مفاد مندرج در قطعنامه اخیر پارلمان اروپا 
را برآمده از رویکرد مخرب برخی جریان های اروپایی 
نسبت به جمهوری اسلامی دانست و آن را محکوم 
کرد. او که این قطعنامه را نشان دهنده »سردرگمی 
بعضی طرف ه��ای اروپایی در برابر واقعیت اقتدار 
توأم با استکبارستیزی جمهوری اسلامی« توصیف 
کرد، در ادامه به بانیان و تنظیم کنندگان این گونه 
قطعنامه های ضدایرانی توصیه کرد که با اصلاح 
رفتارها و سیاس��ت های غلط و شکس��ت خورده 
قبلی در قبال دولت و ملت ایران، سیاست تعامل و 
همکاری سازنده مبتنی بر احترام و منافع متقابل را 
در پیش گیرند.اما شاید آنچه همزمان با صدور این 
قطعنامه پارلمان اروپا، به واقع در روابط دولت های 
اروپای��ی و جمهوری اس��لامی حائز اهمیت بود، 
مواضعی بود که ازس��وی شماری از دیپلمات ها و 
س��فیران اروپایی و آمریکایی در جریان برگزاری 

نشست شورای حکام آژانس اتخاذ شد؛ نشستی 
که در آن، س��فیران آمری��کا و اتحادیه اروپا طی 
سخنانی جداگانه، ادعاها و اتهام هایی را علیه برنامه 
هسته ای جمهوری اسلامی مطرح کرده و نسبت 
به تداوم پیشرفت های هسته ای ایران ابراز نگرانی 
کردند. چنانکه سفیر و نماینده دائم اتحادیه اروپا نزد 
سازمان های بین المللی مستقر در وین در بخشی از 
سخنانش در روز نخست این نشست، مدعی شد 
که »اتحادیه اروپا به عن��وان یک اولویت امنیتی 
کلیدی، به سرمایه گذاری دیپلماتیک و سیاسی برای 
تضمین عدم دستیابی ایران به سلاح هسته ای ادامه 
خواهد داد و همچنان به برجام متعهد است.« کارل 
هالگارد همچنین با ابراز تاسف نسبت به اقدامات 
اخیر جمهوری اسلامی در راستای کاهش تعهدات 
هسته ای در چارچوب برجام، تاکید کرد: »از این 
جهت، خطر بحران گسترش سلاح های هسته ای 
در منطقه بیشتر شده است.« او گفت: »اتحادیه اروپا 
عمیقا نگران گزارش های متوالی آژانس بین المللی 
انرژی اتمی است که شتاب نگران کننده ای را درباره 
برنامه هسته ای ایران گزارش می کند. اقدامات ایران 
که هیچ توجیه غیرنظامی معتبری ندارد، خطرات 
مرتبط با اشاعه سلاح های هسته ای بسیار مهمی را 
به همراه دارد و نگرانی های شدیدی را در مورد انگیزه 
ایران ایجاد می کند.« سفیر اتحادیه اروپا در بخش 
دیگری از اظهاراتش، نسبت به لغو مجوز شماری از 
بازرس های آژانس بین المللی انرژی اتمی از سوی 
جمهوری اس��لامی، واکنش نشان داد و خواستار 
آن ش��د که ایران، اقدامات به گفته او، »تاسف آور 
یکجانبه و سیاسی« را که به طور مستقیم بر توانایی 
آژانس برای انجام موثر فعالیت های راستی آزمایی 
خود در ایران تاثیر می گذارد، متوقف کند.  هالگارد 
همچنین گفت: »قویا از ایران می خواهیم که مسیر 
فعالیت های هسته ای خود را تغییر دهد، بدون فوت 
وقت به تعهدات سیاسی خود در زمینه عدم اشاعه 

هسته ای بازگردد و اجرای کلیه اقدامات نظارتی و 
راستی آزمایی مرتبط با برجام و همچنین پروتکل 
الحاقی را از سر بگیرد.« این در حالی بود که سفیر 
و نماین��ده دائم ایالات متحده نزد س��ازمان های 
بین المللی مستقر در وین طی سخنانی ادعا کرد 
که پیشرفت های اتمی ایران »هیچ هدف صلح آمیز 
معتبری« را دنبال نمی کند. لورا هولگیت با تکرار 
ادعاهای پادمانی خواستار همکاری کامل ایران با 
آژانس شد و گفت: »همکاری ناکافی ایران با آژانس 
به طورکلی غیرقابل  قبول و بسیار دور از انتظارات 

ذکرشده توسط مدیرکل و شورای حکام است.«
شاید شدیدترین موضع و واکنش به اقدامات 
اخیر جمهوری اسلامی در راستای کاهش تعهدات 
هسته ای در چارچوب برجام در بیانیه تروئیکای 
اروپا مطرح ش��د. زمانی که س��ه کشور انگلیس، 
فرانسه و آلمان در بیانیه ای مشترک در ادامه این 
نشس��ت، پس از تکرار ادعاها و اتهام زنی ها علیه 
برنامه صلح آمیز هس��ته ای ایران مدعی ش��دند: 
»پیشرفت های هسته ای ایران به طور قابل توجهی 
به امنیت بین المللی آسیب می زند و معماری جهانی 
منع اشاعه را تضعیف می کند.« این سه کشور اروپایی 
ضمن تاکید بر همراهی با شرکای بین المللی خود 
برای رسیدن به بهترین راه  حل درخصوص آنچه 
»رف��ع تردیدهای فزاینده در مورد ماهیت برنامه 
هسته ای ایران« خواندند، خواستار این شدند که 
جمهوری اسلامی فعالیت های هسته ای خود را 
کاهش دهد و گام های س��ریع و معن��اداری را در 
راستای احیای سطح همکاری مورد توافق با آژانس 
برای راستی آزمایی و نظارت موثر بردارد. تروئیکای 
اروپایی با چشمپوش��ی از دلایل اصلی وضعیت 
فعلی برجام ادعا کردند: »بدون قید و شرط از ایران 
خواسته ایم تا پایبندی کامل خود را به برجام از سر 
بگیرد.« این سه کشور اروپایی عضو برجام با یادآوری 
اینکه »پیش تر تصمیم گرفته اند لغو تحریم ها علیه 

جمهوری اس��لامی را ادامه ندهند«، به لغو مجوز 
شماری از بازرسان آژانس نیز واکنش نشان داده و 
آورده اند: »تصمیم ایران برای حذف بازرسان با تجربه 
در ماه سپتامبر، مستقیما و به طور جدی بر توانایی 
آژانس برای انجام موثر فعالیت های راستی آزمایی 
خود در ایران، به ویژه در تاسیس��ات غنی س��ازی 
تاثیر می گذارد.«این در حالی بود که به دنبال انتشار 
گزارش های مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به شورای حکام در ۱۵ نوامبر ۲۰۲۳، نمایندگی دائم 
جمهوری اسلامی ایران نزد دفتر سازمان ملل متحد 
و دیگر سازمان های بین المللی مستقر در وین، نظرات 
و ملاحظات خود را در قالب یادداشت توضیحی و در 
واکنش به گزارش های پادمانی و برجامی مدیرکل 
آژانس اعلام کرد. بنابر این یادداش��ت توضیحی 
مفصل و کارشناسی که در ۳۰ بند و سرفصل مجزا 
تدوین شده، جمهوری اسلامی تاکنون همکاری 
کامل خود را در چارچوب موافقتنامه پادمان جامع 
با آژانس ارائه کرده است. در بخش جمع بندی این 
یادداشت مفصل آمده: »جمهوری اسلامی بار دیگر 
بر اهمیت و ارزش همکاری گسترده با آژانس تاکید 
می کند. این همکاری سازنده نباید به دلیل منافع 

سیاسی کوته بینانه تضعیف شود.«
این تنها دیپلمات های ایرانی نبودند که نسبت 
به این بیانیه تروئیکای اروپایی واکنش نشان دادند. 
چنانکه صبح روز گذش��ته سفیر و نماینده دائم 
روسیه نزد سازمان های بین المللی مستقر در وین 
در سخنانی در این رابطه اعلام کرد که مسکو از 
ایالات متحده و گروه تروئیکای اروپایی می خواهد 
به برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( درباره برنامه 
هس��ته ای ایران بازگردند. تهران- ایرنا- میخائیل 
اولیان��وف در حالی خواس��تار این ش��ده که این 
کشورها به جای تلاش برای از مسیر خارج کردن 
یا ممانعت از تعاملات بین ای��ران و آژانس انرژی 
اتمی، بر احیای برجام تمرکز کنند که در عین حال 
تاکید کرده به نوبه خود شرایط مساعدی را برای 
تهران برای واکنش متقابل ایجاد می کند. هم زمان 
نماینده آمریکا نزد سازمان های بین المللی در وین 
اعلام کرد که دولت این کشور یک میلیون یورو از 
هزینه فعالیت های نظارتی و راستی آزمایی آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در ایران را تقبل کرده است. 
لارا هولگ یت که در بیانیه ای به این مهم اش��اره 
کرد، یادآور شد: »می دانیم که آژانس برای اجرایی 
کردن این هدف به ۲/۲ میلیون یورو نیاز دارد و به 
همین دلیل، از کشورهای عضو که امکان آن را دارند، 
می خواهیم کمبود ۱/۲ یورویی را جبران کنند.« 
با این همه مقام های جمهوری اس��لامی همواره 
تاکید کرده اند که اقدامات متقابل هسته ای ایران 
بازگشت پذیرند و در صورت اجرایی شدن تعهدات 
طرف مقابل به حالت قبل باز خواهند گشت. ایران 
همچنین گفته در صورت��ی که طرف مقابل در 
مذاکرات وین اراده سیاسی لازم را برای انجام دادن 
توافقی جهت احیای اجرای برجام نشان دهد، آماده 
خواهد بود با »حسن نیت« توافقی را برای لغو تمامی 
تحریم ها در وین نهایی کند که تامین کننده منافع 

ملی ایران باشد.
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»جهانصنعت«- حدود س��ه ماهی بیشتر تا برگزاری 
انتخاب��ات مجلس دوازدهم باقی نمانده و در ش��رایطی که 
ردصلاحی��ت گس��ترده کاندیداهای این انتخابات توس��ط 
هیات های اجرایی وابس��ته به دولت انقلابی با واکنش های 
انتقادی گسترده مواجه شده، ادامه سختگیری های اجتماعی 
و فرهنگی به نحوی دیگر نگرانی ناظران نسبت به کاهش میزان 
مشارکت شهروندان در این انتخابات را دوچندان کرده  است؛ 
وضعیتی که باعث شده حالا نه تنها اصلاح طلبان نسبت به این 
اوضاع گلایه کنند، بلکه حتی برخی اصولگرایان میانه رو نیز 
زبان به انتقاد بگشایند و خواستار تجدیدنظر مسوولان در این 
روش های سختگیرانه شوند، چنانکه حالا در یکی از آخرین 
اظهارنظرها، یک نماینده ادوار مجلس که به عنوان چهره ای 
اصولگرا و از نیروهای سیاسی نزدیک به رییس مجلس پیشین 
شناخته می شود، خواستار توجه بیشتر دولت انقلابی به مسائل 
معیشتی مردم شده و طرح انتقادی مشابه علیه مجلس کنونی 
گفت��ه »مچِ پای زنان برای مجلس انقلابی مهم تر از ش��کم 
مردم است!« غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی که در این رابطه 
با خبرآنلاین به گفت وگو نشسته، با اشاره به میزان مشارکت 
در دو انتخابات پیشین، نسبت به میزان مشارکت در انتخابات 
پیش رو هشدار داده و می گوید: »نمی شود یک نفر فقط با ۴ 
هزار رای، نماینده مردم در مجلس شود و به جای ۸۵ میلیون 
نف��ر اظهارنظر کند.« هم زمان محمد عطریانفر که از جمله 
اعضای ارش��د حزب کارگزاران سازندگی است، در اظهاراتی 
در این رابطه، با انتقاد نسبت به اینکه »مجلس فرصت حضور 
در انتخابات را از اصلاح طلبان گرفته«  گفته: »عقلای سیاست 
انتظار دارند شورای نگهبان از ردصلاحیت شدگان رفع ظلم 

کند.« این عضو ش��ورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی 
می گوید: »با توجه به شرایط عمومی انتخاباتی وضعیت برای 
دولت مطلوب است و علی القاعده مجلس آینده در گام اول 
همسو و همراه با دولت است، البته هر اندازه یکپارچه باشند 
در فرآیند اجرای تکالیف قانونی خود دچار اختلاف خواهند 
شد.« او همچنین با اشاره به آنچه در خصوص تلاش دولت 
ب��رای حذف منتقدان در انتخاب��ات مجلس پیش رو مطرح 
شده، می گوید: »حقیقت این است آقایانی که پشت صحنه 
انتخابات مجلس آینده هستند، از همین الان اظهارنظر کردند 
که مجلس تماما اصولگراست، معنی این رفتار و رویکرد چنین 
اس��ت که از قس��مت بزرگ قاطبه نیروهای اصلاح طلب که 
رویکردی به س��مت توسعه دارند، در مجلس آینده محروم 
خواهیم بود و تبعا چنین مجلس��ی خود به خود فرصت را 
از نیروی منتقدی که بخواهد متفاوت از اندیشه اصولگرایی 
برای اداره کشور نکته و نظری داشته باشد، گرفت.« عطریانفر 
همچنین در واکنش به این پرسش که چرا دولت انقلابی و 
مشخصا ابراهیم رییسی هیچ اظهارنظری درباره ردصلاحیت 
گس��ترده کاندیداها نداش��ته، می گوید: »با توجه به شرایط 
عمومی وضعیت انتخابات آینده برای دولت مطلوب است و 
علی القاعده مجلس آینده در گام اول همسو و همراه با دولت 
است، البته هر اندازه یکپارچه باشند در فرآیند اجرای تکالیف 
قانونی خود دچار اختلاف خواهند شد و نوعی فراکسیون هم 

مجددا بر مجلس حاکم خواهد شد.«

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی با انتقاد نسبت به عملکرد 
دولت و مجلس انقلابی می گوید: »مجلس یا پارلمان ایران، 
ستونی از نظام است، اما متاسفانه یک واقعیت انکارناپذیر است 
که این مجلس نتوانسته از حقوق خودش دفاع کند، چه برسد 
به حقوق مردم.« او گفته است: »نهادهای قانونی موازی مانند 
شورای انقلاب فرهنگی به مسائل ورود و حتی کنکور را عوض 
کرده و شورای عالی فضای مجازی برای خودش رفته صیانت از 
اینترنت را یک کار دیگر کرده، عفاف و حجاب هم یک داستان 
دیگر شده است.« شرایطی که به باور این نماینده ادوار مجلس، 
باعث شده وقتی »دولت لایحه می آورد و این لایحه در مجلس 
دچار مشکل می شود، آن را می برد و از طریق شوراهای عالی 
تصوی��ب  می کند.« او ک��ه ناتوانی مجلس در دفاع از جایگاه 
پارلمان را مهم ترین ضعف این نهاد در دوره کنونی می داند، 
می گوید: »دومین ضعف مجلس یازدهم این است که اصلا 
توجهی به مسائل و مشکلات واقعی مردم نکرد. مچ پای زنان 
برای این نمایندگان خیلی مهم تر از شکم مردم است و اینها 
عاملی شد که مردم از مجلس ناامید شدند. ضمن اینکه مجلس 
نتوانست دولت را پای کار بیاورد و حقوق مردم را استیفا کند. 
اصلا مردم دیگر ذهنیت سابق نسبت به مجلس قوی ندارند 
و تصور می کنند دیگر یک مجلس قوی شکل نخواهد گرفت. 
در اصل مجلس یازدهم یک ضربه تاریخی سنگین به ذهنیت 
مردم نسبت به پارلمان زد و برطرف کردن این ذهنیت نیاز 
به تشکیل مجلسی قوی دارد.«جعفرزاده ایمن آبادی همچنین 

با انتقاد نسبت به محافظه کاری بیش از اندازه مجلس انقلابی 
نسبت به عملکرد دولت انقلابی می گوید: »این مجلس حتی 
یک بار به دولت نگفت که بالای چشم شما ابروست! در صورتی 
که بر اساس قانون اساسی، ما تقسیم قوا داریم. تاکید این است 
که دعواها و تنش های بی خود نباشد؛ نه اینکه مجلس، نظارت 
خودش را رها کند اما مجلس یازدهم کار نظارتی و دولت را 
رها کرد و دولت رییسی هم هر کاری دلش خواست انجام داد 
و تاوانش را هم مردم دادند.« او با بیان اینکه »عدم مشارکت 
مردم به جز این مسائل، یک ریشه اقتصادی هم دارد«، گفته 
است: »چون مردم می گویند ما فقیرتر و بیچاره تر شدیم، اما 
کس��ی نبود که از ما دفاع کند. دولت با حذف یارانه دلار ۴ 
هزار و ۲۰۰ تومانی، حذف یارانه نان و ... ما را بدبخت کرد و 
باعث فقر و بیکاری ش��د، آمارهای دروغ و خلاف واقعی که 
می دهد و نمایندگانی هم که جرأت اظهارنظر ندارند، یعنی عدم 
کنترل دولت و ضعف دولت، دوم هم ضعف خود مجلس.« او 
همچنین با بیان اینکه »بسیاری از افرادی که دارای صلاحیت 
و وجهات نزد مردم بودند، ثبت نام نکردند زیرا فرصت رایزنی ها 
داده نشد«، گفت: »الان هم اگر تغییری در روند ردصلاحیت 
کاندیداها به وجود بیاید و شورای نگهبان سخت گیری نکند 
و کمک کند تا این عده بیایند تا فضای انتخابات گرم شود، 
شاید تغییری ایجاد شود.« جعفرزاده ایمن آبادی همچنین با 
بیان اینکه »فضای انتخاباتی حتی یخ زده هم نیست، بلکه سوپر 
یخ زده است«، می گوید: »مردم به مجلس، دولت و خبرگان 
امید ندارند. مردم امید ندارند. خود این نهاد و این ستون نظام 
)مجلس شورای اسلامی( آسیب دیده و این از مشکلات است. 

این ستون باید ترمیم شود و بحث افراد و اجزا نیست.«

یك فعال حزبی اصلاح طلب و یك نماینده ادوار اصولگرا نسبت به ردصلاحیت کاندیداها انتقاد کردند

آسیببهنهادپارلمان،ضربهبهامیدملت

تا انتخابات

همزمان با قطعنامه تازه پارلمان اروپا، تروئیکا نسبت به لغو مجوز بازرسان آژانس واکنش نشان داد

اروپا علیه ایران؛ از حقوق بشر تا برجام

چهره

خدافرمودبسیجیشدنفضلخداست
بسیجکرهزمینرافرامیگیرد

مه�ر-احم�دعلماله�دیام�امجمعهمش�هد:
»خداوند در قرآن می فرماید بسیجی شدن فضل خداست و به هر که بخواهد، 
می دهد. پیامبر پس از نزول آیه ای در مورد ویژگی های بسیج، خطاب به سلمان 
فارسی فرمودند قومی که خداوند در موردشان صحبت کرده ، از ملت تو است، 
یعنی آن روز، بسیج ایران را به عنوان مصداق این آیه اعلام کرد. فرهنگ  بسیجی 
 از کش��ور ما آغاز و به دنیا صادر شد. اول تمام دنیا بسیجی می شوند و سپس

 امام زمان)عج( ظهور می کنند. به زودی بسیج، کره زمین را فراخواهد گرفت.«

روحانیتبایدبهوظیفهاشعملکند
جوانانراازدینفراریندهیم

ایس�نا-ص�ادقآملیلاریجان�یرییسمجمع
تشخیصمصلحتنظام:»روحانیت باید تلاش کند که به وظیفه خود 
عمل کند. هدایت مساله غریبی نیست. اگر کسی شبهه دارد، با مهربانی جواب 
دهید که این هدایت است. دعوت اسلام باید چنین باشد که نسل جدید 
س��وال دارد و س��وال هم دعوا ندارد. باید با فکر و تدبیر، سوال را فهم کرد و 
مساله را طرح و اسلام را تعریف کرد و اسلام و دین را شناساند. جوانان را 

از دین فراری ندهیم.«

غربیهابهغارتتانقانعنیستند
وحجابتانراهمتغییرمیدهند

فارس-حسنرحیمپورازغدیعضوشورایعالی
انقلابفرهنگی: »غربی ها تثبیت کردند نژاد اروپایی که بعدها آمریکایی ها 
و صهیونیست ها از دلش بیرون آمدند، ذاتا ارباب جهان هستند و باید هم 
باشند و کار بقیه هم نوکری آنهاست. اگر هم شروع به اثبات کردید، ترورتان 
می کنند. اینها }غربی ها{ به غارت شما قانع نیستند، زبان و لباس و حجاب تان 
را تغییر می دهند و به این هم قانع نیستند، بلکه به شما یاد می دهند که 

چگونه خودتان را تحقیر کنید.«
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پرسش روز

خودروبازوبازندهخودرو
یکم- آیا این تحلیل که ایرانیان در داستان مخوف خودرو بازنده بزرگ تاریخی 
شده اند و همه جوره در این داستان ضرر می کنند درست است و کارشناسان آن 
را تایید می کنند؟ به نظر می رسد هیچ آدم با انصاف و خردمندی نیست که به 

عمق ژرفای بازنده بودن ایرانیان در مقوله خودروسازی ایمان نداشته باشد.
دوم- می شود کمی توضیح بیشتر درباره بازنده بودن تاریخی شهروندان 
ایرانی داده ش��ود؟ ببینید بیش از ۴۵ س��ال اس��ت ایرانیان روی خودروهای 
ارزان قیمت با کیفیت را ندیده اند. ایرانیان بیش از ۳۰ سال است یا انواع پژو های 
از مد افتاده را با بیشترین قیمت می خرند یا پرایدهایی که تاریخ تولید آنها سپری 

شده است. تعرفه های بالا و انحصار در تولید، ایرانیان را بازنده کرده است. 
سوم-بنابراین باید حرف وزیر صنعت که می گوید خودروسازان ایرانی به 
جای اینکه خودروساز باشند خودروباز هستند، درست است؟ بله، اما این داوری 

نصف واقعیت است. خودروبازها اما برنده اند و خریداران خودرو بازنده.

بودجهعلیهحقوقبگیران
تس�نیم- نگاه��ی به جزئیات لایح��ه بودجه ۱۴۰۳ نش��ان می دهد 
س��ازوکارهای افزایش حقوق و وصول مالیات به ضرر اقش��ار حقوق بگیر 

تنظیم شده است. 
 یکی از برجس��ته ترین نکات بودجه ۱۴۰۳ افزایش قابل توجه س��هم 
درآمدهای مالیاتی از س��رجمع منابع لایحه تدوین ش��ده توسط دولت و 
سازمان برنامه و بودجه است. نگاهی به جدول سقف درآمدهای دولت نشان 
می دهد در حالی که درآمدهای تعیین شده از محل مالیات برای وصول در 
س��ال ۱۴۰۳ حدود ۳۷۰ همت رشد کرده که ظاهرا قسمت جدی از این 

افزایش روی دوش حقوق بگیران است.
براس��اس لایحه بودجه ۱۴۰۳ س��قف درآمدهای مالیاتی از ۷۴۸ هزار 
میلیارد تومان سال ۱۴۰۲ با افزایش ۵۰ درصدی و رشد ۳۷۰ هزار میلیارد 

تومانی به یک هزار ۱۲۰ هزار میلیارد تومان خواهد رسید.
در م��ورد لایح��ه بودج��ه ۱۴۰۳ از جنبه افزایش حق��وق کارمندان و 
همچنین معافیت های مالیاتی نکاتی وجود دارد که در ادامه به آن پرداخته 

شده است؛ 
۱- براس��اس تبصره ۱۶ لایحه بودجه ۱۴۰۳ حق��وق کارکنان دولت 
۱۸ درصد و دریافتی بازنشس��تگان لشکری و کشوری ۲۰ درصد افزایش 

خواهد یافت.
۲- همچنین براس��اس تبصره ۱۶ لایحه بودجه ۱۴۰۳ سقف معافیت 
مالیاتی سقف معافیت مالیاتی سالانه موضوع ماده )۸۴( قانون مالیات های 
مستقیم اصلاحی ۱۳۹۴/۴/۳۱ در سال ۱۴۰۳ مبلغ یک میلیارد و دویست 
میلیون ریال تعیین شده است. ذکر این نکته ضروری است که در صورت 
تصویب این دو حکم مندرج در لایحه بودجه عملا کل جامعه حقوق بگیر 
کشور از جمله کارکنان بخش خصوصی مشمول قاعده گذاری خواهند شد 
که براساس آن افزایش حقوق ها برای دومین سال پیاپی متناسب با نرخ 
تورم نبوده و از س��وی دیگر سقف معافیت مالیاتی نیز ثابت مانده که این 
موضوع منجر به افزایش پرداختی مالیاتی حقوق بگیران بخش خصوصی و 
دولتی خواهد ش��د.به عبارت ساده تر در حالی که در پایان سال همچنان 
شاهد تورم در محدوده سطح ۴۰ درصدی خواهیم بود افزایش حقوق کمتر 
از ۲۰ درصد تعیین ش��ده اس��ت. این درحالی است که متاسفانه سازمان 
برنامه و بودجه در متن لایحه سقف معافیت مالیاتی را نیز تغییر نداده که 
این موضوع منجر به آسیب در معیشت اقشار حقوق بگیر علی الخصوص در 

بخش خصوصی خواهد شد.
نکته دومی که می توان به آن اش��اره کرد افزایش فشارهای مالیاتی در 
جنبه های عمومی آن است، درحالی در لایحه موضوع افزایش یک درصدی 
مالیات ارزش افزوده لحاظ شده که این موضوع عملا مصرف را دچار چالش 
خواهد کرد. از س��وی دیگر براساس بند د ذیل تبصره ۶ مجوزی به بانک 
مرکزی برای برداشت مستقیم از حساب مودیان درج شده که این موضوع 
با توجه به احتمال ثبت بدهی جدید مالیاتی برای حقوق بگیران می تواند 
برای اقشار حقوق بگیر نیز چالش جدی به همراه داشته باشد.لازم به ذکر 
اس��ت، براس��اس بند د تبصره ۶ لایحه بودجه ۱۴۰۳، به منظور وصول به 
موقع درآمد های مالیاتی، بانک مرکزی مکلف است ضمن ایجاد دسترسی 
برای س��ازمان امور مالیاتی کش��ور، نسبت به توقیف و برداشت از حساب 
یا حس��اب های بدهکاران مالیاتی به صورت سیس��تمی و برخط براساس 
س��امانه های موجود اقدام نموده و وجوه مربوط را به حساب سازمان امور 

مالیاتی کشور واریز نماید.
از سوی دیگر براساس بند ب تبصره ۷ لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ نرخ 
مالیات بر ارزش افزوده موضوع ماده ۷ قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب 
سال ۱۴۰۰، یک واحد درصد )۱درصد( افزایش یافت، همچنین این منابع 
صرف طرح های تملک دارایی های سرمایه ای با اولویت بازسازی، نوسازی و 
تجهیز مدارس و دانشگاه ها، توسعه زیرساخت های حمل ونقل و طرح های 
آبرسانی خواهد شد. گفتنی است تاکنون مالیات بر ارزش افزوده ۹ درصد 
بهای تمام شده کالا محسوب می شد که در لایحه بودجه سال آتی این مقدار 

به ۱۰ درصد افزایش خواهد یافت.

هشدارمرکزمبارزهباپولشوییبهموسسات
مالیاعتباری

ایرنا- پیگیری از مرکز اطلاعات مالی وزارت اقتصاد نشان می دهد برای 
۱۲۲۶ شخص مظنون به پولشویی در موسسات مالی و اعتباری با جمع 

گردش بیش از ۱۰۰ همت، محدودیت تبادلات مالی اعمال شده است. 
با اجرای مواد ۸۳ تا ۸۵ آیین نامه اجرایی قانون مبارزه با پولش��ویی در 
کشور مبنی بر ایجاد بانک اطلاعات اشخاص مظنون به پولشویی و اعمال 
محدودیت های ابلاغی مرکز اطلاعات مالی برای این اشخاص در موسسات 
مالی و اعتباری، صرفا برای ۱۲۲۶ ش��خص مظنون با جمع گردش مالی 
۱۰۷ هزار میلیارد تومان قبل از اعمال محدودیت، به حدود گردش مالی 
حدود ۵۰۰ میلیارد تومان بعد از اعمال محدودیت ها کاهش داشته است.

مرکز اطلاعات مالی همچنین ابراز امیدواری کرده اس��ت، استفاده از این 
ظرفیت قانونی مورد توجه تمام دستگاه های اجرایی و حاکمیتی قرار گیرد 
و نوع نگاه در مبارزه با فساد از برخورد با فاسد به جلوگیری از بهره برداری 

از پول های فاقد منشا مشخص تغییر جهت یابد.
 مکاتباتی با دبیر هیات های رس��یدگی به تخلفات و مراجع قضایی و 
حاکمیتی انجام شده و درصدد هستیم بانک اطلاعات اشخاص مظنون و 
اشخاص پرریسک و اشخاص تحت مراقبت در حوزه پولشویی را روز به روز 
کامل تر کنیم و این نوع اش��خاص را تحت نظارت و کنترل درآوریم و در 
صورت لزوم محدودیت های قانونی قرار دهیم تا بدین وسیله ریسک تعاملات 

کاری را مدیریت کنیم.
مرکز اطلاعات مالی در پایان ضمن اعلام هشدار صریح به موسسات مالی و 
اعتباری تاکید کرده است، مرکز اطلاعات مالی نحوه اجرای دستورالعمل های 
ابلاغی در حوزه مبارزه با پولش��ویی را رصد می نماید و با افرادی که با هر 
نیتی با اشخاص مظنون به پولشویی همراهی می کنند، در چارچوب قانون 

و مقررات برخورد خواهد شد.

گروهاقتصادی- در شرایطی که رییس 
کل بان��ک مرکزی همچنان تاکید دارد که 
ن��رخ بهره بانکی نبای��د از ۲۲ درصد فعلی 
تجاوز کند و بانک ها هم سپرده های مردم و 
هم تسهیلات خود را به بهره حقیقی شدیدا 
منفی، ذخیره و پرداخت می کنند، نرخ بهره 
موثر کف بازار شگفتی آفرین است. موسسات 
فروش اقس��اطی و اعتباری کالا و خدمات، 
اقساط را با نرخ های بهره فوق العاده سنگین 
-ک��ه با تاثیرپذیری از ن��رخ تورم تا به این 
حد افزایش یافته است- در نظر گرفته و با 
بازپرداخت گران قیمت به فروش می رسانند؛ 
در شرایط تورمی که افراد نمی توانند کالای 
سرمایه ای یا مصرفی و خدمات را که مدام 
در معرض نوسانات افزایشی قرار دارد، با نرخ 
سود مش��خص و ثابتی به فروش برسانند. 
به عبارت دیگر بنگاه های فروش اقس��اطی 
کالا نیز، برای جایگزی��ن کردن موجودی 
به فروش رسیده انبار، نیازمند خرید مجدد 
هس��تند و به طور طبیع��ی قیمت فروش و 
قیم��ت خرید مجدد بای��د متضمن حدی 
از س��ود باش��د که نه بنگاه مشمول ضرر و 
زیان شود و نه موجودی انبار تحلیل برود. 
به عنوان مثال یک فروش��گاه دیجیتالی یا 
فیزیکی فروش کالای خانگی، هنگامی که 
یخچال یا فرش را ب��ا قیمت X خریداری 
می کند، در ش��رایط تورم��ی نمی تواند به 
قیمت فروش x+۱ اکتفا کند و ناچار است 
نرخ تورم را همراه با نرخ سود مدنظر خود 
روی قیمت ف��روش کالا اعمال کند و این 
روند به یک سیکل مخرب تبدیل می شود 
و در نهایت به انتظارات تورمی بیش از پیش 

دامن می زند.
نرخه�ایاعمالییااعلامی؟مس�اله �

ایناست...
بررس��ی ن��رخ بهره موثر ف��روش کالا و 
خدم��ات از آن روی حائ��ز اهمیت اس��ت 
که می تواند واقعیات اقتصادی زیر پوس��ت 
ش��هر، بدون واس��طه آمارهای غیرمیدانی 
نهاده��ای رس��می را به تصویر بکش��د. به 
عن��وان مثال فروش��گاه دیجیت��ال کالای 

الکتریکی »قس��طیکو«، با نرخ سود اسمی 
۲۵ درصد برای فروش اقساطی کالای خود 
به شکل میانگین، نرخ بهره موثر فروش کالا 
توسط این ش��رکت به ۸۰ درصد می رسد. 
حداکثر اعتبار برای خرید از این فروش��گاه 
۱۰۰ میلیون تومان به ش��کل کارت نقدی 
خرید اس��ت و حداکثر س��قف بازپرداخت 
و تادیه اصل و س��ود مقرر نی��ز، ۱۲ ماهه 
است. در فروشگاه »قسطی کلاب« نیز نرخ 
سود اسمی برای فروش کالاهای خانگی و 
الکتریکی، ۱۶ درصد اعلام شده است، نرخ 
س��ود موثر ۶۸/۹۱ درصد اس��ت که سقف 
اعتبار را تا ۱۵۰ میلیون تومان در نظر گرفته 
است، و به شکل کارت نقدی با بازپرداخت 
حداکثر ۲۴ ماهه برای بازپرداخت اقس��اط 
مقرر ش��ده است. فروشگاه کالای اقساطی 
دیجیتال »بای  چک« نیز که س��قف ۱۵۰ 
میلی��وت تومانی اعتباری به ش��کل کارت 
نق��دی و با س��یکل بازپرداخ��ت ۲۴ ماهه 
تعیین کرده اس��ت، نرخ س��ود اعلامی ۲۱ 
درصد را برای فروش کالاهای خود در نظر 
گرفته است در حالی که نرخ بهره موثر این 

فروشگاه به ۶۷/۱۸ درصد می رسد. فروشگاه 
اعتباری فروش وام و تسهیلات »لندو« که 
تا س��قف ۲۰ میلیون تومان وام بدون چک 
و ضامن به ش��کل کارت نق��دی پرداخت 
می کند، نرخ بهره اسمی تسهیلات خود را 
۲۳ درصد )معادل همان مقدار مقرر ش��ده 
برای تس��هیلات بانکی( تعیین کرده است 
ک��ه نرخ بهره موثر بازپرداخت آن به ۵۷/۱ 
درصد می رسد. فروشگاه اینترنتی فروش وام 
برای خرید اقساطی کالا و خدمات »قسطا« 
نیز که تا س��قف ۲۰ میلون تومان اعتبار به 
شکل کارت خرید نقدی برای متقاضیان با 
بازپرداخت ۱۲ ماهه در نظر می گیرد، نرخ 
بهره اس��می ۲۱درصد را اع��لام کرده که 
در نهای��ت و در بازپرداخت اقس��اط، ۵۵/۷ 
درصد برای متقاضیان اعمال خواهد ش��د. 
فروش��گاه اینترنتی »ازکی وام« که فروش 
وام خرید اقساطی کالا را به عنوان خدمات 
اصلی ارائه شده توسط خود اعلام می کند، 
تا س��قف ۷۵ میلی��ون تومان تس��هیلات 
به ش��کل کیف پ��ول در اختیار متقاضیان 
می گذارد که به رغم اعلام نرخ بهره اس��می 

۲۲ درصدی، نرخ بهره موثر ۴۸/۸ درصدی 
را برای بازپرداخت تسهیلات ارائه شده خود 
دریافت خواهد کرد. فروشگاه خرید اعتباری 
»بالون«، تا سقف ۵۰ میلیون تومان اعتبار به 
متقاضیان پرداخت می کند، که با نرخ بهره 
اس��می ۲۲ درصدی -به شکل کیف پول و 
با بازپرداخت ۲۴ ماهه- اعلام ش��ده، ۴۶/۵ 
درصد نرخ سود موثر نهایی اعمال می کند. 
پلتفرم دیجیتال مدیریت ثروت و تسهیلات 
»والتا« نیز تا سقف ۶۰ میلیون تومان اعتبار 
تسهیلات برای متقاضیان خود قائل است که 
به شکل کیف پول با بازپرداخت ۱۸ ماهه، 
نرخ سود ۲۱ درصدی برای تسهیلات خود 
اعلام کرده اس��ت ولی در عمل نرخ س��ود 
موث��ر این پلتفرم نیز مع��ادل ۴۶/۱ درصد 
است. اپلیکیش��ن فروش اعتباری شارژی 
تراکنش  موبایلی »دیجی پی« تا سقف ۵۰ 
میلیون تومان اعتبار به شکل کیف پول با 
بازپرداخت ۱۸ ماهه در نظر گرفته اس��ت، 
که به رغم س��ود اعلامی ۲۳ درصدی، نرخ 
سود موثر اعمالی را تا ۴۴/۵۳ درصد لحاظ 
می کند. درگاه پرداخت دیجیتال »ایزی پی« 

نیز با تعیین س��قف ۱۰۰ میلیون تومان به 
شکل کیف پول الکترونیکی با بازپرداخت 
۲۴ ماهه در نظر گرفته است، نرخ سود ۲۴ 
درصد را اعلام کرده و در نهایت نرخ س��ود 
موثر ۴۳ درصد را اعمال می کند. فروشگاه 
اعتب��اری خرید کالای »دیجی ش��هر« که 
بانک شهر تعلق دارد، تا سقف ۲۰۰ میلیون 
تومان تس��هیلات خرید کالا به شکل کیف 
پ��ول با بازپرداخت ۶۰ ماهه در نظر گرفته 
است، نرخ سود اعلامی ۲۳ درصد را به شکل 

موثر تا ۳۳/۱۱ درصد اعمال می کند. 
نرخهایموثردلالیبازار �

ای��ن نرخ ه��ا ب��رای خری��د خدم��ات 
دندانپزش��کی، عمل های جراحی زیبایی و 
پروتز، خرید کالای از فروشگاه های فرش و 
لوازم خانگی بزرگ، خرید اقس��اطی کالا از 
 هایپرمارکت ها نیز با میانگین نرخ سود موثر 
۶۰ درصد، کاور می شود. قیمت پول یا نرخ 
بهره موثر، تابعی زمانی از نرخ تورم و ارزش 
اسمی خواب سرمایه است و در بازار کشور 
)که زمانی به نزول و اس��کوت معروف بوده 
و معامله ربوی نیز ش��مرده می شد( به طور 
میانگین از کف ۷۲ درصدی آغاز می شود و 
در مواردی که نرخ بهره ماهانه به ۱۲ درصد 
می رسد، تا ۱۴۴ درصد را نیز به شکل سالانه 

دربرمی گیرد. 
خری��د اعتب��اری خدمات بیم��ه آزاد و 
پوشش های بیمه ای نیز نرخ سود موثر ۷۰ 
درص��دی را با خود حمل می کنند. تمامی 
این مش��کلات در کنار ش��کل گیری بازار 
فروش تسهیلات موس��وم به وام ازدواج یا 
خوداش��تغالی یا خرید مسکن نیز با کسر 
۴۰ الی ۴۵ درصدی با فوریت در دسترس 
افراد خواهد بود. دلالان فروش وام بانکی که 
در برابر شعب شلوغ بانک ها پرسه می زنند، 
پس از خ��روج متقاضیان ناامید از دریافت 
تس��هیلات در بانک ها، به افراد پیش��نهاد 
وام های فوری بانکی می دهند مش��روط بر 
اینکه تا کس��ر یک س��وم از ارزش وام را به 
دلال مربوطه بدهند و البته اقس��اط و بهره 

وام کامل را بپردازند.
 ای��ن وضعیت بیش��تر در برابر ش��عب 
بانک ه��ای عام��ل پرداخ��ت تس��هیلات 
قرض الحس��نه ازدواج و... مشاهده می شود. 
در روزه��ای آین��ده گزارش ه��ای میدانی 
»جهان صنعت« از وضعی��ت نقل و انتقال 
و بازار س��یاه مبادله وام در کشور را از نظر 

می گذرانید.

خبر

»جهانصنعت«- بانک مرکزی در جواب به گزارش روزنامه 
»جهان صنعت« با تیتر »وضعیت ذخایر ارزی خوب است« که به 
شکل پوششی همدلانه از اظهارات رییس کل بانک مرکزی در 
دهمین همایش بانکداری الکترونیکی همراه بود و برای تزریق 
آرامش به بازار کشور با چنین تیتری منتشر شده بود، واکنش 

نشان داده که مشروح آن را در ادامه از نظر می گذرانید:
به استحضار می رساند روزنامه »جهان صنعت« با درج مطلبی 
با عنوان »وضعیت خوب ذخایر ارزی« و ارائه روایتی جهت دار 
از اظه��ارات رییس کل بانک مرک��زی در همایش بانکداری 
الکترونیک، مدعی شده است که »بانک مرکزی با هدف تثبیت 
قیمت دلار راهبرد سختگیری در بانک مرکزی به ویژه درباره 
نرخ تبدیل دلار به ریال را افزایش داد و هنوز هم این رفتار را 
ادامه می دهد.« پیرامون مطلب مطرح شده در این گزارش نکاتی 
به شرح ذیل ارائه می گردد که طبق قانون مطبوعات باید در 

آن روزنامه منتشر شود.
همان گونه که رییس کل بانک مرکزی روز گذش��ته نیز 
درتشریح سیاست ارزی بانک مرکزی بر آن تاکید کرد؛ در شرایط 
کنونی وضعیت کشور به لحاظ ارزی بسیار خوب است و هیچ 
مشکلی در زمینه تامین ارز وجود ندارد اما بانک مرکزی ارز را 
مفت هزینه نمی کند و همواره از آن برای پیشبرد امور زیربنایی 
و توسعه کشور و رفاه مردم استفاده می کند و لذا از نگاه بانک 
مرکزی ارز یک کالای خصوصی نیست. بانک مرکزی با تسلط بر 
منابع ارزی بر این نکته تاکید دارد که ارز در دست هر کسی است 

باید برگرداند و هیچ استثنایی در این زمینه وجود ندارد.
دکتر فرزین همچنین سیاست تثبیت اقتصادی را سیاست 
قطعی بانک مرکزی عنوان کرد و از مردم و فعالان اقتصادی 
درخواس��ت کرد تا انتظارات خود را براساس برنامه سیاست 

تثبیت برنامه ریزی کنند.
بر این اس��اس لازم به ذکر است که کنترل تورم به عنوان 
یکی از اولویت های اصلی از زمان آغاز فعالیت دولت سیزدهم 
در دستور کار بانک مرکزی قرار دارد و همچنان به عنوان راهبرد 
اصلی این نهاد سیاستگذار در جهت کاهش تورم دنبال می شود 
و در سال جدید نیز به عنوان شعار سال مورد توجه رهبر معظم 
انقلاب قرار گرفته است، مجموعه ای از سیاست ها و اقدامات در 
حوزه های مختلف از جمله بازار ارز، شناسایی و کنترل عوامل 
موثر بر تورم تدوین و مورد پیگیری و اقدام قرار گرفته اس��ت 
که کنترل رشد نقدینگی و ایجاد ثبات در بازار ارز صرفا یکی از 

این اقدامات می باشد.
درخصوص بازار ارز، بانک مرکزی در دوره مدیریت جدید 
خود در چارچوب سیاست های تثبیت اقتصادی، فعالیت های 
خود را معطوف به سه بخش عمده »بهبود انتظارات آحاد جامعه 
از طریق پیش بینی پذیر نمودن وضعیت اقتصادی«، »کنترل 
مصارف ارزی« و »افزایش منابع ارزی قابل دسترس در قالب 

استفاده از ظرفیت دیپلماسی اقتصادی« نموده است.
بر این اساس اقدامات متعددی را در راستای تقویت ثبات و 
کاهش دامنه نوسانات بازار ارز، جلب اعتماد آحاد فعالان اقتصادی 
و جلوگیری از سرایت نوسانات مقطعی نرخ ارز به قیمت کالاهای 
اساسی و مرتبط با معیشت مردم، مورد پیگیری قرار داده است 
که نم��ود تمامی این اقدامات را می ت��وان در ثبات و آرامش 
بازار ارز از ابتدای سال جاری مشاهده کرد. از جمله مهم ترین 
اقدامات، راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا به عنوان بستری برای 
تمامی معاملات رسمی و قانونی ارز در کشور و مرجعی برای 

تعیین قیمت ارز در اقتصاد و در ادامه ایجاد تبعیض میان نرخ 
اس��کناس و حواله در این مرکز بوده است. در این راستا مقرر 
شد تا در بازار حواله ارز نرخی متناسب با شرایط و واقعیت های 
اقتصادی کشور تعیین گردد و برای یک دوره مشخص نیازهای 
واقعی اقتصاد در حوزه تولید و سرمایه گذاری بنگاه های داخلی 
و نیز کالاهای مصرفی و ضروری مورد نیاز خانوارها با این نرخ 

پاسخ داده شود.
لازم به ذکر است؛ بانک مرکزی به منظور ایجاد مرجعیت 
قیمت در داخل کشور، ابتدا به راه اندازی و عملیاتی نمودن بازار 
متشکل معاملات ارزی در سال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ با هدف 
کشف نرخ تعادلی ارز در تلاقی عرضه با تقاضای واقعی پرداخت. 
ایجاد چنین بازاری جهت عرضه بخشی از عواید صادراتی به 
صورت اسکناس توسط صادرکنندگان در قیمت های تعادلی و 
ایجاد بستر مناسبی برای راه اندازی بورس ارز و کاربرد مشتقات 
ارزی با کارکردهای پوشش ریسک نرخ ارز، کشف قیمت تعادلی 

و افزایش کارایی بازار نقدی بود. 
سپس در اسفندماه ۱۴۰۱، بنا بر مصوبه شورای پول و اعتبار 
بانک مرکزی مرکز مبادله ارز و طلا تاسیس گردید. همان طور که 
بیان شد، این مرکز به عنوان بورس ارز اقتصاد ایران، با هدف ایجاد 
مرجعیت قیمت، افزایش حجم معاملات رسمی و سهولت تامین 
انواع تقاضای ارز اعم از ارز موردنیاز جهت واردات کالاها و ارز 
مورد نیاز جهت مصارف خدماتی راه اندازی شد. در این سازوکار، 
منابع ارزی لازم از محل صادرات شرکت های صنایع پتروشیمی، 
مس، معادن، فولاد، پالایش نفت و سایر صادرکنندگان در تالار 
حواله مرکز مبادله ارز و طلای ایران تامین و جهت فروش به 

واردکنندگان عرضه می گردد.
لازم به توضیح است، در حال حاضر عرضه ارز در این مرکز 
از وضعیت مطلوبی برخوردار است و بخش بزرگی از ارز موردنیاز 
واردات کالاها در تالار حواله مرکز مبادله، از محل ارز حاصل 
از صادرات محصولات غیرنفتی تامین می شود. علاوه بر اینها، 
مدیریت منابع و مصارف ارزی کش��ور از طریق شفاف سازی 
فرآیندها و رویه های اجرایی صادرات و واردات، در دستور کار 

بانک مرکزی قرار دارد.
تطبیقنقشهارزیوتجاری �

تداوم همکاری و هماهنگی با وزارتخانه های عضو کمیته 
تخصیص و تامین ارز به منظور تطبیق نقشه ارزی و تجاری کشور 
و پیشگیری از بروز انحراف های احتمالی از برنامه هدفگذاری شده 
در این زمینه، پیگیری، اصلاح و بازنگری سیاست های معطوف 
به بازگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور و 
موظف نمودن واردکنندگان به اظهار کردن منش��أ ارز کالای 
وارداتی خود پس از ثبت سفارش و قبل از ترخیص )موضوع 
تبصره )۳( ماده )۱۳( قانون اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا 

و ارز( اشاره نمود.
اصلاحسیاستارزترجیحی �

درخصوص سیاست اعمال نرخ ترجیحی ۲۸۵۰۰ تومان 
باید تاکید کرد که سیاستگذار به تبعات این امر از منظر افزایش 
تقاضای ارز در نرخ ارز ترجیحی مذکور آگاه بوده و با در نظر 

گرفتن تمامی ابعاد موضوع، این تصمیم را اتخاذ نموده است.
در این خصوص باید بیان کرد، تنها منابع ارزی حاصل از 

صادرات نفتی به تامین ارز کالاهای اساسی و ضروری با نرخ 
ترجیحی ۲۸۵۰۰ اختصاص داده می شود و تامین ارز واردات 
سایر کالاها از منابع حاصل از صادرات غیرنفتی صورت می پذیرد. 
این شرایط کاملا متفاوت از سیاست اعمال نرخ ترجیحی ۴۲۰۰ 
تومان است که در آن زمان، نرخ مذکور برای تمامی مصارف 
ارزی تعیین گردید و منجر به ایجاد صف های طویل تقاضا جهت 

تخصیص ارز به منظور واردات شد.
راهاندازیسامانهرفعتعهدارزیواردات �

مضافا اینکه، بان��ک مرکزی به منظور جلوگیری از ایجاد 
درخواست های غیرواقعی تخصیص ارز دست به اجرای اقدامات 
متعددی زده که از آن جمله می توان به راه اندازی سامانه رفع 
تعه��د ارزی واردات و ال��زام بانک ها و موسس��ات اعتباری به 
مسدودسازی معادل ریالی مبلغ ارزی در حساب های متقاضی 
نزد بانک ها به عنوان سپرده تخصیص ارز در زمان ایجاد یا تمدید 

گواهی ثبت آماری اشاره کرد.
جمعبندی �

در انتها خاطرنشان می گردد، مجموعه دولت و بانک مرکزی 
از تمام ظرفیت های موجود در جهت مهار تورم و حفظ ثبات و 
آرامش بازار ارز استفاده می نمایند و بانک مرکزی در هماهنگی 
با سایر ارکان اقتصادی دولت درصدد است، ضمن توجه به مبانی 
واقعی بازار و واقعیت های اقتصاد و متغیرهای بنیادین، بازار ارز 
را در چارچوب علمی اداره و راهبری نماید. لیکن در تحلیل و 
ارزیابی تورم و تحولات نرخ ارز لازم است علاوه بر حوزه های قابل 
سیاستگذاری، به مدیریت و کنترل شوک های بیرونی وارده به 
اقتصاد نیز توجه گردد. در این بین، انتشار مطالبی از این دست 
در رسانه های عمومی و ارائه پیش بینی های ناصحیح از نرخ ارز، 
خود عاملی در جهت شکل گیری انتظارات افزایشی درخصوص 

تحولات نرخ ارز و نرخ تورم در دوره های آتی خواهد بود.
ادارهروابطعمومی

جوابجوابیه
سیاستگذاریدستوریشکنندهخواهدبود

»جهان صنعت«- پیرو رویکرد واکنش��ی بانک مرکزی به 
گزارش پوششی »جهان صنعت« از اظهارات رییس کل بانک 
مرکزی با تیتر »وضعیت ذخایر ارزی خوب است« ذکر نکاتی 

حائز اهمیت است که در پی از نظر می گذرانید:
الف( از آنجا که رویکرد دولت در قبال مسائل ارزی و به طور 
کلی مسائل اقتصادی، سیاست تثبیت اعلام شده و سیاستگذاران 
اصرار چندفوریتی در این زمینه دارند، خوب است که به نرخ 
تورم ماهانه در کشور توجهی شود که مطابق با نامه ارسالی بانک 
مرکزی به قوه قضاییه از مرز ۵۴ درصد عبور کرده و شاخص 
بهای مصرف کننده نیز از ۱۰۰۲ فراتر رفته است. کدام تثبیتی 
در وضعیت معیش��تی و اقتصادی مردم انجام شده است که 
روابط عمومی آن نهاد چنین تشخیص داده که باید بر اعلام 
این سیاست پافشاری کند؟ سیاست تثبیت اقتصادی در ایران 
طی سال های ۵۵ الی ۵۷، ۶۱ الی ۶۸، ۷۴ الی ۷۷، ۸۲ الی ۸۶ 
و ۹۲ الی ۹۶ در کشور در دستور کار قرار گرفت و هربار نیز منجر 
به ثبت رکوردهای تجربی تلخ تر از گذشته در جهش نرخ ارز و به 
حرکت درآمدن لنگر اسمی ارزی کالاهای مصرفی و سرمایه ای 
و کاهش چشمگیر ارزش پول ملی همراه بود و صرفا به انتفاع 

غیرشفاف جریانات زیرزمینی اقتصادی منجر شد که از سرکوب 
نرخ ارز بهره کافی تجاری بردند و یک طبقه نوکیسه اقتصادی در 
کشور ایجاد کردند. توزیع رانت ارزی با نرخ بیش از گذشته، نامش 

هرچه باشد، تثبیت نیست، همان توزیع رانت است.
ب( ش��کل گیری انتظارات تورمی نه بر حس��ب مطالعه 
تحلیل های مطبوعاتی توسط مردم و فعالان اقتصادی، بلکه 
حسب تکانه های ناشی از رانه اصلی تورم انجام می شود و انتظار 
می رود که جوابیه نویسان این بانک از این مهم غفلت نورزند. 
انتظارات تورمی، از دو شاخص بی قراری اقتصادی اثر می پذیرد: 
نخست پایه پولی که در واقع شاخص میزان بی قراری اقتصادی 
دولت است و دوم شاخص سهم پول نسبت به کل نقدینگی که 
شاخص بی قراری اقتصادی مردم است. رسانه ها و تحلیل هایشان 
دست کم در ایران، در افزایش و یا کاهش احتمالی هیچ یک از این 
دو متغیر اثرگذاری ندارند و این عملکرد بانک مرکزی و نهادهای 
سیاستگذار پولی و مالی دولت است که می توانند به مدیریت یا 

عدم مدیریت انتظارات تورمی، گره افکنی یا گره گشایی کنند.
ج( هرچند تخصیص ارز ترجیحی در این دولت به نسبت 
دولت گذش��ته با اندکی بهبود رویه همراه بوده است اما هیچ 
فضیلتی نسبت به رویه پیشین ندارد زیرا رفتار دولت در این 
زمینه کاملا وابسته به میزان ذخایر ارزی در دسترس متغیر 
خواهد بود. به طور میانگین تفاضل تراز تجاری کشور همواره در 
وضعیت منفی )جز سال های کم شمار و استثنایی( قرار داشته اما 
میانگین تاریخی تراز منفی تجاری کشور برای یک بازه ۱۲ ماهه، 
عموما حول و حوش ۵ الی ۵/۵ میلیارد دلار بود. اکنون تنها در 
۵ ماهه نخست سال جاری تراز تجاری کشور به علت کثرت 
واردات، به منفی ۸ میلیارد دلار رسیده که یک رکوردشکنی 
منفی تاریخی در حوزه تاریخ تجارت معاصر کش��ور است. در 
ای��ن رویکرد کوته نگرانه ارزی، نه تثبیت اقتصادی بلندمدت، 
که پاشیدن بذر مسموم چندباره وقوع بیماری هلندی مستتر 
است که نه به تثبیت اقتصاد ربطی دارد و نه به منافع اقتصادی 
بلندمدت دولت و ملت منجر خواهد شد. دولتی ها بهتر است که 
به جای بیانیه پراکنی در سیاست ارزی بارها آزموده شده فعلی 
تجدیدنظر کنند و کشور را برای چندمین بار، در آستانه وقوع 

رکود تورمی قرار ندهند.
د( قانون تیرز در حوزه پولی بیان می کند که پول خوب 
به تدریج پول بد را از مدار خارج می کند، زیرا که بازرگانان، 
تنها پولی را می پسندند که همه ویژگی های پول را اعم از 
وسیله حفظ ارزش بودن، وسیله مبادله بودن و ابزار شمارش 
ارزش بودن را در بالاترین سطح گارانتی کند، و اکنون دلار و 
ریال در دو سوی معادله تیرز قرار گرفته اند. به همین دلیل 
خواب بازگردانی ارزهای از کنترل خارج شده توسط دولت، 
خواب آشفته و تعبیرناشدنی است و این رویکرد دولت در 
صورت اعلان با صدای بلندتر، تنها می تواند به افزایش میان 

ذخایر ارز خانگی دامن بزند.
ه( بهتر است دولتی ها به جای تکیه بر رویکردهای مخرب 
در حوزه فرافکنی مسوولیت ها به سوی رسانه ها و شبکه های 
اجتماعی، به وظایف ذاتی خود بپردازند. هیچ جریانی توانایی 
تولید عدم قطعیت در فضای اقتصادی کشور را جز دولت ها و 
نهادهای صاحب قدرت همتراز دولت ندارد، دادن آدرس غلط 
اشاره به رسانه ها در حوزه انتظارات تورمی، علاوه بر اینکه یک 
رویکرد استبدادی در تنظیم انتظارات است، بلکه به طور حتمی 

نتیجه عکس خواهد داشت و به نگرانی ها دامن خواهد زد.

جوابیه بانك مرکزی به گزارش »جهان صنعت«:
سیاستتثبیتاقتصادیرویکردقطعیدولتاست

گزارش 2

»جهان صنعت« نرخ بهره موثر کف بازار را بررسی می کند

قسطی فروشی با بهره کمرشکن
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50میلیارددلارهزینهبازسازیغزه

 با توجه به خسارات هنگفت تجاوز نظامی رژیم صهیونیستی به ساختمان ها 
و زیرس��اخت های نوار غزه هزینه بازسازی آن تا ۵۰ میلیارد دلار تخمین زده 
شده است. به گزارش فارس، علاءالدین شنکولر پژوهشگر اهل ترکیه می گوید: 
هزینه های جنگ بالای ۵۰ میلیارد دلار برآورد می شود و ترکیه هم به تنهایی قادر 

به تقبل بازسازی آنجا نیست، بلکه جامعه بین المللی باید به کمک غزه بیاید.
به گفته محمود الزغموت پژوهشگر فلسطینی، اماکن عبادی و مراکز وابسته به 
نهادهای بین المللی غزه هم از حملات اسرائیل در امان نبودند و در این مدت سه 
کلیسا و قریب به ۷۰ مسجد در بمباران های اسرائیل با خاک یکسان شده اند .

وی با اشاره به تخریب بیش از ۴۵ هزار واحد مسکونی در شمال نوار غزه 
گفت: بمباران ۳۵ بیمارستان نوار غزه از سوی رژیم صهیونیستی هزینه ۱/۷ تا ۲ 
میلیارد دلاری به بار آورده است، گفت: خرابی جزئی یا کامل بیش از ۵۵۰ مدرسه 

و مرکز آموزشی هم هزینه ۲/۱ میلیارد دلاری را تحمیل کرده است.
الزغموت پیش بینی کرد، با وجود اینکه برآورد دقیق میزان خسارات دشوار 
اس��ت، اما بازسازی کمتر از ۴۰ میلیارد دلار هزینه نخواهد داشت و همه این 
خسارات ناشی از سکوت و همدستی جامعه بین المللی با رژیم اشغالگر برای 

نابودی غزه و کشتار مردم آن بوده است.

نرخبهرهدرترکیهبه40درصدافزایشیافت

بانک مرکزی ترکیه پنجشنبه تصمیم گرفت، برای ششمین بار طی ماه های 
اخیر و با هدف حمایت از ارزش لیر این کشور، نرخ بهره را افزایش دهد تا این بار 

از ۳۵ درصد به ۴۰ درصد رسیده باشد.
در بیانیه ای که از سوی بانک مرکزی ترکیه منتشر شد، آمده است: تصمیم 

گرفته شد تا نرخ بهره ۵۰۰ واحد افزایش یابد تا به ۴۰ درصد برسد.
به گزارش آناتولی، بانک مرکزی ترکیه در نشستی که در اواخر اکتبر گذشته 
)۶ آب��ان م��اه( برگزار کرده بود، نرخ بهره را از ۳۰ درصد به ۳۵ درصد افزایش 
داده بود، آن هم پس از آنکه تورم در ماه گذش��ته در ترکیه به ۶۱/۵۳ درصد 
رسیده بود. بانک مرکزی ترکیه در ژوئن گذشته )خرداد ماه و با روی کار آمدن 
دولت جدید ترکیه( اعلام کرد که به تدریج سیاست های پولی را تا زمانی که 
شاخص های تورم بالا تغییر کند، ادامه خواهد داد. بر اساس داده های آناتولی، 
به دنبال این تصمیم بانک مرکزی ترکیه، در ساعت ۱۴:۳۵ به وقت محلی این 

کشور، نرخ دلار با ۰/۲۲ درصد کاهش به ۲۸/۷۸۰۵ لیر رسید.

حملههمزمانبه٢پایگاهآمریکادرعراق

مقاومت اس��لامی عراق شامگاه پنجشنبه دو پایگاه ارتش آمریکا در خاک 
عراق را هدف حمله قرار داد.

شبکه المیادین گزارش داد: پایگاه های آمریکایی »عین الاسد« واقع در غرب 
 عراق و همچنین پایگاه »الحریر« واقع در فرودگاه اربیل )مرکز اقلیم کردستان عراق( 

هر کدام دو بار در یک ساعت اخیر هدف حمله قرار گرفتند.
این حملات مقاومت عراق بلافاصله پس از حمله جنگنده های آمریکا به 
منطقه حد فاصل میان ارتش سوریه و نیروهای قسد و آمریکا انجام شد. ائتلاف 
»دولة القانون«  به ریاست نوری المالکی پنجشنبه ۱۹ نوامبر ۲۰۲۳ از دولت 
عراق خواسته تا برای متوقف کردن مکانیسم کشتار آمریکایی ها از طریق اجرای 
قانون سابق پارلمان مبنی بر اخراج نظامیان آمریکایی از کشور اقدام کند. به 
گزارش ایسنا، این ائتلاف در عین حال از سکوت مقامات اقلیم کردستان در 
قبال بمباران مقر الحشد الشعبی توسط آمریکایی ها اظهار شگفتی کرده است. 
دولة القانون افزوده که واشنگتن به توافق های امنیتی پایبند نبوده و همچنان 
نیروهای عراقی را گاه و بیگاه هدف قرار می دهد؛ این امر نشان می دهد »ادعای 
حضور مستشاران آمریکایی دروغی بیش نیست« و جرم های نظامیان آمریکایی 

را در عراق به تصویر می کشد.

معمایپیوستنسوئدبهناتو

منابع مطلع گزارش کردند، ترکیه به ناتو اطلاع داده که تایید درخواس��ت 
الحاق سوئد تا هفته آینده، زمانی که وزرای خارجه این ائتلاف نظامی در نشستی 

شرکت خواهند کرد، نهایی نخواهد شد.
به گزارش روزنامه دیلی صباح، اخیرا کمیسیون امور خارجی پارلمان ترکیه 
رای گیری برای عضویت سوئد در ناتو را با هدف گفت وگوهای بیشتر در این 
مورد به تاخیر انداخت. یکی از منابع مطلع اعلام کرد، کمیسیون مذکور قرار 
است بررسی این مساله را بار دیگر در روزهای سه شنبه یا چهارشنبه هفته آتی 
از سر بگیرد. وزرای خارجی کشورهای عضو ناتو قرار است در همین روزها با 
یکدیگر دیدار کنند و برخی در این ائتلاف نظامی می گویند که امیدوارند این 

نشست با بررسی مساله الحاق سوئد به ناتو همراه باشد.
س��وئد و فنلاند درخواست عضویت در ناتو را در مه سال گذشته میلادی 
و در پی حمله روس��یه به اوکراین در فوریه همان س��ال مطرح کردند. فنلاند 
اکنون عضو این ائتلاف نظامی است، اما درخواست سوئد هنوز مورد تایید قرار 
نگرفته است. لایحه تایید عضویت سوئد در ناتو باید مورد تصویب کمیسیون 
امور خارجه پارلمان ترکیه قرار گیرد، پیش از آنکه در صحن عمومی پارلمان 
این کش��ور به رای گذاشته شود. رجب طیب اردوغان رییس جمهوری ترکیه 

این لایحه را باید امضا کند.

دور دنیا

گروهبینالملل- سرانجام پس از 
نزدیک ب��ه ۵۰ روز جنگ تمام عیار و 
تاخیری ۲۴ ساعته، آتش بس چهارروزه 
در نوار غزه در روز جمعه اجرایی شد؛ 
موضوعی که در س��ایه تداوم حملات 
بی وقفه ارتش صهیونیس��تی به غزه 
و مذاکرات پیچیده اجرایی ش��د تا به 
گفته کارشناس��ان غزه و غیر نظامیان 
آن حداق��ل برای مدت چه��ار روز از 
بمباران ه��ای بی امان و س��ایه مرگ 

رها شوند.
به گفته منابع خبری آتش بس از 
س��اعت ۷ صبح دیروز به وقت محلی 
اجرایی ش��د؛ هر چند ک��ه تا آخرین 
لحظه جنگ ادامه داش��ته و ش��اهد 
بودیم که اس��رائیل بار دیگر مناطقی 
از غ��زه را م��ورد هدف ق��رار داد. در 
این خصوص یک مقام صهیونیس��تی 
علت تاخیر ی��ک روزه در آتش بش را 
بروز اختلافات میان کابینه اس��رائیل 
و حماس ذک��ر کرده بود. با این حال 
گردان های غزالدین القسام به عنوان 
ش��اخه نظامی جنبش حماس اعلام 
کرده که در راستای آتش بس چهارروزه 
ک��ه از روز جمع��ه آغاز ش��ده پرواز 
هواپیماهای اس��رائیل در جنوب غزه 
متوقف و در شمال نیز از ساعت ۱۰ تا 
۴ بعدازظهر وقفه در درگیری ها اعلام 
خواهد ش��د. همچنین طی چهار روز 
نخست قرار است ۵۰ اسیر اسرائیلی به 
ازای آزادی ۱۵۰ اسیر فلسطینی میان 
دو طرف مبادله شوند و یکی دیگر از 
شروط مهم این است که روزانه ۲۰۰ 
کامیون مواد غذایی و تجهیزات پزشکی 
و همچنین روزانه چهار کامیون سوخت 
و گاز مای��ع برای همه مناطق در نوار 

غزه وارد می شود.
ادعایاس�رائیلب�رایادامه �

جنگ
در حال��ی که طی چه��ل و نه روز 

جنگ در غزه بیش از ۱۴ هزار و ۸۰۰ 
فلسطینی شهید ش��ده اند که ۶۱۵۰ 
نفر آنها ک��ودک و ۴ هزار نفر هم زن 
هس��تند، مقامات رژیم صهیونیستی 
مدع��ی ش��ده اند، پ��س از آتش بس 
چهارروزه و تبادل اس��را جنگ ادامه 
خواهد داشت. به عنوان مثال جدعون 
ساعر وزیر تندروی کابینه نتانیاهو شب 
پنجشنبه در سخنانی اعلام کرده که 
قصدی برای توقف جنگ نداریم، زیرا 
ت��ا زمانی که حماس قدرت را در غزه 
بر دست دارد، پایانی برای جنگ وجود 

نخواهد داشت.
ای��ن صحبت ه��ا در حالی مطرح 
می شود که پیش از این نیز یوآو گالانت 
وزیر جنگ اسرائیل اعلام کرده بود که 
آتش بس موقت دوره ای از اس��تراحت 
خواهد بود و بعد از آن جنگ حداقل 

تا ۲ ماه بعد ادامه خواهد یافت.
به گفته کارشناسان آتش بس موقت 
در غزه در حالی با مذاکرات پیچیده و 
همچنین میانجیگری برخی کشورها 
نظی��ر قطر، مص��ر و آمری��کا صورت 
گرفته که تا پی��ش از این دو دیدگاه 
متفاوت درخصوص تداوم حملات از 
سوی اس��رائیل به غزه وجود داشت. 
نخستین دیدگاه معتقد بود که با توجه 
به وضعیت بحرانی نتانیاهو در اسرائیل 
و ش��کاف عمیق سیاسی و اجتماعی 
به وجود آمده در این رژیم، مسوولیت 
اصلی ضربه طوفان الاقصی بر دوش او 
سنگینی می کند و به همین دلیل به 
محض پایان یافتن جنگ شاهد پایان 
عمر سیاس��ی نتانیاهو نی��ز خواهیم 
بود، در نتیج��ه او تمام تلاش خود را 
می کن��د تا با ادامه دادن جنگ از این 

بحران اساسی فرار کند. از سوی دیگر 
وجود وزرای تندروی کابینه که مخالف 
هر گونه امتیاز دادن به فلس��طینیان 
هستند نیز برای نخست وزیر اسرائیل 
تهدیدزاس��ت، چراک��ه آنها می توانند 
علاوه بر خروج از کابینه مقدمات یک 
انتخابات زودهنگام را فراهم کنند که 
قطعا بازنده اصلی آن شخص نتانیاهو 

خواهد بود.
از سوی مقابل برخی کارشناسان 
تاکید دارند که علاوه بر چالش��ی که 
خانواده اس��را در داخل سرزمین های 
اش��غالی برای دولت ایج��اد کرده اند 
و ب��ه همین منظور ش��اهد تظاهرات 
اعتراض آمیز آنها طی هفته گذش��ته 
بودی��م، حجم کش��تار غیر نظامیان و 
نفرت افکار عمومی بین المللی باعث 
شده تا دولت بایدن که خود به واسطه 

جنگ غزه در سال منتهی به انتخابات 
درگیر انتقادات زیادی شده، به اسرائیل 
به منظ��ور توقف موق��ت درگیری ها 
فش��ار وارد کند. از این رو درخصوص 
دورنمای پای��دار ماندن این آتش بس 
نوعی ابهام وجود دارد. یعنی از یکسو 
وقفه چهارروزه می تواند مقدمات خروج 
از ای��ن جنگ ویرانگر را فراهم کند و 
گفت��ه حماس مبنی بر اینکه در ازای 
آزادی هر ۱۰ اسیر اسرائیلی یک روز 
به آتش بس افزوده شود می تواند آتش 

درگیری ها را سرد کند.
از س��وی دیگر به واسطه پیچیده 
بودن ش��رایط هر لحظه امکان وقوع 
حادث��ه ای جدید وج��ود دارد که این 
امر می تواند روی پایداری آتش بس و 
شروع درگیری ها تاثیری جدی داشته 
باش��د. به عنوان مثال شاهد هستیم 

در حالی که روز گذش��ته و به محض 
اعلام آتش بس برخی از ساکنان شمال 
غزه به س��مت خانه های خود حرکت 
کرده اند، اما منابع خبری گزارش دادند 
که در صبح جمعه ساکنان بیت حانون 
گفته اند ارتش اسرائیل در داخل منطقه 
مستقر بوده و اقدام به بازداشت برخی 
از جوانان کرده است. تلویزیون الجزیره 
نیز گزارش داده که ارتش اسرائیل در 
اطراف بیمارستان الرنتیسی شروع به 
تیراندازی کرده و به شهروندان شمال 
غزه اجازه بازگشت به خانه هایشان را 

نمی دهد.
خبرگزاری یورونیوز به نقل از کلایو 
جونز، استاد مسائل امنیت منطقه ای در 
دانشگاه دورام انگلستان که با فرانس 
۲۴ گفت و گو کرده، آورده اس��ت: این 
احتم��ال وجود دارد ک��ه درگیری ها 
از س��ر گرفته شود، اما فعلا نمی توان 
گفت که آیا ش��دت آنه��ا مانند قبل 
خواه��د بود یا خیر؟ این امر به عوامل 
متعددی از جمله موفقیت تبادل اسرا 
و حساس��یت اس��رائیل به فشارهای 
بین الملل��ی و در درجه اول از س��وی 

آمریکا، بستگی دارد.
سطح ویرانی در غزه در نگاه مردم 
آمریکا، به وی��ژه رای دهندگان جوان 
آنچن��ان خوش نیامده اس��ت. مضافا 
اینکه آمریکایی ها به همان اندازه که به 
نگرانی های داخلی خود توجه می کنند، 
نیم نگاهی هم به متحدان عرب خود در 
خاورمیانه دارند. به همین دلیل اینکه 
بعد از تبادل اسرا چه اتفاقی می افتد تا 
حد زیادی به دو طرف درگیری بستگی 
دارد. ب��ه عنوان مثال هنوز خیلی زود 
است که بگوییم آیا اسرائیلی ها خواهان 
توقف طولانی مدت جنگ خواهند بود 
یا خیر؟ زیرا آنها دائما هدف اصلی خود 
در جن��گ غزه را از بین بردن حماس 

اعلام کرده اند.

»جهانصنعت«مهمترینتحولاتجنگغزهرابررسیمیکند

فرصت ها    و چالش های آتش بس در غزه

خیرت ویلدرس که او را باید بزرگ ترین کابوس مهاجران، 
پناهجویان و البته اتحادیه اروپا نامید توانست در انتخابات 
هلند به سادگی پیروز شود و حالا می توان انتظار داشت که 
طی ماه های آینده و پس از مذاکرات فراوان و پیچیده میان 
احزاب مختلف این کش��ور، زمینه برای معرفی او به عنوان 

نخست وزیر جدید هلند هموار شود.
ویلدرس که در طول مبارزات انتخاباتی خود، از ش��دت 
حملات ضداسلامی کاسته بود، ترجیح داد بر مسائلی مانند 
هزینه های زندگی و مهاجرت تمرکز کند. با توجه به آرایی 
که حزب او یعنی حزب »برای آزادی« کسب کرده هرچند 
ویلدرس بیش از سایر احزاب موفق بوده، اما برای تشکیل 
کابینه به ائتلاف با دیگر جریان های سیاس��ی این کش��ور 

نیازمند خواهد بود.
سیاس��ت های این حزب چیس��ت و چه چشم اندازی از 

حکمرانی ویلدرس بر هلند می توان در نظر گرفت؟ 
مساجدتعطیلشوند! �

ب��ه گزارش یورونیوز برنامه انتخاباتی حزب برای آزادی 
می گوید با کاهش س��یل پناهندگ��ی و مهاجرت به هلند، 
اسلامی ش��دن کش��ور نیز کاهش می یابد. این مانیفست 
همچنین می افزاید که هلند یک کش��ور اسلامی نیست و 
در نتیجه مدارس اسلامی، قرآن و مساجد هم در آن جایی 
ندارند. حزب ویلدرس خواستار کم شدن اثرات اسلام در هلند 
اس��ت و به باور آنها این امر با مهاجرت کمتر غیرغربی ها و 
توقف اعطای پناهجویی با افرادی که از این کشورها می آیند، 
هموار می ش��ود. این حزب خواستار ممنوعیت استفاده از 

روسری در اماکن دولتی شده است.
با این حال ویلدرس اخیرا مواضع ضداس��لامی خود را 
قدری نرم تر کرده و می داند برای اینکه بتواند همراهی احزاب 
دیگر برای تشکیل دولت را داشته باشد، باید قدری معقول تر 
رفتار کند. او روز چهارش��نبه و در سخنرانی پیروزی خود 
در این خصوص گفت: »به خوبی درک می کنم که احزاب 

نمی خواهند در دولتی مش��ارکت داشته باشند که خواهان 
اقدامات خلاف قانون اساس��ی اس��ت. قرار نیست در مورد 

مساجد، قرآن و مدارس اسلامی صحبت کنیم.
مهارسونامیپناهجویانومهاجران �

ح��زب »برای آزادی« یا هم��ان PVV ایده هایی چون 
»تعطیلی پناهندگی« و یک سیاست مهاجرتی به طور کلی 
محدودتر و همچنین انصراف از قوانین پناهندگی و مهاجرت 
اتحادیه اروپا را پیشنهاد می کند. این حزب می خواهد کنترل 
مرزی هلند را بازگرداند و مانع ورود پناهجویانی شود که قصد 

دارند از کشورهای همسایه وارد هلند شوند.
PVV همچنین می گوید مهاجران غیرقانونی بازداشت 

و اخراج خواهند شد، ضمن اینکه از آنجایی که از نظر این 
حزب بخش هایی از سوریه امن بوده، سوری هایی که دارای 
مجوزهای موقت پناهندگی هس��تند، باید به کشورش��ان 
بازگردن��د. پناهندگانی که مجوز اقام��ت دارند »اگر برای 
تعطیلات به کشور مبدا بروند« مجوز خود را از دست خواهند 
داد. این سیاست به ویژه از آن جهت در دستور کار این حزب 
قرار دارد که بس��یاری از پناهجویان با دلایل غیرواقعی از 
کشورهای اروپایی درخواست پناهندگی می کنند و پس از 
دریافت مدارک اقامتی این کشور، بار دیگر به کشور خود که 

مدعی بودند در آنجا امنیت نداشتند، سفر می کنند.
این حزب متعهد شده که تعداد دانشجویان خارجی را 
کاهش دهد و در عین حال از اتباع اتحادیه اروپا بخواهد که 

برای کار در هلند درخواست مجوز کار کنند.
پیشبهسویخروجازاتحادیه �

حزب برای آزادی خواس��تار یک هلند مستقل است که 
مس��وول پول خود، مرزهای خود و قوانین خود باشد. این 
ح��زب از »نکزیت« بر وزن برکزیت که به خروج بریتانیا از 

اتحادیه اروپا منجر شد، سخن می گوید. این حزب هلندی 
مدعی است که اتحادیه اروپا پول مالیات دهندگان را جمع 

کرده و سیاست های خود را بر آنها دیکته می کند.
»برای آزادی« خواس��تار برگزاری ی��ک رفراندوم برای 
خ��روج از اتحادیه اروپا اس��ت. تا پی��ش از برگزاری چنین 
همه پرس��ی ای هلند می خواهد ب��ه دریافت کننده بودجه 
اتحادیه اروپا تبدیل شود نه مشارکت کننده در آن مجموعه. 
این حزب همچنین مخالف هرگونه گسترش اتحادیه اروپا 
اس��ت و از ایده هایی چون پیوستن اوکراین به این اتحادیه 

اصلا حمایت نمی کند.
برای آزادی بر این باور است که باید پرچم های اتحادیه 
اروپا از فراز ساختمان های دولتی هلند پایین کشیده شوند، 
چراک��ه ب��ه گفته این حزب در هلند تنه��ا باید پرچم این 
کشور برافراشته شود. با این حال حتی اگر ویلدرس بخواهد 
از تقاض��ای خود برای رفراندوم خ��روج از اتحادیه اروپا در 

ازای حضور به عنوان نخس��ت وزیر صرف نظر کند، پیروزی 
او همچنان باعث ایجاد نگران��ی در نهادهای اتحادیه اروپا 
خواهد شد. ضمن اینکه اگر احزاب میانه رو دور یکدیگر جمع 
ش��وند تا ویلدرس را از حضور در قدرت دور نگه دارند، این 
نگرانی وجود دارد که بعدا رای دهندگان خشمگین هلندی 

در انتخابات  آتی این احزاب را تنبیه کنند.
سیاستخارجی:اولهلند �

در بخش مربوط به سیاست خارجی این حزب آمده است: 
»اصل و راهنمای ما این است: به نفع هلند عمل کنید؛ کشور 

ما در اولویت است.« 
روابط با اسرائیل از سوی این حزب بسیار توصیه شده و 
آمده است: »دوست بزرگ ما اسرائیل است. روابط هلند با 

اسرائیل باید تقویت شود.« 
این حزب می گوید باید س��فارت هلند به بیت المقدس 
منتقل شود تا روابط با اسرائیل تقویت شود. ویلدرس وعده 
داده که نمایندگی هلند در رام الله محل استقرار تشکیلات 
خودگردان فلس��طین که حزب برای آزادی آن  را »سازمان 

خودگردان فاسد فلسطین« خوانده، تعطیل شود.
حزب برای آزادی همچنین گفته فورا باید روابط هلند با 
کشورهایی که »قوانین شرعی« دارند و نمایندگان مجلس 

هلند از آنجا به مرگ تهدید شده اند، قطع شود.
تغییراتآبوهوایی:یكترسبیهوده �

مانیفس��ت حزب برای آزادی درخصوص تغییرات آب 
و هوایی هم نظ��رات متفاوتی دارد و می گوید: »ما را برای 
دهه ها از تغییرات آب و هوایی ترسانده اند، در حالی که باید 
از ترس دست  برداریم، چراکه هلندی ها بهترین مهندسان 
آب در جهان را دارند و نیازی به وحشت از افزایش سطح آب 
نیست.« حزب ویلدرس همچنین خواستار استخراج بیشتر 
گاز و نفت از دریای ش��مال و باز نگه داش��تن نیروگاه های 
زغال س��نگ و گاز اس��ت و از ساخت س��ریع نیروگاه های 

هسته ای هم حمایت می کند.

»جهان صنعت« از شوك انتخاباتی در هلند گزارش می دهد
ویلدرس؛کابوساروپا

تحلیل

اشپیگل گزارش داد
پولآلمانبرایکمکبهاوکرایندرحالاتماماست

مجله اش��پیگل نوشت: آلمان احتمالا 
ب��ه محدودی��ت توانایی مال��ی اش برای 
تامین کمک های نظامی اوکراین نزدیک 

می شود.
این نش��ریه نوش��ت: اخیرا ولودیمیر 
زلنسکی رییس جمهوری اوکراین نگرانی 
خود را بابت فقدان پیشرفت نظامی به دلیل 
کم شدن تمایل غربی ها به ارائه کمک های 

دفاعی به این کشور ابراز کرده بود.
چند رسانه غربی اخیرا مدعی شده اند 
که خس��تگی در سراسر اروپا بابت جنگ 

اوکراین رو به رشد است.
اش��پیگل همچنین اس��تدلال کرد که اعلام یک بس��ته جدید نظامی به ارزش ۱/۳ میلیارد یورو از سوی بوریس 
پیستوریوس وزیر دفاع آلمان در جریان سفرش به کی یف سوالاتی را درباره وضعیت توانایی برلین در عمل به تعهدات 
موجودش درباره تامین تسلیحات بیشتر برای کی یف به وجود آورده است. همین روزنامه گزارش کرد، کمیته بودجه 
پارلمان آلمان جمعه گذشته تصمیم برای پیش نویس بودجه ۲۰۲۴ را تعلیق کرد. اشپیگل همچنین گزارش کرد، برلین 
به احتمال زیاد نمی تواند انبارهای تسلیحاتی خود را برای تامین تانک ها برای اوکراین بیش از این خالی کند. زلنسکی 
روز سه شنبه در مصاحبه ای با شبکه خبری فاکس نیوز گفته بود که ضدحمله اخیر کی یف علیه نیروهای روسی که 

ناموفق هم بوده، پیام خوبی در مورد آمادگی کشورهای غربی برای تداوم حمایت ها از اوکراین نیست.

آسوشیتدپرس گزارش داد
ارمنستاندرپیمانامنیتجمعیمیماند

معاون وزیر امورخارجه ارمنس��تان در 
واکنش به گمانه زنی ها مبنی بر امکان خروج 
این کشور از سازمان پیمان امنیت جمعی 
)CSTO( ضمن رد این موضوع، تاکید کرد 

که ایروان عضو این پیمان باقی می ماند.
به گزارش خبرگزاری آسوشیتدپرس، 
رهبران س��ازمان پیمان امنیت جمعی در 
نشستی که پنجشنبه در مینسک پایتخت 
بلاروس برگزار ش��د، در مورد مش��کلات 
ض��روری امنیت بین المل��ل و منطقه ای 
گفت وگو کردند؛ نشس��تی ک��ه به دلیل 
عدم حضور نماینده ارمنستان مورد توجه 

قرار گرفت. سیارحی علینیک وزیر امور خارجه بلاروس در این نشست با اشاره به شرکت نکردن نماینده ارمنستان گفت 
که در تماسی تلفن با آرارات میرزویان همتای ارمنی مسائل و سازوکارهای تصویب تصمیمات این نشست را بررسی 
کرده است. نیکول پاشینیان سال گذشته از سازمان پیمان امنیت جمعی به دلیل امتناع آن از حمایت از ارمنستان در 
مواجهه با جمهوری آذربایجان انتقاد کرد و گفت که این به وجهه سازمان پیمان امنیت جمعی در ارمنستان و خارج 

از کشور آسیب زده است.
با وجود این، مناتسکان صفریان معاون وزیر امور خارجه ارمنستان روز پنجشنبه و اندکی پس از آغاز این نشست 

تاکید کرد که چنین موضوعی در دستور کار ما قرار ندارد و ایروان به دنبال خروج از پیمان امنیت جمعی نیست.

دیدگاه
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اصلاحاساسنامهواریزسودتقسیمیمجامع
رییس اداره نظارت بر ناشران گروه مالی و خدماتی سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
تاکنون حدود ۵۰ درصد از ناشران اقدام به اصلاح اساسنامه خود کرده اند و از این پس 
باید سود نقدی مصوب مجامع عمومی آتی را مطابق اساسنامه اصلاح شده و حداکثر 
طی چهار ماه از تاریخ تصویب به سهامداران پرداخت کنند.سعید واشقانی فراهانی رییس 
اداره نظارت بر ناشران گروه مالی و خدماتی سازمان بورس و اوراق بهادار در گفت وگو با 
پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( در رابطه با جزئیات تغییر اساسنامه شرکت ها برای 
پرداخت سود مجامع اظهار کرد: در لایحه قانونی اصلاح قسمتی از قانون تجارت مصوب 
سال ۱۳۴۷ به شرکت ها در راستای واریز سود تقسیمی مجامع ۸ ماه فرصت داده شده 
است، در همین راستا هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار به منظور حفظ حقوق 
سهامداران با اصلاح اساسنامه ناشران و کاهش زمان واریز سود تقسیمی در مجامع از 
هشت ماه به چهارماه موافقت کرد.او افزود: براساس مصوبه ۱۰بهمن ۱۴۰۱ هیات مدیره 
سازمان بورس و اوراق بهادار مقرر شد پرداخت کامل سود به صاحبان سهام حداکثر ظرف 
چهار ماه پس از تصمیم مجمع عمومی راجع به تقسیم سود انجام شود.رییس اداره نظارت 
بر ناشران گروه مالی و خدماتی سازمان بورس تصریح کرد: مطابق ابلاغیه ۲۹ فروردین 
۱۴۰۲ مدیریت نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار، تمامی ناشران تحت نظارت 
سازمان به جز گروهای )بانک ها، بیمه ها و لیزینگ ها( مکلف شدند مطابق مصوبه مذکور 

نسبت به اصلاح اساسنامه خود اقدام کنند.
گروههایبانك،بیمهولیزینگدرانتظارتصویباساسنامه �

واشقانی فراهانی درخصوص دلیل تعویق اصلاح اساسنامه بانک ها، بیمه ها و لیزینگ ها 
گفت: اصلاح اساسنامه سه گروه مذکور نیازمند تصویب موضوع توسط نهادهای ناظر 

مرتبط با شرکت های مذکور همچون بانک مرکزی و بیمه مرکزی است.
درصدیاساسنامهواریزسودتقسیمیمجامع اصلاح�50

رییس اداره نظارت بر ناشران گروه مالی و خدماتی سازمان بورس تصریح کرد: تاکنون 
حدود ۵۰ درصد از ناشران اقدام به اصلاح اساسنامه خود کرده اند و از این پس باید سود 
نقدی مصوب مجامع عمومی آتی را مطابق اساسنامه اصلاح شده و حداکثر طی چهار ماه از 
تاریخ تصویب به سهامداران پرداخت کنند؛ حال درصورتی که امر مذکور اجرا نشود سازمان 

بورس و اوراق بهادار با ناشران متخلف وفق مقررات مربوطه برخورد خواهد کرد.
واشقانی فراهانی در پایان بیان کرد: ناشران باقیمانده به جز بانک ها، بیمه ها و لیزینگ ها 
که تاکنون نسبت به اصلاح اساسنامه اقدام نکرده اند نیز مکلفند در اسرع وقت نسبت به 

اصلاح اساسنامه خود اقدامات لازم را انجام دهند.

جزئیاتالزام۳0شرکتمنتخب
کارشناس مسوول اداره نظارت بر ناشران گروه معدنی و صنعتی سازمان بورس و اوراق 
بهادار با بیان اینکه برگزاری کنفرانس پرسش و پاسخ سهامداران و مدیران در راستای رعایت 
اصول حاکمیت شرکتی است، اظهار کرد: با رویه  فعلی برگزاری مجامع عمومی شرکت ها، 
انتظار سهامداران برای طرح سوالات، ابهامات و انتقادات بر عملکرد مدیران شرکت ها رفع 
می شود. محمد خلیل زاده کارشناس مسوول اداره نظارت بر ناشران گروه معدنی و صنعتی 
سازمان بورس و اوراق بهادار در گفت وگو با پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( گفت: 
بحث برگزاری کنفرانس پرسش و پاسخ سهامداران و مدیران در سازمان بورس و اوراق 
بهادار که در سال های اخیر مطرح بود و در کمیته های مختلف مورد بررسی قرار گرفت، 
در ۲۸ آبان ۱۴۰۲ در اطلاعیه ای به ۳۰ شرکت منتخب بازار سرمایه بر ضرورت برگزاری 

کنفرانس پس از انتشار صورت های مالی میان دوره ای ۶ ماهه تاکید شد.
اجرایحاکمیتشرکتی �

کارشناس مسوول اداره نظارت بر ناشران گروه معدنی و صنعتی سازمان بورس و اوراق 
بهادار با تاکید براینکه برگزاری کنفرانس پرسش و پاسخ سهامداران و مدیران در راستای 
رعایت اصول حاکمیت شرکتی است، گفت: با رویه  فعلی برگزاری مجامع عمومی شرکت ها، 
انتظار سهامداران برای طرح سوالات، ابهامات و انتقادات بر عملکرد مدیران شرکت ها زمانبر 

شده که با برگزاری کنفرانس، دغدغه سهامداران در این خصوص رفع خواهد شد.
بهبودنظامپاسخگویی �

کارشناس مسوول اداره نظارت بر ناشران گروه معدنی و صنعتی سازمان بورس و اوراق 
بهادار تصریح کرد: برگزاری این کنفرانس با هدف ایفای بهتر وظیفه مباشرت مدیریت و 
بهبود نظام پاسخگویی است، چراکه دراین صورت به ارتباط دوطرفه و چهره به چهره بین 

سهامداران با ناشران منجر خواهد شد.
درکبهترسهامدارانازمواضعمدیران �

خلیل زاده در ادامه گفت: برگزاری کنفرانس پرسش و پاسخ سهامداران و مدیران، عدم 
تقارن اطلاعاتی بین سهامداران و مدیران را تقلیل خواهد داد و ارتباط کلامی موجب درک 

بهتر سهامداران از مواضع مدیران می شود.
زمانبرگزاریکنفرانسپرسشوپاسخسهامدارانومدیران �

خلیل زاده درخصوص اعلام زمان برگزاری کنفرانس پرسش و پاسخ سهامداران و مدیران 
توسط ناشران تصریح کرد: مطابق اعلام اطلاعیه قرار است شرکت ها حداکثر ظرف یک 
هفته پس از انتشار صورت های مالی حسابرسی شده شش ماهه خود کنفرانس را برگزار 
کنند، در همین راستا ناشر باید حداقل دو روز پیش از برگزاری کنفرانس اطلاعات مربوط 

به زمان و آدرس سایت را در سامانه کدال اطلاع رسانی کند.
آمادهسازیبسترهایمناسببرایارائهخدماتالکترونیکی �

کارشناس مسوول اداره نظارت بر ناشران گروه معدنی و صنعتی سازمان بورس و اوراق 
بهادار درخصوص زیرساخت های الکترونیکی برگزاری کنفرانس پرسش و پاسخ سهامداران 
و مدیران توسط ناشران اظهار کرد: در اطلاعیه ای که به ۳۰ ناشر بورسی ارسال شد نسبت 
به فراهم سازی بسترهای مناسب برای ارائه خدمات الکترونیکی مناسب نکات لازم بیان شده 
است.خلیل زاده در ادامه با بیان اینکه در این کنفرانس حضور مدیرعامل و حداقل یکی از 
اعضای هیات مدیره به منظور پاسخگویی به سوالات الزامی است، گفت: همچنین خلاصه 
موضوعات مطرح شده سوالات و پاسخ ها باید به منظور ارتقای سطح شفافیت، حداکثر ظرف 

مدت دو روز کاری پس از برگزاری کنفرانس در سامانه کدال درج شود.
حضورنمایندهمعاونتناشراندرکنفرانس �

کارشناس مسوول اداره نظارت بر ناشران گروه معدنی و صنعتی سازمان بورس و 
اوراق بهادار درخصوص نظارت سازمان بورس بر روند برگزاری کنفرانس پرسش و پاسخ 
سهامداران و مدیران توسط ناشران گفت: به منظور نظارت بر حسن اجرای کنفرانس، 
نماینده معاونت ناشران شرکت بورس تهران و فرابورس در کنفرانس شرکت خواهد 

کرد.
ناشربرایبرگزاریکنفرانس اسامی�30

خلیل زاده در پایان درباره اسامی ۳۰ ناشری که اطلاعیه برگزاری کنفرانس پرسش و 
پاسخ سهامداران و مدیران را دریافت کردند، بیان کرد: در این رابطه می توان به شرکت هایی 
چون فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنایع مس ایران، گل گهر، پالایش نفت اصفهان، سر. 
 توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه، چادرملو، بانک ملت، پالایش نفت بندرعباس، 
پتروشیمی نوری، پتروشیمی مارون، پالایش نفت تهران، پتروشیمی پارس، بانک پاسارگاد، 
پتروشیمی بوعلی سینا، ایران خودرو، پتروشیمی جم، فولاد خوزستان، مخابرات ایران، بانک 
تجارت، مبین انرژی خلیج فارس، سایپا، سر. مالی سپهر صادرات، جهان فولاد سیرجان، 
پتروش��یمی تندگویان، پلی پروپیلن جم، فجر انرژی خلیج فارس، فولاد آلیاژی ایران، 
فروشگاه های افق کوروش، صنایع پتروشیمی کرمانشاه و پتروشیمی زاگرس اشاره کرد. 

»جهانصنع�ت«-بنیامیننجف�ی- بازار 
سرمایه در آبان ماه عمدتا با ریسک سیستماتیک 
سیاسی روبه رو بود و همین امر سایه سنگین خود 
را بر بورس گذاش��ت. تا جایی که حتی در روزهای 
نخس��ت اثر ریسک جنگ بیش از حد تصور بود و 
شاخص کل تا ۵۲ هزار واحد هم ریزش کرد. اما آنچه 
از نگاه کارشناسان به عنوان یک اهرم کنترل کننده 
برای بازار سرمایه به حساب می آید، تثبیت نرخ دلار 
اس��ت. در حال حاضر دیدگاهی که در بین فعالان 
بازار بورس شکل گرفته این است که شاهد جهش 
خاص و بزرگ��ی در نرخ ارز نخواهیم بود و بازار ارز 
خیلی کنترل شده در دامنه های قیمتی محدود نوسان 
می کند. همین امر باعث شده است که عده  ای انتظار 
بازدهی بالایی از بورس تا پایان سال را نداشته باشند 
و با توجه به وجود ادامه ریسک های سیستماتیک 
که بازار را طی این روزها و ماه های اخیر احاطه کرده 
به نرخ بازه بدون ریسک تا پایان سال بسنده کند. 
حالا اینکه در آذر ماه روند بازار سرمایه چگونه شکل 
بگیرد بستگی به این دارد که تا چه میزان ریسک های 
داخلی و خارجی از سر بازار سرمایه برداشته شود. در 
شرایط فعلی غالب پیش بینی ها حاکی از آن است که 
کم و بیش روند آبان ماه در آذر ماه نیز برای بورس 
تکرار شود. اگرچه بازار ساز ممکن است سیگنال های 
مثبتی را مانند آبان به فعالان و ذی نفعان بازار مخابره 
کند، اما به نظر نمی رسد که این سیگنال ها به عنوان 
یک شوک بزرگ در بازار عمل کند. »جهان صنعت« 
در گفت و گو با یک کارشناس ارشد بازار سرمایه روند 
کلی بازار در آبان را بررسی کرده و به اثر ثبات نرخ 

ارز بر نگاه فعالان بازار پرداخته است. 
ریشهنگرانیهایفعالانبازارسرمایه �

سهیلا نقی پور کارشناس 
ارش��د ب��ازار س��رمایه در 
گفت و گو با »جهان صنعت« 
اظهار کرد: بازار سرمایه در 
آبان ماه شاهد نوسانات شدید 
و پرتلاطم بود. در واقع آبان، 
ماهی پرتنش و پر از اتفاقات سیاسی و اقتصادی مهم و 
تاثیرگذار را در بازار بورس تجربه کردیم. او ادامه داد: از 
مهم ترین اتفاقاتی که بر عوامل اقتصادی کشور و بازار 

سرمایه در آبان تاثیر بسزایی داشت، ادامه تحولات 
سیاسی در منطقه و افزایش تنش ها در نوار غزه بود 
که در هفته اول آبان ماه به اوج خود رسید؛ مسائل 
سیاسی که گمان این می رفت گسترش یابد و حتی 
دامن دیگر کشورهای منطقه را بگیرد. همین مساله 
که به عنوان یک ریسک سیستماتیک مهم خارجی 
تلقی می شد باعث شد سرمایه گذاران را نگران کند 
و یک موج نزولی در هفته ابتدایی آبان ماه در بازار 
سرمایه شکل بگیرد. البته این سرخپوشی خیلی زود 
در اوایل هفته دوم آبان ماه با کاهش خطر گسترش 
درگیری به پایان رسید و شاهد ایجاد تقاضا در بازار 
بودیم، به گونه ای که شاخص کل بورس رقمی در 
حدود ۱۰۰ هزار واحد افزایش پیدا کرد و تا محدوده 

۲ میلی��ون و ۵۷ هزار واحد بالا رفت. البته این ریز 
موج صعودی خیلی زود هم با عرضه سهام از سوی 
فروشندگان روبه رو شد و باعث شد پایان آبان ماه را 
دوباره با سرخپوشی دنبال کنیم و بازدهی خاصی در 

پایان ماه نصیب سرمایه گذاران نشود.
نقی پور اضافه کرد: این اتفاق سیاسی همچنین 
موجب شد نوساناتی در نرخ ارز ایجاد شود و قیمت 
آن را از حوال��ی ۵۰ هزار تومان تا س��طح ۵۴۷۰۰ 
تومان بالا ببرد و یک شوک ارزی محدود در اقتصاد 

کشور ایجاد کند.
البته این شوک ارزی خیلی زود کنترل شد و نرخ 
ارز به سطوح قبلی خود تا همان محدوده ۵۰ هزار 
تومان بازگشت. با شروع آذر ماه هم بازار با رشدی 

بس��یار محدود و اندک همراه بود. رشدی که البته 
با ورود پول بس��یار محتاطانه و کم حقیقی مواجه 
ش��د؛ اتفاقی که نشان از وجود ادامه نااطمینانی به 
بازار سرمایه است و به نظر می رسد سرمایه گذاران 
گمان می کنند که هنوز ه��م عواملی وجود دارند 
که می توانند بر بازار بورس و فرابورس در ماه جاری 
اثرگذاری منفی داشته باشند.این کارشناس ارشد 
بازار سرمایه تصریح کرد: دیدگاه دیگری که در بین 
فعالان بازار بورس شکل گرفت این است که شاهد 
جهش خاص و بزرگی در نرخ ارز نخواهیم بود و بازار 
ارز خیلی کنترل شده و در دامنه های قیمتی محدود 

نوسان می کند. 
همین امر باعث شده عده  ای انتظار بازدهی بالایی 

از بورس تا پایان سال را نداشته باشند و با توجه به 
وجود ادامه ریس��ک های سیستماتیک که بازار را 
ط��ی این روزها و ماه های اخیر احاطه کرده به نرخ 
بازه بدون ریسک تا پایان سال بسنده کند. به نظر 
این نکته مهم ترین و تاثیرگذارترین دلیل اصلی برای 
عدم ورود جدی پول های درشت به بازار سرمایه در 
آذر ماه خواهد بود.او افزود: با این تفسیر می توانیم این 
گونه بیان کنیم که چشم انداز بازار سرمایه در آذرماه 
هم تغییر چشمگیری نخواهد داشت و شاهد همان 
نوسانات و ریزموج های صعودی محدود و گذرا باشیم 
که خیلی زود با عرضه مواجه می شوند و دقیقا همان 
شرایطی را که در آبان ماه با آن مواجه بودیم، در آذر ماه 

هم شاهد آن باشیم.

خبر »جهان صنعت« در گفت و گو با یک کارشناس بازار سرمایه بررسی کرد

اثر تثبیت دلار بر کاهش انتظارات صعودی بورس

ت«
صنع

ن 
جها

 « 
ح :

طر

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: اولین پیش ش��رط 
اعتمادس��ازی در بازار س��رمایه ثبات در سیاست های کلان 

کشور است. 
مصطفی نصر اصفهانی کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو 
با پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( ثبات در سیاست های 
کلان اقتصاد کشور را اولین پیش شرط اعتمادسازی در بازار 
سرمایه ذکر کرد و گفت: ماجرای نرخ خوراک پتروشیمی ها 
و نحوه اطلاع رسانی آن در بهار ۱۴۰۲ نمونه بارز بی ثباتی در 
سیاستگذاری ها بود. این در حالی است که براساس ماده ۲۴ 
قانون بهبود فضای کسب و کار، هرگونه تغییری در نرخ خوراک 

باید از چند ماه قبل توسط دولت اعلام شود.
وی با بیان اینکه اتخاذ تصمیمات کوتاه مدت و حتی اقدامات 
حمایتی موقت، در بلندمدت به نفع بازار سرمایه نیست، افزود: 
دولت باید تلاش کند تصمیمات و سیاست هایی اتخاذ کند که 

کمترین آسیب را به ارزش بازار شرکت ها وارد کند.
محافظتازحقوقسهامداران �

نصراصفهانی افزود: دومین راهکار برای تقویت اعتماد در 
بازار سرمایه، محافظت از حقوق سهامداران در برابر مدیران و 
سایر ذی نفعان است و شفافیت در اطلاع رسانی اخبار مهمی 
همچون نرخ خوراک پتروش��یمی ها یا رعایت دستورالعمل 
حاکمیت شرکتی از جمله مواردی است که می تواند به حفظ 

حقوق سهامداران خرد کمک کند.

پرهیزازتصمیماتخلقالساعه �
این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: در شرایطی قرار 
داریم که به لحاظ تحلیلی و با در نظر گرفتن کلیه متغیرهای 
بنیادی اثرگذار بر قیمت س��هام، بازار سرمایه ارزنده بوده و 
پتانسیل رشد دارد، اما نگرانی از اتخاذ تصمیمات خلق الساعه، 

مجال رشد به این بازار نمی دهد.

تقویتاعتمادعمومی �
نصراصفهان��ی در ادامه گف��ت: ورود نقدینگی به بازار 
س��رمایه مش��روط ب��ه تقویت اعتم��اد عموم��ی و ایجاد 
چشم انداز روشن و مثبت برای سرمایه گذاران است و برای 
ایجاد چنین چش��م اندازی یا باید شرایطی فراهم کرد که 
س��هامداران نسبت به سود تقسیمی شرکت ها چشم انداز 

روش��نی داش��ته باش��ند و یا انتظار افزایش قیمت سهام 
متناس��ب با افزایش قیمت سایر دارایی های سرمایه ای در 
کشور برود. البته اگر شرایطی فراهم شود که در مقطعی از 
بازار سرمایه حمایت شده و حجم معاملات این بازار افزایش 
یابد، به هر حال سیگنال خرید به تکنیکالیست ها داده شده 
و بازار سرمایه برای سرمایه گذاری جذاب تر خواهد شد و 

نقدینگی بیشتری راهی این بازار می شود.
هدایتنقدینگی �

نصراصفهانی با تاکید براینکه حمایت کوتاه مدت از بازار 
سرمایه و ایجاد شرایطی برای هدایت نقدینگی به این بازار 
کار دشواری نیست، بیان کرد: بازار سرمایه از منظر تحلیلی 
)ارزش دلاری، نمودار تاریخی نس��بت P/E و...( ارزندگی 
زی��ادی دارد که حقوقی ها از بازار حمایت کنند، اما نکته 
حائز اهمیت ایجاد شرایطی برای ماندگاری سرمایه ها در 

این بازار است.
 اگر س��رمایه گذاری ها در این بازار بلندمدت تر باشد و 
نسبت P/E بازار هم افزایش داشته باشد، شاهد قیمت های 
تعادلی بالاتر که مترادف نسبت های P/E تعادلی بالاتری 
اس��ت، خواهیم ب��ود. قطعا برای ایج��اد چنین نگاهی در 
بازار س��رمایه، اصلاح قواعد رفت��اری حقوقی ها و مدیران 
ش��رکت ها مهم تر از فرهنگ سازی برای س��رمایه گذاران 

خرد خواهد بود.

ورودنقدینگیبهبازارسرمایهباتقویتاعتمادعمومی
گزارش2

شماره 2102149

 آگهي مناقصه 

موضوع مناقصه: طراحی، تامین، نصب و راه اندازی یک دستگاه جرثقیل 
سقفي  25 تن در ناحیه ریخته گری 

EPC  کارخانه ذوب مجتمع مس سرچشمه به صورت
شرکت ملي صنایع مس ایران در نظر دارد: »انتخاب پیمانکار براي 
انجام طراحی، تامین، نصب و راه اندازی یک دستگاه جرثقیل سقفي  25 
تن در ناحیه ریخته گری کارخانه ذوب مجتمع مس سرچشمه به صورت  
EPC« را از طریق مناقصه عمومي به انجام برساند. جهت کسب اطلاعات 

بیشتر به سایت هاي رسمي شرکت به آدرس هاي ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com

sarcheshmeh.nicico.com
dargah.nicico.com

ول
ت ا

نوب

شماره 2102154

 آگهي مناقصه 

ش�رکت ملي صنایع مس ایران در نظر دارد: »تامین 
مصالح و س��اخت سوله انبار مغزه معدن دره زار مجتمع 
مس سرچش��مه« را از طریق مناقص��ه عمومي به انجام 
برس��اند. جهت کسب اطلاعات بیش��تر به سایت رسمي 

شرکت به آدرس هاي ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com

sarcheshmeh.nicico.com
dargah.nicico.com

ول
ت ا

نوب

تحلیل روز

 سناریوی میان مدت
 »ایندکس دلار«

علیهدیه*-با ش��روع روند نزولی مج��دد ایندکس دلار از 
محدوده مقاومتی ۱۰۷ واحد، می توان موج نزولی انتهایی از ساختار 
دیامتریک ۷ موجی را شروع شده تلقی کرد و انتظار داشت این 
موج نزولی حداقل به مدت ۳ ماه ادامه داشته باشد. مهم ترین هدف 
میان مدت این نزول سطح ۱۰۰ واحد )طی مدت حداقل ۱ ماه( 

خواهد بود. 
*کارشناسبازارسرمایه

شماره 2102153

 آگهي مناقصه 

ش�رکت ملي صنایع مس ایران در نظر دارد: »تامین 
ماشین آلات سنگین و ارائه خدمات در کارخانجات تغلیظ 
و فلوتاسیون سرباره مجتمع مس سرچشمه« را از طریق 
مناقصه عمومي به انجام برس��اند. جهت کسب اطلاعات 
بیش��تر به س��ایت رس��مي ش��رکت به آدرس هاي ذیل 

مراجعه شود.
www.nicico.com

 HTTP://sarcheshmeh.nicico.com
HTTP://dargah.nicico.com

دوم
ت 

نوب

شماره 2102152

 آگهي مناقصه 

ش�رکت ملي صنایع مس ای�ران در نظر دارد: 
»انج��ام خدمات حفاری و نمونه ب��رداری از دامپ 
سرباره مجتمع مس سرچشمه« را از طریق مناقصه 
عموم��ي به انجام برس��اند. جهت کس��ب اطلاعات 
بیشتر به سایت رسمي شرکت به آدرس هاي ذیل 

مراجعه شود.
www.nicico.com

 HTTP://sarcheshmeh.nicico.com
HTTP://dargah.nicico.com

دوم
ت 

نوب
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ایرانبهریاستشورایبینالمللیزیتونانتخابشد

ایران با پیگیری های مستمر وزارت جهاد کشاورزی و سفارت جمهوری اسلامی 
ایران در اسپانیا به ریاست شورای بین المللی زیتون انتخاب شد.

با پیگیری های مستمر وزارت جهاد کشاورزی و سفارت جمهوری اسلامی ایران 
در مادرید، در جلسه تخصصی روز پنجشنبه شورای بین المللی زیتون، جمهوری 
اس��لامی ایران برای سال ۲۰۲۴ و براساس اتفاق آرا به ریاست این نهاد تخصصی 

بین المللی انتخاب شد.
رضا زبیب سفیر ایران در اسپانیا در جلسه شورای بین المللی زیتون با ادای احترام 
به شهدای فلسطین و غزه که در جنگ جنایت بار جاری رژیم صهیونیستی جان خود 

را از دست داده اند، پیام آقای نیکبخت وزیر محترم جهاد کشاورزی را قرائت کرد.
وزیر کشاورزی در این پیام با تبیین سیاست ها و برنامه های جمهوری اسلامی 
ایران برای توسعه کشت و صنعت زیتون، از رای اعتماد کشورهای عضو، به ریاست 
کشورمان قدردانی و بر همکاری همه جانبه وزارت جهاد کشاورزی با مدیر اجرایی 
جدید، دبیرخانه و کشورهای عضو برای توسعه کاشت و صنعت زیتون در دنیا تاکید 
کرده است. این اولین بار پس از دو دهه از عضویت کشورمان در این نهاد است که 
ریاست آن به جمهوری اسلامی ایران واگذار می شود. با توجه به برنامه هایی که وزارت 
جهاد کشاورزی برای تقویت و ترویج کاشت زیتون تدوین کرده است، ریاست ایران 
بر این سازمان مهم فرصتی بزرگ برای برخوردار شدن از حمایت های تخصصی 

بین المللی به ویژه در حوزه دانش فنی و فناوری زیتون خواهد بود.
وزارت جهاد کش��اورزی در حال برنامه ریزی برای برگزاری برخی از جلس��ات 

تخصصی این نهاد بین المللی از جمله اجلاس ۶۳ کمیته مشورتی در ایران است.

نامهتولیدکنندگانسمومکشاورزیبهوزیرجهادکشاورزی:
جلویوارداتبیرویهسمومآمادهمصرفرابگیرید

تولیدکنندگان سموم دفع آفات کشاورزی در نامه هایی به وزیر جهاد کشاورزی 
خواستار رسیدگی به موضوع واردات بی رویه سموم آماده مصرف به داخل کشور شدند. 
طی روزهای اخیر انجمن صنایع تولیدکنندگان سموم برخی تولیدکنندگان سموم 
کشاورزی در نامه  هایی به وزیر جهاد کشاورزی، رییس سازمان حفظ نباتات، معاونت 
توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی، مدیرکل دفتر مقررات و استانداردهای بازرگانی 
وزارت جهاد کشاورزی و... خواستار جلوگیری از واردات بی رویه سموم آماده مصرف 
به داخل کشور شدند. در این نامه ها با اشاره به منویات مقام معظم رهبری مبنی بر 
حمایت از تولید داخلی و تاکید ایشان بر »تامین امنیت غذایی با تکیه بر تولید از منابع 
داخلی و نیل به خودکفایی...« و »افزایش تولید داخلی نهاده ها و کالاهای اساسی و 
اولویت دادن به تولید محصولات و همچنین تاکید ایشان بر ضرورت مقابله با مافیای 
واردات« و نیز با اشاره به این نکته که کارخانجات داخلی تولید سموم کشاورزی، توان 
تامین حداقل ۸۵ درصد نیاز کشور را دارند که در صورت حمایت این میزان تا ۱۰ 
درصد نیز قابل افزایش است، خواهان توجه به این موضوع در تصمیم گیری ها شده اند. 
در یکی از نامه های تولیدکنندگان سموم آمده است که از سال ۱۴۰۱ سیاست های 
گمرکی، انگیزه تولید آفت کش ها در داخل را کمرنگ نموده؛ به طوری که حقوق 
ورودی که گمرک از آفتکش های آماده مصرف دریافت می نماید، تقریبا در محدوده 

حقوق گمرکی دریافت شده از ماده موثره سموم )تکنیکال ها( می باشد.
انجمن تولید کنندگان سموم کشاورزی در نامه ای دیگر خطاب به وزیر جهاد 
کشاورزی، با اشاره به اینکه در ۸ ماهه گذشته، ارز مورد نیاز تولیدکنندگان سموم 
کشاورزی به خوبی تامین نشده، از وی درخواست کرده اند از تخصیص ارز گروه ۲۱ 
برای واردات سموم آماده مصرف دارای تولید مشابه داخلی جلوگیری شود تا ضمن 

صرفه جویی ارزی قابل توجه، موجب رونق واحدهای تولید در داخل کشور شود.
بنابر این گزارش، همچنین تولیدکنندگان سموم کشاورزی در چند نامه دیگر 
به مراجع ذی ربط که به امضای بسیاری از این تولیدکنندگان سموم رسیده، ضمن 
گلایه ش��دید از سیاس��ت های گمرک و تخصیص ارز، خواهان حمایت عملی از 

تولیدکنندگان داخلی شدند.

درگزارشاخیرسازمانمللبررسیشد
کشاورزیمتهماصلیهزینههایپنهان

س��ازمان غذا و کشاورزی ملل متحد اعلام کرد که غذا و کشاورزی ما مسوول 
تریلیون ها دلار هزینه های پنهان است. نتایج گزارش جدید فائو نشان می دهد که 
۱۰ تریلیون دلار از هزینه های زیست محیطی، اجتماعی و بهداشتی در سیستم های 
غذایی و کشاورزی ما پنهان شده که شامل هزینه پنهان انتشار گازهای گلخانه ای 
است که به بدتر شدن بحران آب  و هوا کمک می کند و هزینه های بهداشتی پنهان 
مربوط به رژیم های غذایی ناسالم است. غذا نه تنها ما را تغذیه می کند، بلکه فرهنگ 
کشورهای ما را شکل می دهد. صنعت کشاورزی که به رشد، پردازش و توزیع مواد 
غذایی می پردازد، از شغل و معیشت بیش از یک میلیارد نفر نیز حمایت می کند اما 
هزینه های مخفی زیست محیطی، اجتماعی و بهداشتی ناشی از تاثیرات منفی غذا و 
کشاورزی وجود دارد. این گزارش نشان می دهد که هزینه های پنهان سیستم های 
غذا و کشاورزی از ۱۰ تریلیون دلار فراتر می رود، حتی می تواند به ۱۲ تریلیون دلار 

برسد که تقریبا ۱۰ درصد از تولید ناخالص داخلی جهانی است.
فائو تخمین می زند که هزینه های مخفی زیست محیطی غذا و کشاورزی بالغ بر 
۲/۹ تریلیون دلار است. بیش از نیمی از این موارد به انتشار نیتروژن مربوط می شود 
و انتشار گازهای گلخانه ای که به بحران آب وهوا کمک می کند، ۳۰ درصد دیگر از 

هزینه های مخفی زیست محیطی ناشی از غذا و کشاورزی را تشکیل می دهد.
تغییر کاربری زمین و برای مثال پاکسازی جنگل برای ایجاد زمین کشاورزی و 
استفاده از آب به ترتیب ۱۴ درصد و ۴ درصد دیگر از هزینه های مخفی زیست محیطی 
را تشکیل می دهند. هزینه های اجتماعی پنهان که در قیمت مواد غذایی لحاظ نشده 
با فقر و سوءتغذیه مرتبط است و شامل فقر در میان افرادی می شود که در بخش مواد 
غذایی و کشاورزی فعالیت می کنند و باعث از دست دادن بهره وری در زمانی است که 

مردم قادر به کار با ظرفیت کامل خود به دلیل سوء تغذیه نیستند.
این هزینه های اجتماعی در کشورهای کم درآمد، نیمی از هزینه های پنهان غذایی و 
کشاورزی ای که فائو اندازه گیری کرده است را تشکیل می دهد. این تاثیر در کشورهای 
با درآمد متوسط پایین، کم )۱۲ درصد هزینه های پنهان( و در کشورهای با درآمد 
متوسط و بالا بسیار اندک است. در سطح جهانی، این هزینه های اجتماعی بالغ بر 

۵۰۰ میلیارد دلار یا ۴درصد از هزینه های پنهان غذا و کشاورزی است.
فائو می گوید: بزرگ ترین هزینه های پنهان که در قیمت غذا منعکس نمی شود، 
مربوط به سلامتی و رژیم های غذایی ناسالم سرشار از چربی ها، قندها و غذاهای 
فوق العاده فرآوری شده است. این رژیم های غذایی ناسالم منجر به چاقی، بیماری های 
غیرواگیر و کاهش بهره وری بیشتر در محیط کار می شود و در نتیجه اثرات منفی بر 
اقتصاد کشور دارد. هزینه های بهداشت پنهان در مجموع ۹ تریلیون دلار است که 

بیش از ۷۰ درصد هزینه های پنهانی اندازه گیری شده فائو محسوب می شود.
تغییرات سیاست دولت می تواند هزینه های پنهان کشاورزی را از طریق مالیات، 
یارانه و قانون کاهش دهد. این مورد ممکن است شامل تنظیم روش تولید، پردازش 

و ترویج محصولات خود توسط مشاغل باشد.

»جهانصنعت«- غذا س��وخت بدن و زبان خبر
مشترکی است که فراتر از فرهنگ ها است؛ زمانی 

که مردم توانایی پرداخت آن را داشته باشند.
طبق اعلام سازمان بهداشت جهانی، همه گیری 
کووید-۱۹ و جنگ در اوکراین بین سال های ۲۰۱۹ 
تا ۲۰۲۲، معادل ۱۲۲ میلیون نفر را به سوی ناامنی 
غذایی س��وق داد. قیمت های بالای مواد غذایی، 
همراه با افزایش فقر، منجر به افزایش ناتوانی تامین 
غذا، به ویژه در مناطق خاصی از کشورهای جهان 

شده است.
گزارش منتشرشده »visualcapitalist« با 
جم��ع آوری داده ها از آمارهای بانک جهانی برای 
ترس��یم س��هم جمعیتی که نمی توانند از پس 
هزینه های یک رژیم غذایی سالم برآیند، استفاده 

کرده است.
بر اساس این داده ها، یک رژیم غذایی سالم- در 
این مورد، رژیمی که مطابق با دستورالعمل های 
رژیم غذایی دولت باش��د- در کشوری که هزینه 
آن بیش از ۵۲ درصد درآمد س��رانه در روز باشد، 
غیرقابل دسترس تلقی می شود. روندهای فوری 
در مقرون به صرفه بودن مواد غذایی با یک نگاه به 
نقشه جهان قابل کشف است. رنگ قرمز در آفریقا، 
آسیای جنوبی و آسیای جنوب شرقی نشان دهنده 
مناطقی است که اکثریت جمعیت قادر به تامین 

یک رژیم غذایی سالم نیستند.
رتبه بندی کشورها براساس درصدهای خالص 
در جدول شماره یک به ما امکان را می دهد تا نگاه 
دقیق تری به مسائل امنیت غذایی در سطح کشور 

داشته باشیم.
در صدر این فهرس��ت، تقریب��ا ۹۸ درصد از 
جمعیت ماداگاس��کار توانایی پرداخت یک رژیم 
غذایی س��الم را ندارند. این کشور از سال ۲۰۱۹ 
با خشکس��الی طولانی در منطقه جنوبی مواجه 
اس��ت که کشاورزی را تحت تاثیر قرار داده است. 
مجموعه ای از طوفان ها در سال های ۲۰۲۱-۲۰۲۲ 
مزارع برنج را تخریب کردند و به زیرساخت های 
حیاتی مانند شبکه های جاده ای آسیب رساند و 
فشار بیشتری بر قیمت مواد غذایی وارد کردند. در 
نهایت، افزایش قیمت نفت به دلیل تهاجم روسیه 
هزینه های حمل و نقل را افزایش داده است. همه این 
عوامل باعث شده که قیمت مواد غذایی طی سه 

سال نزدیک به ۲۰ درصد افزایش یابد.
در نتیجه، ناامنی غذایی در ماداگاسکار به طور 
چشمگیری افزایش یافته است؛ تقریبا یک میلیون 
نفر در هر سال از سال ۲۰۱۹، که ۲۵۰هزار نفر از 

آنها در وضعیت قحطی طبقه بندی می شوند.
ترکیبی از عوامل مشابه بر پنج کشور بعدی- 
بروندی، مالاوی، جمهوری آفریقای مرکزی، نیجریه 
و لیبریا- با بیشترین سهم جمعیتی که قادر به تهیه 
غذا نیستند تاثیر می گذارد. در  هائیتی که در رتبه 
هفتم قرار دارد، وابستگی به واردات مواد غذایی، این 
کشور را در برابر تورم و نوسان قیمت ها آسیب پذیر 
می کند که در دو سال گذشته به طور قابل توجهی 

بدتر شده است.
از س��وی دیگر، به طور قابل پیش بینی، پنج 
کشور برتر با کمترین میزان مقرون به صرفه بودن 
مواد غذایی- قبرس، فنلاند، لوکزامبورگ، اسلوونی 
و سوئیس- همگی از اروپا هستند که صفر درصد 
از جمعی��ت آن قادر به پرداخت یک رژیم غذایی 

سالم  نیستند.
از نظر جغرافیایی، هشت نفر از هر ۱۰ نفر در 
جنوب صحرای آفریقا و هفت نفر از هر ۱۰ نفر در 
جنوب آسیا نمی توانند یک رژیم غذایی سالم داشته 
باشند، این میزان سه نفر از هر ۱۰ نفر در اروپا و یک 

نفر از هر ۱۰ نفر در آمریکای شمالی است.
رژیمغذاییسالمدرمقابلموادمغذی �

وکالریکافی
ب��ا کاهش کیفی��ت رژیم غذای��ی، غذا کمی 

مقرون به صرفه تر می ش��ود. به عن��وان مثال، در 
اندونزی، نزدیک به ۷۱ درصد از جمعیت قادر به 
پرداخت یک رژیم غذایی سالم نیستند. با این حال، 
این میزان برای یک رژیم غذایی با مواد مغذی کافی 
به ۶۴درصد و برای یک رژیم غذایی با کالری کافی 

فقط به ۳درصد کاهش می یابد.
در حالی که هدف این است که هر فرد توانایی 
پرداخت یک رژیم غذایی س��الم را داشته باشد، 
ردیابی پیشرفت در بین رژیم های غذایی مفید است 
تا ببینیم کدام کشورها در مقرون به صرفه بودن مواد 
غذایی پیشرفت می کنند، خواه از درآمد رو به رشد 

ناشی شود یا عرضه بهبودیافته.
در س��طح منطقه ای، این تفاوت های ظریف 
تفاوت های جغرافیایی را در مقرون به صرفه بودن 

غذا نشان می دهد.
در حالی که کشورهای جنوب صحرای آفریقا و 
جنوب آسیا دارای سهم قابل مقایسه ای از جمعیت 
هستند که قادر به تهیه رژیم های غذایی سالم و 
مغذی کافی نیستند، این شکاف با نگاه کردن به 
رژیم های غذایی با کالری کافی به شدت افزایش 
می یابد، تقریبا معادل ۲۵درصد در مقابل ۲/۶ درصد. 
برای کشورهای جنوب آسیا، این امر می تواند به 
تلاش برای بهبود مقرون به صرفه بودن بیشتر از 

اساسی ترین رژیم ها کمک کند.
منطقهیوروزیرتیغتورمموادغذایی �

تورم موادغذایی هر روز در جهان بالاتر می رود. با 
وجود کاهش تورم سالانه در اتحادیه اروپا، تورم مواد 
غذایی همچنان بالاست و به خانواده های کم درآمد 

در سراسر اروپا آسیب رسانده است.
تورم کلی در منطقه یورو از زمان اوج خود به 
میزان ۱۰/۶ درصد )۱۱/۵ درصد در اتحادیه اروپا( 
در اکتب��ر ۲۰۲۲ کاهش یافته و ب��ه ۲/۹ درصد 
)۳/۶ درصد در اتحادیه اروپا( در اکتبر )مهر( سال 
جاری میلادی رسیده است. با این حال، در حالی 
که مصرف کنندگان همچنان با هزینه های زندگی 
دس��ت و پنجه نرم می کنند، تورم مواد غذایی به 

شکل مهارنشدنی همچنان بالاست.
برای مثال، ت��ورم واقعی مواد غذایی، که نرخ 
تورم مواد غذایی منهای تورم کلی است، در اکتبر 
۲۰۲۳ در منطقه ی��ورو ۴/۶ درصد )۴ درصد در 
اتحادیه اروپا( بود که فشار سنگینی را بر خانوارهای 

کمدرآمد وارد کرد.
در س��ال ۲۰۲۲، نرخ تورم سالانه در اتحادیه 
اروپا افزایش یافت و به س��طوحی رس��ید که در 
چهار دهه گذشته سابقه نداشت. بین سال ۱۹۹۷ 
تا اواخر ۲۰۲۱، بالاترین نرخ تورم سالانه ای که این 
اتحادی��ه به خود دید ۴/۴ درصد بود که در ژوئیه 

۲۰۰۸ به ثبت رسید.
شاخص تورم سالانه مواد غذایی و نوشیدنی های 
غیرالکلی نیز روند مشابهی را دنبال کرد و در مارس 
۲۰۲۳ با رقم ۱۹/۲ درصد به اوج رسید. با این حال، 
اخت��لاف بین نرخ تورم کلی و تورم مواد غذایی و 
نوش��یدنی های غیرالکلی هرگز به اندازه ۱۲ ماه 

گذشته نبوده است.
از سال ۱۹۹۷ -اولین سال انتشار داده های اداره 
آمار اروپا )یورواستات(- تا اواسط سال ۲۰۲۲ نرخ 

تورم واقعی مواد غذایی )از جمله نوش��یدنی های 
غیرالکل��ی( از ۳/۵ درصد تجاوز نکرد. این رقم در 
آگوست ۲۰۲۲ میلادی به ۳/۹ درصد رسید و در 

مارس ۲۰۲۳ با ۱۰/۹ درصد به اوج خود رسید.
تورمموادغذاییازتورمکلیفراتررفت �

در اکتب��ر ۲۰۲۳، تورم س��الانه مواد غذایی و 
نوشیدنی های غیرالکلی از تورم کلی در ۳۳ کشور 
از ۳۷ کش��ور اروپا فراتر رفت. در بین کشورهای 
اتحادیه اروپا، نرخ تورم واقعی سالانه مواد غذایی از 
منفی ۵/۷ درصد در جمهوری چک تا ۱۰/۹ درصد 

در بلژیک متغیر بود.
پس از بلژیک، نرخ تورم واقعی سالانه مواد غذایی 
در هلند ۸/۸ درصد، یونان ۶/۶ درصد و اسپانیا ۵/۹ 
درصد بود. مجارستان با منفی ۱/۶ درصد و رومانی 
با منفی ۰/۵ درصد کمترین نرخ تورم واقعی مواد 

غذایی را در اتحادیه اروپا داشتند.
نگاهی به چهار کشور بزرگ و پرجمعیت اتحادیه 
اروپا نشان می دهد نرخ تورم واقعی مواد غذایی در 
آلمان با ۳/۷ درصد و فرانسه با ۳/۵ درصد کمتر از 
میانگین اتحادیه اروپا بود، اما در اسپانیا با شاخص 
ت��ورم ۵/۹ درصد و ایتالیا ب��ا ۴/۹ درصد بالاتر از 

میانگین اتحادیه اروپا بود.
با در نظر گرفتن منطقه تجارت آزاد اروپا ، بریتانیا 
و کشورهای نامزد اتحادیه اروپا، ترکیه با نرخ تورم 
۱۱/۰ درصد بالاترین نرخ تورم واقعی مواد غذایی را 
ثبت کرد. نرخ تورم سالانه مواد غذایی در ۱۴ کشور 
عضو اتحادیه اروپا از جمله یونان، بلژیک، اسپانیا و 

فرانسه بالای ۷/۵ درصد بود.

عل�تافزای�شت�ورمم�وادغذایی �
چیست؟

بر اس��اس اسناد تهیه شده توسط نمایندگان 
پارلمان اروپا، علت اصلی افزایش تورم مواد غذایی، 
افزایش هزینه های انرژی است که بر بقیه زنجیره 
تولید غذای کش��اورزی - از کش��اورزان گرفته تا 
تاسیسات فرآوری و حمل و نقل- تاثیر می گذارد. 
علاوه بر این، کاهش عرصه مواد اولیه کش��اورزی 
از جمله خوراک دام و کودهای شیمیایی بیشترین 

هزینه را برای کشاورزان دارد.
یورونیوز در بخش��ی از گ��زارش خود به تاثیر 
اختلال ناشی از جنگ اوکراین پرداخت و نوشت: 
براساس داده های به روزشده امنیت غذایی بانک 
جهانی، مورخ ۹ نوامبر ۲۰۲۳، کشورهای اروپایی 
در فهرست مناطقی هستند که بیشترین آسیب 

را دیده اند.
در این گزارش تاکید می ش��ود که بسیاری از 
کشورها تورم ۲رقمی قیمت مواد غذایی را تجربه 
کرده اند و مناطقی مانند اروپا و آس��یای مرکزی 
ب��ه  ویژه ب��ه دلیل اختلالات ناش��ی از جنگ در 
اوکراین تحت تاثیر قرار گرفته اند. اوکراین یکی از 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان پیشرو مواد غذایی 

در جهان است.
یورونیوز درباره کشورهایی که بیشترین آسیب 
را از افزایش هزینه م��واد غذایی تجربه کرده اند، 
نوش��ت: خانوارها براساس س��طح درآمد، عادات 
فرهنگی و موقعیت جغرافیایی خود الگوهای مصرف 

متفاوتی دارند.
این الگوها با هزینه های مصرفی خانوارها مورد 
سنجش قرار می گیرند؛ به عبارتی آنچه که مردم 
ب��رای کالاها و خدمات خرج می کنند تا نیازها و 
خواسته های خود را برآورده کنند شامل هرگونه 
هزینه ای می شود که فرد به تنهایی یا توسط گروهی 
از افراد که با هم زندگی می کنند، برای هزینه های 

زندگی می پردازد.
در س��ال ۲۰۲۱، کش��ورهای اتحادی��ه اروپا 
۱۴/۳ درص��د از کل هزینه ها را به مواد غذایی و 

نوشیدنی های غیرالکلی اختصاص دادند.
در سال ۲۰۲۲ میلادی در رومانی ۲۵/۲ درصد 
از هزینه های مصرفی خانوارها صرف غذا، از جمله 
نوشیدنی های غیرالکلی شد. لیتوانی با ۲۰/۴ درصد، 
بلغارستان با ۲۰/۱ درصد و استونی با ۱۹/۹ درصد 

در رده های بعدی قرار دارند.
کش��ورهایی مانن��د ایرلن��د ب��ا ۸/۳ درصد، 
لوکزامبورگ با ۹/۰ درصد و اتریش با ۱۰/۹ درصد 
کمترین سهم را در اختصاص هزینه ها به مواد غذایی 

در این اتحادیه داشتند.
این گزارش خاطرنشان کرد که سهم هزینه 
مواد غذایی در کش��ورهای نام��زد عضویت به 
اتحادیه اروپا بالاتر بود و در آلبانی ۴۳/۶ درصد، 
بوس��نی و هرزگوی��ن ۳۲/۶ درص��د، مقدونیه 
ش��مالی ۳۰/۶ درص��د و در مونته نگ��رو ۲۷/۲ 

درصد بوده است.

»جهانصنعت«نقشهپراکندگیفقروقحطیدرجهانرابررسیمیکند

 امنیت غذایی در بحران

به گفته رییس کمیسیون کش��اورزی مجلس در نشست 
مشترک کمیسیون های صنایع غذایی و واردات اتاق ایران، در 
برنامه هفتم توسعه، ایجاد شورای عالی امنیت غذایی کشور با 

حضور نمایندگان بخش خصوصی، مد نظر قرار گرفته است.
رییس کمیس��یون کشاورزی مجلس در نشست مشترک 
کمیسیون صنایع غذایی و واردات اتاق ایران از اضافه شدن بندی 
مبنی بر ایجاد شورای عالی امنیت غذایی کشور به برنامه هفتم 
توسعه خبر داد. براساس اظهارات محمدجواد عسگری ریاست 
این شورا بر عهده رییس جمهوری خواهد بود و تعدادی از وزرا و 

نمایندگانی از بخش خصوصی، اعضای شورا هستند.
در نشست مشترک کمیسیون صنایع غذایی و واردات اتاق 
ایران، معاون وزارت جهاد کش��اورزی، نماینده بانک مرکزی و 
رییس سازمان توس��عه تجارت نیز از طرف هر دو کمیسیون 
دعوت شده بودند که حضور پیدا نکردند. فعالان بخش خصوصی 
حاضر در این نشست تاکید کردند که مشکلات فعالان اقتصادی 
ناش��ی از تصمیماتی است که در سطح دولت اتخاذ می شود و 
عدم حضور نمایندگان این نهادها دلس��ردی بخش خصوصی 

را به دنبال دارد.
در این نشست، اعضای دو کمیسیون، فرصتی پیدا کردند تا 
به تشریح چالش های خود بپردازند؛ اعمال ممنوعیت های ناگهانی 
در صادرات محصولات کشاورزی از جمله پیاز، گوجه فرنگی و... 
بدون اطلاع رسانی قبلی و غیرقابل پیش بینی بودن رویه تجارت، 

مهم ترین چالشی است که در این جلسه مطرح شد.
به باور صادرکنندگان محصولات کش��اورزی نباید به هیچ 
عن��وان مانعی در برابر صادرات ایجاد کرد. طبق تجربه موجود 
اگر در داخل هم با چالشی در تامین یک محصول خاص مواجه 
ش��دیم می توان با واردات مشکل را برطرف کرد، اما صادرات را 
متوقف نکرد، چون بازار صادراتی به همین راحتی از دست رفته 
و بسیار سخت به دست می آید. سهمیه بندی در ثبت سفارش ها 
برای واردات مواد اولیه بنگاه های صنعتی، مساله دیگری بود که 
به باور واردکنندگان به مانعی جدی تبدیل و موجب شده تا در 
چند ماه، بخش صنعت در تامین مواد اولیه خود با کمبود روبه رو 
شود. از طرفی این سوال مطرح است که چرا در شرایط بسته 
بودن راه های استفاده از ظرفیت های بانکی، دولت مسیر واردات 

بدون انتقال ارز را هم بسته است؟
کمبود کنجاله سویا و از بین رفتن تعادل در بازار گوشت قرمز 
به دلیل بی توجهی به نقطه نظرات تشکل های تخصصی، بحران 

ارزی در واردات دارو و واکسن های دامی، مشکلات دیگری بودند 
که در این نشست تشریح شدند. در این بین احمدرضا فرشچیان 
رییس کمیسیون مدیریت واردات اتاق ایران تاکید کرد: بخش 
خصوص��ی واقف به تنگناها و محدودیت هاس��ت و اعتراض او 
نسبت به بی نظمی ها، تغییرات مداوم قوانین، اعمال ممنوعیت و 
محدودیت های دفعتی است. در این شرایط امکان پیش بینی و 
برنامه ریزی تجارت و تولید وجود ندارد. از طرفی محسن امینی 
نایب رییس کمیسیون صنایع غذایی اتاق ایران نیز تعامل سازنده 
بین نمایندگان دولت با بخش خصوصی را ضروری خواند و حضور 
در نشست های مشترک را راهکاری برای حل به موقع چالش ها و 

رفع موانع پیش روی تجارت و تولید دانست.
رفعمش�کلاتارزیدرحوزهتامینماشینآلات �

صنعتی
در واکنش به آنچه مطرح شد، محمدمهدی برادران معاون وزیر 
صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: مرزی بین دولت و بخش 
خصوصی متصور نیست و اگر مشکلی در هر دو طرف وجود دارد 

باید طی نشست هایی که تشکیل می شود، برطرف شود.
او ادامه داد: براس��اس مذاکراتی که ش��ده اس��ت، موضوع 
س��پرده گذاری برای واردات به وی��ژه درباره واحدهای صنعتی 
به زودی برداش��ته می ش��ود و باید مذاکرات را برای واحدهای 
بازرگانی نیز ادامه داد. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
واکنش به مشکلاتی که مطرح شد، گفت: مشکل تخصیص ارز 
برای ماشین آلات طی ۱۰ روز گذشته به صورت موردی بررسی 
ش��ده و به زودی مسائل موجود در این حوزه به صفر می رسد. 
خوشبختانه در حال حاضر کمبودی در بازار نداریم و رشد تولید 

اتفاق افتاده و امیدوارم این روند ادامه دار باشد.
برادران رویکرد وزیر صنعت، معدن و تجارت را نگاهی صنعتی 
با اتکا به توان داخلی بدون اعمال محدودیت در واردات ارزیابی 
کرد و افزود: امروز ۸۲ درصد واردات کشور به مواد اولیه و کالاهای 
واسطه ای اختصاص دارد. در حال حاضر واقعی شدن نرخ ارز و 
تک نرخی شدن آن را در برنامه داریم و معتقدیم به سمت تسهیل 
تجارت در کنار تقویت تولید برویم. به دنبال آن هستیم که ارز 
صادراتی در اختیار خود صادرکننده قرار بگیرد و از این طریق 

واردات انجام شود و افزایش تراز تجاری را شاهد باشیم.
او خاطرنشان کرد: اگر اجازه دهیم که صنعت و بخش تولید 
کشور، آزادانه فعالیت و در کنار رقبای خود حرکت کنند، وضعیت 
اقتصاد کشور بهتر از این خواهد بود. به باور ما، ظرفیت تولید و 

صادرات کشور بیش از آن چیزی است که هست.
تدوی�نبرنامههفتمبانظ�راتنمایندگانبخش �

خصوصی
محمدجواد عسگری رییس کمیسیون کشاورزی مجلس 
با تاکید بر لزوم بیان چالش ها و راهکارهای پیشنهادی بخش 
خصوصی گفت: در روند تدوین برنامه هفتم، سعی شد نظرات 
تجار، تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی را مورد توجه قرار دهیم. 
در شورای  عالی امنیت غذای کشور برای تسهیل مسیر تامین 
غذا در برنامه هفتم توسعه دیده شده و قرار است در قالب الحاقی 
به برنامه هفتم مورد توجه قرار گیرد. او ادامه داد: اگر این شورا 
با ریاست رییس جمهوری و حضور تعدادی از وزرا و نمایندگان 
بخش خصوصی شکل بگیرد، می تواند در تامین امنیت غذا موثر 
باشد. از طرفی در پی آن هستیم طی دو هفته آینده جلسه ای با 
حضور وزرای جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و تجارت و معاونان 
آنها برگزار شود و دستور کار آن به همت اتاق ایران تدوین شود و 

با هماهنگی در راستای منافع اقتصاد کشور تصمیم بگیریم.
این نماینده مجلس افزود: مجلس وضع هرگونه بخشنامه 
خلق الساعه و یا ممنوعیت های دفعتی در تجارت را ممنوع کرده 
است. در واقع نمایندگان مجلس نسبت به مشکلات جاری، واقف 
بوده و سعی دارند از ظرفیت ها برای حل آنها استفاده کنند. چون 

به این امر اعتقاد داریم که تولید نباید متوقف شود.
عسگری از لزوم تدوین برنامه جامع براساس محدودیت های 
جاری در حوزه ارز توسط بانک مرکزی صحبت کرد و گفت: این 

نکته را با رییس کل بانک مرکزی در میان گذاشتیم.
او تاکی��د کرد: ب��ه وارداتی که صدمه ای به تولید نزند، قائل 
هستیم. از طرفی براساس نیازهای کشور باید تعهدات ارزی را 
به ترتیبی شکل دهیم که تجار و تولیدکنندگان با انگیزه فعالیت 
کنند. امروز در حوزه صادرات دچار اختلال های جدی شده ایم و 

بسیاری از بازارهای خود را از دست داده ایم.

حض�ورنماین�دهصنای�عغذاییدرکمیس�یون �
قیمتگذاریکالاهایاساسی

محمدرضا مرتضوی عضو کمیسیون صنایع غذایی اتاق ایران 
گفت: متاسفانه در کمیسیون قیمت گذاری کالاهای اساسی، 
نماینده ای از صنایع غذایی نیست و در نتیجه نظر فعالان این 
حوزه مطرح نمی شود. در نهایت علی رغم همه علاقه نمایندگان 
مجلس به توسعه فعالیت های کشاورزی و صنایع وابسته، نتیجه 

دلخواه حاصل نشد.
او ادام��ه داد: ۶ میلیون هکتار زمی��ن گندمکاری داریم 
و س��الانه تنها ۷ میلیون تن گندم برداشت می کنیم. یعنی 
میانگین تولید در هر هکتار پایین است. دولت به پیشواز خرید 
تضمینی گندم ۱۹ هزار تومان رفته است. در حالی که زمینی 
که بهره وری پایینی دارد نباید به این ترتیب حمایت ش��ود. 
امسال دولت حدود ۱۲۰ هزار میلیارد تومان زیان گندم، آرد 
و نان را داد و سال آینده این رقم به ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
می رسد و هیچ کس راضی به پرداخت این میزان ضرر و زیان 
که در قالب ش��رکت بازرگانی دولتی در حال تجمیع است، 
نیست. امروز با نیت های خوب دنبال تعیین قیمت ها هستیم، 

اما از نظرات صنعتگران استفاده نمی کنیم.
این فعال اقتصادی تصریح کرد: در حال حاضر ۳ برابر نیاز 
کش��ور، کارخانه آرد داریم، سرمایه این کشور به سخت افزاری 
تبدیل می ش��ود که نیازی به آن نداریم. باید سرمایه گذاری را 
به سمتی هدایت کنیم که به آنها نیاز است. دلیل این وضعیت 
چیس��ت؟ مشخص است؛ حواش��ی و تسهیلاتی که پرداخت 
می شود. به اعتقاد بخش خصوصی در زمینی که بازدهی کمی 

دارد، نباید کشتی شود.
استفادهازدیدگاههایتخصصیبخشخصوصی �

 پیام باقری نایب رییس اتاق ایران با حضور در این نشست 
از فعالیت کمیسیون ها و برگزاری جلسات هم اندیشی با حضور 
نماین��دگان دولت و مجلس اظهار خرس��ندی ک��رد و گفت: 
آنچه اهمیت دارد، اس��تفاده از دیدگاه های کارشناسی اعضای 
کمیسیون های تخصصی برای شناسایی چالش های موجود و 
رسیدن به راهکارهای اجرایی و ارائه آنها به دستگاه های اجرایی 

و نهادهای تصمیم ساز است.
او تاکید کرد: برقراری تعامل بین دولت و بخش خصوصی، 
اصلی ترین ماموریت اتاق ایران بوده و لازم اس��ت در این حوزه 

نقشه راهی تدوین شود و براساس آن جلو برویم.

در نشست مشترك کمیسیون صنایع غذایی و واردات اتاق ایران مطرح شد

ایجادشورایعالیامنیتغذاییکشور
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»ایلانماسك«پشیمانشد
نمایشتیترمقالههابه»ایکس«برمیگردد

»جهانصنعت«- ایلان ماس��ک 
می گوید شبکه اجتماعی »ایکس« دوباره 
تیتر مقاله های لینک شده به پست ها را 
نش��ان می دهد. ایلان ماسک با انتشار 
پست جدیدی می گوید که ایکس )توئیتر 
سابق( پس از حذف تیترها در کارت های 
پیش نمایش در ماه گذشته، دوباره شروع 
به نمایش آنها می کند. ماسک اعلام کرد 
در به روزرسانی بعدی، ایکس تیترها را 
در قسمت بالای تصویر کارت های URL قرار می دهد. او به هیچ زمان خاصی 
 برای این تغییر اش��اره نکرد یا مثالی از ظاهر کارت ارائه نداد. در ماه آگوس��ت 
)مرداد و ش��هریور(، مدیرعامل تس��لا گفت که ایکس قصد دارد برای »بهبود 
 زیبایی شناسی« نمایش تیتر مقاله ها را متوقف کند. پس از اعلام این خبر، در ماه اکتبر 
)مهر و آبان( شاهد توقف نمایش تیترها بودیم. به دلیل این تغییر، کاربران اکنون 
مجبورند بدون دانستن تیتر مقاله، روی کارت آن کلیک کنند. برای دور زدن 
این تغییر، ناشران شروع به نوشتن عناوین خود روی تصاویر کردند و لینک را 
جداگانه پست کردند یا عنوان را در تصویر کارت پیش نمایش تولید شده قرار دادند. 
این تغییر ممکن است کار ناشران را آسان تر کند تا مجبور به کار با قالب های 
سفارشی نشوند؛ البته این موضوع کاملا به چیدمان کارت جدید بستگی دارد. 
ایکس هفته های پرسروصدایی را پشت سر گذاشته است، زیرا تبلیغ کنندگان 
بزرگی از جمله »اپل«، سازنده گوشی آیفون، »دیزنی« و »کامکست« پس از 
حاشیه های ماسک، پرداخت هزینه های تبلیغاتی خود را متوقف کردند. اوایل 
این هفته، ماسک از مدیا مترز با طرح ادعای افترا شکایت کرد. این شکایت در 
پاسخ به مقاله این سازمان خبری بود که ادعا می کرد تبلیغات برندهایی مانند 

»آی بی ام« و »اپل« در کنار محتوای حاشیه ای ظاهر می شوند.

مقابلهشرکتهایفناوریباهرزنگاریکودکان
قانونمیشود

»جهانصنعت«- قانونگذاران اتحادیه اروپا درباره پیش نویس قوانینی توافق 
کردند که »گوگل«، »متا« و دیگر سرویس های آنلاین را ملزم به شناسایی و 
حذف هرزنگاری کودکان می کند. به گفته آنها در این فرآیند رمزگذاری سر به 
سر تحت تاثیر قرار نخواهد گرفت. سال گذشته میلادی کمیسیون اتحادیه اروپا 
پیش نویس قانون محتوای سوءاستفاده جنسی از کودکان را پیشنهاد کرد. این 
قانون محل اختلاف طرفداران اقدامات ایمنی آنلاین و فعالان حریم خصوصی 
نگران نظارت بوده است. مدیران اتحادیه اروپا قانون پیشنهادی را پس از آن اعلام 
کردند که ثابت شد سیستم های فعلی ردیابی و گزارش دهی داوطلبانه شرکت ها 
برای حفاظت از کودکان کافی نیستند. قانونگذاران این منطقه باید قبل از نهایی 
شدن این پیش نویس و تبدیل آن به قانون، جزئیات نهایی را با کشورهای عضو 
بررس��ی کنند. این فرآیند احتمالا در سال آینده میلادی تکمیل شود. قانون 
پیشنهادی، سرویس های پیام رسان، فروشگاه های اپلیکیشن و ارائه دهندگان 
سرویس اینترنت را مجبور می کند تا تصاویر و ویدئوهای شناخته شده و جدید 
هرزنگاری کودکان و همچنین موارد اغفال کودکان را از طریق اینترنت گزارش 
و حذف کنند. یک مرکز مرتبط با موضوع سوءاستفاده از کودکان در اتحادیه اروپا 
ایجاد می شود تا به عنوان مرکزی برای کارشناسان باشد و گزارش های ثبت شده 
را ب��ه پلیس ارائه دهد. قانونگذاران منطقه برای جلوگیری از نظارت همگانی 
دس��تورات ردیابی را افزایش داده اند تا به این ترتیب به مقامات قضایی اجازه 
دهند دستورهایی کوتاه مدت برای یافتن و حذف کردن محتوای سوءاستفاده 
جنسی مربوط به کودکان را مجاز کنند. این دستورات فقط در صورتی صادر 
می شود که مبنایی قابل قبول برای سوءظن به سوء استفاده جنسی از کودکان 
وجود داشته باشد. قانونگذاران رمزگذاری سر به سر را از پیش نویس قوانین استثنا 

کرده اند که با استقبال حامیان حریم خصوصی روبه رو شد.

»سونی«بهدردسرافتاد
»جهانصنعت«- س��ونی باید با یک شکایت جمعی به ارزش حداکثر 
۶/۳ میلیارد پوند )۷/۹ میلیارد دلار( روبه رو شود که این سازنده پلی استیشن 
را متهم کرده از موقعیت برتر خود برای مطالبه قیمت های غیرمنصفانه در 
فروشگاه برنامه خود، سوءاستفاده کرده است. سال گذشته از طرف حدود ۹ 
میلیون نفر در انگلیس، از سونی اینتراکتیو اینترتینمنت شکایت شد. الکس 
نیل که مدافع حقوق مصرف کننده بوده و س��ابقه فعالیت در کمپین های 
دیگری را هم دارد، این شکایت را علیه سونی مطرح کرد که حداکثر پنج 
میلیارد پوند )۶/۲۳ میلیارد دلار( به علاوه بهره، ارزش دارد. وکلای او اظهار 
کرده اند که برآورد خسارت کل این پرونده در اسناد دادگاه که ماه گذشته 
تنظیم ش��دند، حداکثر ۶/۳ میلی��ارد پوند بود. »الکس نیل« می گوید این 
شرکت با ملزم کردن خرید و فروش بازی های دیجیتالی و آیتم های دیگر 
از طریق فروشگاه پلی استیشن که در آن، ۳۰ درصد کمیسیون از ناشران و 
طراحان دریافت می کند، از موقعیت برتر خود سوءاستفاده کرده است. در 
نتیجه، مش��تریان مجبور شده اند قیمت بالاتری برای بازی ها و خریدهای 
درون برنامه ای انجام دهند. وکلای سونی می گویند این پرونده از ابتدا تا انتها، 
ناقص بوده و باید رد شود. براساس گزارش رویترز، دادگاه تجدیدنظر رقابت 
حکم داد که پرونده نیل علیه سونی می تواند ادامه پیدا کند، اما افرادی که 
پس از تنظیم این پرونده در س��ال ۲۰۲۲، از فروشگاه پلی استیشن خرید 

کرده اند، باید از مدعیان دریافت خسارت در این پرونده حذف شوند.

گ�روهفن�اوری- »OpenAI« هفت��ه 
عجیبی را پش��ت س��ر گذاش��ت. ابتدا »سم 
آلتم��ن«، مدیرعامل این ش��رکت، توس��ط 
هیات مدیره اخراج شد، اما پس از تهدید صدها 
کارمند، دوباره مدیرعامل OpenAI ش��د. 
حالا رویترز در گزارشی مدعی شده که چند 
روز قبل  از اخراج »سم  آلتمن« از مدیرعاملی 
OpenAI، چند پژوهشگر این شرکت نامه ای 
به هیات مدیره نوشتند و نسبت  به کشف هوش 
مصنوعی بسیار قدرتمند هشدار دادند که به 
گفته آنها می تواند بش��ر را تهدید کند. گفته 
می شود نامه محققان OpenAI به مواردی 
اشاره داشت که قبلا هرگز گزارش نشده بود و 
قبل  از اخراج »آلتمن«، از پیشرفت های کلیدی 
ه��وش مصنوعی خبر م��ی داد. منابع رویترز 

می گوین��د نامه محققان OpenAI احتمالا 
یکی از دلایلی بود که هیات مدیره  این شرکت 
را ب��ه اخراج »آلتم��ن« وادار کرد، زیرا آنها از 
تجاری سازی پیش��رفت های هوش مصنوعی 
قبل  از درک عواقبش بس��یار نگران بودند. با 
این حال توسعه هوش مصنوعی به سرعت در 
حال پیشرفت است و این امر نگرانی هایی را در 
مورد احتمال تهدید این فناوری برای بشریت 

ایجاد کرده است.
پای»هوشمصنوعیانسانگونه«در �

میاناست؟
یک��ی از افراد نزدیک به OpenAI گفت 
پس  از انتشار خبر در مورد نامه ای که محققان 
این ش��رکت برای هیات مدیره نوشته بودند، 
اس��تارت آپ هوش مصنوعی با ارس��ال پیام 

داخلی ب��ه کارکنان خ��ود، پ��روژه ای به  نام 
»Q*«  )با تلفظ Q-Star(  و ارسال آن نامه  
 OpenAI را تایید کرد. یکی از سخن گویان
می گوی��د این پیام را »میرا موراتی« ارس��ال 
کرده اس��ت؛ کس��ی که پس  از اخراج آلتمن 
به  عنوان مدیرعامل موقت انتخاب ش��ده بود. 
 »*Q« اعتق��اد دارند  OpenAI برخ��ی در
می تواند پیشرفتی مهم در دستیابی به هوش 
عموم��ی مصنوع��ی )AGI( باش��د. این نوع 
هوش مصنوعی به  عنوان سیس��تمی مستقل 
تعریف می ش��ود که می تواند در اکثر کارها از 
انسان ها پیشی بگیرد. از طرفی گفته می شود 
مدل هوش مصنوعی جدید و فوق پیش��رفته 
OpenAI  ب��ه  دلیل دسترس��ی ب��ه منابع 
محاسباتی بسیار قدرتمند، امکان حل مسائل 

خ��اص ریاضی را دارد. اگرچه مدل مذکور در 
حال حاضر فقط موفق به حل مسائل ریاضی 
در مقطع ابتدایی اس��ت، ام��ا همین ویژگی، 
محقق��ان را نس��بت  به موفقیت ه��ای آینده  
»Q*«  خوش بین می کند. محققان ، ریاضیات 
را به  عنوان مرز توس��عه هوش مصنوعی مولد 
توصیف می کنند. در حال حاضر این فناوری 
در نوشتن و ترجمه زبان ها از پیش بینی آماری 
برای ارائه کلمه بعدی بهره می برد، اما پاسخ به 
سوالات ریاضی یعنی فقط یک جواب صحیح 
وجود دارد و هوش مصنوعی برای دس��تیابی 
به چنین سطحی باید توانایی های استدلالی 
بیشتری شبیه هوش انسانی داشته باشد. هوش 
مصنوعی انس��ان گونه برخلاف ماشین حساب 

می تواند تعمیم دهد، یاد بگیرد و درک کند.

«نسبتبه �OpenAI«هشدارکارکنان
پیشرفتحسابنشدههوشمصنوعی

محقق��ان OpenAI در نام��ه خ��ود ب��ه 
هیات مدیره، به توانایی هوش مصنوعی جدید و 
خطر بالقوه آن اشاره کردند. بحث در مورد خطر 
هوش مصنوعی از گذش��ته وجود دارد و برخی 
می گویند شاید روزی ماشین ها تصمیم بگیرند 
بش��ر را نابود کنند. محققان همچنین کارهای 
دو تیم Code Gen و Math Gen را تایید 
کرده اند. دانش��مندان در این تیم ها به بررسی 
بهینه س��ازی مدل های هوش مصنوعی کنونی 
می پردازند و هدفشان بهبود قابلیت استدلال و 

در نهایت انجام کارهای علمی است.
 ChatGPT تلاش های آلتمن برای تبدیل
به یکی از محبوب ترین برنامه های کامپیوتری 
که سرعت رشد سرس��ام آوری داشت، باعث 
ش��د »مایکروسافت« س��رمایه گذاری زیادی 
در OpenAI  انج��ام ده��د و اکنون منابع 
محاس��باتی مورد نیاز برای نزدیک ش��دن به 

AGI  را در اختیار دارد.
 ب��ا وج��ود این، یکی از افراد آش��نا با این 
موض��وع ب��ه The Verge گفته اس��ت که 
هیات مدیره OpenAI هرگز چنین نامه ای 
دریافت نکرده و پیشرفت های تحقیقاتی این 
ش��رکت نقش��ی در اخراج ناگهانی »آلتمن« 
نداش��ته اس��ت. به نظ��ر می رس��د ماجرای 
OpenAI  ادامه خواهد داش��ت و باید دید 
»آلتم��ن« که در ش��بکه اجتماعی »ایکس« 
حضور نسبتا فعالی دارد، نسبت به این گزارش 

چه واکنشی نشان خواهد داد.
»OpenAI« برخلاف اسمش که از هوش 
مصنوعی متن  باز حرف می زند، شرکت چندان 
روراس��تی نیس��ت و اکثر اتفاقاتی که پشت 
دیواره��ای آن می افت��د، از دید خبرنگاران و 
عموم مردم پنهان است. ماجرای اخراج آلتمن 
ب��رای اولین بار س��اختار مدیریتی عجیب و 
ناکارآمد این شرکت را زیر ذره بین رسانه ها قرار 
داد و تنش بین »آلتمن« و »سوتسکیور« به 

نگرانی درباره آینده تکنولوژی دامن زد.
 می ت��وان با اطمینان گف��ت تقریبا تمام 
شرکت های فعال در حوزه هوش مصنوعی به 
دنبال دستیابی به AGI یا »هوش مصنوعی 
قوی« هس��تند؛ همان س��طح از هوشمندی 
ماشینی که در فیلم های علمی-  تخیلی نظیر 
ترمیناتور و Her می بینیم و تقریبا همه معتقد 
هستند که این رویا روزی به حقیقت می پیوند. 
در این بین، ش��رکت OpenAI بر این باور 
اس��ت که تمام روش ها و تکنولوژی های لازم 
برای رسیدن به AGI همین حالا وجود دارد، 
فق��ط باید راهی پیدا ک��رد تا آنها را به روش 
موث��ری کنار  هم چید و در مقیاس به  مراتب 

وسیع تری اجرا کرد.

»جهان صنعت« از بحران شرکت »OpenAI«  گزارش می دهد

پشت پرده اخراج »سم آلتمن«
رویترز:توسعههوشمصنوعیتهدیدکنندهبشریکیازدلایلاخراج»سمآلتمن«بودهاست

»جهانصنعت«- طبق آخرین اظهارات وزیر ارتباطات 
دس��تگاه های دولتی طبق قانون موظف بودند ۱۰۰ درصد 
خدمات شان را تا پایان آبان ماه سال جاری از طریق پنجره 
ملی خدمات دولت هوش��مند انجام دهند و بر این اساس 
میانگین عمل به این وظایف قانونی در دستگاه های اجرایی 
۶۳ درصد اس��ت و از آنها درخواست شد هر چه زودتر به 
تکالیف ش��ان عمل کنند. یکی از مهم ترین اهداف دولت 
سیزدهم شکل گیری دولت هوشمند است که بدون مراجعه 
حضوری، به صورت برخط و بدون ارسال هرگونه مدرکی 
قابل دریافت باش��د. دولت اقدامات بسیاری در این زمینه 
برداشته و آن را به یک تکلیف قانونی برای همه دستگاه ها 
تبدیل کرده است. در این راستا به تازگی محمد خوانساری- 
رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران- با انتشار پستی در 
یک ش��بکه اجتماعی داخلی اظهار کرده اس��ت: براساس 
قانون بودجه، دستگاه های اجرایی باید تا پایان آبان تمامی 
خدمات خود را از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
ارائه کنند. وی افزود: همه استعلامات بین دستگاهی باید 
تا پایان آذرماه به ش��کل برخط انجام شود و تا پایان دی، 

۲۰ درصد خدمات خود را هوشمند کنند.
موضوع��ی که اخیرا وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات  
در حاش��یه جلس��ه هیات دولت به آن اشاره کرد و گفت: 

دس��تگاه های دولتی طبق قانون موظف بودند صد در صد 
خدمات شان را تا پایان آبان ماه سال جاری  از طریق پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند انجام  دهند. او میانگین عمل 
به این وظایف قانونی در دستگاه های اجرایی را  ۶۳ درصد 
اعلام کرد و از آنها خواس��ت هر چه زودتر به تکالیف شان 

عمل کنند. البته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از اعلام 
اسامی دستگاه های خاطی به رییس  جمهوری و طرح آن در 
نشست هیات وزیران خبر داد و تاکید کرد: رییس جمهوری 
بعد از شنیدن گزارش او دستور دادند همه دستگاه ها هر 
چه س��ریع تر ب��ه این وظیفه عمل کنن��د. زارع پور یادآور 

ش��د: علاوه بر این، همه دستگاه ها باید تا پایان آذر کلیه 
استعلامات بین دس��تگاهی را به صورت برخط و تا پایان 
دی  ۲۰ درصد خدمات هوش��مند را از طریق پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند انجام دهند. طی روزهای گذشته 
معاون دولت الکترونیک سازمان فناوری اطلاعات ایران هم 
تاکید کرد که امسال با توجه به اتفاقاتی که سال گذشته 
پس از راه اندازی پنجره ملی خدمات دولت هوشمند افتاد، 
به نوعی از مرحله اتصال گذر کردیم و تعداد بسیار کمی از 
دستگاه هایی که در گذشته متصل شده بودند، به دلایلی 
مانند عدم رعایت ضوابط فنی حذف شده بودند، در حال 
انجام اصلاحات و درحال اتصال هس��تند. طبق گفته وی، 
امسال تکلیفی که به طور جدی دنبال می شود، بحث ارائه 
۱۰۰ درصدی خدمات دستگاه ها به صورت تمام الکترونیک 
از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوش��مند اس��ت که 
براس��اس این تکلیف باید همه دستگاه ها تا پایان آبان ماه 
انجام دهند و تا پایان آذرماه هم همه استعلامات خود را با 
دستگاه های دیگر به صورت تمام الکترونیکی انجام دهند. 
تکلیف س��وم هم این است ۲۰ درصد خدمات خود را به 
ش��کل کاملا هوشمند ارائه کنند. این تکالیف مهلت های 
قانونی است که در قانون بودجه ۱۴۰۲ تدارک دیده شده 

تا دستگاه ها به سرانجام برسانند.

براس��اس تحقیق��ات ش��رکت  »جهانصنع�ت«- 
»SuperScale« ، ح��دود ۸۳ درص��د از بازی های موبایل 
در عرض س��ه سال از بین می روند. همچنین این شرکت با 
مطالعه روی ۵۰۰ توسعه دهنده بازی نشان می دهد که تولید 
۴۳ درصد از بازی ها در مرحله توس��عه متوقف می شود. ۷۶ 
درصد از بازی های موبایل نیز در سال اول به اوج درآمد خود 
می رسند. براساس این تحقیقات، عوامل اقتصادی و انسانی 
مختلفی باعث این وضعیت شده اند. طی تحقیقات شرکت 
SuperScale، با ۲۰۰ توس��عه دهنده بازی های موبایل در 
سراسر بریتانیا و ایالات متحده مصاحبه شده است. براساس 
گزارش این ش��رکت، چشم انداز تلخی در صنعت بازی های 
موبایل شکل گرفته که به رغم نرخ بالای شکست بازی ها، ۷۸ 
درصد از توسعه دهندگان همچنان به ساخت عناوین جدید 
تمایل دارند. با توجه به صنعت ۹۶/۲ میلیارد دلاری بازی های 
موبایل، وجود چنین تمایلی درمیان توسعه دهنده ها چندان 
بیراه نیست. براساس داده های شرکت  SuperScale، تقریبا 

۴۳ درصد از بازی های درحال توس��عه قبل از عرضه منتفی 
می شوند؛ ۷۶ درصد بازی های عرضه شده در سال اول به اوج 
درآمد خود می رس��ند؛ ۸۳ درصد از بازی های موبایل ظرف 

سه سال از بین می روند و تنها ۵ درصد بیش از هفت سال 
پشتیبانی دریافت می کنند.

۶۲ درصد از توسعه دهندگان گفته اند که در سودآورترین 

عناوین خود از LiveOps اس��تفاده می کنند. لایواوپس به 
فرآیند زنده  نگه داشتن یک بازی گفته می شود؛ برای مثال 
سازنده با اضافه  کردن اسکین  و جایزه ها و برگزاری ایونت های 
مختلف به پویایی و زنده بودن بازی اش کمک می کند. براساس 
گزارش ها، ۳۷ درصد از اس��تودیوها عناوین پرسود خود را به 
صورت هفتگی ب��ه روز می کنند. یکی از عوامل مؤثر در این 
روند، رکود اقتصادی جهانی اس��ت که منجر به اخراج بیش 
از ۷۰۰۰ توسعه دهنده در سال ۲۰۲۳ شد. همچنین عوامل 
انسانی بر این وضعیت بی تاثیر نبوده است؛ کاهش انگیزه و 
ریسک پذیری و تمرکز بر جنبه تجاری محصول باعث عدم 
تحقق خلاقیت در میان ۳۰ درصد از توسعه دهندگان جوان 
با کمتر از یک سال تجربه شده است. براساس گزارش ها، فقط 
شرکت های کوچک  بازی سازی نیستند که نرخ شکست بالایی 
در بازی های موبایل دارند. استودیوهای بزرگ نیز برای عرضه 
بازی های جدید مشکل دارند و این وضعیت زنگ خطر را در 

این صنعت به صدا درآورده است.

»جهانصنعت«- سامسونگ برای معرفی سری گلکسی 
S۲۴ آماده می شود و انتظار می رود کره ای ها اواخر دی ماه از 
این محصولات رونمایی کنند. حالا گلکسی S۲۴ اولترا موفق 
به کسب تاییدیه جدیدی شده است که می تواند شایعات مبنی 
بر معرفی زودهنگام نسل بعدی پرچمدارهای سامسونگ را 
تایید کند. گوش��ی های سری گلکس��ی اس ۲۴ مانند نسل 
قبلی ش��امل مدل های استاندارد، پلاس و اولترا می شود. در 
ماه سپتامبر این گوشی ها موفق به کسب تاییدیه ۳C  شدند 
و حالا گلکسی اس ۲۴ اولترا تاییدیه BIS هند را دریافت کرده 

 »SM-S۹۲۸B« است. گلکسی اس ۲۴ اولترا با شماره مدل
موفق به کس��ب تاییدیه هند شده است و انتظار می رود در 
بازار جهانی با همین ش��ماره مدل عرضه ش��ود. کسب این 
تاییدیه اگرچه نشان دهنده عرضه نسل بعدی پرچمدارهای 
سامسونگ در هند است، اما تکمیل توسعه این محصولات 
موضوع مهم تری محس��وب می شود. با توجه به این موضوع 
باید منتظر معرفی س��ری گلکسی S۲۴ در آینده نه چندان 

دور باش��یم. طبق شایعات، گلکسی اس ۲۴ اولترا با نمایشگر 
امولد با حداکثر روشنایی ۲۵۰۰ نیت از راه می رسد و قدرت 
آن را تراشه اسنپدراگون ۸ نسل ۳ تامین می کند. این گوشی 
هوش��مند احتمالا در بالاترین نسخه ۱۶ گیگابایت رم و ۱ 
ترابایت فضای ذخیره س��ازی خواهد داش��ت. گفته می شود 
گلکسی S۲۴ اولترا دوربین اصلی ۲۰۰ مگاپیکسلی به  همراه 
دوربین تله فوتو با زوم اپتیکال ۵ برابری خواهد داشت. همچنین 

انرژی آن را یک باتری ۵۰۰۰ میلی آمپرساعتی با پشتیبانی 
از شارژ سریع ۴۵ واتی تامین خواهد کرد. درحالی که شایعات 
از عرضه انحصاری گلکسی S۲۴ اولترا با چیپ اسنپدراگون 
۸ نسل ۳ خبر می دهند، دو مدل دیگر احتمالا با دو تراشه 
از راه می رسند. ظاهرا با توجه به بازار هدف، گلکسی S۲۴ و 
S۲۴ پلاس با چیپ های اسنپدراگون ۸ نسل ۳ و اگزینوس 
۲۴۰۰ به فروش خواهند رسید. انتظار می رود در هفته های 
آینده شاهد انتشار ش��ایعات و گزارش های بیشتری درباره 

گوشی های سری گلکسی اس  ۲۴ باشیم.

اولتیماتومارائه٢0درصدخدماتدستگاههابهصورتهوشمند

8۳درصدبازیهایموبایلظرف۳سالازردهخارجمیشوند

سریگلکسیS24یكقدمبهمعرفینزدیكترشد

فناوری

بازی

تکنولوژی

آگهی مفقودی
س��ند و ب��رگ س��بز پرای��د م��دل 1386 ش��ماره پ��لاک 
78ایران128ج55 ش��ماره موتور 2270953 ش��ماره شاسی 
S 1412286682376 به نام محمدمهدی ورمزیادی مفقود 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
بهارستان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

براب��ر رأی ش��ماره 140260306005014717 هیئ��ت دوم موض��وع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک نیشابور تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
سیدحمید موسوی فرزند سیدجمشید در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 
به مس��احت 10123/56 مترمربع از پلاک ش��ماره 37 اصلی واقع در بخش 7 
حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی آقای جمشید موسوی فرزند 
محمدتقی محرز ش��ده اس��ت. بنابراین مراتب به منظور اطلاع عموم در دو 
روزنامه، یکی روزنامه محلی و دیگری در روزنامه کثیرالانتشار و در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند، می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
کنند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/04

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/19
م/الف 2409- غلامرضا حسنی عارفی
 قائم مقام رئیس واحد ثبت اسناد و املاک نیشابور
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بررسیتامینارزخودروهایکارکردهدربانکمرکزی
عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: در مورد واردات خودروی 
کارکرده، نگرانی برای تخصیص ارز وجود دارد، اما این موضوع رفع خواهد شد. ممکن 
است واردات این خودرو ها باعث افزایش مطالبات ارزی شود که باید از ارز های با منشاء 

خارجی برای این کار استفاده کرد و بانک مرکزی در حال بررسی موضوع است.
وی اظهار کرد: ما به سمت خودرو های نسل جدید در حرکت هستیم، خودرو 
نباید دغدغه مردم باشد و باید به وفور تولید شود و مردم بتوانند خودشان از بین 
مدل های مختلف انتخاب کنند. ۳۶ خودروساز داریم که به نظرم این کار خودروسازی 
نیست، بلکه خودرو بازی است، چون مقیاس های تولید برای هیچ کدام از آنها محقق 

نشده است.

تعرفهوارداتماشینآلاتومواداولیهتولید
٢برابرمیشود

در حالی دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳ از عبارت کاهش حقوق گمرکی کلیه 
ماشین آلات و تجهیزات، قطعات، مواد اولیه و واسطه ای تولیدی به ۲ درصد استفاده 
کرده اس��ت که این رقم در ابتدای س��ال جاری از ۴ درصد به یک درصد کاهش 
یافته بود. اوایل سال جاری گمرک در بخشنامه ای اعلام کرد که حقوق گمرکی 
ماشین آلات و تجهیزات، قطعات مواد اولیه و واسطه ای، تولیدی، صنعتی، معدنی 
و کشاورزی از ۴ درصد به یک درصد کاهش یابد. بنابراین در عمل از ابتدای سال 
آینده حقوق گمرکی کلیه ماشین آلات و تجهیزات، قطعات، مواد اولیه و واسطه ای 

تولیدی با رشد دوبرابری مواجه می شود.

پیشبینیرشد3درصدیبازارجهانیخودرو
درسال2024

بر اس��اس گ��زارش J.D. Power و گلوبال دیتا، ف��روش خودروهای جدید 
ایالات متحده، شامل معاملات خرده فروشی و غیر خرده فروشی، در ماه نوامبر به 
یک میلیون و ۲۳۶ هزار دستگاه می رسد که ۱۰/۲ درصد نسبت به سال گذشته 

افزایش یافته است.
توماس کینگ رییس بخش داده و تجزیه وتحلیل در J.D. Power در بیانیه ای 

گفت: »رشد فروش با بهبود در دسترس بودن خودرو امکان پذیر است.«
انتظار می رود با وجود توقف تقریبا ۶ هفته ای کارگران اتحادیه خودروسازی آمریکا، 
سطح موجودی خرده فروشی در ماه نوامبر نسبت به ماه گذشته ۷/۵ درصد و نسبت 
به سال گذشته ۴۳/۷ درصد افزایش داشته باشد. با این حال، انباشت موجودی 
منجر به کاهش ۱/۹ درصدی قیمت معاملات در مقایسه با سال گذشته با میانگین 
قیمت خودروهای خرده فروشی جدید شد. کینگ گفت: افزایش عرضه خودروهای 
جدید و نرخ های بهره بالاتر منجر به کاهش سود هر واحد فروش می شود اما این 
سود همچنان از سطح قبل از همه گیری فراتر می رود. J.D. Power و گلوبال دیتا 
همچنین پیش بینی سالانه فروش جهانی خودروهای سبک را به ۸۹/۳ میلیون 
دستگاه افزایش داده اند که ۱۰ درصد نسبت به سال گذشته افزایش یافته است. در 
همین حال، پیش بینی برای سال ۲۰۲۴ بدون تغییر در ۹۲/۳ میلیون واحد است 

که نسبت به سال ۲۰۲۳ رشد ۳ درصدی را نشان می دهد.
بر اساس گزارش رویترز، جف شوستر معاون اجرایی گلوبال دیتا گفت: »بازار ممکن 
است به پایان تقاضای واقعی متوقف شده ناشی از همه گیری برسد، مگر اینکه کاهش 

قابل توجهی در قیمت های معاملات در سراسر جهان رخ دهد.«

علتدونرخیبودنلاستیک

جمال میرزایی رییس انجمن صنفی تولیدکنندگان لاس��تیک در پاسخ به 
اینکه چرا همچنان دو نرخی بودن لاستیک را شاهد هستیم، گفت: افزایش نرخ به 
واسطه تغییر نرخ ارز ترجیحی بود. با توجه به اینکه با این اقدام مشکل ارز تا حدود 
زیادی تامین شد و طی ۸ ماهه ابتدایی سال ۱۴ میلیون حلقه لاستیک تولید شده 
که نشان می دهد تولید نقش خود را ایفا کرده است. دو هفته قبل متعهد شدیم 
۷۰۰ هزار حلقه لاستیک را در بازار عرضه کنیم. بیش از ۳۰۰ هزار حلقه در بخش 
نمایندگان، ۱۰۰ هزار حلقه در بخش عرضه مستقیم و بخشی هم به سازمان ها و 
حمل و نقل عمومی عرضه شده که مجموعا به ۶۰۰ هزار حلقه می رسد و باقی آن 

نیز به زودی عرضه می شود.
او ادامه داد: در مورد رینگ ۱۳ در بازار کمبود نداریم و باید به سراغ رفع التهاب ها 
و تقاضای کاذب باشیم. پیش بینی می کردیم که التهاب بازار تا به امروز مرتفع شود. 
کسانی تصور می کنند که تایر را می توانند امروز خریداری کنند و بعدا گران تر بفروشند 
که تصور غلطی است. بهنام نیک منش معاون بازرسی اتاق بازرگانی و اصناف ایران نیز 
درخصوص تنظیم بازار لاستیک گفت: بعد از التهابی که در بازار لاستیک به وجود 
آمد و پس از بازرسی اتاق های اصناف کشور، گزارش ها به ستاد تنظیم بازار داده 
شد و جلسات متعددی با وزارت صمت گذاشته شد. انتظار ما این بود در رینگ های 
پرتقاضا، عرضه به طور کامل انجام شود، اما به طور مطلوبی این اتفاق نیفتاده است 
و این کمبود همچنان در بازار وجود دارد. در سه ماه اول سال آنچنان که باید تولید 

نداشتیم و در یکی دو ماهه اخیر تولید افزایش پیدا کرده است.
او تاکید کرد: خرده فروش ها و عمده فروش ها هم از سامانه جامع تجارت و هم از 
سکوی های اینترنتی استقبال می کنند. این سامانه ها می تواند در تعادل بازار کمک 

کند، اما تسریع در فرآیند خرید تایر می تواند اثرگذاری بیشتری داشته باشد.

تدوینبستهمشوقیبرایمشتریانخودروهایبرقی
بابک احمدی رییس هیات عامل ایدرو گفت: خودروسازان دولتی در حال فعالیت 
جهت تولید دو پلتفرم محصولات برقی هستند؛ یک پلتفرم به عنوان محصول اصلی 
و پلتفرم دیگر جهت ورود به بازارهای جهانی در دستور کار قرار دارد. خودروسازان 
بخش خصوصی نیز طی تعامل و همکاری با شرکای خود هدف تولید محصولات 

الکتریکی را به صورت جدی در دستور کار دارند.
وی افزود: جهت ترویج و ترغیب خرید خودروهای برقی، بسته مشوقی تعریف 
ش��ده تا ناوگان حمل و نقل عمومی به ویژه تاکس��یرانی هر چه سریع تر به این 
خودروها مجهز ش��ود. معاون وزیر صمت گفت: وزارت صمت در حال بررسی و 
تدوین بسته ای دیگر جهت تشویق مشتریان به خرید خودروهای الکتریکی جهت 

مصرف شخصی است.

حذفهزینهتامیناجتماعیازوارداتماشینآلات
محمدمهدی برادران معاون صنایع عمومی وزیر صمت گفت: حذف هزینه تامین 
اجتماعی بر واردات ماشین آلات صنعتی، مدت ها مطالبه تولیدکنندگان و صاحبان 
صنایع بود. وی افزود: در جلسه شورای عالی کار با وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و رییس سازمان تامین اجتماعی موضوع را مطرح کردم و با نظر مساعد آقای وزیر 
قرار شد این هزینه حذف شود. معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفت: هزینه ای 
که در بدو ورود ماشین آلات به کشور در گمرکات از وارد کننده بابت هزینه تامین 
اجتماعی گرفته می شد از نظر ما قابل قبول نبود، چون ماشین آلاتی که در خارج 
از کشور ساخته شده نباید هزینه ای بابت تامین اجتماعی در داخل کشور برایش 

پرداخت شود.

بر اساس لایحه بودجه ۱۴۰۳، حقوق کارکنان خبر
دولت برای سال آینده ۱۸ درصد افزایش خواهد 
یافت که با توجه به سنوات قبل به نظر می رسد 
حقوق کارگران نیز در همین محدوده افزایش 
یابد؛ موضوعی که به شدت مورد انتقاد جامعه 

کارگری قرار گرفته است.
فعالان کارگری معتقد هستند امروز کشور 
هم با بحران معیش��ت و هم با بحران اش��تغال 
مواجه اس��ت؛ بحران معیش��ت به این معنا که 
اف��راد با حقوق حدود ۷ میلی��ون تومانی توان 
پاس��خ دادن به نیازهای اولیه انسانی همچون 
خوراک، مسکن، پوشاک و... را ندارند، به گونه ای 
که امروز اولویت کارگر ایرانی این شده که فقط 

»گرسنه نماند.«
از آن ط��رف نیز به دلی��ل ورود حداکثری 
اتباع خارجی، کارفرمای ایرانی برخلاف ماه های 
گذشته دیگر به دنبال کارگر ایرانی نیست و توازن 

بازار اشتغال کشور به شدت به هم خورده است.
راداریم مصیبتحقوق�1403

سمیه گلپور رییس کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگری کشور در گفت و گو با خبرنگار 
»جهان صنع��ت« اظه��ار ک��رد: تعیین حقوق 
دستمزد کارگران سالی یک مرتبه به هیچ وجه 
قابل قبول نیست، آن هم در شرایطی که تمام 
مسوولان کشور از رهبری گرفته تا دولتمردان 

بر رشد تولید و اشتغالزایی تاکید دارند. 
وی ب��ا بی��ان اینکه ماهی یک بار جلس��ات 
شورای عالی کار برای حل مسائل کارگر و کارفرما 
از جمله معیشت کارگران برگزار شود، افزود: به 
لحاظ تخصصی آنچه ک��ه در مورد مزد کارگر 
رخ می دهد اتفاقی است که در سازمان برنامه و 
بودجه از قبل رخ داده است. به عنوان نمونه طبق 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ حقوق کارمندان ۱۸ 
درصد - در سال آینده- افزایش خواهد یافت که 
این عدد پس از ماه ها برگزاری جلسه در سازمان 
برنامه و بودجه به دست آمده است، با این حال 
در حوزه کارگری با ش��ورای عالی کاری مواجه 
هستیم که در پایان هر سال جلسه برگزار می کند 

تا حقوق کارگران را تعیین  کند. 
گلپور تصریح کرد: ش��ورای عالی کار اسفند 
امسال که می خواهد جلسه دستمزد را برگزار 
کند، چقدر قدرت مانور دارد؟ آیا بیش��تر از ۲۰ 
درصد می تواند دستمزد را تغییر دهد؟ بنابراین 
تش��کل های کارگری خواهان داش��تن کرسی 
کارشناس��ی صاحب نظر در جلس��ات تدوین 
لایحه بودجه هس��تند، به گون��ه ای که نظرات 
آنها در تصویب مزد کارگران تاثیر داشته باشد؛ 
یعنی ش��ورای عالی کار در جلسات بودجه یک 
نماینده داشته باشد و بعد براساس سایر مولفه ها 
همچون تورم، سبد معیشت و... دستمزد نهایی 
کارگران را در جلسه پایان سال شورای عالی کار 

چکش کاری کند. 
وی افزود: از الان مصیبت حقوق سال آینده 
را داریم، چراکه افزایش دستمزد در محدوده ۲۰ 

درصد خواهد بود.
دولت فاکتور انسانی را فراموش کرده است

گلپور گفت: مطابق آمار مراکز رسمی همچون 
مرکز آمار ایران و مرکز پژوهش های مجلس در 
برخی شهرها نرخ تورم از ۵۰ درصد در حال عبور 
است و عملا در این شرایط با مقاومت دولت بر 

عدم تغییر دستمزدها مواجه هستیم.
وی با بیان اینکه ما با فاکتور انسانی مواجه 
هستیم و انسان نیازهای اولیه دارد که باید رفع 
شود، تصریح کرد: اصلا مسائلی همچون مسکن، 
فرهنگ، آموزش، پوشاک و... را کنار بگذاریم هر 
فرد برای اینکه زنده بماند در روز حداقل باید ۲ 
هزار کالری مصرف کند آیا با حقوق حدود ۷ تا ۸ 
میلیون تومانی خانوارهای ایرانی می توانند غذای 

مورد نیاز روزانه خود را تهیه کنند؟
رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری 
کش��ور اضافه کرد: مقاومت دولت در برابر عدم 
افزایش دس��تمزد کارگران به منزله این است 
که بزرگ ترین کارفرمای کشور دولت است زیرا 
کارفرمای بیش از نیمی از جامعه کارگری کشور، 
دولت است. واقعا در بسیاری از مسائل با جامعه 
کارفرمایی همدل هستیم، اما وقتی دل دولت 
برای جامعه کارگری نمی س��وزد دل کارفرمای 

بخش خصوصی قرار است بسوزد؟ 
گلپ��ور تصریح کرد: در واقع آیا غیر  از این 
اس��ت که یکی از کارفرمای��ان بزرگ، دولت 
اس��ت؟ به گمان تش��کل کارگری، آیا وقتی 
ش��ورای عالی کار به این مصوبه برسد که قرار 
اس��ت دستمزد کارگران افزایش پیدا کند آیا 
گروه کارفرمایی می تواند »نه« بگوید؟ فراموش 
نکنی��م با افزایش دس��تمزد آنکه بزرگ ترین 

کارفرماست متضرر می شود. 

رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
ای��ران اف��زود: مطالبه نماین��دگان کارگری نه 
فراقانونی است و نه ساختارشکن. مطالبه قانونی 
آنه��ا این اس��ت که مطابق با آنچ��ه که دولت 
درخصوص نرخ تورم اعلام می کند و با توجه به 
عدم موفقیت دولت در کنترل نرخ تورم و البته 
با توجه به ماده ۴۱ قانون کار و واقعیت جامعه 
کارگ��ران در تامین معاش خود که در مضیقه 
هستند باید به ترمیم حقوق و دستمزد کارگران 
رسیدگی شود. دولت موظف است متناسب با 
ش��رایط موجود حقوق کارگر را قانونا مطابق با 

ماده ۴۱ متناسب کند.
یكمیلیوناش�تغالکجاایجادشده �

است؟
گلپور به موضوع اشتغال اشاره کرد و گفت: 
مطالبه دیگری در بحث ش��ورای عالی اشتغال 
داریم که جلس��ات این شورا دیر به دیر برگزار 
می ش��ود. دولت با افتخار می گوید سالی بالای 
یک میلیون شغل ایجاد می کند آیا نمی خواهد 
به صورت شفاف و دقیق بگوید این شغل ها کجا 
ایجاد شده اند و چه بوده اند؟ در واقع دولت باید 

این شغل ها را برای جامعه تعریف کند. 
وی ادامه داد: آیا اینکه مثلا در کمیته امداد 
مشاغلی برای کسانی که در جامعه آسیب هایی 
را دیده اند، سیستم با فرآیندهایی شغل هایی برای 
این افراد دست و پا کرده است، آن هم شغل هایی 

که نه بیمه ای، نه بازنشستگی و...دارد. آیا باید این 
موارد را جزو مشاغل پایدار کشور بیاوریم؟

اتباعخارجیجایگزینکارگرایرانی �
شدهاند

رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری 
کشور افزود: وضعیت بازار اشتغال به هیچ وجه 
قابل قبول نیست؛ غیر  از مسائل مذکور متاسفانه 
ورود فوج فوج اتباع خارجی به ایران موجب شده 
کارفرما دیگر به دنبال کارگر ایرانی نباشد و حتی 
شغل ساده هم دیگر برای کارگر ایرانی پیدا نشود. 
تا چند ماه پیش کارفرماها به دنبال کارگران ساده 
بودند، اما امروز دیگر نیازی به کارگر ایرانی ندارند 
زیرا کارگر اتباع را به کار می گیرد آن هم بدون 

اینکه بیمه ای بخواهند یا هر مزایای دیگری.
وی ادامه داد: عدم بیمه شدن کارگر خارجی 
ی��ک معضل دیگ��ر ه��م دارد و آن اینکه عدم 
اجرای قوانین بین المللی موجب می ش��ود فرد 
حقوق را دریافت کند، اما حق بیمه ای نپردازد 
در حالی که پرداخت حق بیمه باعث می ش��ود 
حداقل صندوق ها کمی تقویت و از این وضعیت 

خارج شوند.
رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری 
کشور اضافه کرد: امروز شرایط برای کارگر ایرانی 
سخت تر شده، زیرا رقیبی دارد که بدون بیمه کار 
می کند و دس��تمزد ثابت ندارد. بنابراین نه تنها 
حقوق و دس��تمزد جامعه کارگری پایین است 

بلکه امنیت شغلی آنها نیز در مخاطرات بسیاری 
ق��رار دارد، لذا اینکه ماده ۴۱ قانون کار حداقل 
برای کارفرمایان نجیبی که قرارداد دارند، لحاظ 

نمی شود کم لطفی است.
اولویتامروزکارگران»گرسنهنماندن« �

است
گلپور با بیان اینکه در حال حاضر در کشور 
هم بحران معیشت و هم بحران اشتغال وجود 
دارد، گفت: بحران معیشت به این مفهوم است 
که افراد نمی توانند حداقل نیازهای انسانی خود 
یعنی خوراک را پاسخ دهند. اولویت امروز کارگر 
ایرانی این است که گرسنه نماند. اگر کارگری 
بتواند کاری پیدا کند که کف حقوق وزارت کار 
را بگی��رد یعنی در نهایت هر ماه در حدود ۷ تا 
۸ میلی��ون تومان دریافت خواهد کرد و این در 
حالی است که بسیاری از کارفرمایان با کارگران 
قرارداد و توافقی نمی بندند که حقوق ۷ میلیون 
تومان را بدهند و بیمه کنند. متاس��فانه امروز 
کارگرانی داریم که در حد ۳ تا ۴ میلیون تومان 

دریافتی دارند.
وی ادامه داد: باید کرامت انس��انی را در نظر 
بگیریم. به نظر می رس��د امروز فاکتور انسانی 

فراموش شده است.
رییسجمه�وریبایدصدایکارگران �

رابشنود
رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری 
کشور گفت: از شخص رییس جمهوری به عنوان 
کس��ی که رییس دولت »محرومین« اس��ت و 
در زم��ان انتخابات از بخش اعظمی از کارگران 
رای گرف��ت دعوت می کنم یک روز وقت برای 
تشکل های کارگری بگذارند و صدای کارگران 

را بشنوند. 
گلپور تصریح کرد: کار ما دیگر از جلس��ات 
شورای عالی کار گذشته و می دانیم دیگر از این 
شورا برای کارگران فرجی نمی شود، بنابراین از 
رییس جمهوری می خواهیم جلساتی ترتیب دهد 
و درددل کارگران را بشنود. رییس جمهوری باید 
به درد کارگرانی برس��د که امروز حکم بیماران 

بیمارستان صحرایی را دارند.
وی تاکی��د کرد: بای��د روزانه معادل آنچه 
س��ازمان های جهان��ی اع��لام ک��رده ۲ هزار 
کال��ری به یک فرد برس��د که از گرس��نگی 
تلف نش��ود و با توجه به پنجره جمعیتی که 
شاهد هستیم و جمعیت کارگری با لبیک به 
درخواست مسوولان در فرزندآوری عیالوارتر 
ش��دند، آیا با مبلغ ۷ میلی��ون و ۵۰۰ تومان 
برای یک خان��واده حداقل دارای ۴ نفر قابل 
تامین است. در این چرخه مسکن، بهداشت 
و درمان، بس��ته فرهنگی و آموزشی را نادیده 
می گیریم و فقط درباره سفره کارگران صحبت 
می کنیم، در حالی که مطابق قانون کار تمام 
این مسائل برای جمعیت کارگری کشور دیده 

شده است.
گلپور گفت: معیشت کارگران که میلیون ها 
نفر از جمعیت کش��ور را تشکیل می دهند و 
حت��ی می توان با قاطعی��ت گفت که بیش از 
نیمی از شاغلان کش��ور جزو اقشار کارگری 
هس��تند، بهره مندی از مساله ای که رسما در 
دفاع از حق کارگران در قانون کار اعلام شده، 

رعایت نمی شود.

پس از آنکه رش��د نجومی قیمت در ب��ازار خودرو اعتراض 
مشتریان این بازار را به همراه داشت، مسوولان دولتی و نمایندگان 
مجلس مصوباتی را برای واردات خودرو به منظور مدیریت بازار و 
قیمت ها صادر کردند. هرچند اجرای این مصوبات با تاخیر زیادی 
همراه شد، اما در نهایت تعیین تعرفه برای واردات به عاملی برای 

اختلاف نظر نمایندگان مجلس و دولت تبدیل شده است.
علی جدی نایب رییس کمیسیون صنایع مجلس در این مورد 
با بیان اینکه به دنبال کاهش تعرفه واردات خودرو هستیم، گفت: 
دولت نباید واردات خودرو را با هدف درآمدزایی انجام دهد، زیرا 
هدف از واردات خودرو در این مقطع زمانی س��اماندهی بازار و 

تامین نیاز بازار است.
وی درباره تعرف��ه واردات خودرو گفت: دولت برای واردات 
خودروهای برقی تعرفه را صفر و برای خودروهای هیبریدی این 
تعرفه را ۱۵ درصد در نظر گرفته است، اما این تصمیم پاسخگو 
نیست زیرا خودروهای وارداتی فعلی برقی یا هیبریدی نیستند.

جدی ادامه داد: براساس گفته های قبلی مقرر بود که خودروی 
اقتصادی وارد شود، این در حالی است که تعرفه سنگین اشکالاتی 
در تحقق این مهم ایجاد کرده است. به طور مثال قیمت خودرویی 
که باید کمتر از یک میلیارد تومان می شد اکنون به دو میلیارد 

تومان رسیده است.
وی اضافه کرد: این موضوع در کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس مورد بررسی قرار گرفت و مقرر شد به بحث تعرفه های 
واردات خ��ودرو ورود ک��رده و ب��ا وزارت صمت به این موضوع 
رسیدگی کنیم، زیرا سقف قیمتی کمتر از ۲۰ هزار دلار را در نظر 
گرفتیم که این مشکل حل شود، قرار نیست محدودیت واردات 
۲۰ هزار دلار در نظر بگیریم و خودمان نیز به اندازه قیمت این 

خودرو به آن اضافه کنیم.
جدی با بیان اینکه به دنبال این هستیم که تعرفه واردات 
خودروهایی که کمتر از ۲۰ هزار دلار اس��ت را کاهش دهیم، 
تصریح کرد: دولت نباید واردات خودرو را با هدف درآمدزایی انجام 
دهد، زیرا هدف از واردات خودرو در این مقطع زمانی ساماندهی 

بازار و تامین نیاز بازار است.
نایب رییس کمیس��یون صنایع و معادن مجلس افزود: با 
تعرفه های فعلی خودروهای وارداتی به دست مردم عادی نمی رسد 

و فقط افراد پولدار می توانند این خودروها را خریداری کنند.
وارداتمح�دودخ�ودرودردیازب�ازاردرم�ان �

نمیکند
روح اله عباس پور با بیان اینکه واردات محدود خودرو دردی 
از بازار درمان نمی کند، گفت: بخش عمده بازار خودرو اکنون در 
اختیار ایران خودرو و سایپاست و این موضوع موجب شده مردم 

از کیفیت و قیمت خودرو گلایه مند باشند.
عباسپور ادامه داد: کمیسیون صنایع مجلس و سایر نمایندگان 
نسخه فعلی حل این موضوع را در واردات خودرو می دانند، بنابراین 

در قوانین متعدد بستر لازم برای واردات خودروهای نو و کارکرده 
را فراهم کردند تا افراد و شرکت هایی که قابلیت و توانایی واردات 

دارند، بتوانند از این ظرفیت برای واردات استفاده کنند.
وی اضافه کرد: با واردات خودرو از یک س��و قیمت خودرو 
تعدیل می شود زیرا میزان عرضه افزایش خواهد یافت، از سوی 
دیگر خودروسازان ناچار به رقابت با خودروهای وارداتی می شوند 

بنابراین کیفیت خودروهای تولیدی ارتقا می یابد.
وی تصریح کرد: با وجود اینکه مجلس قوانین متعددی برای 
واردات تصویب کرده، اما دولت آنگونه که انتظار می رفت عمل  
نکرد. واردات باید از سال گذشته آغاز می شد که این اتفاق رقم 
نخورد، همچنین مقرر بود امسال ۱۰۰ هزار خودرو وارد شود، 

اما این اقدام نیز انجام نشده است.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: نکته 
قابل تامل این است که دولت با ارائه لایحه واردات خودروهای 
کارکرده خود به دنبال واردات این خودروها بود، اما با وجود اینکه 
مجلس این موضوع را به قانون تبدیل کرد ولی هنوز آیین نامه 

مربوط به آن تعیین تکلیف نشده است.
عباس پور تصریح کرد: واردات محدود خودرو که تاکنون انجام 
ش��ده، دردی از مشکلات این بازار درمان نمی کند باید واردات 

به گونه ای باشد که نیاز بازار و تقاضا را برطرف کند.
کمبودارز؛علتطولانیشدنوارداتخودرو �

مسیح فرزانه کارشناس بازار خودرو در مورد اینکه چرا واردات 
خودرو تا این اندازه به درازا کشیده شده است، دلیل مهم آن را 
کمبود منابع ارزی می داند که با وجود نیاز بازار به کالا های اساسی، 
چون شیرخشک و گندم و دارو، خودرو را در خارج از نوبت قرار 
داده و دس��ت کم مقدار محدودی در اختیارش گذاشته است. 

دولت در ابتدای سال وعده داده بود تا خرداد امسال ۲۰۰ هزار 
خودرو وارد کند، اما الان عملا در حدود ۱۲۰۰ دستگاه آمده که 
تحویل داده نشده، یعنی به دست مشتری هم هنوز نرسیده و 

این تعداد هم صرفا برای شماره گذاری است.
به گفته کارش��ناس بازار خ��ودرو، مانع اصلی و دلیلی که 
واردات خودرو را کند کرده، عدم تخصیص ارز مورد نیاز است. 
طبیعی است به دلیل اینکه کشور در تشنگی ارزی به سر می برد 
واردات خودرو در ابتدا یک خوش بینی غیرواقعی  برای برخی 
از مصرف کنندگان ایجاد کرده بود که آن هم از سوی مسوولان 
به ویژه نمایندگان مجلس تقویت می شد. در صورتی که یکی 
از وزنه های بسیار سنگینی که به پای واردات خودرو بسته شده 
عدم تخصیص ارز مورد نیاز است، یعنی عملا آن مقدار وجود 
ندارد و اولویت هایی بالاتر از خودرو در کشور وجود دارد به ویژه 
در بحث دارو، شیرخش��ک و گندم. اینها سبب شده واردات با 

محدودیت انجام شود.
وی در ادام��ه موانع دیگری که بر س��ر راه واردات وجود 
دارد را برمی شمارد و می افزاید: مساله بعدی که در این مسیر 
وجود دارد و کمتر به آن پرداخته می شود، موانعی است که 
بر س��ر استانداردسازی وجود دارد. مسوولان می گویند پنج 
سال واردات نداشتیم و طبیعتا تا دوباره روی روال بیفتد و 
افراد جدیدی که روی کار آمده اند با پروسه آشنا شوند، زمان 
می برد. این اظهارات عجیب است. مگر پروسه واردات خودرو 
تغییری کرده؟ اتفاق جدیدی هم که نیفتاده و به نظرم این 
دلیل منطقی نیس��ت. علاوه بر این به نظر من این کار در 
دالان ها و بوروکراسی اداری افتاده که باید روی روال معمولی 
اتفاق بیفتد و خودرو شماره گذاری شود، ولی حتی برای آن 

تعداد محدودی هم که وارد شده، انجام نمی شود.
به گفته این کارشناس صنعت خودرو، اتفاق دیگری که باید 
در نظر گرفت این است که تمام شرکت هایی که جدیدا در حوزه 
واردات خودرو اقدام کرده اند قریب به اتفاق شان شرکت های تازه و 
نوپا هستند و در این پروسه تجربه کمی دارند. به طور کلی به دلیل 
شرایط پیچیده و گنگ اقتصادی حتی شرکت ها هنوز ریسک 
واردات خودرو را نپذیرفتند. طبیعی است، چون همه سرمایه گذار 
خصوصی هستند. اگر در بخش خصوصی واردات نگاه کنیم، این 
ریسک را هنوز برنداشته اند که برویم حتی اگر ارز آن تامین است 
ما برویم در حجم بالاتر خودرو وارد کنیم. مثلا شرکتی که تویوتا 
کرولا را وارد کرده طبق شنیده های من، محدود است و حدودا 
صد دستگاه وارد کرده اند و عملا سازمان حمایت هم در این سری 
واردات آنقدر نظارت شدیدی می کند که عملا همان تعداد محدود 
را هم باید از طریق سامانه بفروشند. این سیاستگذاری نامشخص 
واردات شرکت ها را با چالش مواجه می کند که حتی اگر ارز لازم 
در حالت خوش بینانه در اختیارشان قرار بگیرد، در این وادی پا 

نمی گذارند، چون درصد ریسک شان را بالا می برد.
نکته دیگر اینکه اخیرا محمدرضا فرزین رییس کل بانک 
مرکزی با بیان اینکه هیچ مشکلی در بازار ارز نداریم، گفته یک 
میلیارد یورو ارز برای واردات خودروی برقی تامین شده است که 
فرزانه این اظهارات را خلاف وضعیت منابع ارزی کشور می داند و 
باور دارد اگرچه در کلام صحبت از تخصیص بودجه و ارز می شود، 

ولی عملا شاید یک تهاتری اتفاق بیفتد.
پیشبینیقیمتخودروتاشبعید �

فعالان خودرو مانند دیگر بازار ها از رکود حاکم بر بازار و نبود 
تقاضا گلایه دارند، اما با نزدیک شدن به بازار شب عید این بازار 

چه روندی را طی خواهد کرد؟
به گفته مسیح فرزانه، پیش بینی می شود امسال هم طبق 
روالی سنتی، بازار شب عید را خواهیم داشت و تقاضا هایی شکل 
می گیرد، اما با توجه به رکود شدیدی که در بازار ایجاد کرده اند، 
اصلا با شب عید سال های گذشته قابل قیاس نخواهد بود. دلیل 
مهم آن ش��رایط تورمی و کاهش قدرت خرید است که شمار 
افراد خریدار واقعی در بازار خودرو را کاهش داده است. این رکود 
ممکن است تا اردیبهشت سال آینده هم ادامه دار باشد و علاوه 

بر آن هم زمان با افزایش قیمت نیز مواجه شود.
وی با اشاره به قیمت خودرو های وارداتی که از شهریور ماه 
در مقاطع کوتاه افزایش ۶ درصد، ۱۰ درصد و ۱۵ درصدی را 
تجربه کرده اند می افزاید: از دو هفته پیش تاکنون تمام خودر وهای 
وارداتی در بازار با افزایش قیمت مواجه شده اند، یعنی تقریبا از 
کف ۴۰، ۵۰ میلیون در نظر بگیرید تا بعضا روی مدل های لوکس 
که به یک میلیارد هم می رسد. این افزایش قیمت مجددا قابل 
پیش بینی است و حداقل از دی ماه به دلیل افزایش نرخ تورم 

می توان آن را حس کرد.

ورودمجلسبهتعرفهوارداتخودرو
گزارش 2

»جهان صنعت« چالش هاي حقوق در بودجه 1403 را بررسي مي کند

مصیبت  معیشت
رییسکانونعالیانجمنهایصنفیکارگری:زنگخطربحرانمعیشتبهصدادرآمد
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1۳تنشمشطلابهایرانرسید
اقتصادآنلاین- گمرک اعلام کرد: در ۸ ماهه س��ال جاری بالغ بر ۱۳ 
تن ش��مش طلا به ارزش ۸۳۳ میلیون دلار از طریق گمرکات کش��ور وارد 
شده است. واردات شمش طلا با اختصاص ۱/۹۷ درصد از ارزش کل واردات 
کشور در ۸ ماهه سال جاری رتبه ششم اقلام عمده کالاهای وارداتی کشور 

را به خود اختصاص داد.
این گزارش درخصوص عمده واردات ش��مش طلا به کش��ور به تفکیک 
گمرکات براس��اس بالاترین حجم و ارزش در ۸ ماهه سال جاری افزود: در 
این مدت بیشترین میزان شمش طلا به ترتیب از گمرک فرودگاه امام )ره(، 
باش��ماق، تبریز، مش��هد، گمرک فرودگاه اصفهان، گمرک فرودگاه شیراز و 

گمرک اصفهان وارد کشور شده است.
بنابرای��ن گزارش، هیات دولت در آذرماه س��ال گذش��ته مصوب کرد تا 
تسهیلاتی برای واردات شمش طلا برقرار شود و پس از این مصوبه واردات 

شمش طلا به کشور آغاز شد.

تولیدجهانیبیشاز1/5میلیاردتنفولاد
در10ماهه2023

چیلان- بنا بر آمار انجمن جهانی فولاد، تولید فولاد جهان در ۱۰ ماهه 
سال ۲۰۲۳ نسبت به مدت مشابه سال ۲۰۲۲ افزایش پیدا کرده است.

انجمن جهانی فولاد آمار تولید جهانی فولاد را در ۱۰ ماهه نخست سال 
۲۰۲۳ )ماه های ژانویه تا اکتبر( اعلام کرد. بنا بر این آمار در ۱۰ ماهه سال 
۲۰۲۳ ی��ک میلی��ارد و ۵۶۷ میلیون و ۳۰۰ هزار تن فولاد در جهان تولید 
شد. این حجم از تولید نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۰/۲ درصد کاهش 

داشت. تولید فولاد جهان در ماه اکتبر امسال ۱۵۰ میلیون تن بود.
تولی��د فولاد ایران در ۱۰ ماهه ۲۰۲۳ نس��بت به ۱۰ ماهه ۲۰۲۲، ۰/۱ 
درصد کاهش داش��ت و به ۲۵ میلیون و ۱۰۰ هزار تن رس��ید. ایران در ماه 

اکتبر ۳ میلیون و ۱۰۰ هزار تن فولاد تولید کرد.
در میان ۱۰ تولیدکننده برتر فولاد جهان کشورهای چین، هند، روسیه و 
کره جنوبی ۱۰ ماهه امسال را نسبت به مدت مشابه سال گذشته با رشد تولید 
سپری کردند و کشورهای ژاپن، آمریکا، آلمان، ترکیه و برزیل همچون ایران 
در ۱۰ ماهه نخست امسال تولید کمتری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
داشتند. تولید فولاد چین در ماه اکتبر سال ۲۰۲۳، ۷۹ میلیون و ۱۰۰ هزار 

تن و در ۱۰ ماهه سال ۲۰۲۳، ۸۷۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تن بود.

صعودتاریخیقیمتسنگآهنپیشازجمعهسیاه
ایراس�ین- قیمت س��نگ آهن با صعود به قله ۱۳۳ دلار و ۹۵ سنت به 
بالاترین س��طح در طول ۱۸ ماه گذشته رس��ید. پلتس گزارش داد قیمت 
قراضه وارداتی ترکیه با ۲ دلار افزایش به ۳۸۸ دلار و ۵۰ سنت رسید. روند 
افزایشی قیمت سنگ آهن و قراضه وارداتی ترکیه از یک ماه قبل همزمان با 
تصویب بسته حمایتی جدید چین آغاز شد و اکنون با افزایش خوش بینی 
به ریکاوری بخش ساخت وساز در چین قیمت سنگ آهن پر قدرت به روند 

صعودی خود ادامه می دهد.
داده های اقتصادی چین در ۹ ماهه ابتدایی س��ال جاری از رکود بخش 
مسکن خبر می داد ولی اکنون با بسته های حمایتی جدید چینی ها به پایان 
رکود در این بخش امیدوار شدند. ضمن اینکه دولت چین از مکانیسم جدید 
برای پرداخت بدهی  غول های ساخت و ساز این کشور خبر داد. چند ماه قبل 
اوِرگراند به دلیل بدهی های س��نگین ورشکست ش��د و کانتری گاردن در 
ش��رایط بدی قرار داشت، حالا دولت چین وعده داده تا این شرکت ها را در 

زمینه پرداخت  بدهی ها یاری خواهد کرد.
حمایت های دولت چین از بخش های داخلی اقتصادی همزمان با اعتصاب 
گسترده کارگران در استرالیا روند صعودی قیمت سنگ آهن را سریع تر کرد. 
کارگران به ویژه رانندگان قطارهای باری در استرالیا همچنان به اعتصاب 
خود ادامه می دهند و این مس��اله عرضه س��نگ آهن در بازارهای جهانی را 
مختل کرده  اس��ت. ادام��ه اعتصاب ها عرضه س��نگ آهن در بنادر چین را 
کاهش خواهد داد. البته باید در نظر داشت فعالان بازار سنگ آهن گزارش 
می دهند تقاضا در این بازار س��طح پایینی دارد. کاهش قیمت محصولات 
فولادی به ویژه در بازار چین فعالان بازار را نس��بت به ادامه روند صعودی 
قیمت ها بدبین کرده است. ضمن اینکه انتظار می رود تقاضا برای محصولات 

فولادی کاهشی شود.
سالانه با آغاز نیمه سرد سال تقاضا برای محصولات فولادی کاهش پیدا 
می کند، به خصوص در فصل زمس��تان افت ش��دید تقاضا منجر به کاهش 
قیمت محصولات فولادی خواهد شد. پلتس در آخرین گزارش خود مدعی 
شد احتمال کاهش شدید تقاضا برای محصولات فولادی طی یکی، دو ماه 
گذش��ته روند صعودی قیمت س��نگ آهن را متوقف خواهد کرد. البته طی 
هفته های گذشته تحلیلگران بارها مدعی شدند به دلیل حجم کم معاملات 
در بازار سنگ آهن روند صعودی قیمت ها ادامه دار نخواهد بود، ولی سنگ آهن 
مقاومت های قیمتی را یکی پس از دیگری شکسته و امروز به سقف قیمتی 

۱۸ ماه گذشته رسید.

افزایشبیسابقهقیمتاورانیوم
فلزاتآنلاین- قیمت اورانیوم برای نخس��تین بار در بیش از ۱۵ س��ال 
گذشته به دلیل افزایش تقاضا برای انرژی هسته ای و اختلال در عرضه، به 

۸۰ دلار در هر پوند رسید.
قرارداده��ای آت��ی نایمکس ردیابی قراردادهای ب��ازار فیزیکی برای نوع 
خام اورانیوم معروف به کیک زرد در معاملات روز چهارشنبه ۲۲ نوامبر، به 
۸۰/۲۵ دلار در هر پوند رسید. در بحبوحه انقلاب های هسته ای در سراسر 
جهان و همچنین چالش های متعدد تولید، قیمت  اورانیوم در س��ال جاری 

به شدت افزایش یافته است.
این مساله باعث جلب توجه سرمایه گذارانی شده است که از روش های 
س��هام معدنی و مش��تقات اورانیوم در معرض دید قرار می گیرند. براساس 
پیش بینی بازار س��رمایه بی ام  او، در حالی که اورانیوم بازاری نیس��ت که به 
راحتی قابل معامله با پول نقد داشته باشد و با توجه به اهمیت اورانیوم برای 

نیروگاه ها، این جهش قیمت قابل توجه بوده است.
کالین همیلتون مدیرعامل تحقیقات کالای بی ام  او در یادداشتی نوشت: 
قراردادهای خدماتی همچنان روبه افزایش بوده و تولید غیرمتعهد بسیار کمی 

برای برآورده کردن نیازهای الزامات ابزاری کشف نشده است.
ش��رکت معدنی کامکو، اهداف تولید خود را به دلیل چالش هایی که در 
عملیات در کانادا وجود داشت، کاهش داد، در حالی که کودتای اخیر در نیجر، 
باعث اختلال در حمل ونقل به نیروگاه های هسته ای اروپا شد. همچنین از زمان 
شروع جنگ در اوکراین، در زمینه اتکا به تاسیسات غنی سازی که توسط روس  

اتم روسیه اداره می شود، نگرانی هایی در این صنعت وجود دارد.
این مناقشه همچنین کشورها را به تنوع بخشیدن در تولید برق با آغاز گذار 
به انرژی های سبز برانگیخته است. برخی شرکت های برق در اروپا، در حال 
افزایش عمر رآکتورهای خود برای مقابله با از دست دادن گاز روسیه هستند، 

در حالی که ساخت ناوگان هسته ای چین همچنان با سرعت ادامه دارد.
قیمت های بالاتر اورانیوم ممکن است در نهایت تولیدکنندگان را وادار به 
ش��روع مجدد تولید کند. در ماه جاری میلادی، شرکت معدنی استرالیایی 
باس انرژی اعلام کرد که در تلاش است پروژه ای که بیش از یک دهه پیش 

به پایان رسیده بود را مجددا راه اندازی کند.

منیرحضوری- با توجه به اینکه تحریم ها 
همچنان ادامه دار است و از طرفی سیاست های 
داخلی متناقض و اوضاع اقتصادی نامس��اعد، 
در نتیج��ه بخش معدن روز ب��ه روز در حال 
ضعیف تر ش��دن اس��ت. هر چند حوزه های 
دیگر هم در این شرایط وخیم با مشکل روبه رو 
شده اند، اما مساله این است که بخش معدن 
بیشتر درگیر شده؛ چراکه سرمایه گذاری در 
این بخش جزو سرمایه گذاری های بلندمدت 
و دس��تیابی به س��ود زمانبر است. متاسفانه 
بحث فقدان ثبات در سیاست های اقتصادی، 
صدور بخشنامه ها و دستورالعمل های لحظه ای، 
بوروکراس��ی اداری، فساد، نبود بستر مناسب 
برای سرمایه گذاری، افزایش عوارض، مالیات 
و هزینه های برق و گاز همه باعث ش��ده که 
نتوانیم به وضعیت مناس��بی در بخش معدن 

دست پیدا کنیم.
مس��اله مهم، جذب س��رمایه برای بخش 
خصوصی در حوزه معدن اس��ت که بتواند به 
رونق دس��ت پیدا کن��د. از آنجایی که بخش 
خصوصی نمی تواند برای سرمایه گذاری تمام 
درآم��د خ��ود را هزینه کن��د، در نتیجه باید 
مجموعه ه��ای مختلف از جمله بانک ها برای 
این عرصه تس��هیلات مناسب را ارائه دهند؛ 
موضوعی که مورد بی مهری است و کمتر مورد 
توجه بانک ها قرار گرفته است. حالا کارشناسان 
مطرح می کنند که هر چند وضعیت بانک ها 
چندان مساعد نیست، اما از طرفی به سمت و 
سویی کشیده می شوند که نشان از دستوری 
بودن اقدامات دارد و بیانگر آن اس��ت که این 
عرصه دغدغه مند تامین نیاز س��رمایه گذاران 
نیست. متاسفانه این مهم باعث شده که بخش 
مهم��ی از پهنه های معدن��ی به دلیل کمبود 
س��رمایه مورد اکتش��اف قرار نگیرند. در این 
بین بارها دیده شده که ورود سرمایه به عنوان 
عامل��ی برای ظرفیت س��ازی، تولید و جهش 
صادرات محصولات بالادستی با ارزش افزوده 
بالا صورت نمی گیرد. حالا کارشناسان تاکید 
دارن��د که دول��ت حمایت از س��رمایه گذار و 
بخش خصوصی را باید دنبال کند و با حفظ 

مسوولیت پذیری و کاهش تصدیگری بتواند 
نظارت و از ه��ر گونه دخالتی دوری کند. به 
این ترتیب در کل بخش خصوصی به محیطی 
روشن و شفاف نیاز دارد تا بتواند سیاست کلان 

خود را پیش ببرد.
در این خصوص عضو هی��ات نمایندگان 
ات��اق بازرگانی تهران با بی��ان اینکه با توجه 
به گزارشات بین المللی چشم انداز حوزه های 
مختلف کش��ور ش��رایط مس��اعدی ندارد به 
»جهان صنعت« گفت: حوزه معدن و صنایع 
معدنی از کل اقتصاد جدا نبوده و در نتیجه با 
مشکلات اقتصادی دست به گریبان است. از 
طرفی مشکلات خارجی را داریم که تا زمانی 
که ما بر حل مشکلات بین المللی تمرکز نکنیم، 
تحریم ها ادامه دار باشند، سیاست بین المللی 
اصلاح نشود، دغدغه برای بخش های مختلف 
اقتص��ادی از جمله معدن نی��ز وجود خواهد 
داش��ت. از ط��رف دیگر با مش��کلات داخلی 
شامل تورم و سیاست های ضد و نقیض برای 
تولید روبه رو هستیم که باید گفت تا وقتی که 
تورم کاهشی نشود و نقدینگی افزایش نیابد 

و همچنین در صورتی که کاهش ارزش پول 
ملی ادامه دار باشد در نتیجه مشکلات نه تنها 
در بخ��ش معدن بلک��ه در تمامی حوزه های 
اقتص��ادی بدت��ر از این نیز می ش��ود. فریال 
مستوفی با اشاره به اینکه مشکلات در بخش 
معدن بیش��تر از بخش ه��ای دیگر اقتصادی 
خ��ود را نمایان خواهد کرد، ادامه داد: به این 
دلیل که س��رمایه گذاری در این بخش جزو 
سرمایه گذاری های بلندمدت و دیربازده است؛ 
بنابراین چالش ها در این حوزه بیشتر خود را 

نشان خواهد داد.
معدنپرتلاطمترازحوزههایدیگر �

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
به طور خاص گفت: متاس��فانه از س��ال های 
گذش��ته حوزه معدن همچون سایر حوزه ها 
وضعیت پرتلاطمی داش��ته اس��ت. از طرفی 
تحریم های خارجی، مش��کلات نقل و انتقال 
مالی و بانکی و ضعف دسترسی به تکنولوژی 
روز، مش��کل ورود به بازاره��ای بین المللی، 
موانع برای صادرات و مشکل تامین مواد اولیه 
وجود داشته است. از طرف دیگر مساله ای که 

از تحریم های خارجی نیز بدتر اس��ت، بحث 
فقدان ثبات در سیاست های اقتصادی، صدور 
بخش��نامه ها و دس��تورالعمل های لحظه ای، 
بوروکراس��ی اداری، فس��اد، نبود بس��تر امن 
سرمایه گذاری، فرار مغزها و سرمایه از کشور، 
عوارض و مالی��ات و افزایش هزینه های برق 
و گاز و... هس��تند که باعث ش��ده نتوانیم به 
وضعی��ت مناس��بی در بخش معدن دس��ت 

پیدا کنیم.
رییس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق 
تهران در پاسخ به این سوال که مهم ترین نیاز 
امروز در بخش معدن چه حوزه ای است، گفت: 
مساله مهم جذب سرمایه برای بخش خصوصی 
اس��ت که بتواند به تحول و رونق دست پیدا 
کند. از آنجایی که بخش خصوصی ناتوان است 
که به طور مداوم از منابع مالی خود هزینه کند 
و ۱۰۰ درصد سرمایه گذاری را از درآمد خود 
بپردازد، در نتیجه باید مجموعه های مختلف 
اقتص��ادی همچون بانک ها ب��رای این عرصه 
تسهیلات در نظر گرفته شوند و تامین سرمایه 

را فراهم کنند.

عدمهمکاریبانكهابابخشمعدن �
مس��توفی در پاسخ به 
این س��وال که چرا بانک ها 
تسهیلات لازم را پرداخت 
نمی کنند، گفت: از طرفی 
بای��د گفت ک��ه وضعیت 
بانک ها امروز چندان مساعد 
نیست، اما از طرفی هم دیده شده که به سمت 
و س��ویی می روند که اغلب دستوری بوده، نه 
اینکه واقعا نیاز سرمایه گذاران را حفظ کند. به 
طور مثال گاهی پ��روژه ای از بخش خصوصی 
ب��ه بانک ه��ا ارائه ش��ده ولی تا چندی��ن برابر 
وثیقه نگیرند وام��ی ارائه نمی دهند، در حالی 
که می بینیم پول هایی بدون هیچ وثیقه ای به 
افرادی داده شده است. عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران با اشاره به پیامدهای کمبود 
سرمایه در این عرصه گفت: ملاحظه می کنیم 
ک��ه بخش مهمی از پهنه های معدنی به دلیل 
کمبود سرمایه مورد اکتشاف قرار نگرفته اند. به 
این ترتیب کمبود منابع موجب شده که ورود 
س��رمایه به عنوان عاملی برای ظرفیت سازی، 
تولید و جهش صادرات محصولات بالادس��تی 
با ارزش افزوده بالا ایجاد نش��ود. او تاکید کرد: 
در این بین انتظار می رود که دولت حمایت از 
سرمایه گذار و بخش خصوصی را دنبال کند و 
با حفظ مسوولیت پذیری و کاهش تصدیگری 
بتواند نظارت و از هر گونه دخالتی دوری کند.

مستوفی س��پس به مش��کل تحریم ها به 
عنوان مانعی جدی برای سرمایه گذاری اشاره 
کرد و گفت: اگر س��رمایه گذاری وجود داشته 
باش��د و مایل به این اقدام باش��د، اما به دلیل 
مش��کل تحریم ها نتواند تکنولوژی روز را وارد 
کن��د و نقل و انتقال مالی انجام دهد باز هم با 
مشکل روبه رو می شود و سرمایه گذاری محکوم 
به شکس��ت می ش��ود. بنابراین انتظار می رود 
مسوولان در این خصوص چاره اندیشی کرده و 
از بخش خصوصی حمایت کنند. او تاکید کرد: 
بخش خصوصی به محیطی روشن و شفاف نیاز 
دارد تا بتواند سیاست کلان خود را پیش ببرد 

و برنامه ریزی کند.

بین الملل

گفتوگوی»جهانصنعت«باعضوهیاتنمایندگاناتاقبازرگانیتهران

معدن در منگنه تبعیض بانکي
معدن،نیازمندمحیطیشفاف

رییسهیاتمدیرهچادرملو:
لازمهتوسعهاجتماعیواقتصادی،حکمرانیشایستهاست

»جهانصنعت«- رییس هیات مدیره ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو گفت: در 
حکمرانی شایسته باید هر روز شاهد بهبود شرایط نسبت به گذشته بود به طوری که این 

تحول برای مردم به عینه قابل لمس و درک باشد.
محمود صلاحی در جلسه شورای اداری شهرستان اردکان با تاکید بر اهمیت اعمال 
حکمرانی شایسته در جامعه به منظور تعمیم عدالت اجتماعی و توسعه فراگیر فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی افزود: در کشور ما به دلیل عقب افتادگی های زیادی که داریم سیستم 
مدیریتی پاسخگو نیست، چون زمانی می توان مدیریت خوب اعمال کرد که همه امور تعریف 
شده باشد و این خلأ در حال حاضر به چشم می خورد، بنابر این تنها شیوه اصلاح امور و 

جبران عقب ماندگی ها، حاکمیت شایسته است.
وی تصریح کرد: در حاکمیت شایس��ته، تدبیر و آگاهی حاکمان نقش اصلی را ایفا 
می کنند که با همین توانمندی باید مدیرانی را در مسند امور قرار داد که دارای سه ویژگی 
شاخص باشند. ابتدا توانمندتر و آگاه تر نسبت به مدیران پیشین باشند، دوم متعهد و دارای 
سلامت نفس باشند و سومین ویژگی، درایت لازم در پیش بردن امور را داشته باشند یعنی 

بهترین ها انتخاب شوند.
صلاحی برآیند تمامی این ویژگی های مدیریت در حکمرانی شایسته را ریسک پذیری 
هوشمند و بهره گیری حداکثری از ظرفیت های موجود عنوان کرد و گفت: در حکمرانی 
شایسته باید هر روز شاهد بهبود شرایط نسبت به گذشته بود به طوری که این تحول برای 

مردم به عینه قابل لمس و درک باشد.
او که خود از سرداران جانباز جنگ تحمیلی است، در ادامه سخنان خود به مناسبت آغاز 
هفته بسیج ضمن تشریح نقش و جایگاه این نیروی مردمی در دوران دفاع مقدس و پس از 
آن در سازندگی کشور گفت: به شهادت رسیدن ۳۶ هزار دانش آموز بسیجی و تقدیم ۲۱۳ 
هزار شهید در دوران دفاع مقدس بیانگر ایمان و اخلاص رزمندگان غیور و بسیجیان مخلص 
بوده است که به فرمان حضرت امام خمینی )ره( شکل گرفت و به خوبی نشان داد که این 
ارتش میلیونی همواره حافظ آب و خاک و دین در برابر متجاوزان و دشمنان قسم خورده 
میهن اسلامی است و امروزه می بینیم بسیج الگویی برای شکل گیری نیروی های مردمی در 
بسیاری از کشورهای تحت ستم جهان غرب و حکومت های دست نشانده شده که نمونه آن 

گروه های مقاومت در لبنان، فلسطین، عراق، یمن و... است.
رییس هیات مدیره چادرملو، مقاومت مردم مظلوم فلسطین در برابر دشمن صهیونیستی را 
از جمله ثمرات شکل گیری گروه های مقاومت اسلامی در منطقه عنوان کرد و افزود: ۱۰ سال 
پیش این گروه در برابر ارتش رژیم اشغالگر با سنگ مقابله می کردند و امروز شاهد مبارزه آنها 
با انواع سلاح های سنگین هستیم. وی ضمن تجلیل از مقاومت ستودنی فلسطین میان نوار 
غزه در برابر موج حملات ددمنشانه رژیم صهیونیستی گفت: فرو ریختن بیش از ۳۵ هزار تن 
بمب بر سر زنان و کودکان مظلوم فلسطینی در هفته های اخیر، موجی از احساس همدردی 

مردم جهان با مردم مسلمان فلسطین به راه انداخته که بی سابقه بوده است .
وی اظهار امیدواری کرد و گفت: انش��الله به زودی ش��اهد نابودی رژیم منحوس 
صهیونیستی و بازگشت آرامش در سرزمین های اشغالی باشیم. گفتنی است در این 
جلس��ه فرماندار، مدیران دستگاه های اجرایی، روسای سازمان ها و نهادها و جمعی از 

مدیران صنایع حضور داشتند.

توسعه
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ایلنا- وزیر راه وشهرسازی گفت: جریمه بانک ها حق مردم 
است و با رییس سازمان امور مالیاتی صحبت کرده ام و ایشان 
در وصول این جرائم مصمم است و باید در جرائم بانک ها هم 

عدالت رعایت شود.
مهرداد بذرپاش در مراسم ۱۱۶۵ واحد مسکونی مشارکتی 
در ش��هر جدید اندیشه در پاسخ به پرسشی درباره موضوع 
داوری سازمان امور مالیاتی نسبت به ۶۳ هزار میلیارد تومان 
جریمه بانک هایی که  وام مسکن نداده اند و اعتراض بانک ها 
به عدم دسترسی به سامانه وزارت راه وشهرسازی برای معرفی 
متقاضیان اظهار کرد: تاکنون جریمه مالیاتی به صندوق ملی 
مسکن واریز نشده  است، اما طبق قانون ۲۰ درصد تسهیلات 
خود را به مس��کن اختص��اص دهند اما برخ��ی از بانک ها 
استنکاف کرده اند و طبق قانون باید جریمه آنها به صندوق 
ملی مسکن واریز شود. اسامی بانک ها به سازمان امور مالیاتی 
اعلام ش��ده و این سازمان در کمیته های مختلف موضوع را 

پیگیری می کند.
او ادامه داد: طبیعی است که بانک ها نسبت به این جریمه 
و احکام سازمان امور مالیاتی اعتراض کنند و بهانه خوبی برای 
بانک ها ایجاد شده مبنی بر اینکه سامانه وزارت راه وشهرسازی 

خراب بود.
وزیر راه وشهرسازی تاکید کرد: مذاکرات و جلسات مستمر 
با بانک مرکزی در حال برگزاری است و یک نماینده از سوی 
ریی��س بانک مرک��زی و یک نماینده از طرف بنده با هم در 
تعامل هستند و ممکن است به سامانه وزارت راه وشهرسازی 

هم ایراداتی وارد باش��د و نمی خواهی��م وزارتخانه را از تمام 
مشکلات مبرا بدانیم، اما ارتباط دادن اهمال در پرداخت وام 
به سامانه وزارت راه وشهرسازی و به هوای بارانی و برفی قبلا 

منسوخ شده و از بین رفته  است.
بذرپاش ادامه داد: این جریمه بانک ها حق مردم اس��ت. 
با رییس س��ازمان امور مالیاتی صحبت کرده ام و ایش��ان در 

وصول این جرائم مصمم اس��ت و باید در جرائم بانک ها هم 
عدالت رعایت شود و چیز اضافه ای نمی خواهیم، اما توقع ما 
از بانک ها بیش از این است و البته این یک تصمیم شخصی 

نیست، بلکه قانون است.
وزیر راه وشهرسازی درباره متروی پرند گفت: متروی پرند 
آماده افتتاح اس��ت و هفته آینده با حضور رییس جمهوری 

افتتاح می شود.
او با اش��اره به وضعیت پروژه های مسکن در شهر جدید 
پردیس اظهار کرد: احداث ش��هر جدید اندیش��ه از دهه ۷۰ 
شروع شد و یکی از شهرهای جدید باکیفیتی بوده که در حال 
توس��عه است. در این سال ها حدود ۳۰ هزار واحد مسکونی 
در این شهر احداث و جمعیت مناسبی در این شهرها ساکن 

شده است.
بذرپاش ادام��ه داد: در جریان بازدید از ۹۸۰ واحد پروژه 
مشارکتی که با مش��ارکت شرکت عمران شهرهای جدید، 
بخ��ش خصوص��ی عملیات س��اخت آن آغاز ش��ده بود به 

بهره برداری رسید.
وزیر راه وشهرسازی با بیان اینکه یکی از سیاست های ما در 
وزارت راه وشهرسازی تولید هرچه بیشتر مسکن است، افزود: 
از نقاط هدف ما برای تولید مسکن شهرهای جدید است. در 
کنار ساخت نهضت ملی مسکن تولید و عرضه بیشتر مسکن 
در برنامه اس��ت و تا دهه فجر امسال تعداد قابل ملاحظه ای 
واحد مسکونی در سراسر کشور از جمله شهر جدید اندیشه 

در قالب مشارکتی به بهره برداری می رسد.
او با اش��اره به ساخت ش��هرک های خصوصی در سطح 
کشور تاکید کرد: از دیگر برنامه های در حال اجرا شهرک های 
خصوصی اس��ت. در ایجاد شهرک های خصوصی مشارکت 
بیش��تر بخش خصوصی مورد تاکید اس��ت و مقرر شده با 
مدل های جدید و جذاب میزان مشارکت بخش خصوصی را 

در فرآیند تولید مسکن ارتقا دهیم و تقویت کنیم.

وزیر راه و شهرسازی:
بانکهابرایتخلفاتخودبهانهنیاورند

زاویه

عضوکمیسیونعمرانمجلس:
تورم80درصدیمسکننتیجهبیتوجهیبه

ساختوسازاست

فارس-عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: اگر دولت قبل حداقل ۶۰۰ 
هزار واحد مسکن می ساخت، الان آنقدر در حوزه مسکن مشکل نداشتیم.

عبدالجلال ایری در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه چرا طرح نهضت ملی 
مسکن کند پیش می رود، گفت: باید این مساله مورد توجه همه باشد که فرآیند 

احداث خانه حداقل دو تا سه سال طول می کشد و زمانبر است.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: دولت اقدامات زیادی 
را برای نهضت ملی مسکن انجام داده است، اما تکمیل این کار طول می کشد 
و زمانبر است. سخنگوی کمیسیون عمران مجلس گفت: دولت وعده داده بود 
طی ۴ سال، ۴ میلیون مسکن ساخته خواهد شد و مکلف به این کار است. این 

تکلیف دولت باید بر مبنای واقعیت های جامعه در حوزه مسکن انجام شود.
او ادامه داد: قبل از شروع کار دولت سیزدهم می توانستیم ۲۰۰ هزار واحد 
مسکن بسازیم. اگر قرار باشد این ظرفیت ۵ برابر شده و سالی یک میلیون مسکن 
ساخته شود، یعنی ۵ برابر توان و ظرفیت های ما در حوزه مسکن باید افزایش پیدا 
کند. او در واکنش به سوالی مبنی بر اینکه به نظر شما چه شاخصی در قیمت 
مسکن،  مانند مصالح و زمین و قیمت تراکم مهم ترین تاثیر را در قیمت مسکن 
گذاشته است، اظهار کرد: باید برای توضیح درباره قیمت مسکن، بین قیمت 
مسکن در کف بازار و قیمت مسکن در طرح نهضت ملی مسکن تفکیک قائل 
شویم. او ادامه داد: علت گرانی مسکن در کف بازار به قیمت زمین بازمی گردد، 
اما درباره نهضت ملی مسکن اگر قیمت ها بالاست، به علت قیمت زیاد مصالح 
ساختمانی بوده و افزایش قیمت مصالح ساختمانی منجر به این مساله شده است. 
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این سوال که 
برای کاهش قیمت مسکن چه باید کرد، گفت: برای کاهش تورم مسکن باید 
گفت که بحث تولید مسکن بسیار تاثیرگذار است و افزایش تولید مسکن روی 
کاهش قیمت مسکن اثرگذار خواهد بود. او ادامه داد: مجلس در زمینه قانون 
جهش تولید مسکن ورود کرد و قانون مالیات بر خانه های خالی را هم به تصویب 
رساند و برای ساماندهی اجاره بهای مسکن هم ورود کرده است. اگر همه این 

قوانین به خوبی اجرایی شود، مشکل گرانی مسکن حل خواهد شد.
ایری تاکید کرد: مس��کن یک موضوعی است که در کوتاه مدت نمی توان 
مش��کلات آن را حل کرد و آثار تولید مس��کن و تحولاتی که در این عرصه 
رخ خواهد داد را در بلندمدت و همچنین طی چند سال آینده تاثیرات آن را 
خواهیم دید. این نماینده مجلس متذکر شد: اگر دولت قبل حداقل ۶۰۰ هزار 
واحد مسکن می ساخت، الان آنقدر در حوزه مسکن مشکل نداشتیم. دولت قبل 
۲۰۰ هزار واحد مسکن ساخت که آن هم بیشتر از سوی بنیاد مسکن و بخش 
خصوصی بود و اگر دولت قبل تولید مسکن را ارتقا داده بود، الان این وضعیت 
را در حوزه مسکن نداشتیم. دولت از ابتدای فعالیت خود با هدف تحقق قانون 
مجلس ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی را در پیش گرفته و براساس آخرین 

گزارشات هم اکنون ساخت ۱/۹ میلیون مسکن در دست پیگیری است.

مرکزآمارایراناعلامکرد
ثبترشدمثبت۳/8درصدیتولیدناخالصداخلی

مسکندرنیمهنخستامسال

»جهانصنعت«- مرکز آمار ایران اعلام کرد: تولید ناخالص داخلی مسکن 
پس از رشد منفی ۱۵/۴ درصدی سال ۹۹ طی نیمه نخست امسال رشد مثبت 
۳/۸ درصدی را ثبت کرد. تولید ناخالص داخلی در حوزه مسکن پس از نرخ 
رشد منفی ۱۳/۸ سال ۹۸ و منفی ۱۵/۴ درصد در سال ۹۹ طی نیمه نخست 

امسال علاوه بر ورود به روند افزایشی به مثبت ۳/۸ درصد رسید.
نرخ رشد تولید ناخالص داخلی در حوزه مسکن در نیمه نخست سال گذشته 
منفی ۱/۶ درصد بود. در ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۱ نیز رشد تولید ناخالص داخلی 
بخش مسکن به منفی ۲/۳ درصد رسیده بود. همچنین نرخ رشد تولید ناخالص 
داخلی در حوزه حمل و نقل در ۶ ماهه نخست امسال به مثبت ۸/۵ درصد رسید. 

این نرخ رشد در مدت مشابه سال قبل مثبت ۵ درصد بوده است.
بر اس��اس اعلام مرکز آمار ایران، نرخ رشد تولید ناخالص داخلی در حوزه 
حمل و نقل در سال پایانی دولت دوازدهم ۰/۴ درصد بود. این نرخ در سال ۱۴۰۰ 

مثبت ۵/۳ درصد و سال گذشته ۴/۴ درصد بود.
روز پنجش��نبه دوم آذرماه مهرداد بذرپاش وزیر راه وشهرسازی در حاشیه 
بهره برداری از پروژه های مس��کونی و تجاری شهر جدید اندیشه گفته بود: در 
آبان امس��ال ۱۴/۵ درصد رشد معاملات در شهر تهران داشتیم و با این حال 
قیمت منفی و کاهشی بوده است. ضمن اینکه براساس اعلام مرکز آمار ایران 

رشد تولید مسکن در نیمه نخست سال جاری ۳/۸ درصد بوده است.

مدیرعاملشرکتعمرانشهرهایجدید:
صرفامسکنسازینمیکنیم

»جهانصنعت«- مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با بیان اینکه 
برنامه ما صرفا مسکن سازی نیست، گفت: به دنبال شهرسازی مبتنی بر معماری 
ایرانی- اسلامی هستیم. علیرضا جعفری در حاشیه بهره برداری از ۱۱۶۵ واحد 
مسکونی و تجاری شهر جدید اندیشه با تاکید بر اینکه به دنبال صرفا مسکن سازی 
نیستیم، گفت: باید شهرهای جدیدی در کشور ایجاد کنیم تا با خصوصیات 
شهرهای پیش��رفته دنیا همترازی کنند. او با بیان اینکه شهر اندیشه یکی از 
الگوهای موفق در بین شهرهای جدید کشور است، افزود: به همین دلیل این 

شهر می تواند الگوی مناسبی برای ایجاد شهرهای جدید کشور باشد.
معاون وزیر راه وشهرس��ازی خاطرنشان کرد: همان طور که اعلام کردم در 
دوره جدید برنامه ما صرفا پرداختن به مسکن سازی نیست، بلکه ما به دنبال 
شهرسازی مبتنی بر معماری ایرانی- اسلامی هستیم. مدیرعامل شرکت عمران 
شهرهای جدید ایران از ساخت ۱۲۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن در شهرهای 
جدید سراسر کشور خبر داد و گفت: هوشمندسازی، صنعتی سازی، استفاده از 
فناوری های نوین و زیرساخت های مبتنی بر محیط زیست یکی از اصل های مهم 
در ایجاد شهرهای جدید است. جعفری اظهار امیدواری کرد که نگاه هویت بخشی 

شهر اندیشه به سایر شهرهای جدید ایران تعمیم یابد.

احس�اننیازمند- گزارش بانک خبر
مرک��زی درخصوص متوس��ط قیمت 
ف��روش ی��ک مترمرب��ع بن��ای واحد 
مسکونی در مناطق شهر تهران در آبان 
۱۴۰۲ نشان می دهد که قیمت مسکن 
نسبت به ماه قبل، منفی ۰/۴ درصد و 
 تع��داد معاملات نیز ۱۴/۸ درصد رشد 

داشته است.
گزارش بان��ک مرکزی درخصوص 
قیمت مسکن در مناطق ۲۲ گانه تهران 
برای کل ماه آبان نش��ان می دهد که 
نسبت به ماه قبل قیمت مسکن منفی 
۰/۴ درصد و حج��م معاملات مثبت 

۱۴/۸ درصد بوده است.
بنابر این گزارش، متوس��ط قیمت 
فروش یک مترمربع بنای واحد مسکونی 
در مناطق شهر تهران نش��ان می دهد 
بیشترین کاهش قیمت در آبان ۱۴۰۲ 
نسبت به ماه قبل مربوط به منطقه یک 
تهران با ۹/۴ درصد اس��ت؛ همچنین 
متوسط قیمت فروش یک مترمربع بنای 
واحد مسکونی در منطقه ۱۲ تهران، ۷/۸ 

کاهش را تجربه کرد.
متوسط قیمت فروش یک مترمربع 
بنای واحد مسکونی منطقه ۲۰ تهران 
کاهش قیمتی ۶/۶ و منطقه ۴ کاهش 
قیمتی ۶/۲ را در آبان ۱۴۰۲ نسبت به 

ماه قبل داشت.
بانک مرکزی گزارش داد که تعداد 
معاملات واحدهای مسکونی در مناطق 
شهر تهران در آبان ۱۴۰۲ نسبت به ماه 
قبل ۱۴/۷ درصد رشد داشته است. این 
در حالی است که تعداد معاملات مسکن 
در آبان در مقایسه با تعداد ۷۳۵۹ معامله 
مس��کن در آبان س��ال ۱۴۰۱ بیش از 
۶۰ درصد کاهش نش��ان می دهد. در 
آبان امسال کمترین معامله مسکن در 
منطقه ۲۰ با ۲۵ معامله و بیشترین در 
منطقه ۵ ب��ا ۴۳۷ معامله انجام شده 
است. طی یک سال گذشته بیشترین 
کاهش در معاملات مسکن در منطقه 
۱۲ با افت ۷۴/۷ درصدی معاملات رخ 
داده و منطقه ۱۹ تهران شاهد کمترین 
تنزل در معاملات مسکن با نرخ منفی 

۲۶/۱ درصد بوده است.
بنا بر این گ��زارش تعداد معاملات 
واحدهای مس��کونی در مناطق شهر 
تهران نشان می دهد بیشترین افزایش 
معاملات مربوط به منطقه ۶ تهران با 
رشد ۴۵/۲ درصدی بوده است. منطقه 
شهری ۹ تهران نیز افزایش ۳۴/۸ درصد 
و منطقه ۱۷ رشد ۳۱/۹ درصدی را در 
تع��داد معاملات واحدهای مس��کونی 
در آبان ۱۴۰۲ نس��بت ب��ه ماه قبل را 
تجربه کردند. تعداد معاملات واحدهای 
مسکونی در منطقه شهرداری ۸ تهران 
طی آبان ۱۴۰۲ نسبت به ماه قبل ۲۷/۵ 
درصد و منطقه ۳ شهرداری تهران ۲۲/۵ 

درصد را ثبت کرده اند.
در گزارش بانک مرکزی توضیح داده 
شده اس��ت: متوسط قیمت معاملاتی 
برآورد شده، صرفا تصویر کلی از تحولات 
قیمت��ی در شهر تهران را ارائه می کند 
که با توجه به ناهمگن بودن واحدهای 
مسکونی معامله شده )به لحاظ ناحیه، 
محله، طبقه، وضعیت مشاعات همچون 
پارکینگ و انباری، آسانس��ور، کیفیت 
س��اخت و س��ایر عوامل(، لازم اس��ت 
این موضوع در مقایس��ه با قیمت های 
محاسبه شده در ماه های مختلف به ویژه 

در سطح مناطق مدنظر قرار گیرد.
وزارت راه وشهرسازی به روش های 
مختلف یک میلیون و ۹۰۰ هزار واحد 
مس��کونی را در دست س��اخت دارد و 
تاکنون بیش از ۴۰۰ هزار متقاضی زمین 
رایگان تحویل گرفته اند و تا پایان سال 
این رقم به یک میلیون نفر در بخش های 

شهری و روستایی خواهد رسید.

اظه�اراتریی�ساتحادی�ه �
مشاوراناملاک

ریی��س اتحادیه مش��اوران املاک 
ضمن اش��اره به اینکه در فاز اول رکود 
بازار مس��کن به س��ر می بریم و قیمت 
مس��کن کاهش یافته، اما اگر کسادی 
معام��لات ادامه یابد در آینده با ریزش 
تعداد مشاوران املاک مواجه خواهیم 
شد، در مورد تملک واحدهای مسکونی 
از س��وی بانک ها توضی��ح داد: این کار 
تبعات منفی برای اقتصاد دارد؛ تنها در 
یک فقره ۳۰۰۰ خانه متعلق به یکی از 
بانک ها است. کیانوش گودرزی اظهار 
کرد: بازار مس��کن فعلا در رکود کامل 
است. تقریبا از اسفند سال گذشته در 
رکود هستیم و این وضعیت ادامه دارد. 
قیمت ها نیز در تهران کاهش یافته است. 
در شهر پردیس شاهد افت تا یک میلیارد 
تومانی قیمت آپارتمان هستیم. معمولا 
وقتی خرید و ف��روش ملک وارد رکود 
می شود اگر اتفاقات خاصی در اقتصاد 
پیش نیاید دستکم یک سال زمان می برد 
تا بازار مسکن بازیابی شود. او افزود: به 
خاطر رکود معاملات، درآمد مشاوران 
املاک به شدت کاهش یافته و شاید از 
حقوق یک کارمند پایین تر است. در فاز 
اول رکود به س��ر می بریم و فعلا ابطال 
پروانه نداریم، اما اگر این کسادی ادامه 
یابد قطعا با ریزش شدید تعداد مشاوران 
املاک و ابطال پروانه مواجه می شویم که 
علاوه بر آنکه زندگی شاغلان این حرفه 
را تحت تاثیر قرار می دهد تبعات منفی 

برای اقتصاد کشور خواهد داشت.
کسیبهدنبالرفعمشکلات �

صنعتساختماننیست

فرشی��د پورحاجت دبی��ر انجمن 
انبوه سازان مسکن کشور در گفت و گو 
ب��ا »جهان صنعت« گفت: عمیق ترین 

رکودی که طی س��ی تا چهل س��ال 
گذشت��ه در بازار مس��کن کش��ور رخ 
داده، همین شرایطی اس��ت که امروز 
ب��ا آن دس��ت و پنجه ن��رم می کنیم. 
هیچ اقدام موثری نیز در این خصوص 

نشده است.
او اضافه کرد: چیزی که مش��خص 
است و رییس جمهوری نیز به دفعات 
به آن اشاره کرده، این است که مسکن 
موتور محرکه اقتصاد کش��ور اس��ت و 
مادامی که این صنعت پیش��ران دچار 
شرایط بحرانی اس��ت، به نظر می رسد 
واکاوی و بررس��ی عمیقی در رابطه با 
سیاستگذاری در این حوزه انجام نشده 
و شاید بیراه نباشد اگر بگوییم کس��ی 
هم به دنبال رفع مشکلات این صنعت 
نیس��ت. پورحاجت همچنین گفت: با 
وجود شرایط رکودی که امروز بر بازار 
مسکن حاکم است، دولت سیاست های 
تشویقی و انگیزشی را نیز برای بنگاه های 
تولید مسکن و به طور خاص انبوه سازان 
در نظ��ر نگرفته اس��ت. باید یک نقد 
اساسی نس��بت به مجلس انجام داد. 

برنامه هفتم توس��عه به تازگی منتشر 
شد، ام��ا در این برنامه شرایط ویژه ای 
برای صنعت ساختمان در نظر گرفته 
نشده اس��ت. بررسی ها نشان می دهد 
که نمایندگان مجلس برای پنج سال 
آین��ده برنامه خاصی برای این صنعت 

در نظر ندارند.
س�ازوکاربانک�یباس�ونامی �

مسکنهمخوانیندارد
دبیر انجمن انبوه س��ازان مس��کن 
کش��ور عنوان کرد: امروز دچار شرایط 
کاملا اورژانس��ی در صنعت ساختمان 
هس��تیم. در ای��ن خص��وص لازم بود 
ت��ا ریل گذاری مناس��بی در این حوزه 
صورت بگیرد. از بد حادثه حتی سیستم 
ناکارآمد بانکی که س��الیان سال است 
نتوانسته شرایط را برای توسعه صنعت 
ساختمان فراهم کند، امروز عملکردش 
را بدتر از سال های گذشته نمایان کرده 
و با همان س��اختار منسوخ قدیمی در 
حال ادامه حیات اس��ت. او اضافه کرد: 
صحبت هایی مبنی بر اینکه بانک عامل 
بخش مسکن عملکرد بهتری را نسبت 

به سایر بانک ها داشته، شنیده می شود، 
اما آن چیزی که در مقام عمل مشاهده 
می شود این است که سازوکار بانکی ما 
امروز با شرایط سونامی حوزه مسکن و 
تورمی که طی دو تا سه سال گذشته 
رخ داده است، همخوانی ندارد. تسهیلات 
بانکی نیز امروز تکافوی تقویت قدرت 
نقدینگی بخش تولید کش��ور و حتی 
قدرت نقدینگی مردم را هم نتوانسته 
پوشش دهد، مضاف بر اینکه مدیران 
بانک��ی کماکان همان سیاس��ت های 
قدیم��ی را دنبال می کنند. پورحاجت 
بیان کرد: در همین چهار سال گذشته 
چند درصد افزایش قیمت مسکن چه در 
مسکن های حمایتی و چه مسکن های 
بخش خصوصی در کل کشور رخ داده 
است؟ آیا تس��هیلات بانکی به همان 
میزان افزایش یافته است؟ آیا تسهیلاتی 
که در ساختار بانکی کشور وجود دارد، 
توانسته در چرخه اقتصادی شرایط را به 
نوعی رقم بزند که حتی همین تسهیلات 
قطره چکانی که پرداخت می شود، بتواند 
با اقتصاد مس��کن همخوان��ی داشته 

باشد؟ پاس��خ دو پرس��ش آخر قطعا 
منفی است.

لزومبهروزرسانیسازوکارها �
دبیر انجمن انبوه سازان مسکن کشور 
در ادامه گفت: گفته می شود تسهیلاتی 
به می��زان ۶۵۰ میلیون تومان به ازای 
هر واحد پرداخت خواهد شد، از سویی 
هزینه ساخت مسکن بابت یک واحد 
۱۰۰ مت��ری در کمترین میزان خود 
بی��ن ۱۱ تا ۱۲ میلیون تومان اس��ت، 
یعن��ی چیزی حدود ۵۰ درصد هزینه 

ساخت.
او اضاف��ه ک��رد: در س��اختارها و 
فرمول هایی که بانک ها برای پرداخت 
تس��هیلات در نظر گرفته اند، تا زمانی 
که تولید کننده ۵۰ درصد پیش��رفت 
فیزیکی نداشته باشد، قراردادها ثبت 
نخواهند شد و بانک ها ریالی تسهیلات 
به اشخاص پرداخ��ت نمی کنند. این 
موضوع س��وای بحثی اس��ت که قرار 
بود ۲۰ درصد منابع خود را تخصیص 
دهند. با بررسی سازوکار بانکی مشاهده 
می شود شرایط به طوری رقم زده شده 
ک��ه کس��ی نمی تواند در ای��ن ماراتن 
خودش را در بخش تولید به تسهیلات 
بانکی برس��اند. پورحاجت همچنین 
گف��ت: به نظر می رس��د این مس��ائل 
نشات گرفته از این موضوع هستند که 
مدیران بانک ها حتی شرایط حاکم بر 
تولید بازار مسکن را بررسی نکرده اند. 
ب��ه هر صورت نمی توان منکر تورم در 
ب��ازار شد. رکود هم که نش��ات گرفته 
از سیاست ها و ریل گذاری های اشتباه 
اس��ت. علاوه بر اینها سازوکارهایی که 
مربوط به ۵ سال پیش هستند، امروز 
عملکردشان را نشان داده اند. لازم است 
تا این سازوکارها، روش ها و فرمول هایی 
که برای دریافت تسهیلات، مانع تولید 
هستند به روز شوند و یک مسیر بهینه 
و جدید را طی کنیم تا شاید در آینده 
اتفاق مثبتی رخ دهد؛ موضوعی که با 
در نظر داشتن شرایط کنونی نمی توان 

به آن امیدوار بود.

قیمت های پیشنهادی واحدهای مسکونی در شهر تهران

قیمت (تومان) سن بنا اتاق متراژ محله

10 میلیارد 4 2 114 طرشت
9 میلیارد و 200 میلیون نوساز 2 115 تهرانسر

12 میلیارد و 500 میلیون 8 2 88 کاشانك
20 میلیارد 9 2 135 اقدسیه

8 میلیارد و 550 میلیون 3 2 93 پیروزی
6 میلیارد و 800 میلیون 20 2 85 نارمك
2 میلیارد و 990 میلیون 11 2 71 مولوی
3 میلیارد و 500 میلیون 7 1 48 جوادیه

12 میلیارد و 900 میلیون 14 3 145 بهجت آباد
17 میلیارد و 500 میلیون نوساز 2 115 سهروردی

»جهان صنعت« آخرین گزارش بانک مرکزی درخصوص وضعیت مسکن تهران را بررسی کرد

رکود بی سابقه!
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سهامعدالتمتوفیراچگونهدریافتکنیم؟
از اواس��ط ماه گذشته در قالب درگاه میراث، فرآیند دریافت سهام عدالت 
افراد فوت شده توسط ورثه آنها آغاز شده که تاکنون ۵۰۰۰ نفر ثبت نام کرده اند 
و متقاضیان دارای سجام می توانند از طریق این درگاه نسبت به دریافت سهام 
عدالت متوفیان خود اقدام کنند. به گزارش تجارت نیوز،  از سال ۱۳۸۵ تاکنون 
بیش از سه میلیون و ۷۰۰ هزار نفر از مشمولان سهام عدالت فوت شده اند که 
سهام عدالت آنان تاکنون بلاتکلیف بود. دولت سیزدهم نحوه تقسیم سود سهام 
این افراد بین ورثه آنها را از ماه گذشته آغاز کرده است. اشخاص دارای سجام 
ddn. بورس بعد از ورود به درگاه یکپارچه ذی نفعان بازار س��رمایه به نش��انی

csdiran.ir  می توانند از طریق گزینه »امور سهام عدالت متوفی« با ورود کد 
ملی و تاریخ تولد افراد متوفی اقدام به استعلام وضعیت سهام عدالت آنان کنند. 
در صورتی که متوفی، سهامدار عدالت بود، وراث مطابق با جدول زمان بندی و 
تاریخ مطرح شده در درگاه یکپارچه ذی نفعان به یکی  از شعب سراسر کشور 
کارگزاری های بورسی یا یکی از شعب سراسر کشور بانک های ملت، ملی،  پارسیان 
و تجارت مراجعه کنند تا کار ثبت پرونده و تقسیم دارایی متوفی بین وراث انجام 
شود. به گفته مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی بعد از تایید پرونده، سهام 
متوفی حداکثر پس از دو روز کاری بین ورثه تقسیم خواهد شد. در هیچ یک از 
مراحل این فرآیند نیازی به پرداخت وجه نیست و کاملا رایگان است. از زمان 
راه اندازی درگاه میراث در اواسط آبان ۱۴۰۲ تاکنون حدود ۵۰۰۰ نفر از ورثه 

در این درگاه تشکیل پرونده داده اند.

ایجادمرکزمالیبورستهراندرکرمانشاه
مدیرعامل شرکت بورس تهران از تاسیس مرکز مالی بورس تهران در کرمانشاه 
با همکاری مسوولان استان خبر داد و گفت: کرمانشاه به بازار سرمایه و مرکز کسب 
و کار تبدیل می شود. به گزارش ایرنا، در جلسه ای که شامگاه پنجشنبه در دفتر 
استاندار کرمانشاه و با حضور نایب رییس اول مجلس شورای اسلامی، مدیرعامل 
شرکت بورس تهران و سرپرست معاونت اقتصادی استانداری کرمانشاه برگزار شد، 
محمود گودرزی با تشکر از همراهی و حمایت مدیران استان برای بهره مندی این 
استان از مزایای ورود شرکت ها و پروژه ها به بورس، از برنامه ریزی ها برای تبدیل 
کرمانشاه به مرکز مالی بورس تهران خبر داد. وی اظهار کرد: با برنامه ریزی های 
صورت گرفته در تلاش هستیم که کرمانشاه در زمینه گسترش بورس و تامین مالی 
از طریق بازار سرمایه به الگوی کشوری تبدیل شود و در همین راستا کرمانشاه به بازار 
سرمایه و توسعه کسب و کار تبدیل می شود. گودرزی بیان کرد: ایده ها و راهکارهایی 
داریم که مرکز مالی بورس تهران در استان کرمانشاه دایر شود و به همین منظور 
فرهنگ سازی برای ارتقای سواد مالی در استان مهم است. استاندار کرمانشاه هم 
در این دیدار با استقبال از رونق و رشد مراکز بورس در استان و زمینه سازی برای 
ورود شرکت ها به بازار سرمایه گفت: ما در کرمانشاه به دنبال تقویت ساختارهای 
اقتصادی و رونق اقتصادی به منظور افزایش ثروت آفرینی و رشد اشتغال هستیم. 
محمدطیب صحرایی بر ارائه آموزش های روند برنامه های بورس در استان برای 
نوجوانان و جوانان تاکید کرد. وی تصریح کرد: مراکز مالی بورس ظرفیت مناسبی 
برای رونق اقتصادی و تقویت بنیه اقتصادی استان خواهد بود که ما از هرگونه 

برنامه مراکز بورس در کرمانشاه استقبال می کنیم.

امکانجدیدبرایوراثمتوفیانسهامعدالت
معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و 
تسویه وجوه از امکان جدید برای وراث متوفیان سهام عدالت خبر داد. محمود 
حس��نلو در گفت وگو با پایگاه خبری بازار س��رمایه ایران )س��نا( گفت: بنا بر 
اظهارات برخی از هموطنان مبنی بر عدم اطلاع از دارایی سهام عدالت متوفی 
و درخواس��ت های مکرر مطرح شده برای دریافت گزارشی از وجود/عدم وجود 
سهام عدالت برای آنها، شرکت سپرده گذاری مرکزی امکان استعلام وضعیت 
سهام عدالت برای متوفیان را از طریق درگاه یکپارچه ذی نفعان بازار سرمایه به 

آدرس https://ddn.csdiran.ir فراهم آورده است.
روندگرفتناستعلام �

حسنلو بیان کرد : اشخاص سجامی می توانند بعد از ورود به درگاه فوق از طریق 
گزینه امور سهام عدالت متوفی و با ورود کد ملی و تاریخ تولد متوفی، اقدام به 
استعلام دارایی سهام عدالت متوفی کنند. وی اظهار کرد: این اشخاص می توانند 
در این بخش علاوه بر اطلاعات کلی متوفی، پورتفوی سهام عدالت و اطلاعات 

کلی راجع به سایر دارایی های متوفی را در بازار سرمایه دریافت کنند.
رعایتزمانبندی �

حسنلو گفت: از تمام هموطنانی که از زمان ثبت نام سهام عدالت یعنی از سال 
۸۳ به بعد فردی را از دست داده اند، درخواست می کنیم با مراجعه به این درگاه 
اقدام به استعلام کرده و در صورتی که متوفی آنها دارای سهام عدالت بود با توجه 
به زمانبندی اعلام شده توسط شرکت سپرده گذاری مرکزی به مراکز همکار این 

شرکت در این طرح مراجعه و اقدام به تقسیم دارایی متوفی کنند.
مراکزارائهخدماتانتقالسهاممتوفیبهوراث �

حسنلو خاطرنشان کرد: شرکت سپرده گذاری مرکزی با همکاری بیش از ۶ 
هزار شعبه در سراسر کشور شامل شعب کارگزاری های بورسی و شعب بانک های 
»ملت، پارسیان، ملی و تجارت« در سراسر کشور به صورت رایگان خدمت تقسیم 
قهری سهام عدالت را به مردم کشور ارائه می کند.  وی اظهار کرد: مراکز فوق 
به صورت برخط به سامانه های این شرکت متصل هستند و در صورت تایید 
پرونده، حداکثر بعد از یک روز کاری تقس��یم دارایی انجام شده و در پرتفوی 
وراث ثبت می شود. معاون شرکت سپرده گذاری مرکزی در پایان گفت: هر یک 
از ورثه می توانند با مراجعه به درگاه یکپارچه ذی نفعان بازار سرمایه از آخرین 

وضعیت پرونده خود اطلاع یابند.

»جهانصنعت«-  در حالی بودجه ۱۴۰۳ با 
تکیه بر مالیات تدوین شده که برخی کارشناسان 
اجرای آن را چالش برانگیز می دانند، زیرا منجر 
به کاهش حاشیه سود شرکت ها می شود و این 
موضوع س��رمایه گذاری در ب��ورس را از اولویت 
خ��ارج می کند. در س��ال های اخیر بزرگ ترین 
ریسکی که بازار با آن مواجه بوده سیاست گذاری 
درباره قیمت گذاری کالا، انتشار اوراق، مالیات و... 
بوده است در صورتی که سیاستگذاری متناسب 
حمایت از تولید مغایر این سیاستگذاری هاست، به 
عبارت دیگر تولید زمانی صرفه اقتصادی بیشتری 
پیدا خواهد کرد که شرکت ها و صنایعی در بازار 
سرمایه بتوانند حاشیه سود مناسبی داشته باشند. 
حالا در لایحه بودجه ۱۴۰۳ پیش بینی ش��ده 
ک��ه دولت باید درآمد مالیاتی خود را تا دو برابر 
افزایش دهد. حسن کاظم زاده تحلیلگر بازارهای 
مالی با اشاره به اعداد کلی لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
منتشر شده و اینکه شاهد رشد شدید مالیات در 
مقایسه با سایر اقلام هستیم، گفت: در حالی که 
کل بودجه ۱۶/۷ درصد رشد کرده، مالیات بودجه 
حدود ۴۲ درصد رش��د کرده اس��ت. به عبارت 
دیگر در حالی که دولت می خواهد مخارج خود 
را ۱۶/۷ درصد رش��د دهد، برنامه افزایش درآمد 
مالیات��ی ۴۲ درصدی دارد. پایه های مورد هدف 
برای دریافت این مالیات، مالیات مجموع درآمد 
اشخاص حقیقی، مالیات ثروت، افزایش مالیات 
ارزش افزوده و البته کاهش معافیت های مالیاتی 
اشخاص حقیقی و حقوقی است. او با بیان اینکه در 
مورد این بودجه دو نگرانی وجود دارد، افزود: اول 
اینکه بدون توجه به مسائل و مشکلات مختلف 
اقتصادی، صرفا ب��ا رویکرد بهبود درآمد دولت، 
افزایش مالیات ها در نظر گرفته شده و این روند 
می تواند مانند امسال، سال آینده نیز در بخش های 
جدیدی از اقتصاد ایران چالش برانگیز باشد. نکته 
مهم دیگر در نظر گرفتن منابعی است که ممکن 
است به راحتی محقق نشود و این می تواند منجر 

به کسری بودجه شدید و استقراض بالا شود.

 او با بیان اینکه امسال در بودجه از محل فروش 
سهام شرکت ها درآمد بالایی دیده شده که محقق 
نشده است، گفت: سال آینده از محل فروش سهام 
شرکت های دولتی منابع کمتری در نظر گرفته 
شده و از طرف دیگر رشد بیشتری در انتشار اوراق 
دیده شده که همین مساله باعث می شود سال 

آینده فشار شدید به بازار بدهی وارد شود. 
در واق��ع با سیاس��ت کنت��رل ترازنامه ای 
بانک مرک��زی در کنار رک��ود اقتصادی، نیاز 
به استقراض واحدهای تولید نیز افزایش پیدا 
کرده است. او افزود: رشد تامین مالی دولت از 
طریق اوراق با سیاست رشد درآمد مالیاتی در 
کنار هم، نگرانی از رکود تورمی در سال آینده 

را افزایش می دهد.

اصلیتریندلایلرشددرآمدهایدولت �
درلایحهبودجه

افزایش یک درصدی مالیات ارزش افزوده از ۹ 
به ۱۰، کاهش معافیت مالیاتی اشخاص حقوقی 
و افزایش گس��ترده مالیات ب��ر درآمد )مجموع 
درآمد( اشخاص حقیقی اصلی ترین دلایل رشد 
درآمدهای دولت در لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۳ 
اس��ت و همانگونه که پیش بینی شده بار اصلی 
فشار دولت سال آینده بر کسانی خواهد بود که 

این مالیات ها را پرداخت می کنند.
 البت��ه با دق��ت در اقلام بودجه مش��خص 
می شود که تامین منابع با انحراف بالایی مواجه 
خواهد بود، اما در هر صورت فعلا بار اصلی رشد 
درآمدهای دولت بر این س��ه قلم مالیات است و 

برخلاف س��ال های گذشته دولت روی مواردی 
مثل قیمت حامل های انرژی )خصوصا تحویلی 
به صنایع(، حقوق دولتی و امثال آن تاکید زیادی 
ندارد و در واقع امکان افزایش در این اقلام از بین 

رفته است. 
علی اکبر نیکواقبال استاد اقتصاد با اشاره به 
اینکه افزایش بیش از ح��د درآمدهای مالیاتی 
می تواند به معنای فشار به بنگاه های اقتصادی 
باش��د، گفت: در شرایطی که کش��ور زیر فشار 
تحریم هاس��ت و بخش مول��د اقتصاد در تامین 
نیازهای کشور و همچنین اشتغال نقش موثری 
داشته باشد باید سیاست ها به گونه ای باشد که از 

تولید حمایت شود.
 او ب��ا تاکید بر اینکه افزایش مالیات س��تانی 

در شرایط تورمی به معنی کاهش حاشیه سود 
بنگاه ها است، افزود: کاهش حاشیه سود شرکت ها 
در نتیجه افزایش مالیات منجر می شود سودسازی 
آنها هم کاهش یابد، در نتیجه سرمایه گذاری در 
بورس هم تحت تاثیر قرار می گیرد، زیرا علاوه بر 
اینکه س��ود نقدی بعد از مجمع کاهش می یابد 
به دلیل عدم استقبال از سرمایه گذاری در بازار 
س��هام بازدهی آنها هم کاه��ش می یابد و این 
مساله می تواند در بلندمدت روی برنامه تولیدی 

شرکت ها تاثیر بگذارد. 
نیکواقبال با اش��اره به اینکه افزایش فشار بر 
بنگاه های اقتصادی ممکن اس��ت اثر معکوس 
داشته باشد، اظهار کرد: وقتی شرکت ها مجبور 
شوند مالیات بیشتری بدهند احتمالا دارد نسبت 
به برنامه های خود برای اجرای طرح های جدید 
عقب نشینی کنند یا حتی تولید خود را کاهش 
دهند و همین موضوع می تواند چالش جدی برای 

افزایش درآمد مالیاتی دولت باشد.
در س��ال جاری هم جبران کس��ری بودجه 
با اج��رای اقداماتی همچون دریافت هزینه ها از 
عوارض و مالیات ها بر فولاد شروع شد، تغییر نرخ 
گاز و ن��رخ خوراک و خروج محصولات از بورس 
کالا، جریمه بانک ها و ... را اجرا کرد تا بخشی از 
هزینه های پیش بینی ش��ده در بودجه را تامین 
کن��د که البته در این می��ان همه اقدامات روی 
سرمایه گذاری سهامداران تاثیر منفی داشت، اما 
باز هم سهامداران امیدوار هستند، تا چرخش های 
نصف و نیمه در چینش بودجه در مجلس شاهد 

سال متفاوتی برای بازار باشند.
 در ح��ال حاضر پیش بینی ها حکایت از این 
دارد که بورسی ها به واسطه اینکه همیشه شفاف 
بوده اند و مالیات خود را پرداخت کرده اند از موضوع 
عدالت مالیاتی استقبال کنند، اما عملکرد بیش 
از ۴۰ساله دولت ها و نگاه آنها به موضوع مالیات 
همیش��ه متفاوت بوده و همی��ن موضوع باعث 
می شود مسیر پیش روی س��هامداران و دولت 

قابل پیش بینی نباشد.

سیگنالهایمنفیبودجه140۳بهبازارسرمایهچیست؟

آثار سیاست های جدید مالیاتی بر شرکت های بورسی
خبر

نگاهی به معاملات بازار س��هام در هفته پایانی آبان  
نش��ان می دهد فصبا با افزایش ۵۲ درصدی بیش��ترین 
بازده��ی را میان س��هم های ب��ازار از خود نش��ان داد، 
همچنین سدش��ت ب��ا اف��ت ۱۳ درص��دی، کمترین 
بازده��ی هفته چهارم آبان را از آن خود کرد. به گزارش 
تجارت نیوز، بررس��ی معام��لات هفته پایان��ی آبان ماه 
 نش��ان می دهد، پس از درگیری شاخص کل با مقاومت 
دو میلیون و ۶۰ هزار واحدی در هفته گذشته، معاملات 
این هفته نیز نزولی آغاز ش��د.   به این ترتیب طی پنج 
روز معاملاتی، شاخص کل از دو میلیون و ۳۸ هزار واحد 
با کاهش ۰/۸۱ درصدی به دو میلیون و ۲۲ هزار واحد 
رسید. نماینده سهام شرکت های کوچک و متوسط بازار 

سرمایه در این هفته قدری رشد کرد، چراکه به طور کلی 
این سهم ها در هفته پایانی آبان ماه وضعیت بهتری را پشت 
سر گذاشتند. به این ترتیب شاخص هم وزن در این هفته 
حدود ۰/۵۹ درصد به ارتفاع خود افزود و خود را از تراز 
۷۰۲ هزار واحد به ۷۰۶ هزار واحد رساند. موضوعی که 
باید به آن اش��اره کرد بحث صعود نسبی حجم و ارزش 
معاملات خرد در این هفته است. به نحوی که بازار سهام 
در ای��ن هفته به طور میانگین روزانه هفت میلیارد برگه 
س��هم حجم خرد و ارزش معاملات چه��ار هزار و ۱۳۱ 
میلیارد تومانی را رقم زد. برآورد ش��اخص  ورود و خروج 

پول حقیقی نش��ان می دهد، طی پن��ج روز کاری ۴۳۴ 
میلیارد تومان پول وارد بازار سهام شده است.

بیشترینوکمترینبازدهیهفته �
با بررسی معاملات بورس در هفته پایانی آبان مشخص 
 شد سهام شرکت صبا فولاد خلیج فارس )فصبا( توانست 
در این هفته با رش��د ۵۲ درصدی بیش��ترین بازدهی را 
میان رقبای بورس��ی خود به ارمغان بیاورد و به قیمت 
۷۲۴ تومان برسد. گفتنی است سهام فصبا در یکشنبه 
بازگشایی و با جهش ۳۲ درصدی روبه رو شد. کرومیت و 
کسرام نیز دیگر سهم هایی بودند که در این هفته بازدهی 

خوبی از خود بر جای گذاشتند، به نحوی که این دو سهم 
طی این هفته ۲۵ درصد افزایش قیمت داشتند.  به این 
ترتی��ب در پایان معاملات این هفته کرومیت به قیمت 

۷۰۸ و کسرام به ۸۱۷ تومان رسیدند. 
در طرف مقابل ارقام ریزش سهم های کم بازده کمتر 
بود، به طوری که سدشت با کاهش ۱۳ درصدی بدترین 
عملکرد را میان سهم های بورسی ثبت کرد. گفتنی است 
سدشت در حال حاضر در تراز ۷۸۰۲ تومان قرار گرفته و 
نزدیک ترین حمایت آن سطح ۶۵۱۵ تومان است. ولراز 
و معیار نیز دیگر سهم هایی بودند که با کاهش به ترتیب 
۱۲ و ۱۱ درصدی بیش��ترین کاهش را در هفته پایانی 

آبان به ثبت رساندند.

بیشترینوکمترینبازدهینمادهایبازارسهام
گزارش 2

ش��رکت  هیات مدی��ره  عض��و 
س��بدگردان پایش با تاکید براینکه 
اعتماد مردم نسبت به بازار سرمایه 
از بین رفته است، گفت: زاویه دید 
تصمیم گیران، کنترل حاشیه سود 
شرکت ها و افزایش بازرسان است و 
انتظار اتفاق مثبتی برای بازار سرمایه 

در سند بودجه وجود ندارد.
محس��ن احمدی در گفت وگو با 
صدای بورس گفت: در این مس��یر 
اعتمادسازی، دولت به جای کسب 
اطمین��ان م��ردم، اعتم��اد آنان را 
از بی��ن برده اس��ت و ماجرای نرخ 
خوراک پتروش��یمی در زمان خود 

تیر خلاصی به این ماجرا زد. 
در حال حاضر باور عموم به بازار 
این اس��ت که سرمایه های افراد در 
بازار و شرکت ها امنیت ندارد و دولت 
هم نسبت به آن اهتمامی نمی ورزد. 
به عن��وان مثال در برخی نامه ها یا 

جلسات دولت به این موضوع اشاره 
کرده که فلان ش��رکت س��ال های 
زیادی سودده بوده و اشکالی ندارد 

که یک سال هم متضرر شود.
کارشناس بازار س��رمایه افزود: 
دول��ت در ارائ��ه برنامه ه��ای خود 
برای ش��رکت ها سقف حاشیه سود 
مش��خص می کند و این نوع تفکر 
روی ب��اور عموم به بازار س��رمایه 
تاثیرگذار است و اعتماد عمومی را 

کاهش می دهد. 
در دو سال اخیر اقداماتی انجام 
ش��ده اس��ت، مانند افزایش سهم 
درآمده��ای مالیاتی ک��ه منجر به 
کاهش امنیت سرمایه گذاری شده 
اس��ت و نش��ان داده دول��ت برای 
جبران کسری بودجه دست به هر 

اقدامی می زند.

 ب��ه همین دلیل، بازار س��رمایه 
نس��بت به دول��ت بدبین ش��ده و 
حت��ی اگر خبر خوبی هم منتش��ر 
ش��ود، باز هم به دی��د منفی به آن 
نگاه خواهد ک��رد و خبر بد نیز اثر 
چند برابری روی عمل س��هامداران 

خواهد گذاشت.
احمدی ادامه داد: برداشت مثبتی 
از سند بودجه نمی توان داشت، چرا 
که زاویه دید تصمیم گیران، کنترل 
حاش��یه سود ش��رکت ها و افزایش 
بازرس��ان و غی��ره اس��ت و انتظار 
اتفاق مثبتی برای بازار س��رمایه در 
س��ند بودجه وجود ندارد. عواملی 
ک��ه به رش��د بازار س��رمایه کمک 
می کنن��د، افزایش نرخ ارز اس��ت 
که به نظر می رسد دولت تا انتهای 
س��ال می تواند ن��رخ ارز را کنترل 

کند و اگر رشدی هم اتفاق بیفتد، 
احتم��الا نزدیک انتخاب��ات آمریکا 
یعن��ی خردادماه به وق��وع خواهد 

پیوست.
 چیزی که باعث شده بازار افت 
چندان��ی نکند که قیمت ها به کف 
رس��یده اند و خرید و فروش زیادی 
دیده نمی ش��ود و این باور در ذهن 

فعالان بازار دیده می شود.
این کارشناس بازار سرمایه مطرح 
کرد: بازار س��رمایه به شدت تحت 
تاثیر کامودیتی هاس��ت و متاسفانه 
ن��رخ کامودیتی ها مثل قیمت آهن 
اس��فنجی و ش��مش روند کاهشی 
داش��ته است. به نظر می رسد برای 
کامودیتی ه��ا ه��م اتف��اق مثبتی 
نمی توان انتظار داشت و تنها محرک 
بازار نرخ ارز، کاهش سیاس��ت های 

پولی انقباض��ی و کاهش نرخ بهره 
اس��ت که انتظاری وج��ود ندارد از 
سمت بودجه و قیمت های جهانی 

برای رشد بورس اتفاقی رخ دهد.
ادام��ه تش��ریح ک��رد:  وی در 
همان طور که ش��اهد هستید، نرخ 
سود سپرده نزدیک ۲۸ درصد است 
و نرخ تامین مالی برای ش��رکت ها 
پایین ت��ر از ۳۰ درصد وجود ندارد. 
ب��ا توجه ب��ه اینکه بانک ه��ا برای 
پرداخت تسهیلات منابعی ندارند، 
نرخ تامی��ن مالی در ب��ازار آزاد به 
ارقام ۵۰ تا ۶۰ درصد رسیده و این 
ام��ر منجربه افزایش رکود، افزایش 
هزینه ش��رکت ها و کاهش انگیزه 
س��رمایه گذاری در ب��ازار س��رمایه 

خواهد شد.
ش��رکت  هیات مدی��ره  عض��و 
سبدگردان پایش ادامه داد: به نظر 
می رسد مطالبه ای برای بازار اتفاق 
بیفتد، این مطالبه به س��وی دولت 
باشد و نه بازارگردان ها و الگوریتم ها، 

چرا که این ه��ا مقصر صف فروش 
نمادها نیستند و ادعاهایی که این 
دو را مقصر جلوه می دهد، بی اساس 
است. باید اعتراض ها به سمت دولت 
باش��د که به ش��رکت ها از س��مت 

فاکتورهای بنیادین فشار می آورد.
احمدی با تاکید براینکه کاهش 
حج��م معاملات ب��ه دلیل کاهش 
انگیزه سرمایه گذاران است، گفت: 
باید توجه داش��ت کاه��ش انگیزه 
س��رمایه گذاران به چن��د دلیل از 
جمله کاهش انتظارات تورمی،  نرخ 

بهره بالا و نرخ ارز است.
 افزایش نرخ بهره به شدت نرخ 
تامین مالی را برای ش��رکت ها بالا 
برده و سرمایه در گردش شرکت ها 
به شدت در خطر است و بنگاه هایی 
وج��ود دارند که چن��د ماه حقوق 
مدیران خود را پرداخت نکرده اند. 

دولت با دخالت های خود اعتماد 
به بازار را کاهش داده و P/E انتظاری 
افراد از بازار نزولی است و باید بالاتر 
برود تا انگیزه سرمایه گذاری افزایش 

پیدا کند.

بودجهچهتاثیریرویبورسدارد؟
گزارش 3

 »آگهی مناقصه عمومی 
 خرید مواد شیمیایی«

نوبت سوم
به اطلاع می رس��اند؛ ش�رکت محصولات کاغذی لطیف)س�هامی 
عام( در نظر دارد نسبت به تامین  نیاز سه ماهه خود در خصوص مواد 
شیمیایی شامل آب اکس��یژنه50 درصد ، اسید سولفوریک، اسید چرب ، 
سود کاستیک مایع50 درصد ، سیلیکات سدیم ، هیپو کلریت کلسیم ، پلی- 
آلومینیوم کلراید )گرید  صنعتی و آش��امیدنی( و اقلام بسته بندی شامل 
نایل��ون عرض 150س��انتی- متر تک لایه ، نایلون اس��ترج و لوله مقوایی 
)کُر( و همچنین نیاز شش ماهه خود شامل فلاکولانت کاتیونی، فلاکولانت 
آنیونی و ماده شیمیایی ریلیز ایجنت از طریق برگزاری مناقصه عمومی 
اقدام نماید. مش��خصات و مقدار مصرف کلیه مواد مورد نیاز در اسناد 
مناقصه به صورت تفکیکی درج گردیده است. محل تحویل کلیه کالاها 
کارخانه شرکت محصولات کاغذی لطیف می باشد. میزان سپرده دو و نیم 
درصد قیمت کل پیشنهادی می باشد که به صورت ضمانت نامه بانکی یا 
چک تضمین شده و یا واریز وجه می بایست ارائه گردد. اشخاص حقیقی و 
حقوقی واجد شرایط می توانند جهت آگاهی و دریافت اطلاعات تکمیلی و 
دریافت کلیه اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی حداکثر به مدت 10 روز 
به آدرس کارخانه به نش��انی: شهر صنعتی هشتگرد، کیلومتر 70 اتوبان 
تهران-قزوین، شرکت محصولات کاغذی لطیف، واحد حراست مراجعه و یا 
www.latifpaper.ir از طریق مراجعه به نشانی اینترنتی کارخانه به آدرس 

  نسبت به دریافت اسناد اقدام نمایند.
جهت دریافت اطلاعات بیش��تر با ش��ماره 02644222709 داخلی 182 

تماس حاصل فرمایید.

 ش�رکت صنعت�ی و معدن�ی توس�عه فراگیر س�ناباد در نظ��ر دارد 
»احداث 150 متر طول )ارتفاع متوسط 3 متر( دیوار حائل بتن مسلح« 
واقع در مجتمع شرکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد را با برگزاری 
مناقصه طبق شرایط مندرج در اسناد مناقصه به یک شرکت دارای صلاحیت 
واگذار نماید. لذا از کلیه شرکت های توانمند در این حوزه دعوت می گردد 
در صورت تمایل به حضور در مناقصه، با ارسال نامه رسمی به ایمیل شرکت 
به آدرس tender@simidco.com یا شبکه های مجازی، تقاضای دریافت 

اسناد مناقصه نمایند.
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/09/12 است و می بایست 

به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاک 1

 کد پستی 9178686742
شماره تلفن: 09354607865 )روبیکا- آی گپ(

  آگهی مناقصه عمومی
 احداث دیوار حائل بتن مسلح 

 آگهی مناقصه عمومی شماره 1402/14 
 نوبت اول

 ش�رکت تولید نیروی برق ش�هید رجائی در نظر دارد انجام خدمات پش��تیبانی و اداری خود را  به صورت حجمی برابر ضوابط قانونی از طریق
 مناقصه عمومی یک مرحله ای  و انعقاد قرارداد به شرکت های واجد شرایط و دارای صلاحیت و مجوز فعالیت واگذار نماید.

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir  به شماره فراخوان 2002001500000015 انجام خواهد شد.

1- زمان فروش الکترونیکی اسناد مناقصه از طریق سامانه ستاد: از چهارشنبه 1402/09/01 تا ساعت14 روز سه شنبه 1402/09/07
2- آخرین مهلت بارگذاری الکترونیکی پاکات در سامانه ستاد و تحویل نسخه فیزیکی پاکت الف: تا ساعت 14 روز سه شنبه 1402/09/21

3- مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : 1/998/650/000 ریال مطابق آیین نامه تضمین معاملات دولتی مصوب 94/9/22
4- زمان بازگشایی پاکات: روز سه شنبه 1402/09/21 ساعت 14

5- محل تحویل نسخه فیزیکی پاکت الف: قزوین، مجتمع ادارات نواب، بلوار مالیات، جنب اداره صنعت و معدن ساختمان علامه قزوینی طبقه 
 سوم ضمنا پیشنهاددهندگان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 33376913- 028 داخلی214 تماس یا به سایت http://rajaei.tpph.ir یا

 http://iets.mporg.ir  مراجعه نمایند.
شناسه آگهی: 1609848

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/04
امور تدارکات شرکت تولید نیروی برق شهید رجائیتاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/05
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صادراتبیشاز100هزارتنتخممرغ
در6ماههامسال

ایس�نا- قائم مقام وزیر جهاد کش��اورزی از صادرات بیش از ۱۰۰ هزار تن 
تخم مرغ با همکاری اتحادیه ها و تشکل های تولیدی با هدف حمایت از واحدهای 

تولیدی و حفظ سطح تولید این محصول در ۶ ماهه اول امسال خبر داد.
علیرضا پیمان پاک با اشاره به اینکه هر ساله طی فصول گرم سال کمبود تقاضا 
برای تخم مرغ موجب زیان تولید کنندگان می شود، تسهیل صادرات در ۶ ماهه 
اول امسال و ادامه محدود و مدیریت شده آن را طی ۶ ماهه دوم با همراهی خود 

اتحادیه ها به منظور تنظیم بازار از اولویت های بازرگانی حوزه جهاد برشمرد.
به گفته پیمان پاک، رش��د بیش از ۱۰۰ درصدی صادرات در سال ۱۴۰۲ 
نسبت به سال های گذشته را نتیجه رشد تولید قابل توجه تخم مرغ و افزایش 
راندمان و توسعه واحدهای مرغ تخم گذار در دولت سیزدهم دانست. بنا به گفته 
قائم مقام وزیر جهاد در سال جاری، ایران در شمار ۷ کشور اصلی صادرکننده 

تخم مرغ جهان قرار دارد.

کاهش٢٩درصدیتولیدگوشتقرمز
تس�نیم- به گزارش مرکز آمار ایران، در مهرماه امس��ال ۳۸۷۶۰ تن انواع 
گوش��ت قرمز در کشتارگاه های رسمی کشور تولید و عرضه شده که نسبت 
به مدت مش��ابه پارسال ۲۹ درصد کاهش یافته است. نتایج طرح آمارگیری 
کشتار دام کشتارگاه های رسمی کشور در ماه مهر سال جاری از سوی مرکز 

آمار ایران منتشر شد.
بر اساس نتایج این طرح، وزن گوشت قرمز عرضه شده انواع دام های ذبح شده 
در کشتارگاه های رسمی کشور در مهر ۱۴۰۲، جمعا ۳۸۷۶۰ تن گزارش شده 

که سهم گوشت گاو و گوساله بیش از سایر انواع دام بوده است.
بر اساس نتایج این آمارگیری، گوشت گاو و گوساله با ۱۹/۶۵۶ تن، ۵۰/۷ 
درصد از وزن کل گوش��ت قرمز عرضه ش��ده را به خود اختصاص داده اس��ت. 
گوشت گوسفند و بره با ۱۴/۷۳۱ تن، بز و بزغاله با ۳/۳۲۱ تن و سایر انواع دام 
با ۱۰۵۲ تن، به ترتیب ۳۸ درصد، ۸/۶ درصد و ۲/۷ درصد از وزن کل گوشت 

قرمز عرضه شده را به خود اختصاص داده اند.
مقایسه عملکرد کشتارگاه های رسمی کشور در مهر ۱۴۰۲، با ماه مشابه 
س��ال ۱۴۰۱ نش��ان دهنده کاهش ۲۹ درصدی مقدار عرضه گوشت قرمز در 
کشتارگاه های رسمی کشور است. مقدار تولید گوشت در مهر ۱۴۰۲ نسبت 
به ماه مشابه سال ۱۴۰۱ برای گوسفند و بره ۴۰ درصد، برای بز و بزغاله ۱۴ 
درصد، برای گاو و گوساله ۲۲ درصد و برای گاومیش و بچه گاومیش ۲۷ درصد 

کاهش و برای شتر و بچه شتر ۵۴ درصد افزایش داشته است.
همچنین نتایج حاصل از این طرح آمارگیری نشان می دهد که مقدار عرضه 
گوشت قرمز در کشتارگاه های رسمی کشور در مهر ۱۴۰۲ نسبت به ماه قبل 

)شهریور( حدود ۲ درصد کاهش داشته است.
در راستای تامین مصرف گوشت قرمز در سال جاری و جبران کاهش تولید، 
دولت اقدام به واردات گوشت قرمز از کشورهای همسایه کرده که طی ۶ ماهه اول 

سال جاری روزانه ۱۵۰ تا ۱۸۰ تن گوشت قرمز وارد کشور شده است.

اماواگرهایافزایشقیمتگوجهفرنگی

مهر- مدیرکل دفتر امور سبزی و گیاهان جالیزی وزارت جهاد کشاورزی 
با اشاره به دلایل گرانی گوجه فرنگی در بازار گفت: کاهش عرضه گوجه فرنگی 
در بازار به دلیل ش��روع فصل س��رما، بارندگی  و تاخیر در برداشت محصول و 

حمل و نقل بوده که البته قیمت ها به زودی متعادل می شوند.
مدیرکل دفتر امور س��بزی و گیاهان جالیزی وزارت جهاد کش��اورزی با 
تاکید بر اینکه تولید گوجه فرنگی طبق روال انجام می شود و کمبودی در این 
زمینه نداریم، گفت: کاهش عرضه به دلیل بارندگی ها بوده و قیمت ها به زودی 

متعادل می شومد.
حس��ین اصغری درباره افزایش قیم��ت گوجه فرنگی افزود: کاهش عرضه 
گوجه فرنگی در بازار به دلیل شروع فصل سرما و افزایش بارندگی ها و تاخیر در 
برداشت محصول و همچنین مشکلات در سیستم حمل و نقل است؛ در عین 

حال در زمان بارندگی ها امکان برداشت محصول وجود ندارد.
مدیرکل دفتر امور سبزی و گیاهان جالیزی وزارت جهاد کشاورزی اظهار 
کرد: با توجه به سطح زیرکشت محصول، تولید گوجه فرنگی به میزان کافی است 
و نسبت به سال گذشته کاهشی نداشته و تقریبا به میزان سال گذشته تولید 
داریم. وی با بیان اینکه محصول گوجه فرنگی قابلیت انبارداری ندارد و باید به 
شکل تازه خوری مصرف شود، تصریح کرد: گوجه فرنگی از محصولاتی است که 
به دلیل تازه خوری در مدت زمان کوتاهی پس از برداشت باید به بازار عرضه شود 

بنابراین هرگونه کمبود در بازار به دلیل شرایط آب و هوایی است.
اصغری گفت: با توجه به ش��رایط اقلیمی مناطق جنوبی کش��ور از جمله 
خوزس��تان، هرمزگان، بوش��هر، سیستان و بلوچستان و منطقه جنوب کرمان 

تولیدکننده گوجه فرنگی در فصول پاییز و زمستان هستند.
وی اظهار کرد: طبق آمارها محصول گوجه فرنگی در سال ۱۴۰۲- ۱۴۰۱ 
حدود ۵ میلیون و ۴۳۴ هزار تن در سطح ۱۱۲ هزار و ۳۲۴ هکتار تولید شد 

که در مقایسه با سال زراعی قبل )۱۴۰۱- ۱۴۰۰( یکسان است.
مدیرکل دفتر امور سبزی و گیاهان جالیزی وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: 
برنامه ابلاغی تولید پاییزه گوجه فرنگی در سال زراعی ۱۴۰۳- ۱۴۰۲ حدود ۲۱۵ 
هزار و ۷۲۰ تن در سطح ۴ هزار و ۸۰۰ هکتار و تولید زمستانه آن یک میلیون 

و ۱۷۳ هزار و ۷۹۰ تن در سطح ۲۳ هزار و ۱۰۰ هکتار است.
اصغری با بیان اینکه وضعیت تولید نشان می دهد که کمبودی در زمینه 
تولید نداریم، افزود: با افزایش عرضه محصول از اس��تان های جنوبی کشور به 
طور حتم قیمت این محصول در تهران و سایر استان های کشور تنظیم می شود 
و نرخ ها به تعادل می رسد. به گفته وی، طبق آمار گمرک جمهوری اسلامی 
ایران کل میزان صادرات سال ۱۴۰۱ حدود ۴ هزار و ۷۳ تن باز ارزآوری ۱۱۶۳ 
میلیون دلار و میزان صادرات هفت ماهه سال ۱۴۰۲ حدود ۲ هزار و ۳۸۱ تن 

با ارزآوری ۷۶۳ میلیون دلار بوده است.
بر اس��اس این گزارش، طی هفته های اخی��ر هر کیلوگرم گوجه فرنگی با 
قیمت بین ۳۵ تا ۴۰ هزار تومان در بازار به دس��ت مصرف کنندگان می رسد، 
در حال��ی که پی��ش از این نرخ هر کیلوگرم گوجه فرنگی بین ۱۰ تا ۱۸ هزار 

تومان بوده است.

خبر

گ�روهبازرگانی- نشس��ت هماهنگی 
معرفی فرصت های تجاری ایران و عربستان 
سعودی با حضور مسوولان سازمان توسعه 
تجارت ایران، نمایندگان بخش خصوصی و با 

استقبال فعالان اقتصادی برگزار شد.
سید محمدصادق قنادزاده معاون ارتقای 
کس��ب و کارهای بین المللی سازمان توسعه 
تجارت ای��ران در این نشس��ت با تاکید بر 
توسعه روابط تجاری با عربستان و رفع موانع 
در این زمینه گفت: با توجه به اینکه روابط 
ایران و عربس��تان بعد از حدود ۱۰ سال از 
س��رگرفته می ش��ود، ضروری است در این 
مسیر براساس برنامه ریزی صحیح و مشخص 

و به دور از هیجان پیش برویم.
وی با اش��اره به توافقات اولیه ضمنی با 
سفیر عربس��تان افزود: در دیدارهای اولیه 
به این نتیجه رس��یدیم که براس��اس یک 
چارچوب و مدل حرفه ای، فرآیند توس��عه 
روابط تجاری و اقتصادی دو کشور به صورت 

گام به گام پیش برود.
به گفته قنادزاده در این راستا در مرحله 
اول و با توجه به اینکه فعالان اقتصادی فضای 
روابط تجاری را به مدت حدود ۱۰ س��ال از 
دس��ت داده اند، لازم اس��ت زمینه آشنایی 
و ش��ناخت بیشتر از ظرفیت های تجاری و 

اقتصادی دو کشور فراهم شود.
وی افزود: مقرر ش��د نشس��ت مشترک 
اقتصادی و تجاری ایران و عربستان سعودی 
در دور اول با میزبانی ایران در تهران برگزار 
شود و حول گروه هایی در حوزه های کالایی 
مختلف و خدمات، نمایندگان و شرکت های 
بخش خصوصی عربس��تان در این نشست 

حاضر شوند.
معاون ارتقای کسب و کارهای بین المللی 
س��ازمان توس��عه تجارت ایران با تاکید بر 
اهمیت و مش��ارکت بخ��ش خصوصی در 
توس��عه روابط تجاری با عربستان گفت: بنا 
بر این است ش��رکت های بخش خصوصی 
در ح��وزه تج��ارت و اقتصاد کاملا پیش��رو 
باش��ند و در همی��ن راس��تا ش��رکت ها و 
مجموعه هایی که روزمه قوی تر و تولیدات 
و خدمات باکیفیت ت��ری دارند، در اولویت 

قرار می گیرند.
قنادزاده با بیان اینکه دور دوم نشس��ت 
مش��ترک تجاری و اقتصادی دو کش��ور به 
احتمال زیاد در عربس��تان سعودی برگزار 

خواهد شد، ادامه داد: توافق بعدی این است 
که اعزام هیات های تجاری در نمایشگاه های 
معتبر دو کش��ور براساس برنامه مشخص و 
در راس��تای توسعه روابط تجاری و آشنایی 
با ظرفیت ها از س��وی دو کش��ور در دستور 

کار قرار بگیرد.
معاون ارتقای کسب و کارهای بین المللی 
سازمان توسعه تجارت ایران افزود: در ادامه 
و ب��ا آغاز روابط تجاری ایران و عربس��تان، 
توافقاتی در زمینه تس��هیل ص��دور ویزای 
تجاری، مش��ارکت های صنعتی، تجاری و 

سرمایه گذاری دنبال می شود.
قنادزاده با اش��اره به ضرورت همفکری 
و مس��اعدت بخ��ش خصوص��ی در زمینه 
برنامه ریزی تجارت با عربس��تان، بر اهمیت 
برگزاری باکیفیت دور اول نشست مشترک 
ب��ا حضور ش��رکت های باکیفیت و صاحب 
برنامه و روزمه تاکید کرد و گفت: از آنجایی 
که این نشس��ت، اولین رویارویی تجاری و 
اقتصادی دو کش��ور بعد از حدود ۱۰ سال 
محسوب می شود، ضروری است در راستای 
شناخت ظرفیت های تجاری، نشست های 
تجاری B۲B، ملاقات ها و بازدیدها براساس 
برنامه ریزی مش��خص و با مشارکت بخش 

خصوص��ی و با بالاترین س��طح کیفی و در 
قال��ب بس��ته ای کام��ل و طی ۳ ت��ا ۵ روز 

پیش برود.
رفعموانعتجاریبیندوکشور �

مدیرکل غرب آسیای س��ازمان توسعه 
تجارت ایران در نشست هماهنگی معرفی 
فرصت های تجاری جمهوری اسلامی ایران و 
عربستان سعودی با اشاره به پتانسیل افزایش 
روابط اقتصادی و تجاری با عربستان سعودی 
بر نقش بخش خصوصی در توس��عه روابط 

تجاری با این کشور تاکید کرد.
عبدالامیر ربیهاوی با اش��اره به تجارت 
سالانه بیش از ۵۱۸ میلیارد دلاری عربستان 
سعودی به مزیت های این کشور در منطقه 
و فرصت رش��د روابط تجاری با این کشور 

تاکید کرد.
وی ب��ا اش��اره به فرصت توس��عه روابط 
اقتصادی و تجاری با عربستان سعودی افزود: 
بعد از حدود ۱۰ س��ال قطع روابط سیاسی 
و اقتص��ادی، حضور غن��ی و پررنگ بخش 
خصوصی در خط مقدم مسائل اقتصادی و 
با چابکی بیشتر و محدودیت های دیپلماتیک 
کمتر می تواند گسترش روابط تجاری با این 

کشور را به دنبال داشته باشد.

مدیرکل غرب آسیای س��ازمان توسعه 
تجارت ایران با اشاره به اقدامات وزارت امور 
خارجه در فراهم سازی بستر سیاسی ارتباط 
با عربستان س��عودی، ایجاد بستر سیاسی 
را پیش زمینه گس��ترش روابط اقتصادی و 
تجاری با این کشور عنوان کرد. وی با بیان 
اینک��ه در حال حاضر غول ه��ای اقتصادی 
جهان ش��رکای تج��اری اصلی عربس��تان 
هس��تند، ادامه داد: ظرفیت های گسترش 
روابط تجاری و اقتصادی با عربستان نیاز به 
بسترسازی دارد و در حال حاضر بسیاری از 

این بسترها فراهم نیست.
ربیهاوی با بیان اینک��ه اکنون صادرات 
مجدد از طریق کشورهای همسایه و منطقه 
به عربس��تان دنبال می شود، گفت: این در 
حالی است که روابط تجاری مستقیم با این 

کشور طی سال های اخیر صفر شده است.
مدیرکل غرب آسیای س��ازمان توسعه 
تجارت با اش��اره به اهمیت توس��عه روابط 
دیپلماتیک با عربستان سعودی بر برگزاری 
نشست های مشترک و همچنین فعال سازی 
کمیته مشترک تجاری و شروع به کار آن با 

توجه به ظرفیت های دو کشور تاکید کرد.
به گفته ربیهاوی، در قالب کمیته مشترک 

تجاری، رفع موانع تجاری بین دو کشور در 
زمینه گمرکی، حمل و نقل، استاندارد و... در 
دستور کار قرار می گیرد و به طور جدی تری 

پیگیری خواهد شد.
مدیرکل غرب آسیای س��ازمان توسعه 
تجارت با اش��اره به اهمی��ت حضور بخش 
خصوصی به فعال ش��دن ات��اق بازرگانی و 
تش��کل های مرتبط از سوی این اتاق بعد از 

از سرگیری روابط اشاره کرد.
وی اظه��ار امیدواری ک��رد با همکاری 
بخش خصوصی حجم تجارت با عربس��تان 
س��عودی۲۰۲۴ افزایش قابل توجهی پیدا 

کند.
استراتژیهایعربستانسعودیدر �

چشمانداز2030
 در ادام��ه نشس��ت هماهنگ��ی معرفی 
فرصت های تجاری جمهوری اسلامی ایران 
و عربس��تان س��عودی، محمود ابوسعیدی 
مدیر مرک��ز تجاری ایران در عربس��تان با 
ارائ��ه توضیحات��ی در مورد مرک��ز تجاری 
ایران و عربستان و صندوق سرمایه گذاری و 
توسعه روابط اقتصادی دو کشور، به تشریح 
اس��تراتژی عربستان سعودی در چشم انداز 
۲۰۳۰، ش��رکای تج��اری، اهم ص��ادرات 
کالاه��ای غیرنفتی، اه��م مقاصد کالاهای 
غیرنفتی و مقاصد وارداتی کشور عربستان 

پرداخت.
ابوسعیدی با اشاره به اقدامات لازم برای 
توس��عه روابط تجاری با عربستان سعودی 
ب��ر رفع موان��ع تجارت دو کش��ور از جمله 
موان��ع حمل و نقلی تاکید ک��رد. وی افزود: 
در مس��یر تجارت ب��ا عربس��تان ابتدا باید 
شناسایی صحیحی از توانمندی های داخلی 
داشته باشیم و سپس استراتژی و نقشه راه 
مش��خص تدوین شود و در نهایت براساس 
یک هدفگذاری مش��خص در تجارت، وارد 

بازار این کشور شویم.
در این نشست فریال مستوفی عضو هیات 
نمایندگان اتاق بازرگان��ی، صنایع، معادن 
و کش��اورزی ته��ران توضیحات��ی در مورد 
وضعیت اقتصادی و تجاری عربستان، میزان 
تولید ناخالص داخلی این کشور و وضعیت 
صنایع و تولیدات مختلف، چشم انداز ۲۰۳۰ 
عربستان سعودی، سهم بخش خصوصی و 
میزان جذب سرمایه گذاری خارجی و... این 

کشور ارائه کرد.

ارزش صادرات ایران به ترکیه می تواند دو برابر شود
براس��اس داده هایی که در سالنامه آمار تجارت خارجی کشور در وب سایت 
گمرک منتشر شده سال گذشته ترکیه پس از چین و عراق سومین مقصد اصلی 
صادرات کالاهای ایرانی بوده اس��ت و ارزش صادرات ایران به این کشور در این 
سال به ۷ میلیارد و ۶۳۸ میلیون دلار رسید. ارزش واردات ایران به ترکیه در این 
سال ۶ میلیارد و ۱۵۷ میلیون دلار بود و ترکیه پس از امارات و چین بیشترین 

واردات کالا را به ایران دارد.
این ارقام نشان می دهد حجم تجارت بین دو کشور تفاوت چندانی ندارد و حجم 

صادرات از ایران به ترکیه یک میلیارد و ۴۸۱ میلیون بیشتر از واردات است.
مهرداد سعادت دهقان رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکیه ارزش ۷ 
میلیاردی صادرات ایران به ترکیه و بالاتر بودن ارزش صادرات ایران نسبت به 
واردات را تایید کرد و توضیح داد: صادرات ۷ میلیاردی در حالی صورت گرفته که 
ترکیه در سال ۲۰۲۲ میلادی ۳۰۰ میلیارد دلار واردات داشت. پتانسیل صادرات 
ایران به ترکیه ۱۵ میلیارد دلار و بیش از دو برابر حجم کنونی است. قابل توجه 

است که حجم زیادی از واردات کالا به ترکیه شامل مواد اولیه می شود.
وی اف��زود: در همین ح��ال تجارت ایران با ترکیه هم مانند تجارت ایران با 
دیگر طرف های تجاری آن به گونه ای اس��ت که ایران بیشتر مواد اولیه صادر و 
محصول نهایی وارد می کند. در نتیجه در تجارت ایران و ترکیه، ترک ها عملکرد 

بهتری داشته اند. 
رییس اتاق بازرگانی ایران و ترکیه گفت: تجارت ایران با ترکیه در یک روند رو به 
رشدی پیش می رود، با این حال منتظر هستیم در ماه آینده سفر رییس جمهوری 
به ترکیه انجام و کمیسیون مشترک ایران و ترکیه در کشور ترکیه برگزار شود.

سعادت اضافه کرد: برگزاری این کمیسیون تاثیر ویژه ای بر تجارت دو کشور 
دارد. کمیسیون مشترک ایران و ترکیه در سنوات گذشته بسیار فعال تر از امروز 
بود، اما در دولت آقای رییس��ی وظایف کمیس��یون یادشده به وزارت مسکن و 
راه وشهرسازی واگذار شد و این اتفاق عملکرد آن را با کندی رو به رو کرد، به طوری 
که در سال گذشته این کمیسیون برگزار نشد، در حالی که باید سالانه یک بار در 

ایران و یک بار در ترکیه برگزار و چالش ها در آن بررسی شود.

تشکیل شورای مشترك تجاری ایران و ترکمنستان 
در جریان برگزاری هفدهمین کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران 
و ترکمنستان، اتاق های بازرگانی و صنعت ایران و ترکمنستان برای تشکیل شورای 

مشترک تجاری دو کشور تا سه ماه آینده، توافق کردند.
در جریان برگزاری هفدهمین کمیسیون مشترک همکاری های مشترک اقتصادی 
ایران و ترکمنستان که در شهر عشق آباد برگزار شد، نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران و اتاق بازرگانی و صنعت ترکمنستان، برای تشکیل شورای 
مش��ترک تجاری دو کش��ور طی س��ه ماه آینده توافق کردند، همچنین مقرر شد 
درخصوص توسعه همکاری های بخش خصوصی و تبادل اطلاعات تجاری و برگزاری 

رویدادهای مشترک فعالان دو کشور، برنامه ریزی های لازم انجام شود.
توافق شد میزان صادرات گاز ترکمنستان به ایران افزایش یابد و برای تهاتر گاز با 
صدور خدمات فنی مهندسی تا میزان یک میلیارد دلار نیز برنامه ریزی شود. براساس 
مذاکرات انجام ش��ده، برای انجام پروژه ها از طریق تهاتر با گاز با شرکت های ایرانی 
تسویه انجام خواهد شد. در جریان برگزاری این کمیسیون مشترک، برای کاهش و 
یکسان سازی تعرفه بین دو کشور توافقاتی انجام و مقرر شد این موضوع برای سایر 
بارهای ترانزیت، از مبدأ کشور ثالث به مقصد ایران هم انجام شود. در حوزه حمل ونقل 
نیز توافق شد تردد روزانه واگن ها از مرز سرخس به ۶۰۰ واگن و از اینچه برون به ۱۰۰ 
واگن افزایش یابد و با حضور مدیران دو کشور در مرز مشکلات تردد واگن ها مرتفع 
شود. یکی دیگر از توافقات انجام شده در جریان برگزاری این کمیسیون مشترک، 
راه اندازی پرواز از مشهد به عشق آباد یا از طریق کشور ثالث به مشهد و بعد به عشق آباد 
است. در این زمینه مقرر شد تقویم پروازی مسافری و باری تا دو ماه آینده تعیین و 
اعلام شود. در جریان اجلاس هفدهم توافقاتی برای فعال تر شدن بازارچه های مرزی 
بین دو کش��ور ش��د. بازارچه مرزی باجگیران بین دو کشور فعال است و طی ۲ ماه 
آینده کمیته مشترکی برای فعال سازی مرز اینچه برون تشکیل می شود. پیشنهاد 
طرف ایرانی راه اندازی سه بازارچه مرزی در استان های گلستان و خراسان شمالی 
بود که توسط طرف ترکمنستانی بررسی خواهد شد.  با توجه به نیاز ترکمنستان به 
مصالح ساختمانی جهت توسعه زیرساخت های عمرانی و مسکونی، کالاهای صنعتی 
و معدنی و مصالح ساختمانی ایرانی در بازار ترکمنستان مشتری خوبی دارد و مقرر 

شد برای شرکت ایرانی در بازاریابی خوبی انجام شود.

توافق ایران و مالزی برای توسعه کشت برنج
ایران و مالزی برنامه اقدام مش��ترک برای اجرایی ش��دن سند یادداشت تفاهم 

همکاری های تحقیقاتی در بخش کشاورزی را امضا کردند.
در نشست پیگیری و بررسی مفاد سند یادداشت تفاهم همکاری تحقیقاتی در بخش 
کشاورزی، برنامه اقدام مشترک این سند توسط رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی )تات( و رییس موسسه تحقیقات و توسعه کشاورزی مالزی )MARDI(  به 
امضا رسید. بنابر این گزارش، سند یادداشت تفاهم همکاری تحقیقاتی در بخش کشاورزی 
میان ایران و مالزی در ۲۱ جولای امسال برابر با ۳۰ تیر ماه توسط سیدمجتبی خیام نکویی 
رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج و محمد زباوی رییس موسسه تحقیقات و توسعه 

کشاورزی مالزی در سفر به این کشور امضا شده بود.
در حاشیه مراسم امضای برنامه اقدام مشترک این سند همکاری، رییس سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی گفت: دو کشور مصمم هستند مفاد این سند 
همکاری پنج س��اله را عملیاتی کنند و حضور رییس موسسه تحقیقات و توسعه 
کشاورزی مالزی در ایران برای امضای برنامه اقدام مشترک این سند، گویای تاکید 
طرفین بر این موضوع اس��ت. وی افزود: مصمم هس��تیم بنا به توصیه و تاکیدات 
رییس جمهوری و وزیر جهاد کش��اورزی در حد توانمندی ها و ظرفیت های مان به 
کشور مالزی کمک کنیم و طرف مالزی نیز علاقه مند به استفاده از این ظرفیت هاست. 
معاون وزیر جهاد کشاورزی در مورد همکاری بخش خصوصی تحقیقات کشاورزی 
دو کش��ور نیز تصریح کرد: در مراحلی که بخواهیم وارد حوزه گسترده تری از این 
همکاری شویم، به طور قطع از بخش تحقیقات خصوصی استفاده می کنیم و اساس 

کار مبتنی بر بخش خصوصی است.
وی گفت: با امضای این برنامه مشترک، در زمینه هایی همچون باغبانی، فعالیت روی 
میوه های گرمسیری مانند موز، انبه و آناناس توافق هایی انجام داده ایم تا بتوانیم مراکز 

تحقیقاتی مشترکی در دو کشور ایجاد کنیم.
خیام نکویی از توافق دو کشور در زمینه شیلات خبر داد و اظهار کرد: در سفر وزیر 
کشاورزی مالزی به ایران که در یک یا دو ماه آینده صورت می گیرد، این توافق ها عملیاتی 
می شوند. وی به همکاری بخش تحقیقات کشاورزی ایران و مالزی در زمینه کشت درخت 
و تولید روغن پالم اشاره کرد و گفت: با توجه به شرایط آب و هوایی برخی استان های 
کشور، کاشت و توسعه درخت پالم و استفاده از روغن آن در دستور کار سازمان تات 

قرار گرفته است.

تجارت خارجی

»جهانصنعت«ازنشستمعرفیفرصتهایتجاریایرانوعربستانگزارشمیدهد

گسترش روابط تجاری با محوریت بخش خصوصی

روابط عمومی اتاق ایران در اطلاعیه ای منتشر کرد
عدمارزشحقوقیاظهاراتدبیرشورایعالینظارت

روابط عمومی اتاق ایران با انتشار اطلاعیه ای، اظهارات دبیر جدید شورای عالی 
نظارت بر اتاق ایران را درباره اختیارات رییس اتاق، فاقد وجاهت حقوقی و در 

چارچوب فضاسازی های اخیر علیه اتاق ایران دانست.
روابط عمومی اتاق ایران، اظهارات علی لطفی زاده دبیر جدید ش��ورای عالی 
نظارت بر اتاق بازرگانی ایران را درباره اختیارات رییس اتاق ایران، فاقد وجاهت 
حقوقی می داند و نامبرده را به مطالعه قانون اتاق ایران و آیین نامه نحوه تشکیل 
جلسات شورا دعوت می کند. به نظر می رسد مصاحبه شتاب زده آقای لطفی زاده، 
بدون اطلاع ایشان از جایگاه دبیر شورا، بیشتر کاربرد رسانه ای دارد و در چارچوب 

فضاسازی های اخیر علیه اتاق ایران انجام شده است.
وظایف دبیر شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی در مواد ۴ تا ۶ آیین نامه نحوه 
تشکیل جلسات شورا تبیین شده و صلاحیت تشخیص خلاف قانون بودن تداوم 

مسوولیت رییس اتاق ایران، خارج از حیطه وظایف ایشان است.
براس��اس بند ۵ ماده ۳ این آیین نامه، مصوبات این شورا تحت ضوابطی، 
قابلی��ت اجرا می یابد و ش��کایت اتاق ایران بابت آخرین مصوبه این ش��ورا، 

بدون تش��ریفات من��درج در آیین نامه مذکور نیز در ق��وه قضاییه در حال 
رسیدگی است.

مع الوصف هیچ یک از اعضای این شورا نمی تواند نظر شخصی خود را به عنوان 
نظر شورا، در حکم قانون بداند و آن را »ابلاغ« کند.

تفسیر شخصی دبیر جدید ش��ورا که با نام »هشدار« به رییس اتاق درباره 
دخل و تصرف غیرقانونی در اموال اتاق در برخی خبرگزاری های وابسته به دولت 
منتشر شده است، نه تنها با آیین نامه مذکور مغایر است، بلکه هر کس که با مفهوم 
ساختاری به نام »شورا« در نظام اداری ایران آشنا باشد، می داند که قانون تلقی 
کردن نظر احدی از اعضای آن، خلاف فلسفه تاسیس شورا و ناشی از ناآگاهی 

نسبت به کارکرد چنین ساختاری است.
از آن گذشته، روابط عمومی اتاق ایران، دبیر تازه منصوب شده شورای عالی 
نظارت را به جای خط ونشان کشیدن برای رییس پارلمان بخش خصوصی، به مدارا 
و صبوری و مطالعه مجموعه احکامی فرامی خواند که در یکی، دو ماه اخیر منتشر 

شده و ملهم از قانون اتاق و آیین نامه برگزاری انتخابات در آن است.
یادآوری می کند که پیش  از این در پی ش��کایت یک نهاد حقوقی علیه 
وزارت صنعت و معدن و تجارت، اتاق بازرگانی صنایع و معادن و کشاورزی 
ایران و حسین سلاح ورزی منتخب دهمین دوره انتخابات اتاق ایران، مبنی 

بر غیرقانونی بودن انتخاب رییس اتاق ایران و طرح اتهاماتی چون »تصرف 
غیرقانونی و...« شعبه ۱۵ بازپرسی دادسرای عمومی و انقلاب ناحیه ۲۸ تهران 
با صدور قرار نهایی ضمن رد تمام اتهامات وارده، قرار منع تعقیب صادر کرده 

و رای مذکور در شعبه ۱۰۲۵ دادگاه کیفری تهران قطعی شده است. 
اینکه چهار عضو شورای عالی نظارت بر اتاق ایران نیز بدون در نظر گرفتن 
چنین رای ای و به رغم تصریح قاضی دادگاه مبنی بر طی قانونی فرآیندهای 
انتخابات، کماکان به تصمیم خود به عنوان مصوبه قانونی پافشاری می کنند، 
نشانه کم تحملی دولت و اصرار بر اجرای مجموعه ای از اقدام های غیرقانونی 
در حصول نتیجه مورد دلخواه دولت است. تاکنون رای دو دادگاه مستقل، 
ماهیت تصمیم اعضای دولتی شورا را زیر سوال برده است، اما به نظر می رسد 

برخی اعضای دولت تصمیم ندارند به مرّ قانون تمکین کنند.
روابط عمومی اتاق ایران، ضمن آنکه اظهارات دبیر ش��ورای عالی نظارت 
را فاقد ارزش حقوقی می داند، یادآوری می کند اتاق ایران، باوجود اعتراض 
به مصوبه اخیر و متوجه کردن تمام مسوولیت عواقب این تصمیم به چهار 
عضو دولتی شورای عالی نظارت، همزمان با پیگیری دعاوی خود در محاکم 
صالحه، فرآیند برگزاری انتخابات مجدد را آغاز کرده است و رییس اتاق ایران 

نیز تا پایان مهلت قانونی، به وظایف و تکالیف خود عمل می کند.

ش
چال
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دلیلکاهشنیروگاهسازیاعلامشد
بدهی وزارت نیرو به نیروگاه داران بخش خصوصی در سال های اخیر موجب شده، 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در زمینه تولید برق جذابیت خود را از دست بدهد و با 
کاهش چشمگیری مواجه شود.به گزارش تسنیم، آمار ها نشان می دهد نرخ رشد ظرفیت 
نیروگاهی ایران در دهه ۹۰ از ۸/۸ درصد به ۲/۲ درصد کاهش یافته است، در حالی که 
میزان مصرف برق سالانه بین ۵ تا ۷ درصد در حال افزایش است.این به معنای آن است 
که میزان نیروگاه های ساخته شده متناسب با میزان افزایش مصرف نیست و علت این 
عقب ماندگی، کاهش سرمایه گذاری برای احداث نیروگاه های جدید است.با توجه به آنکه 
یکی از مهم ترین چالش های کشور ناترازی برق در اوج بار شبکه در تابستان است، برای 
جبران کمبود برق و احداث نیروگاه های جدید باید سالانه ۵ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
شود ولی این رقم در سال ۱۴۰۱ فقط ۴۰۰ میلیون دلار بود.به اعتقاد اعضای سندیکای 

صنعت برق، برای جبران این عقب ماندگی باید ۱۵ میلیارد دلار سرمایه گذاری شود.

آخرینوضعیتمخازنسدهایآبیکشور
آمار بهره برداری از سدهای مخزنی کشور از ابتدای سال آبی جدید تا ۲۷ آبان ماه 
نشانگر پرشدگی ۴۰ درصد مخازن سدهای کشور است.به گزارش ایسنا، در حال حاضر 
میزان ورودی آب به سدهای کشور تا ۲۷ آبان ماه معادل ۲/۴۱۰ میلیارد مترمکعب بوده 
که این عدد در مقایسه با سال گذشته که عددی معادل ۲/۳۱۰ میلیارد مترمکعب بوده 
۴ درصد افزایش داشته است، همچنین میزان خروجی از مخازن سدهای کشور در این 
تاریخ معادل ۴/۴۸ میلیارد مترمکعب ثبت شده که این عدد در قیاس با سال گذشته که 
عددی معادل ۳/۴۶ میلیارد مترمکعب بوده، بیانگر افزایش ۳۰ درصدی است.در شرایط 
کنونی حجم آب موجود در مخازن ۱۹ میلیارد و ۶۴۰ میلیون مترمکعب ثبت شده نسبت 
به سال گذشته که عددی معادل ۱۷ میلیارد و ۹۸۰ میلیون مترمکعب بوده، ۹ درصد 
افزایش داشته و درصد پرشدگی مخازن سدهای کشور به عدد ۴۰ درصد رسیده است.

وضعیت سدهای مهم )شرب  - کشاورزی( بیانگر این است که در ۱۵ سد، درصد پرشدگی 
بیش از ۵۰ درصد است، به طوری که سد زاینده رود ۱۴۱ درصد و سد شهر بیچار استان 
گیلان ۵۴ درصد و سد اکباتان و آبشینه استان همدان ۵۵۸ درصد آب دارند، همچنین 
میزان آب در سد ایلام ۱۴۹ درصد و در سد وشمگیر، گلستان و بوستان استان گلستان 
۱۸۸ درصد است.ارتفاع کل ریزش های جوی کشور معادل ۲۰/۱ میلیمتر بوده که این 
مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره مشابه درازمدت ۲۵/۷ میلیمتر، ۲۲ درصد کاهش 
و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته که عددی معادل ۲۲/۸ میلیمتر بوده، ۱۲ درصد 

کاهش را نشان می دهد.

الزامصنایعبهاستفادهازپساب
»جهانصنعت«- مدیرکل دفتر برنامه ریزی شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
گفت: صنایعی که در سال ۳۰۰ هزار مترمکعب آب مصرف کنند آب بر محسوب می شوند 
و براساس قانون بودجه امسال تا پایان سال باید نسبت به جایگزین کردن منابع آبی خود با 
پساب اقدام کنند. براساس اعلام مدیرکل دفتر برنامه ریزی شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور، صنایع سالانه تقریبا دو میلیارد و ۷۰۰ مترمکعب آب مصرف می کنند که دو میلیارد 
مترمکعب آن از آب باکیفیت است.به همین دلیل و با هدف افزایش بهره وری آب، صنایعی 
که در سال ۳۰۰ هزار مترمکعب آب مصرف کنند آب بر محسوب می شوند و براساس بند 
ع تبصره ۸ قانون بودجه امسال باید با تصفیه پساب شهری یا بازچرخانی فاضلاب کارخانه 
و مجتمع های صنعتی خود نسبت به جایگزینی منابع آبی که در حال حاضر از آن استفاده 
می کنند، تا پایان سال اقدام کنند، در غیر این صورت هزینه آب مصرفی آنها غیریارانه ای 
محاسبه می شود و باید بهای کامل آن را بپردازند. با توجه به اقلیم خشک ایران و محدودیت های 
آبی که در کشور وجود دارد برخی صنایع مانند فولاد مبارکه اصفهان به منظور سازگاری با 
شرایط آبی این استان و امکان ادامه فعالیت، اقدام به احداث تصفیه خانه، تصفیه و استفاده 
دوباره از آب مصرفی کارخانه و تصفیه فاضلاب های شهری قبل از تصویب این قانون کرده اند.
در کنار صنایع بزرگ، شهرک های صنعتی و صنایع کوچک نیز در صورت استفاده حداقل 

۳۰۰ هزار مترمکعب آب در سال موظف به جایگزینی پساب هستند.

گ�روهانرژی- اوپ��ک در اتفاقی غیرمنتظره 
که باعث ریزش بیش��تر قیمت نفت ش��د، اعلام 
کرد اوپک پلاس نشست وزیران این گروه را از ۲۶ 
نوامبر، به ۳۰ نوامبر موکول می کند؛ تصمیمی که 
بنا به گفته تحلیلگران انتظار می رود موجب شود تا 
در نشست اوپک پلاس، کاهش بیشتر عرضه نفت 

بررسی شود.
بازار از این تصمیم ناگهانی اوپک پلاس ترسیده 
است و در شوک به سر می برد. همزمان با کاهش 
قیمت نفت، دلار آمریکا در مس��یر قوی ش��دن 
قرار گرفته اس��ت و ارزهای کامودیتی محور تحت 

فشارند.
پیش از انتش��ار بیانیه اوپ��ک، بلومبرگ نیوز 
گزارش کرده بود که این نشس��ت ممکن اس��ت 
به مدت نامعلومی به تاخیر بیفتد، زیرا عربستان 
س��عودی نارضایتی خود را نس��بت به آمار تولید 
اعضای دیگر این گروه ابراز کرده اس��ت. بلومبرگ 
به نقل از منابع آگاه نوشت: عربستان سعودی که 
از ژوئیه، یک میلیون بش��که در روز از تولیدش را 
در اقدامی داوطلبانه کاهش داده اس��ت، مذاکرات 
دشواری با اعضای دیگر اوپک پلاس درباره سطح 

تولیدشان دارد.
بلافاصله پس از انتشار این خبر، نفت برنت بیش 
از س��ه  دلار معادل حدود چهار درصد سقوط کرد 
و زیر ۸۰ دلار در هر بشکه معامله شد. قیمت نفت 
برنت تحت تاثیر عرضه رو به رشد و نگرانی نسبت 
به کندی رشد تقاضا برای سوخت و کندی اقتصاد، 
از حدود ۹۸ دلار در اواخر س��پتامبر ریزش کرده 
است. نفت برنت در معاملات روز پنجشنبه، یک 
دلار و دو سنت معادل ۱/۲ درصد کاهش داشت و 
در ۸۰ دلار و ۹۴ سنت در هر بشکه ایستاد. بهای 
معاملات وس��ت تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۸۷ 
سنت معادل ۱/۱ درصد کاهش، به ۷۶ دلار و ۲۳ 
سنت در هر بشکه رسید. شاخص نفت آمریکا روز 

گذشته حداکثر پنج درصد کاهش داشت.
رویترز در گزارشی می نویسد: تضمین همکاری 
سایر تولیدکنندگان اوپک پلاس می تواند کار سختی 
باشد. در نشست ژوئن اوپک پلاس، اعضای آفریقایی 
اوپک شامل آنگولا، کنگو و نیجریه تحت فشار قرار 
گرفتند تا سهمیه های تولید کمتری را برای سال 
۲۰۲۴ قبول کنند زیرا ظرفیت تولید آنها ضعیف 
شده بود. اگر از این کشورها خواسته شود تولید خود 
را از آن سطوح پایین تر هم کاهش دهند، پذیرش 

این درخواست دشوار خواهد بود.
کشورهای آفریقایی حق بازنگری در ظرفیت 
تولید خود توس��ط مش��اوران خارجی را کس��ب 
کرده اند و نیجریه اخیرا نشان داده است که می تواند 
از محدودیت های جدید خود فراتر برود. تولید این 
کش��ور در ماه میلادی گذشته به ۱/۴۱۶ میلیون 
بشکه در روز رسید که ۳۶ هزار بشکه در روز بالاتر 

از هدف تولید سال ۲۰۲۴ بود.
در این بین، امارات عربی متحده، سهمیه تولید 
بالاتر در سال ۲۰۲۴ را از اوپک پلاس دریافت کرده 

و ممکن است تمایلی به چشم پوشی از این فرصت 
را نداشته باشد.تاریخ جدید نشست اوپک پلاس با 
 اولین روز کنفرانس اقلیمی س��ازمان ملل متحد، 
 )COP ۲۸ ( که به میزبانی امارات عربی متحده در 

دوبی برگزار می شود، همزمان خواهد بود.
پیش از انتش��ار بیانیه اوپک، بانک آمریکایی 
گلدمن س��اکس اعلام کرده بود احتمال کاهش 
بیشتر تولید نفت اوپک پلاس در دیدار آتی وزیران 
ای��ن گ��روه وج��ود دارد و این بانک انتظ��ار دارد 
عربستان سعودی و روسیه، تمدید کاهش عرضه 
اضافی خود را حداقل در س��ه ماهه نخس��ت سال 

۲۰۲۴ اعلام کنند.
گلدمن ساکس پیش بینی کرد اگر کاهش تولید 
نفت اوپک پلاس، ۵۰۰ هزار یا یک میلیون بشکه در 
روز در سه ماهه اول سال آینده عمیق تر شود، قیمت 

نفت احتمالا چند دلاری افزایش خواهد یافت.
نبضبازاردرآخرینروزمعاملات �

به دنبال تصمیم ناگهانی اوپک پلاس، قیمت 
نفت برنت در معاملات روز جمعه که آخرین روز 
معاملات هفته گذشته بود،  با گمانه زنی معامله گران 
درباره احتمال توافق تولیدکنندگان اوپک پلاس با 
کاهش بیشتر تولید، به روند کاهشی روز گذشته 

ادامه داد و نزول کرد.
هر دو شاخص با انتظارات برای تمدید کاهش 

عرضه اضافی نفت توس��ط عربس��تان سعودی و 
روسیه در س��ال ۲۰۲۴، در مسیر ثبت نخستین 

رشد هفتگی در پنج هفته گذشته هستند.
تونی س��ایکامور تحلیلگر بازار شرکت آی جی 
در اس��ترالیا، در یادداشتی نوشت: به نظر می رسد 
محتمل ترین نتیجه این مذاکرات، تمدید کاهش 
عرضه فعلی باش��د.نفت برن��ت در واکنش به این 
تاخیر غیرمنتظره در اواسط معاملات روز چهارشنبه، 
حداکثر چهار درصد و ش��اخص نفت آمریکا، پنج 
درصد ریزش کرد.دورنمای کوتاه مدت چین، قوی تر 
به نظر می رسد و از احساسات بازار حمایت کرده 
است. تینا تنِگ تحلیلگر بازار در شرکت سی ام سی 
مارکت در این باره گفت: آمار اخیر چین و کمک 
جدید به بخش املاک مقروض، می تواند برای روند 

کوتاه مدت بازار نفت، مثبت باشد.
بازار س��هام چین روز پنجش��نبه تحت تاثیر 
انتظارات برای مش��وق های مستقیم بیشتر برای 
بخش املاک این کش��ور، صعود کرده بود. با این 
حال، رشد قیمت نفت ممکن است به دلیل ذخایر 
بالاتر نفت در آمریکا و حاشیه سود ضعیف پالایش 
که تقاضا برای نفت از سوی پالایشگاه ها را کمتر 

خواهد کرد، محدود شود.
یک منبع آگاه در اوپک پلاس، روز چهارشنبه 
با اشاره به مسائل پیرامون سایر تولیدکنندگان 

اظهار کرده بود: الکساندر نواک معاون نخست وزیر 
روسیه و شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان وزیر انرژی 
عربستان سعودی توافق کردند که زمان برگزاری 
نشس��ت وزیران اوپک پلاس را از ۲۶ نوامبر )۵ 

آذر(، به ۳۰ نوامبر )۹ آذر( به تعویق بیندازند.
به گفته س��ه منبع آگاه دیگر در اوپک پلاس، 
تاخیر در زمان برگ��زاری دیدار وزیران این گروه، 
به کش��ورهای آفریقایی مربوط است. اوپک پلاس 
پس از آخرین نشس��ت خود در ژوئن، اعلام کرد 
که س��همیه های تولید آنگولا، نیجریه و کنگو در 
س��ال ۲۰۲۴، مشروط به بررسی های تحلیلگران 

مستقل خواهد بود.
اوپک پلاس سه شرکت مشاوره مستقل آی چ اس، 
ریستاد انرژی و وود مک کنزی را موظف کرده است 
تا آمار تولید این کشورها را تایید کرده و در نشست 

بعدی گزارش دهند.
مناب��ع آگاه در اوپک پ��لاس به رویترز گفتند: 
مساله ای که باعث تاخیر در دیدار وزیران شد، به 

این یافته ها مربوط می شود.
از آنجای��ی که اوپک پلاس از اکثر اعضای خود 
می خواهد تولید خود را برای مدیریت بازار، کاهش یا 
افزایش دهند، به نفع تولیدکنندگان این گروه است 
تا درباره سطح تولید بالاتر که براساس آن هر گونه 

تغییری اتفاق می افتد، مذاکره کنند.

چشمامیدبازاربهآنگولاونیجریه �
نیجری��ه و آنگولا از جمله کش��ورهایی بودند 
که پس از سال ها ناکامی در تحقق اهداف تولید، 
در نشس��ت ژوئن اوپک، سهمیه تولید پایین تری 

دریافت کردند.
براس��اس آمار جداگانه اوپک، از اکتبر، آنگولا 
کمتر از س��همیه خود برای س��ال ۲۰۲۴ تولید 
می کند. نیجریه نزدیک به س��همیه تولید ۱/۳۸ 
میلیون بشکه در روز برای سال ۲۰۲۴ و کمتر از 
برنامه تولید سال ۲۰۲۴ که توسط اوپک تایید شده 

است، نفت تولید می کند.
چندی��ن تحلیلگ��ر پیش بین��ی کرده اند که 
اوپک پ��لاس احتمالا کاه��ش عرضه نفت را در 
س��ال آینده تمدید یا حتی تشدید خواهد کرد 
و بعض��ی از تحلیلگران از جمله هلیما کرافت از 
شرکت آر بی سی کپیتال، اظهار کرده اند عربستان 
س��عودی ممکن است از س��ایر اعضا بخواهد تا 
در این امر س��هیم ش��وند.همزمان جواد اوجی 
وزیر نفت ایران هم گفت که گس��ترش و تداوم 
تنش ها در منطقه منجر به نااطمینانی و بی ثباتی 
در بازاره��ای ان��رژی به ویژه بازاره��ای جهانی 
نفت می ش��ود، از این رو اعضای اوپک پلاس در 
نشست پیش رو همه گزینه های موجود را بررسی 
می کنند.اوجی افزود: گسترش و تداوم تنش ها در 
منطقه خاورمیانه منجر به نااطمینانی و بی ثباتی 
بازارهای انرژی به ویژه بازار نفت خواهد ش��د و 
امنیت انرژی منطقه و جهان را به خطر می اندازد.
وزیر نفت ادامه داد: تداوم بی ثباتی سیاسی باعث 
نوسان های شدید قیمتی در بازارهای جهانی نفت 
می ش��ود و امنیت تامین انرژی و توسعه پایدار 

صنعت انرژی را به خطر می اندازد.
اوجی با اش��اره به نشست وزارتی پیش روی 
اوپک پلاس در وین  تصری��ح کرد: همه ناظران 
و متخصصان بازار نفت به دستاوردهای سازنده 
توافق اوپک پلاس برای ثبات بازار و تحقق امنیت 
انرژی اذعان دارند و کشورهای عضو  این ائتلاف، 
در نشست پنجم آذرماه در دبیرخانه اوپک، همه 
گزینه های موجود برای حفظ ثبات بازار نفت را 

مورد توجه قرار می دهند.
وی گفت: ایران به عنوان یکی از مؤسسان اوپک، 
همواره از توافق اوپک پلاس و تصمیم هایش حمایت 
می کن��د زیرا توافق اعضای ای��ن ائتلاف در قالب 
 Declaration( بیانیه همکاری اوپک و غیراوپک
of Cooperation(  را ب��ه س��ود ب��ازار نف��ت، 

تولیدکنندگان و مصرف کنندگان و اقتصاد جهانی 
می داند.

وزیر نفت افزود: حفظ ثبات پایدار در بازار نفت، 
نیازمند تثبیت و تداوم همکاری و تشریک مساعی 
اعضای اوپک و تولیدکنندگان غیراوپک است و اراده 
کشورهای عضو ائتلاف اوپک پلاس، برقراری و حفظ 
ثبات در بازار نفت است که عملکرد این کشورها در 
سال های اجرای توافق بیانیه همکاری به طور کامل 

این موضوع را ثابت می کند.

نشست وزیران عضو ائتلاف اوپک پلاس به تعویق افتاد

شوك به بازار نفت

در راس��تای اجرای طرح مدیریت شیشه ای ، اطلاع رسانی و 
شفافیت برنامه ها و اقدامات انجام شده و همچنین عمل به منویات 
رهبر معظم انقلاب برای تحقق شعار سال »مهار تورم و رشد تولید« 
در هلدینگ پتروپالایش اصفهان در بیست و سومین ماه از حضور 
دکترمحسن قدیری در مدیریت هلدینگ پتروپالایش اصفهان در 
قالب تور رسانه ای دوروزه که در آبان ماه به همت روابط عمومی و 
امور بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان برگزار شد،  ۳۰ رسانه 
خارجی از طرح ها، برنامه ها و اقدامات انجام شده یا در حال اجرای 

این هلدینگ و شرکت های زیر مجموعه آن بازدید کردند. 
در خلال برگ��زاری این تور رس��انه ای مدیرعامل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان  در نشست خبری با رسانه های خارجی ابعاد 
و طرح های پیش روی این شرکت را برای رسانه ها تبیین کرد و 
گفت: »به فرموده  معمار کبیر انقلاب حضرت امام خمینی )ره( 
آمریکا هیچ غلطی نمی تواند بکند، لذا در این زمینه جوانان این 
مرز وبوم با تلاش خس��تگی ناپذیر خود در هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان از ۲۳ ماه قبل تاکنون با تلاش ش��بانه روزی و جهادی 
خود در سال »مهارتورم و رشد تولید« به مرحله ای از پیشرفت 
در این ش��رکت رسیده اند که اکنون می توانیم بگوییم تحریم ها 

هیچ اثری بر ما ندارد.«  
دکتر محسن قدیری، در نشست خبری با رسانه های بین المللی 
با تاکید بر اینکه استراتژی  ما اجرای  ۴۶۰ پروژه در پتروپالایش 
اصفهان است، افزود: می خواهیم تا سال ۱۴۰۵ به بالاترین ضریب 

پیچیدگی در منطقه برسیم.
وی با اش��اره به اینکه برای برطرف کردن مش��کلاتی که در 
زیرساخت های قدیمی پالایشگاه اصفهان وجود داشت اقدامات 
خوبی در حال انجام است، ادامه داد: یکی از مهم ترین این طرح ها  
به روزرس��انی زیرساخت های واحد آتش نشانی است که در حال 
س��اخت بزرگ ترین زمین خط آتش خاورمیانه در پتروپالایش 
اصفهان هس��تیم . این زمین آتش دارای بالاترین استاندارد های 
روز دنیاست، به گونه ای که می توانیم دوره های آموزشی بین المللی 
در آن برگ��زار کنیم و آمادگی داریم اگر از کش��ور های منطقه 
و همس��ایه در خواس��ت برای برگزاری دوره های آموزشی وجود 
داشت این کار را انجام دهیم و گواهینامه به روز مطابق استاندارد 

آمریکا ارائه کنیم.
دستگاهپایشآنلایندیگربهزودیدرپتروپالایش �2

اصفهاننصبمیشود
دکتر محسن قدیری با اشاره به اینکه در پتروپالایش اصفهان 

بحث توجه به قضیه محیط  زیست مهم ترین مساله برای ماست، 
گفت: توس��عه پایدار پتروپالایش اصفه��ان را مدنظر داریم، لذا 
تولیدات این مجموعه همگی در راستای رعایت استاندارد های 

بین المللی است.  
وی با اشاره به اینکه پتروپالایش اصفهان  ۲۵ درصد سوخت 
ایران را تامین می کند،  افزود: گوگرد استحصال شده از محصولات 
در پتروپالایش اصفهان زیر ۱۰ پی پی ام است و این در حالی است 
که  بیش از ۲۶ میلیون لیتر گازوئیل و ۱۴ میلیون لیتر بنزین در 

این پالایشگاه تولید می شود. 
دکتر قدیری با اش��اره به اینکه در راستای شفافیت و ایجاد 
مدیریت شیشه ای همه امکانات ما مجهز به پایش آنلاین  و متصل 
به سازمان محیط زیست است، افزود: در راستای تعامل و ایجاد 
محیط زیست سالم، سال قبل  ۵ دستگاه آنالایزر در پتروپالایش 
اصفهان نصب شد، گفت: در حقیقت ما با این کار به محیط زیست 
اصفهان و کشور کمک کردیم. در حقیقت یک مورد هم خارج از 

استانداردهای روز نیستیم. 
وی با اشاره به اینکه تمام کوره های ما متصل به سامانه های 
محیط زیس��ت است،  ادامه داد: در حال خرید ۲ دستگاه پایش 
آنلاین دیگر هس��تیم که به زودی در پتروپالایش اصفهان نصب 
خواهد شد ، این در حالی است که هم اکنون موارد  زیست محیطی 
پالایشگاه  اصفهان به صورت  شبانه  روزی اندازه گیری می شود. 
هیچآلایندگیخلافاستانداردهایزیستمحیطی �

درپتروپالایشاصفهاننداشتهایم
مدیرعامل پتروپالایش اصفهان، با اشاره به اینکه هیچ آلایندگی 
خلاف استانداردهای زیست  محیطی در این شرکت نداشته ایم، 
ادامه داد:  آب خروجی پالایش��گاه به آنالایزرهای محیط زیست 
وصل اس��ت و هیچ گونه عدم انطباق در این  رابطه وجود ندارد. 
در این زمینه تا سال ۱۴۰۵ تمام  نشتی های دیگ های بخار را 
اندازه گیری می کنیم. با اجرای طرح های خوبی که در راس��تای 
رعایت استاندارد های زیس��ت محیطی انجام داده ایم ۱۲ درصد 

مصرف سوخت در پالایشگاه اصفهان کاهش یافته است.
وی با اش��اره به اینکه موتور متحرک ما نیرو و منابع انسانی 
اس��ت، اف��زود: هیچ یک از کارکنان ما ب��ا مجموعه پتروپالایش 
قرارداد پیمانکاری ندارد و همه نیروها قرارداد مستقیم با پالایشگاه 
اصفهان هستند، از نظر حقوقی و معیشتی برای کارکنان بیشترین 

رضایتمندی را ایجاد کرده ایم.
دکتر قدیری با اشاره به اینکه تا سال ۱۴۰۵ حدود ۲۰ هزار 

نفر نخبه را جذب پتروپالایش اصفهان خواهیم کرد، افزود: تاکنون 
یک هزار نخبه را جذب پالایشگاه کرده ایم.

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با اشاره به اینکه تمام 
پروژه ها را با آخرین تکنولوژی روز دنیا و بدون هیچ گونه تحریم 
دشمن به سرانجام رسانده ایم، افزود: با استفاده از تکنولوژی های 
روز دنیا و اتکا به توان داخلی از ضریب پیچیدگی از ۶/۲ درصد 
به ۱۲ درصد رسیده ایم و قصد داریم تا سه سال دیگر به ضریب 
پیچیدگی ۱۶ درصد برسیم و به امید خدا تا سال ۱۴۰۷ نیز به 

بالای ۱۶ درصد پیچیدگی خواهیم رسید. 
نگاهماتنهاتوسعهپایدارنیست؛استفادهازتکنولوژی �

روزدنیارامدنظرداریم
دکتر قدیری با اشاره به اینکه نگاه ما در پتروپالایش اصفهان 
تنها توسعه پایدار نیست و استفاده از تکنولوژی روز دنیا را نیز 
مد نظر داریم، افزود: قله های فتح ما مرتباً در حال ارتقاست تا در 

مسیر بهتر حرکت کنیم. 
ای��ن مق��ام مس��وول در پتروپالایش اصفه��ان ، اضافه کرد: 
برنامه ریزی و اجرای طرح ها در این ش��رکت آینده نگر بوده و ما 
قصد داریم  با اجرای  استراتژی های نیمه همگون و همگون به 
سبد های دیگر انرژی توجه داشته باشیم؛ از جمله اینکه دنیا به 
س��مت استفاده از خود روهای برقی رفته و ما نیز برای اینکه به 
نیازهای اقتصادی کشور پاسخ دهیم به سراغ استفاده  از انرژی های 
تجدیدپذیر رفته ایم و قرار است توسط شرکت مشعل پویا یک هزار 
مگاوات انرژی خورشیدی در محدوده استان اصفهان را در قالب 

دوهزار هکتار در یک طرح ۵ ساله راه اندازی کنیم.
دکتر قدیری با اش��اره به اینکه در این نیروگاه خورش��یدی 
هزارمگاوات برق خورشیدی را برای دولت تولید می کنیم، افزود: 
در تلاش هستیم خط تولید پنل های خورشیدی را در این شرکت 
راه اندازی کنیم. این نیروگاه به صورت سیکل ترکیبی عمل خواهد 

کرد و می خواهیم منحنی پایدار انرژی را تحویل دولت دهیم. 
بهزودیخبرهایزیادیازشرکتمشعلپویابهگوش �

جهانیانخواهدرسید
دکتر قدیری از ورود شرکت مشعل پویا برای تولید باتری های 
برق، لیتیومی و فست شارژرها خبر داد و گفت: به زودی خبرهای 
زیادی از شرکت مشعل پویا به گوش جهانیان خواهد رسید. این 
ش��رکت با مدیریت یک فرزند ش��هید در حال انجام کار است، 
چرا که می خواهیم به آمریکا بفهمانیم که فرزندان شهدا و نخبه 
در این کش��ور در حال فعالیت هس��تند و پرچم ایران را در دنیا 

برافراشته خواهند کرد.  
وی با اشاره به اینکه برنامه ما این است که شرکت مشعل پویا 
را به یک ش��رکت اول در خاورمیانه تبدیل کنیم، افزود: شرکت 
مشعل پویا قادر است بزرگ ترین تجهیزات کارخانجات را تولید 
کند، همان طورکه در بحث ساخت ماهواره ها و موشک توانمند 
هستیم در سال های آینده نیز در بحث ساخت نیازهای کارخانجات 

خودکفا خواهیم شد. 
دکتر قدیری به رس��انه های خارجی خبر داد:  تاکنون بیش 
 از ۹۰ درصد ساخت تولیدات داخلی توسط شرکت های داخلی 
برای این هلدینگ تامین شده  است؛ از جمله کاتالیست هایی که 
در بحث تحریم های ظالمانه  به کش��ور وارد نمی شد ، اکنون در 

داخل کشور در حال ساخت است. 

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، با اشاره به اینکه در 
این مجموعه بین بانوان و آقایان هیچ تفاوتی وجود ندارد و به دنبال 
استفاده از توان افراد نخبه هستیم،  تصریح کرد: شرکت اکسیر 
ایرانیان که از شرکت های زیرمجموعه پتروپالایش اصفهان است 
تماماً با توان بانوان اداره می شود و در آینده نسل جدید شوینده ها 
توسط الکل های چرب تولید خواهد شد، ۷ کارخانه تحت پوشش 

این شرکت قرار می گیرند. 
ب�ااجرایطرحهایزیس�تمحیطیدرپتروپالایش �
اصفه�انمص�رفآبدراینش�رکت75درصدکاهش

یافت
دکتر قدیری  با اشاره به اینکه بزرگ ترین چالش ما بحث آب 
در این شرکت بود که خوشبختانه با پروژه های راه اندازی شده در 
این ش��رکت آن را به خوبی مدیریت کرده ایم، افزود: مصرف آب 
در گذش��ته در این شرکت ۱۲۰۰ متر مکعب در ساعت بود که 
با اجرای طرح های زیس��ت محیطی این مصرف اکنون به  ۳۰۰ 
مترمکعب در ساعت رسیده  است که این یعنی ۷۵ درصد کاهش 

مصرف آب داشته ایم. 
وی درباره بحث مدیریت آب در پتروپالایش اصفهان گفت: با 
طرح های خوبی که در این زمینه اجرا شد  ۳۰۰ هزار مترمکعب 
آب در قالب ۶ مخزن بزرگ در این شرکت در حال احداث است  
که تا ۶ ماه  آینده این مخازن ساخته خواهد شد. همچنین ۲۳ 
پروژه در حوزه آب تعریف شده است که تا پایان امسال راه اندازی 

خواهد شد.
دکتر قدیری، همچنین در رابطه با موضوع انتقال آب از دریای 
عمان به پتروپالایش اصفهان گفت: تا حدود ۹ ماه آینده این طرح 

عملیاتی خواهد شد. 
وی دیگر برنامه های این شرکت را احداث ۳ برج خنک کننده 
نسل سوم مطابق با آخرین استانداردهای روز دنیا در پتروپالایش 
اصفه��ان عنوان کرد و اف��زود: یکی از برج ها ۱۲۰ مترمکعب در 

ساعت آب را کاهش خواهد داد. 
هوشمصنوعیدرپتروپالایشاصفهان �

دکتر قدیری با اش��اره به اس��تفاده از ه��وش مصنوعی در 
پتروپالای��ش اصفهان گفت: برنامه های مختلفی در این زمینه 
طراحی  شده که شامل ۶۰ پروژه در قالب هوش مصنوعی است 

که به زودی یکی پس  از دیگری عملیاتی خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه در پتروپالایش اصفهان ۶/۲ میلیارد یورو 
پروژه تعریف  شده که نشان دهنده خنثی سازی تحریم هاست، 
گفت: تمام این طرح ها توس��ط ش��رکت مشعل پویا به صورت 
مستقل انجام می شود و در قالب یک برنامه ۵ ساله تدوین شده 
است. در شرکت اکسیر ایرانیان پروژه KHT  در حال انجام است 
که بیش  از ۷۰ میلیون دلار در س��ال سودآوری دارد و زنجیره 

ارزش LEP  نسل جدید را اجرایی خواهد کرد. 
این مقام مسوول  با اشاره به اینکه هم اکنون توزیع  بنزین های 
خارج از پالایشگاه در شهرستان های اصفهان توسط شرکت راهبر 
ترابر انرژی در حال انجام اس��ت و بحث صادرات س��وخت را از 
طریق این شرکت دنبال می کنیم، ادامه داد: شرکت راهبر ترابری 
انرژی ۳۵۰ طرح در دست  اقدام دارد. بیش  از ۳۰۰ ماشین حمل 
و نقل سوخت محصولات پالایشگاه از آلمان خریداری شده است 
تا بر اساس آخرین استاندارد های ایمنی، این سوخت ها جابه جا 

شوند. در آینده ش��رکت راهبر ترابر انرژی بزرگ ترین شرکت 
حمل ونقل خاورمیانه خواهد شد. 

حرکتپتروپالای�شاصفهانازتولیدمحوربودنبه �
صادراتمحورشدن

دکتر قدیری در رابطه با عملکرد شرکت میرداماد و ملاصدرا 
توضی��ح داد: اتفاقات خوبی در ش��رکت میرداماد در حال انجام 
اس��ت به گونه ای که در بحث حلال ها و روغن های نسل ۲ و ۳ 
حرکت های خوبی شده است. ان شاءالله به زودی در کشور به بحث 

خودکفایی می رسیم.
در شرکت ملاصدرا به گونه ای در حال فعالیت هستیم که به 
زودی تمامی کودهای ش��یمیایی مورد نیاز کشاورزی را در این 
شرکت تولید خواهیم کرد و سود سالانه این شرکت ۱۲میلیارد 

دلار در سال خواهد بود. 
دکتر قدیری به این مساله اشاره کرد که پتروپالایش اصفهان 
از تولید محور بودن به  صادرات محور شدن در حال حرکت است. 
امسال ۳۰ هزار میلیارد تومان برای پروژه های هلدینگ پتروپالایش 

اصفهان هزینه شده  است. 
وی افزود: در پتروپالایش اصفهان مسیری را شروع کرده ایم 
ک��ه بتوانی��م تحریم ها را خنث��ی کنیم و با ق��درت جلو برویم. 
درحال حاض��ر ۹۵ درصد تجهیزات برای پالایش��گاه اصفهان از 
تولیدات داخل است  و ۶/۲ میلیارد یورو پروژه برای پتروپالایش 
اصفهان تعریف ش��ده است که همه این پروژه ها توسط صنایع 

داخلی به اجرا می رسند. 
وی با اشاره به اینکه در سال قبل  ۳۶ هزار میلیارد تومان سود 
نصیب پتروپالایش اصفهان شد، افزود: در همین سال  ۶۰ هزار  

میلیارد تومان گردش مالی پالایشگاه بود. 
در کس�ب120ه�زارمیلیاردتوم�انتاس�ال�1406

پتروپالایشاصفهان
دکتر قدیری با اش��اره به اینکه تا سال ۱۴۰۶ به ۱۲۰ هزار 
میلیارد تومان س��ود در این ش��رکت می رسیم ، بیان کرد: ۱۲ 
استراتژی در این شرکت تعریف  شده و توسعه پایدار بر مبنای 
آن قرار دارد که ش��امل اخلاق، محیط زیس��ت و اقتصاد است. 
هدف گذاری حداکثرس��ازی س��ود به ذی نفعان را نیز مدنظر 

داریم.
وی با اشاره به اینکه به زودی شرکت مشعل پویا قلب و مغز 
متفکر پالایشگاه خواهد شد، افزود: با مهندسی معکوس در حال 
ساخت تجهیزاتی هستیم که نیاز این شرکت است ، رآکتور مهمی 
در شرکت مشعل پویا در حال ساخت و مهندسی معکوس است 
که آلمانی بوده و  اکنون در این ش��رکت به دست متخصصان 

ایرانی نصب و راه اندازی خواهد شد. 
وی خبر داد: تا  س��ه س��ال دیگر ۲۰۰ مدیر استراتژیک را 
تحوی��ل صنعت نفت ایران خواهی��م داد تا آینده صنعت نفت 

ایران را تامین کنند. 
گفتنی است در تور بازدید  رسانه های خارجی از هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان رسانه های پرس تی وی ، العربیه، آناتولی 
ترکی��ه، فونیک چی��ن، ZDF آلمان، رس��انه مرکزی چین، 
الاتجاه ع��راق، الرابعه عراق، اینکس لوکزامبورک، المس��یره 
یمن، راش��ا تودی روسیه، وایوری امارات متحده عربی و غیره 

حضور داشتند.

مدیرعاملهلدینگپتروپالایشاصفهاندرجمعخبرنگارانرسانههایخارجی:
 پتروپالایش اصفهان از تولید محور بودن به صادرات محورشدن در حال حرکت است
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جمعه سیاه؛ خالی کردن جیب مردم با کالاهای بنجل!
»جهانصنعت«- آخرین جمعه ماه نوامبر مصادف با بلک فرایدی یا 
جمعه سیاه است که خریداران کالا های خود را گا ه تا ۹۰ درصد تخفیف 
از شیر مرغ تا جان آدمیزاد گرفته، از برند های معروف و محبوب خریداری 
می کنند. این روز عملا آغاز آیین خرید برای کریسمس محسوب می شود. 
جمعه سیاه که سابقه ای تاریخی در آمریکا دارد، به خاطر تخفیف های بالا 
و باورنکردنی ای که فروشندگان روی اجناس خود می گذارند، به سرعت 
معروف و محبوب شد و همچون بسیاری از رسوم و سنت های غربی مانند 
هالووین به سراس��ر دنیا س��رایت کرد. این روز به قدری اهمیت دارد که 
فروشگاه ها پیش از ساعت چهار صبح کار خود را آغاز می کنند و مردم از 

همان زمان برای خرید به فروشگاه هجوم می آورند. یک سال انتظار برای 
خرید برند محبوب ارزش ایستادن در صف های طولانی و حتی درگیری 

و مشاجره را دارد.
جمعهسیاهدرایران �

چند سالی است که در ایران جمعه سیاه که بعضا تا چند روز هم طول 
می کشد، بر سر زبان ها افتاده و مردم بسیاری از شهر ها با تبلیغات گسترده 
مغازه داران و فروشگاه ها در سطح شهر و هم از طریق فضای مجازی با این 

روز آشنا شده اند و از تخفیفات آن بهره مند می شوند.
اهمیت این روز برای برخی ایرانیان به اندازه ای اس��ت که برای خرید 
روانه ترکیه و امارات می ش��وند، اما آنچه به عنوان بلک فرایدی در ایران 
شناخته می شود با واقعیت آن در کشور های دیگر تفاوت معناداری دارد. 

در آمریکا یا حتی در ترکیه، فروشندگان بدون اینکه قیمت ها را بالا ببرند، 
تخفیف های رویایی روی برند های مشهور و حتی برند های لوکس اعمال 
می کنند.مغازه داران ایرانی، اما قبل از شروع جمعه سیاه قیمت های خود 
را تا ۳۰ درصد افزایش می دهند و بعد شروع به تخفیف های جزئی ۱۰ تا 
۳۰ درصد می کنند. برای مصرف کننده ایرانی آن هم قشر ضعیف و متوسط 
جامعه این مس��اله چندان جذابیتی به دلیل رشد سرسام آور هزینه های 

خرید پوشاک و کالا ندارد.
هدف جمعه سیاه در سایر کشور ها ترغیب و تشویق مصرف کنندگان، 
تبلیغات و خالی کردن انبار ها با حاشیه سود کمتر است که همگان به ویژه 
قشر ضعیف جامعه بتوانند از مزایای آن بهره مند شوند، نه اینکه به روزی 

برای خالی کردن جیب مردم با کالا های بنجل تبدیل شود.

یه
نما

گروهجامعه- به تازگی آمارهای سازمان پزشکی 
قانونی نش��ان می دهد، مردم غمگی��ن و عصبانی  
هستند؛ از خیابان و کوچه و بازار گرفته تا در محل 
کار و فروش��گاه و حتی پارک به بهانه های کوچک 
و حتی خنده دار ناگهان از کوره در می روند. خش��م 
برخی به گفتن چند ناسزای زیر لب آن هم پشت 
فرم��ان و در ترافیک ختم می ش��ود. برخی کنترل 
اوضاع از دست شان در می رود و قفل فرمان به دست، 
می خواهند راننده های خاطی را ادب کنند. عده ای 
بعد از مس��ابقه فوتبال به جان هم و  صندلی های 
ورزشگاه و اتوبوس ها می افتند، برخی هم عصبانیت 
و نارضایتی شان را بر سر شبکه های اجتماعی خالی 
می کنند، کامنت های توهین آمیز می گذارند و تهدید 
می کنند و قلدربازی مجازی در می آورند! سیاستمداران 
هم از خشم در امان نمانده اند. گاهی آن را بر سر مامور 
فلک زده یک سازمان خالی می کنند، گاهی در خانه 
ملت با هم دست به یقه می شوند، گاهی میکروفن 
خبرنگار را پرت می کنند و گاهی هم از رسانه ها برای 
تهدید و هشدار و خط و نشان کشیدن برای همدیگر 
بهره می برند. خشم هنگامی که تبدیل به خشونت 
می شود چهره فردی و اجتماعی بدی دارد. هیچ کدام 
ما از شنیدن مشاجره دیگران در خیابان لذت نمی بریم، 
تمام روزمان خراب می شود. برای هیچ کس خواندن 
الفاظ رکیک و زشت پای پست های سیاستمداران و 
سلبریتی ها و ورزشکاران خوشایند نیست. خشم بدون 
خشونت کم عارضه نیست؛ آنجا که می تواند سلامت 
جسمی و روانی افراد را به خطر بیندازد، روی روابط و 
تعاملات اجتماعی و خانوادگی شان تاثیر منفی بگذارد، 
تصمیم گیری و کارشان را مخدوش کرده یا بدتر از همه 
به دیگران سرایت کند و جامعه را به آنفلوآنزای خشم 
مبتلا کند. حال بررسی داده های سازمان پزشکی 
قانون نشان می دهد در پنج ماهه نخست سال جاری 
بیش از ۲۷۹ هزار نفر برای نزاع به این سازمان مراجعه 
کرده اند. این آمار نزاع فقط برای مواردی است که ثبت 
رسمی شده اند. بنا بر آمارهای سازمان پزشکی قانونی 
ایران، سال گذشته بیش از ۵۹۱ هزار نفر برای نزاع به 
این سازمان مراجعه کرده اند که نسبت به سال ۱۴۰۰ 
افزایش داشته است. در برخی استان ها مانند تهران 
آمار مراجعه کنندگان نسبت به سایر مناطق بیشتر 
است، اما باید برای تحلیل دقیق تر این آمارها جمعیت 
استان ها را هم در نظر گرفت. در این صورت آمارها 
تصویر روشن تری از وضعیت این شاخص می دهند. 
مهر سال جاری به مناسبت روز جهانی سلامت روان 
همایشی با همین عنوان در دانشگاه علوم پزشکی 
ایران برگزار شد. در این همایش علی فتحی آشتیانی 
رییس س��ازمان نظام روانشناس��ی ایران با بررسی 
وضعیت اختلالات روانی در ایران گفت: آسیب های 
اجتماعی زمینه ساز اختلالات روانی هستند. رییس 
سازمان نظام روانشناسی ایران در این همایش آماری از 
عصبانی ترین استان ها در کشور ارائه کرد. رتبه استان ها 
براساس تعداد مراجعه کنندگان نزاع به سازمان پزشکی 
قانونی نسبت به جمعیت بررسی و محاسبه شده است. 

براساس آمارهایی که فتحی آشتیانی ارائه داد، اردبیل، 
آذربایجان غربی، زنجان، همدان و خراسان شمالی به 
ترتیب عصبانی ترین استان ها در سال ۱۴۰۰ بودند. 
البرز، قزوی��ن، کهگیلویه و بویراحمد، چهارمحال و 

بختیاری و گیلان در رتبه های بعد قرار دارند.
استان های سیستان و بلوچستان، هرمزگان، بوشهر، 
خوزس��تان و خراسان جنوبی نیز کمترین آمار نزاع 
را نسبت به جمعیت ثبت کرده اند. تاکید می شود 
رتبه بندی عصبانی ترین استان ها نسبت به جمعیت 

محاسبه شده است.
یک سوم جمعیت ایران اختلالات روانی دارند

پیش تر در سلسله گزارش هایی به روند افزایشی 
آس��یب های اجتماعی و اختلالات روانی در کشور 
پرداخته شد. بر این اساس، آمار نزاع فردی، قمه کشی 
و سرقت در دهه ۹۰ به ترتیب ۹۹ درصد، ۶۵ درصد 
و ۳۹ درصد افزایش داش��ت. فتحی آشتیانی درباره 
وضعیت سلامت روان در کشور گفته حدود یک سوم 
جمعیت ایران با اختلالات روانشناسی مواجه هستند. 
او گفت که آمارها نشان می دهند رسیدگی به وضعیت 

سلامت روان در کشور نیاز به توجه بیشتر دارد.
خطرابتلابهاختلالاتروانیدرشرایط �

نامطلوباجتماعی
سلامت روان به حالتی از رفاه روانی گفته می شود 
که افراد بتوانند با استرس های زندگی خود کنار بیایند، 
توانایی های خ��ود را درک کرده و خوب کار کنند. 

عوامل متعدد ف��ردی و اجتماعی می تواند موجب 
تقویت یا تضعیف سلامت روان افراد شود. دانشگاه 
علوم پزشکی ایران در اطلاع رسانی درباره وضعیت 
س��لامت روان و اهمی��ت آن آورده که قرار گرفتن 
در معرض ش��رایط نامطلوب اجتماعی، اقتصادی، 
ژئوپلیتیکی و محیطی از جمله فقر، خشونت، نابرابری 
و محرومیت محیطی می تواند خطر ابتلا به اختلالات 

روانی را افزایش دهد.
آموزشبدونپرورشمعنیندارد �

دکتر »محمدرضا ایمانی« روانشناس اجتماعی 
و مشاوره خانواده با اشاره به دلایل و تبعات افزایش 
عصبانیت در جامعه بیان کرد: به نظرم مشکل اصلی 
این است که گویی در این سال ها تنها راهی که برای 
جلوگیری از خش��ونت به ذهن مان رسیده اقدامات 
پلیسی و بعد اقدامات قضایی است. بسیاری از افراد 
حرفه ای و ارزشمند در پلیس باید درگیر پروسه های 
اجتماعی شوند، یعنی در همه ابعاد در جامعه که دچار 
اختلالی است اول اقدام پلیسی و بعد قضایی راه حل 
شده و اتفاقا با این اقدامات افرادی که زمینه پرخطرتری 
در حوزه سلامت روان دارند را پایدار می کنیم چون 
آن ف��رد وقتی پایش به زندان می رس��د در چرخه 
مشکلات بیشتری می افتد. وی افزود: بخش بزرگ تری 
از موضوعات را در نهاد خانواده و آموزش و پرورش و 
تعلم و تربیت رها کرده ایم. به جرات می شود گفت 
مدت هاست وزارت آموزش و پرورش نداریم و وزارت 

آموزش داریم که به سمت مدارس غیردولتی سوق 
دارد و درآمدزایی از مباحث آموزش��ی. در حالی که 
مدرسه جایی است که افراد جز سواد خواندن و نوشتن، 
باید رفتار زیستی و ارتباطات اجتماعی و به کارگیری 
هوش هیجانی را بیاموزند. اینکه چطور مهارت کنترل 
خشم پیدا کنند، مورد انتقاد بودن را تاب بیاورند و 
پاسخگویی سالم یا استقلال داشتن را یاد بگیرند باید 
در مدارس رخ بدهد. این روانش��ناس با طرح این 
موضوع که زمینه های متعدد و متکثری در بحث 
سلامت روان مطرح است، ادامه داد: مردم ما باید 
یاد بگیرند همان طور که سلامت جسمی خود را 
پایش می کنند، س��لامت روان خود را هم پایش 
کنند. یعنی ببینند در دسته افراد آسیب رسان یا 
آسیب دیده قرار می گیرند و اگر چنین است برای 
ارتقای س��لامت روان خود اقدام کنند. اگر کسی 
احس��اس افسردگی و ناراحتی دارد برای رفع آن 
اقدام کند وگرنه می ش��ود کس��ی که بلوک های 
سیمانی را به سمت خیابان و اتوبان پرتاب می کند 
نمی تواند محیط را تحلیل و مشکلات درون روانی 
خود را هضم کند و شروع به انتقام گرفتن می کند 
بدون اینکه در نظر بگیرد کسی که دارد هیجان 
خود را سرش خالی می کند چه کسی است و چه 
آسیبی ممکن است ببیند. این افراد اصلا آموزش 
ندیده اند و یاد نگرفته اند که اگر عصبانی هس��تی 

نمی توانی از هر کسی انتقام بگیری.

دکتر ایمانی با اشاره به اینکه عوامل متعددی در 
بحث های عدم کنترل هیجان ها از جمله خشم دخیل 
هس��تند  مانند مشکلات اقتصادی، اما باید دانست 
که این موضوع یک ش��به حل نمی شود و باید افراد 
مس��وولیت پذیری در قبال رفتار خود آموزش دیده 
باشند، گفت: اگر در خانواده و از کودکی پدر و مادر 
ش��روع به درک احساس فرزندان و گفت و گو با آنها 
بکنند بسیاری از مشکلات پیش نمی آید، مثل اینکه 
دخترم، پسرم وقتی عصبانی هستی نباید به کسی 
صدمه بزنی و پیامدهای آن را برایش تشریح کنیم و 
او را به سمتی ببریم که درک کند ترمز روی سیستم 
اعصابش باید فعال شدن باشد. در دل نابسامانی های 
سلامت خود را حفظ کند. ببیند زنجیره یک رفتار 

معیوب چه آسیب هایی دارد. 
وی درباره اینکه اگر بخواهیم همین امروز چند 
راه حل س��اده برای آموزش و بالا بردن آگهی مردم 
و ارتقای سلامت روان مردم پیشنهاد بدهیم آنها چه 
می تواند باشد می گوید: وقتی به آموزش برمی گردیم 
در کتاب های درس��ی و در کنار مس��ائل درس��ی، 
می شود مهارت ها و دانش ها را افزایش داد. می توان 
طرحی ریخت که اولیا این دانش ها را یاد بگیرند. صدا 
و سیما و شبکه های اجتماعی فعال شوند. یک کلیپ 
صد ثانیه ای که سرانجام یک نزاع را نشان بدهد می تواند 
به صورت فراگیر در جامعه پخش شود و اثرگذاری 
دارد. خانواده ها به رفتار کودک و نوجوان و جوان شان 
بیشتر باید توجه کنند. وقتی بچه ای مداد را محکم 
روی دفتر می کشد دارد خشم خود را نشان می دهد 
یا در نقاشی کودکان این احساسات منعکس می شود 
و در همین نقطه می توان با دیدن این هیجان ها با 

فرزندان حرف زد تا به گره کور تبدیل نشود.
دکت��ر ایمانی با تاکید ب��ر اینکه هنوز هم ما به 
افرادی که به هر دلیل دچار ناپایداری روانی شده اند 
انگ می زنیم، ادامه داد: یک نفر احساس تنهایی یا 
افسردگی می کند و باید از مشاوره استفاده کند اما 
جامعه به او انگ می زند. بخشی از رفع مشکلات هر 
فرد در شرایط ناپایدار روانی می تواند با ورزش کردن 
یا موسیقی گوش دادن یا دعا و نیایش و... حل شود و 
بخشی هم نیاز است با یک متخصص اعصاب و روان 
صحبت شود. ریشه بسیاری از مشکلات امروز جامعه 
این است که افراد سواد رابطه را بلد نیستند. رابطه با 

همکار، رابطه با پدر و مادر، رابطه با فرزندان و...
وی درب��اره اینکه چقدر از این وظایف به عهده 
سازمان هایی مثل سازمان نظام روان شناسی است و 
شاید اگر در ابعاد سلامت روان دچار ارتقا نشده ایم یکی 
از مسوولانش همین سازمان ها و نهادهاست گفت: 
هستند در جامعه کسانی که مسوولیت اجتماعی را 
به عهده می گیرند، اما تعدادشان کم است. همان طور 
که گفتم بحث مسوولیت اجتماعی کمرنگ شده و 
افراد دنبال کارهای کلینیکال و دستمزد هستند. نظام 
روان شناسی هم مانند نظام مهندسی و... در انجام 
مسوولیت های اجتماعی کمرنگ فعالیت می کند. 

باید همه ما مسوولانه تر رفتار کنیم.
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اوجبروزآنفلوآنزاازآذرماه
ایسنا- رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیردار وزارت بهداشت با تشریح 
آخرین وضعیت بروز بیماری های فصلی در کشور، با تاکید بر اینکه اکنون بیشترین 
سهم بیماری زایی مربوط به آنفلوآنزاست، گفت: از این رو به افراد بالاتر از ۶۰ سال، 
کسانی که بیماری های زمینه ای دارند، زنان باردار و... توصیه می شود سریع تر نسبت 

به واکسیناسیون خود اقدام کنند.
دکتر شهنام عرشی گفت: از حدود ۴ تا ۶ هفته قبل به تدریج موارد آنفلوآنزا 
در کشور افزایش یافته است. البته این روند افزایشی همواره در آبان ماه و آذرماه 
اتفاق می افتد؛ یعنی از آبان  شروع شده و در آذر به اوج خود می رسد و بعد از حدود 
دو ماه به تدریج کاهش می یابد. وی افزود: طبق پیش بینی ما و آنچه که در فصل 
تابستان هم اعلام شد، انتظار داشتیم افزایش موارد چند هفته زودتر شروع شود که 
این اتفاق هم افتاد. الان هم بسیاری از موارد سرماخوردگی که شاهد آنها هستیم 
به دلیل آنفلوآنزاست. او تاکید کرد: براساس رصد شرایط، حداقل ۲۰ درصد انواع 
موارد س��رماخوردگی های س��رپایی مربوط به آنفلوآنزاست؛ البته در مواردی که 
بستری می شوند طبیعتا سهم آنفلوآنزا بالاتر است که این موضوع و بستری شدن 

در بیمارستان در افراد با سنین بالاتر بیشتر مشاهده می شود.
عرشی با بیان اینکه آنفلوآنزایی که امسال شاهد آن هستیم در برخی گروه های 
سنی شدت بیشتری دارد، اظهار کرد: توصیه اکید ما از شهریور ماه تزریق واکسن 
آنفلوآنزا در گروه های مس��تعد عوارض این بیماری بود. در واقع افراد بالاتر از ۶۰ 
س��ال، کس��انی که بیماری های زمینه ای دارند، زنان باردار و... باید سریعا نسبت 
به واکسیناس��یون خود اقدام کنند. وی افزود: از سوی دیگر از کسانی که علائم 
سرماخوردگی دارند تقاضا می کنیم تا کاهش علائم و گذر از دوره ناقل بودن، در منزل 
بمانند و استراحت کنند تا سایرین را هم در معرض خطر قرار ندهند و درصورتی که 
اجبار به خروج از منزل دارند، حتما از ماسک استفاده کنند تا موجب ابتلای دیگران 
به بیماری نشوند. همچنین شست وشو و ضدعفونی کردن دست ها در جلوگیری از 

بیماری های فصلی از جمله آنفلوآنزا،   سرماخوردگی و کرونا نقش موثر دارد.
رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، تاکید کرد: طی سه 
هفته اخیر پیک بالایی از موارد بیماری را در کشور داشتیم اما خوشبختانه از نظر 
دارو و امکانات مشکلی نداشته ایم و اقلام مورد نیاز به اندازه کافی در کشور تامین 
شده است. به گفته وی، موارد بستری در بیمارستان و کسانی که سخت تر به بیماری 
مبتلا می شوند از گروه های پرخطری هستند که علی رغم تاکیدات مقامات بهداشتی 

و پزشکان، از تزریق واکسن آنفلوآنزا خودداری کرده بودند.
او همچنین درباره وضعیت کووید ۱۹ در کشور، با اشاره به اینکه موارد مبتلا به 
کرونا کاهشی است،   تصریح کرد: موارد ابتلا به کرونا به کمتر از ۵ درصد رسیده است و 
ابتلا به آنفلوآنزا درصد بسیار بیشتری از کرونا دارد. عرشی تاکید کرد: حدود ۱۵ تا ۲۰ 
مورد زیرسویه مختلف کرونا در کشور در گردش است و به شکل مداوم هم درحال 

رصد هستیم تا در صورت شیوع سویه جدید ویروس به سرعت آگاه شویم.
وی با بیان اینکه عموما مشکلات تنفسی سبب بستری شدن مبتلایان آنفلوآنزا 
در بیمارستان ها می شود، تصریح کرد: البته کسانی که بیماری مزمن داشته باشند 

بسته به نوع بیماری ممکن است تظاهرات متفاوتی داشته باشند.

حکمقصاصقاتلشهیدحمیدرضاالداغیاجراشد
میزان- حکم قصاص قاتل شهید حمیدرضا الداغی پس از تایید در دیوان عالی 
کشور صبح دیروز جمعه ۳ آذرماه اجرا شد. شهید حمیدرضا الداغی ساعت ۲۱ روز 
هشتم اردیبهشت در یکی از معابر شهری سبزوار به منظور دفاع از همشهریان 
خود از سوی چند جوان به شدت مورد اصابت ضربات سلاح سرد قرار گرفت و به 

فیض شهادت نائل آمد.
طبق بررسی ها مشخص شد دو متهم پرونده دارای سوابق متعدد کیفری هستند 
که در واکنش به دفاع شهید الداغی از دختر جوان ناجوانمردانه با سلاح سرد وی 
را از پشت سر مورد اصابت چاقو و سپس نفر دوم از روبه رو مورد جرح شدید قرار 

می دهند و پس از ارتکاب جرم از محل متواری می شوند.
بلافاصله بعد از این حادثه با دستور قضایی، اکیپ جنایی تحقیقات خود را آغاز 
و در کمتر از ۱۰ ساعت ضاربان شناسایی و به اتهام مشارکت در قتل عمد دستگیر 
شدند. بعد از این حادثه حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رییس قوه قضاییه 
دستور رسیدگی قاطع به این پرونده را صادر کرد. رییس عدلیه در جلسه شورای 
عالی قضایی ۱۸ اردیبهشت  ماه با اشاره به ماجرای شهادت حمیدرضا الداغی در 
سبزوار گفت: این جوان با یک غیرت ملی و فرهنگ نهادینه شده در جمهوری اسلامی 
ایران که همان فرهنگ دینی و ملی ماست، وقتی ظلم و تعرض به فردی دیگر را 
مشاهده کرد، به میدان آمد ولو به قیمت جانش؛ لذا این مقوله از ابعاد مختلف حائز 
بررسی و مطالعه است. همچنین حمایت مردم از خانواده این جوان غیرتمند و فداکار 
و ارج نهادن او و تشییع باشکوه پیکر او موضوع بسیار پرمعنایی است. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای گفت: دستورات مؤکدی به رییس کل دادگستری استان 
خراسان رضوی برای رسیدگی سریع و قاطع به پرونده ضاربان و قاتلان شهید الداغی 
صادر شده است. پس از دستور رییس قوه قضاییه، ۲۱ اردیبهشت ماه، ۱۳ روز پس 

از شهادت شهید الداغی، کیفرخواست متهمان پرونده صادر شد.
براساس کیفرخواست صادر شده متهم ردیف اول این پرونده به مباشرت در ارتکاب 
قتل عمدی و نیز ارتکاب جرح عمدی با چاقو، مشارکت در ایراد جرح عمدی با سلاح 
سرد، آدم ربایی، مزاحمت برای بانوان، اخلال در نظم و آسایش عمومی و تظاهر 
به تهدید در ملاءعام و متهم ردیف دوم پرونده به معاونت در قتل عمدی شهید 
حمیدرضا الداغی، ارتکاب جرح عمدی با چاقو، مشارکت در ایراد جرح عمدی با 
چاقو، تظاهر و تهدید با چاقو در ملأ عام و اخلال در نظم و آسایش عمومی متهم 
شدند. طبق کیفرخواست صادره، اشد مجازات برای متهمان این پرونده درخواست 
شد.این پرونده پس از صدور کیفرخواست در دادگاه به دقت مورد رسیدگی قرار 
گرفت و در نهایت حکم قصاص برای متهم ردیف اول پرونده صادر شد. پس از 
تایید حکم صادره در دیوان عالی کشور، حکم قصاص این متهم صبح دیروز در 

شهرستان سبزوار اجرا شد.

تهرانرکوردداربیشترینمرگومسمومیت
بامونوکسیدکربن

»جهانصنعت«- رییس سازمان اورژانس کشور علت اکثر گازگرفتگی ها را 
نقص در سیستم بخاری یا آبگرمکن اعلام کرد و گفت  به راحتی می توان با رعایت 
اصول و هشدارهای ایمنی و کمک  گرفتن از یک فرد ماهر در نصب لوازم گازسوز 

از وقوع گاز گرفتگی جلوگیری کرد.
دکتر جعفر میعادفر درباره آمار ماموریت های اورژانس برای امدادرسانی به حوادث 
گازگرفتگی گفت: آمار ماموریت های اورژانس کشور در مهر و آبان سال جاری حاکی 
از آن است که در این مدت ۸۲۴ نفر بر اثر استنشاق گاز سمی مونوکسید کربن 
مسموم شده اند. از این تعداد ۶۱۳ نفر به مراکز درمانی منتقل شده اند که در مقایسه 
با مدت مشابه سال قبل از کاهش پنج درصدی حکایت دارد. همچنین ۱۶۷ نفر 
از مسموم شدگان نیز در محل، درمان شدند که در این بخش هم نسبت به مهر و 

آبان سال قبل با کاهشی ۴۰ درصدی مواجه بودیم.
رییس سازمان اورژانس کشور درباره آمار جانباختگان گاز گرفتگی گفت: آمار 
نهایی از سوی سازمان پزشکی قانونی اعلام می شود، اما در آمار ماموریت های اورژانس 
متاسفانه ۴۴ نفر به دلیل شدت مسمومیت با گاز منوکسیدکربن جان خود را از 
دست داده اند که این آمار نیز نسبت به مدت مشابه در سال قبل ۴۵ درصد کاهش 
داشته است. از ۸۲۴ نفری که با گاز مونوکسید کربن مسموم شده اند سهم مردان 
۴۰ درصد، سهم زنان ۵۱ درصد و سهم کودکان کمتر از پنج سال نیز ۹ درصد 
بوده است. وی درباره توزیع جغرافیایی بروز مرگ و میرهای ناشی از مسمومیت با 
گاز مونوکسیدکربن نیز گفت:  در آمار مرگ و میر ناشی از گازگرفتگی استان تهران 
با ۱۱ مورد فوتی در رتبه اول مرگ و میر قرار دارد. اما این بار رتبه دوم مربوط به 
استان اصفهان با هفت مورد فوتی است و  استان خراسان رضوی و استان لرستان 

هر یک با پنج مورد فوتی مشترکا در رتبه  سوم قرار دارند.

خبر

»جهانصنعت«دلایلوتبعاتعصبانیتریناستانهایایرانرابررسیکرد

ایرانی های عصبانی
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شروع اشتراك ( متقاضیانی که درخواست خود را به طور کامل تحویل نمایند ) اول و شانزدهم هر ماه می باشد. 
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 » فقط تهران بزرگ «

بح��ث و جدال بر س��ر باغات تهران 
از ابتدای ش��کل گیری شورای ششم تا 
امروز همیش��ه در کانون مستاجران این 
دوره چهار س��اله بهشت و منتقدان شان 
قرار داش��ته اس��ت، جدالی که بیشتر از 
آنکه مخاطب های آن زاکانی و معاونانش 
باش��ند گریبان چمران و شورا نشینان را 
گرفته است. در این میان هرچند چمران 
به جای پاسخگویی و مسوولیت پذیری با 
مطرح کردن مسائل حاشیه ای و اظهاراتی 
همچون »بنده متر نکرده ام که بدانم ۳۰۰ 
هکتار است یا ۴۰۰ هکتار، کسانی که متراژ 
را هم مشخص کردند حتما آمار موساد 
را گرفته اند«، نش��ان داد دستش پیش 

منتقدان چندان پر نیست!
 سرنوشتگمشدنپروندهباغ�3

هزارمتریچهشد؟
»بهروز شیخ رودی« کارشناس مالیه 
و اقتصاد ش��هری با اشاره به انتفاع مالی 
شهرداری از درخت کشی و قتل عام باغات 
در تهران به خبرآنلاین گفت: برخی افراد 
در اظهاراتی سهم تامین مالی باغات در 
مالیه شهری را اندک تلقی کرده بودند، 
این افراد مبنای استدلالش��ان از جنس 
توهم توطئه ای اس��ت که رییس شورای 
ش��هر را وادار می کند تا بگوید منتقدان 
مدیریت ایش��ان بر ش��ورای شهر آمار را 
از فلان جا گرفته اند! برای ساخت و ساز 
در باغات ته��ران دو جریان عمده مالی 
وج��ود دارد: یک جریان مالی قانونی که 
در چارچوب قان��ون رخ می دهد و برای 
ش��هرداری درآمدهای مختلفی از جمله 
ع��وارض قطع درختان، ع��وارض صدور 
پروانه، ع��وارض ارزش افزوده ناش��ی از 
تغییر کاربری، عوارض م��ازاد تراکم و... 
را به ارمغان می آورد و مالک یا س��ازنده 
نیز از عایدی تغییر کارب��ری، بارگذاری 
در سطح اش��غال بالا و تراکم حداکثری 
بهره مند می ش��ود، مجموع این عوارض 
را اگر حس��اب کنیم رقم کمی نخواهد 
بود! البته جهت گیری مدیریت ش��هری 
تعیین کننده است و حتی بر جریان مالی 
پنهانی که تسهیلگر فرآیند قطع درختان، 

اعمال تخلف در جریان ساخت و ... است 
نیز تاثیر گذار خواهد بود.

او ادام��ه داد: »در حقیقت باید گفت 
آقای چمران اگر دلسوز باغات شهر تهران 
به عنوان یک سرمایه و میراث طبیعی و 
بین نسلی هستند به جای آنکه منتقدان را 
متهم به گرفتن آمار باغات نابود ش��ده از 
موساد کنند باید از دستگاه های امنیتی 
درخواس��ت می کردند تا به مس��اله گم 
شدن پرونده باغ سه هزار متری که یکی 
از اعضای شورا در برنامه زنده تلویزیونی به 
آن اشاره کرد ورود کنند تا مشخص شود 
چگونه پرونده یک باغ در شورای شهر به 

ریاست چمران گم شده است!«
معاون محاس��بات و پایش عملکرد 
شورای پنجم با اش��اره به کسب درآمد 
ش��هرداری از قط��ع درخت��ان در ادامه 
افزود: »مطابق آمار و داده های موجود در 
گزارشات تفریغ بودجه شهرداری تهران از 
سال ۱۳۸۷ تا شهریورماه ۱۴۰۲ از محل 
عوارض قطع درختان رقمی بالغ بر هزار 
و ۸۷۱ میلیارد تومان درآمد کسب کرده 
است؛ درآمدی که براساس اصلاحیه ای که 
در شورای پنجم تصویب شد باید صرف 
تملک باغات و ایجاد بوستان با اولویت در 
محلات فاقد بوس��تان شود. روند کسب 
درآمد ش��هرداری از محل عوارض قطع 
درختان با فراز و رش��د مواجه بوده است 
و شاهد آن هستیم که درآمد ۷ میلیارد 
و ۷۸ میلیون تومانی ش��هرداری از قطع 
درختان تهران در سال ۱۳۸۷ به رقم ۳۱۴ 
میلیارد تومان در شش ماهه نخست سال 
۱۴۰۲ رسیده است؛ رشدی که متاثر از 
افزایش قیمت منطقه ای املاک به عنوان 
یکی از مولفه های موثر در تعیین جریمه 
است و برهمین اساس میل مالکان به قطع 
درختان و زیر ساخت و ساز بردن باغات 

نیز افزایش پیدا کرده است.«
رکوردشکنیازدرآمدعوارض �

قطعدرخت
این کارش��ناس بودجه و مالیه شهری 
با اش��اره به عملکرد مدیریت شهری دوره 
شش��م در وصول ع��وارض قطع درختان 

به خبرآنلاین گفت: »در خلال سال های 
۱۴۰۰ تا پایان شهریور ۱۴۰۲ یعنی دوره 
مدیریت شهری ششم شاهد آن هستیم 
که رقمی بالغ بر یک هزار و ۱۳۴ میلیارد 
تومان درآمد از قطع درختان کسب شده 
اس��ت؛ درآمدی که مدیریت شهری دوره 
ششم در دوسال عملکرد خود ثبت کرده 
است نسبت به عملکرد مدیریت شهری 
دوره پنجم ۹۵ درصد رشد پیدا کرده است. 
این رشد در حالی رخ داده که شورای ششم 
اجازه رش��د مبلغ جریمه قطع درختان را 
نسبت به دوره پنجم مدیریت کرده و رقم 

ریالی جریمه ها با سیاستگذاری شورا نهایتا 
۲۰ درصد افزایش پیدا کرده، اما عملکرد 
ریالی زاکانی و مدیرانش در درآمد زایی از 
قطع درختان در مدت دوس��ال نسبت به 
چهار س��اله دوره پنجم چیزی حدود ۹۵ 

درصد افزایش پیدا کرده است.«
ش��یخ رودی در ادامه با اش��اره به ارقام 
درآمد حاص��ل از قطع درختان توس��ط 
مدیریت شهری دوره ششم افزود: »خوب 
اس��ت مدیران دوره ششم شهری قبل از 
آنکه ژست حامی باغات تهران را بگیرند به 
مردم تهران پاسخ بدهند که چطور در دو 

سال مدیریت شهری دوره ششم رقم یک 
ه��زار و ۱۳۴ میلیارد تومان درآمد از قطع 
درختان کسب شده است؟ نتیجه دوسال 
سیاس��تگذاری چمران در شورا و راهبری 
اجرایی زاکانی در ش��هرداری این شده که 
درآمد این دو سال رکورد کسب درآمد از 
عوارض قطع درختان از ابتدای شورای سوم 
یعنی سال ۱۳۸۷ تاکنون را شکسته است و 
آقایان در حالی که این رکورد زنی که نتیجه 
قطع بیش��تر درختان با بن ریشه و قدمت 
بالاتر است را برای خود ثبت کرده اند ژست و 
ادعای حمایت از باغات را نیز سر می دهند.« 

او گفت: »بر خلاف تصور حاکم بر مدیریت 
شهری دوره ششم شهروندان تهرانی با دقت 
عملکرد شورا و رییس شورای شهر پرسابقه، 
شهرداری و شهردار مدعی مبارزه با فساد را 
می نگرند و منتظرند ببینند سرانجام آن 
پرونده باغ سه هزار متری که گم شدنش 
را یک عضو شورای ششم مطرح کرد چه 
می شود؟ به هر حال مردم تهران به عنوان 
صاحبان اصلی ش��هر منتظرند متخلفان 
این قضیه شناسایی و به دستگاه قضایی 
معرفی شوند. وقتی جریمه قطع درختان 
برای شهرداری نان دارد، نمی توان نسبت 
به قطع درختان و ساخت و ساز در باغات 

بی تفاوت بود!«

درآمدمیلیاردیشهرداریازدرختکُشی
زاویه
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گروهفرهنگوگردشگری- شهر تاریخی 
تبریز که در دوران قاجار شهر ولیعهد نشین به شمار 
می رفته در هر گوشه اش یک خانه تاریخی وجود 
دارد. در میان خانه های تاریخی متعدد تبریز خانه 
علوی یکی از خانه هایی اس��ت که هم به س��بب 
معماری فاخر و هم به سبب تبدیل شدنش به موزه 

سفال ارزش بازدید را دارد.
گچبری های خانه علوی در نوع خود یک شاهکار 
هنری به حساب می آیند و معماری درونگرای بنا 
آدمی را به گذش��ته های دور شهر تاریخی تبریز 
می ب��رد و راوی هن��ر عمیق و اثرگذار این ش��هر 

تماشایی است.
معماریبنا �

با ورود از درب خانه علوی از طریق دالانی باریک 
به حیاط خانه می رسید. حیاط مستطیل شکل خانه 
با حوضی آبی رنگ و باغچه های نوستالژیکش راوی 
هنر و تاریخ ایران در اواخر دوره قاجاریه است. در دو 
سوی ایوان خانه ستون های بلند و سفید رنگ گویی 
آسمان را به ایوان آورده اند و گچبری های روی سردر 
ایوان و ستون ها، نشان از دقت نظر و هنر مثال زدنی 

معماران این عمارت قاجاری دارد.
در یک نگاه کلی نقشه مستطیل شکل حیاط 
خانه علوی س��اختاری خطی را دنبال می کند و 
معماری آن باتوجه به اقلیم منطقه درونگرا است 
و بر همین اساس نیز تمامی پنجره های عمارت به 

سمت حیاط باز می شوند.
ترکیب حوض و باغچه ه��ای حیاط ترکیبی 
متقارن را ایجاد کرده و برش��ی از معماری اصیل 
ایرانی در اواخر دوره قاجار را به نمایش می گذارد. 
درب و پنجره ه��ای چوبی و آجرکاری های نمای 
خانه تکمیل کننده هنر ش��اخص ای��ن عمارت 

تاریخی است.
بنای خانه علوی متشکل از یک طبقه فوقانی 
و ی��ک طبقه زیرزمین اس��ت. در بخش اصلی 
س��اختمان اتاق شاه نشین قرار گرفته که اتاقی 
پنج دری اس��ت و فضاهای مرتبط با آن ش��امل 
اتاقی مستطیل ش��کل در س��مت شرقی و اتاق 

کناری در بخش غربی است.
در بخش شرقی خانه علوی، ساختمان دیگری 
که به اتاق دو دری معروف است وجود دارد که به 
همراه ورودی، اتاق گوشواره، مطبخ و ایوان بیانگر 

نمای اصیل خانه های ایرانی است.
فضای زیرزمین با نام حوض خانه معرفی شده 
و درواقع بخش زمستان نشین بناست. دسترسی 
ب��ه زیرزمین  از طریق پله هایی که در دو س��وی 
آن تعبیه شده مقدور است. سقف این بخش خانه 
به صورت طاق و گنبد و با هندس��ه کاربندی و در 

عین هنرمندی کار شده و همچنین حوضی در این 
بخش قرار داده  شده که فضای آرامش بخشی را در 

این بخش خانه ایجاد کرده است.
مصالح��ی همچون کاش��ی، گ��چ و چوب در 
جای جای خانه به کار رفته اند و ترکیبی هنرمندانه 
خلق کرده اند. ایوان شمالی خانه علوی که در مقابل 
فضای شاه نشین قرار گرفته نیز زیبایی های خاص 
خودش را دارد. این بخش با چهارستون استوانه ای 
گچ کاری ش��ده و جلوه ای خاص داش��ته و نمایی 

متفاوت به خانه بخشیده است.

در بالای ستون ها، طاق های قوسی نیم دایره شکل 
آجری قرار گرفته اند و در طراحی آنها از شکل درخت 
انگور الهام گرفته شده است. در معماری خانه به هیچ 
عنوان کم کاری نشده است و استفاده از پنجره ارسی، 
درها و پنجره های چوبی مشبک و مستطیل شکل در 
اتاق ها، آجرکاری های رخ بام، ناودان ها، طاقچه های 
گچ کاری ش��ده در اتاق ها و همچنین گل بته های 
گچ کاری ش��ده در قابی دایره ای ش��کل در نمای 
ساختمان، کلیتی تماشایی از عمارتی تاریخی را به 

نمایش می گذارند.

تاریخچهوکاربریکنونیخانه �
خان��ه علوی در محله ای به ن��ام درب اعلی یا 
دوچی که یکی از هشت دروازه اصلی شهر تبریز 
بوده قرار گرفته است. این محله به شتربان )دوچی( 

نیز معروف است.
خانه علوی تبریز در ابتدای امر به خانواده صرافلار 
که از افراد متمول شهر تبریز بوده اند، تعلق داشته 
است. این طور ذکر ش��ده که بعد از این خانواده، 
خانواده نجاتی و خانواده اکرامی در این بنای فاخر 
سکونت داشته اند. سپس خانواده علوی در آن ساکن 

می شوند که در حال حاضر هم  بنا به نام همین 
مالک آخری شناخته می شود. در نهایت پس از این 
دست به دست شدن ها، استانداری آذربایجان شرقی 

در سال ۱۳۷۹ خانه را می خرد.
به این ترتیب س��ازمان میراث فرهنگی مامور 
مرمت و بازس��ازی خانه می شود. در سال ۱۳۸۴و 
پس از مرمت، خانه علوی سرانجام تغییر کاربری 
داده و با عنوان خانه موزه س��فال نام گذاری شده 
و محل برگزاری کلاس های س��فالگری می شود. 
در حال حاضر این خانه تاریخی موزه زنده سفال 
شهر تبریز است. جالب است بدانید که سفال سفید 
مشخصه  هنر سفالگری و میراث ماندگار آذربایجان به 
شمار می رود. بیشتر معادن این خاک های سفید در 
زنوز آذربایجان بوده و خاستگاه این هنر نیز روستای 

زنوز از توابع مرند است.
هم اکنون زیرزمین خانه به کلاس های عملی 
چرخ کاری سفال اختصاص یافته و طبقه اول که 
بخش اصلی ساختمان است، محل موزه زنده سفال 

و گالری سفال به شمار می رود.
طبقه بالای خانه علوی با پنجره های ارسی و 
سالن فراخش محل نگهداری آثار منحصر به فرد 
سفالگران تبریزی است و با بازدید از آن افزون بر 
تماشای عمارتی تاریخی می توانید با هنر سفالگری 
تبریز بیش��تر آشنا شوید. در طبقه بالا همچنین 
صنایع دستی س��فال فروخته و عرضه می شود تا 
بازدیدکنندگان امکان خرید این هنر و صنایع دستی 

اصیل و ریشه دار ایرانی را داشته باشند.
در زیرزمین خانه علوی حوضخانه قرار گرفته 
است که بیشتر برای اجتماعات و جلسات هنرمندان 
و نمایشگاه های موقت مورد استفاده قرار می گیرد.

یکی از س��الن های خانه علوی نیز به نمایش 
آثار استاد فریده تطهیری مقدم، یکی از هنرمندان 
سفالگری، اختصاص یافته است. در سالن بزرگ تر 
خانه نیز آثار ارزشمند جمعی از هنرمندان سفال 

تبریز به نمایش در آمده است.
ازجمل��ه آثار جالب توجهی ک��ه در موزه زنده 
س��فال وجود دارد می توان به هنرهای س��فالینه 
س��نتی، مشبک کاری، س��فال هایی که روی آنها 
نقش ونگاره��ای زیبا و س��نتی طراحی ش��ده و 
کتیبه ها اشاره کرد. تمامی این آثار توسط هنرمندان 
آذربایجان شرقی ساخته شده و معرف هنر و تلاش 

هنرمندان این خطه است.
ب��رای بازدی��د از خانه تاریخی عل��وی تبریز 
کاف��ی اس��ت ب��ه آدرس خیابان ش��مس تبریز، 
روبه روی ایس��تگاه گرو، کوچ��ه صرافلار، کوچه 
 شهید نوروزی، پلاک ۱۰۰ مراجعه کنید و سراغ 

موزه سفال را بگیرید.

»جهانصنعت«خانهتاریخیعلویدرتبریزرامعرفیمیکند

عمارتی با رنگ و بوی سفال

ایس�نا- محققان کشور در یک مطالعه جدید به بررسی 
هوش کسب وکار در صنعت گردشگری از دیدگاه آینده پژوهانه 
پرداخته اند. صنعت گردشگری در سال های گذشته به یکی 
از مهم ترین صنایع جهان تبدیل ش��ده اس��ت. با این وجود، 
ورود گردش��گران بین المللی در سطح جهان در سال ۲۰۲۰ 
نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل از آن، ۷۲ درصد کاهش 
داش��ته اس��ت که این کاهش به دلیل مشکل ویروس کرونا 
و محدودیت های ایجادش��ده در سفر همچنان وجود دارد و 
منجر به زی��ان ۹۳۵ میلیارد دلاری درآمد حاصل از صنعت 
گردش��گری بین المللی ش��ده اس��ت. در این میان، منطقه 
خاورمیانه کاهش ۷۳ درصدی را ثبت کرده اس��ت، در حالی 
 که آفریقا با کاهش ۶۹ درصدی و اروپا و آمریکا نیز با کاهش

 ۶۸ درصدی مواجه بوده اند.
بنا بر اطلاعات ارائه ش��ده توس��ط متخصصان و بر مبنای 
گزارش س��ازمان جهانی گردش��گری، در سال ۲۰۱۹ تعداد 
گردش��گران ورودی به ایران حدود ۹ میلیون ثبت شده که 
نس��بت به س��ال ۲۰۱۸ افزایش حدودا ۲۴ درصدی داشته 
اس��ت. مطابق با س��ند چشم انداز بیست س��اله کشور، لازم 
اس��ت سهم ایران از شمار گردش��گران جهانی تا ۱/۵ درصد 
در س��ال ۱۴۰۴ افزایش یابد، یعنی ح��دود ۲۰ میلیون نفر 
گردش��گر از بازار جهانی را سالانه به خود جذب کند که این 
امر مستلزم سرمایه گذاری بیش از ۳ هزار میلیارد تومان در 
این صنعت است. توسعه مداوم صنعت گردشگری شاید تنها 
با رشد سیستم های فناوری اطلاعات و ارتباطات میسر باشد. 
در واق��ع فناوری اطلاعات و ارتباطات نقش مهمی در بهبود 

رقابت پذیری سازمان ها و مقاصد گردشگری دارد. این فناوری 
در ح��ال دگرگونی به یک سیس��تم یکپارچه از تجهیزات و 

نرم افزارهای شبکه ای است.
در این رابطه، پژوهش��گرانی از دانش��گاه قم و دانش��گاه 
آزاد اس��لامی واحدهای همدان و گنب��د کاووس مطالعه ای 
آینده پژوهانه را انجام داده اند که در آن، هوش کسب وکار در 

صنعت گردشگری مورد بررسی قرار گرفته است.
در این تحقی��ق، از روش های کیفی و کمی برای تحلیل 
داده ها استفاده ش��ده و خبرگان گردشگری، آینده پژوهی و 

هوش کسب وکار، مورد پرسش قرار گرفته اند.
بر اس��اس نتایج بررسی های انجام ش��ده، چهار سناریو با 
اسامی عصر شکوفایی، عصر ناهمسانی، خانه عنکبوت و عصر 
یخی پرورش یافت و سناریوهای عصر شکوفایی و عصر یخی، 
به ترتی��ب بهترین و بدترین ش��رایط را در مورد آینده هوش 

کسب وکار در گردشگری به تصویر می کشند.
در این باره، محمدحس��ن ملکی پژوهشگر دانشگاه قم و 
همکارانش می گویند: »برای تحول درونزا در حوزه توس��عه 
هوش کسب وکار در گردشگری در کشور بسترهایی نیاز است 
تا در آینده امکان توسعه این فعالیت ها وجود داشته باشد. با 
مهیا کردن این بسترها، در صورت بروز گشایش های بین المللی 
شرایط مناسبی برای صنعت گردشگری فراهم خواهد آمد.«

آنها می افزایند: »یکی از این بس��ترها، مساله قانونگذاری 

و رگولاتوری اس��ت. شفاف بودن قوانین و محدوده فعالیت، 
ابهامات و ریسک های پیش روی استارت آپ های گردشگری 
و کس��ب وکارهای گردش��گری را در اس��تفاده از خدمات و 
فناوری ه��ای نوآورانه مانند ه��وش مصنوعی و کلان داده ها 
کاه��ش می دهد. قوانین مورد نظر باید با همکاری ذی نفعان 
مختلف صنعت گردش��گری از جمله نهادهای متولی )مثل 
میراث فرهنگی(، کسب وکارهای گردشگری، استارت آپ های 
گردشگری، پارک های علم و فناوری و مراکز رشد و شرکت های 

توسعه فناوری وضع شود تا ضمانت اجرایی داشته باشد.«
براس��اس یافته های این تحقیق، مطل��ب بعدی، افزایش 
شفافیت در ارائه آمار و گزارش ها و وجود پایگاه های اطلاعاتی 
گس��ترده و شفاف است. این ش��فافیت باید توسط نهادهای 
متولی گردش��گری دنبال شود. در این زمینه اقداماتی مانند 
جلوگیری از ارائه آمارهای موازی، مش��خص کردن نهادهای 
ارائه دهنده آم��ار و اطلاعات در بخش های مختلف همکاری 
با کس��ب وکارها و موسسات گردش��گری در زمینه ارائه آمار 
و گزارش ها، در اختیار قرار دادن متناوب و دوره ای آمارهای 
گردشگری در اختیار کسب وکارهای گردشگری و هماهنگی 
بین دستگاه های مسوول گردشگری مانند میراث فرهنگی با 
س��ایر نهادها و سازمان های موثر مثل وزارت خارجه، وزارت 
فناوری اطلاعات و ارتباطات، وزارت ارشاد و وزارت بهداشت 

بسیار مهم است.

به گفته ملکی و همکارانش، »سیاستگذاران و تصمیم سازان 
دولتی به ش��یوه دیگری هم می توانند از پیاده س��ازی هوش 
کس��ب وکار در صنعت گردشگری حمایت کنند. برای نمونه 
فعالیت های وزارت فناوری اطلاعات و ارتباطات در راس��تای 
توس��عه اینترنت در کش��ور، افزایش س��رعت و پهنای باند، 
دسترسی بیشتر کاربران به اینترنت، حمایت از شرکت های 
توسعه دهنده فناوری هوش کسب وکار، هوش مصنوعی و علم 
داده می تواند زیر ساخت های فنی و فناورانه هوش کسب وکار 

در کشور را مهیا کند.«
ب��ه اعتقاد ای��ن محققان »با توجه ب��ه وجود تحریم های 
خارجی و محدودیت های بین المللی، حمایت مالی، آموزشی 
و مش��اوره ای از استارت آپ های گردش��گری و شرکت های 
دانش بنیان مشغول در حوزه هوش کسب وکار می توان نیازهای 
فناورانه کسب وکارهای گردشگری در زمینه هوش کسب وکار 
را رفع کرد. پارک های علم و فناوری و مراکز رشد، دانشگاه ها، 
بانک ها و موسسات تامین مالی از جمله نهادهایی هستند که 

در این زمینه می توانند بسیار موثر باشند.«
همچنین در این تحقیق اش��اره شده است که در زمینه 
تامین مالی می ت��وان از نوآوری ه��ای مالی فین تک ها مثل 
فناوری مالی جمعی هم اس��تفاده کرد. از طرفی با توجه به 
اهمیت گردش��گری در رش��د اقتصادی و ایجاد اشتغالزایی، 
تخصیص بخش قابل توجهی از بودجه های عمرانی به توسعه 
زیرساخت های فنی و فناورانه هوش کسب وکار در کشور باعث 
رفع موانع پیش روی کسب وکارهای گردشگری در استفاده از 

هوش کسب وکار خواهد شد.

توسط محققان کشور ارائه شد
روشهایگسترشهوشکسبوکاردرگردشگری

گزارش 2

خبر

حضورهیاتایرانیدراجلاسگردشگریشانگهای

»جهانصنعت«- سرپرست دفتر بازاریابی و توسعه گردشگری خارجی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: هیات گردشگری ایران 
متشکل از بخش دولتی و خصوصی که در اولین اجلاس گردشگری سازمان 
شانگهای کشور چین شرکت کرده است، با »ژانگ مینگ« دبیر کل سازمان 

همکاری های شانگهای دیدار کردند.
مسلم شجاعی که سرپرستی هیات ایران را برعهده دارد در این نشست ضمن 
قدردانی از میزبانی اس��تان س��ین کیانگ و شهر ارومچی در برگزاری اجلاس 
گردش��گری سازمان ش��انگهای، از این ابتکار به عنوان محور تقویت تعاملات 

گردشگری کشورهای عضو سازمان شانگهای نام برد.
وی به پتانس��یل های بازار کش��ورهای عضو سازمان شانگهای اشاره کرد و 
تسهیل تردد و معرفی ویژگی های فرهنگی کشورهای عضو را دو عنصر کلیدی 

در تقویت همکاری ها دانست.
سرپرست دفتر بازاریابی و توسعه گردشگری خارجی معاونت گردشگری، 
برگزاری این مراسم در استان سین کیانگ را فرصت مغتنمی برای بخش خصوصی 
دو طرف دانست تا با توجه به زمینه های مشترک فرهنگی و مذهبی، با برقراری 
ارتباط نزدیک و پیدا کردن کارگزاران متناسب، امکان تردد گردشگران این استان 
به مقصد ایران را فراهم کنند. در سال های اخیر هیات مذکور اولین هیات رسمی 

گردشگری ایران است که در این استان حاضر می شود.
ژانگ مینگ دبیر کل س��ازمان شانگهای نیز در این نشست ضمن تشریح 
تاریخچه شکل گیری اجلاس گردشگری و همچنین اهداف و برنامه های نشست، 
این اجلاس را زمینه ساز همکاری متقابل و شناخت بهتر کشورهای عضو برای 

توسعه گردشگری در منطقه دانست.
وی نگاه بلندمدت سازمان شانگهای را تبادل گردشگران دوردست در بین 

کشورهای عضو این سازمان بیان کرد.
لازم به ذکر اس��ت از طرف سازمان ش��انگهای سال ۲۰۲۳ به عنوان سال 
گردش��گری نامگذاری ش��د که به میزبانی شهر ارومچی کشور چین در حال 

برگزاری است و این برنامه تا روز یکشنبه آینده ادامه خواهد داشت.

افزایشساعتبازدیدازموزهزمان

»جهانصنعت«- موزه زمان با حذف تعطیلی روزهای شنبه، مدت زمان 
بازدید را نیز افزایش داد.

بنابر اعلام روابط عمومی گروه موزه های دفینه )زیرنظر بنیاد مستضعفان(، 
باغ موزه زمان مانند دیگر موزه های این مجموعه در روزهای شنبه تعطیل بود، 
اما از روز شنبه چهارم آذرماه این تعطیلی از فعالیت های موزه زمان حذف شده 

و این موزه تمام روزهای هفته باز خواهد بود.
از چهارم آذرماه درهای موزه زمان از ساعت ۸ صبح تا ۲۰ شب در تمامی 
روزهای هفته به روی علاقه مندان باز اس��ت. پیش تر س��اعت کاری موزه از ۹ 

صبح تا ۵ بعدازظهر بود.
موزه زمان اعلام کرده اس��ت این اقدام در قالب طرح »اکس��یر« و با هدف 
افزایش کارآیی، اثربخش��ی سازمانی، ارتقای راندمان کاری و تاکید بر اقتصاد 

فرهنگ انجام شده است.

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه

قانونهایحلجدولسودکو:
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یک تا 
۹ نوشته شود. بدیهی است که هیچ عددی 

نباید تکرار شود. 
۲- در ه��ر مربع ۳×۳ اعداد یک تا ۹ باید 
نوشته شود و در نتیجه هیچ عددی نباید 

تکرار شود.

زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه

سودوکو
س��ودوکو Sudoku ی��ک واژه ترکیبی 
ژاپنی به معنای عددهای بی تکرار است و 
امروزه به جدولی از اعداد گفته می شود که 
به عنوان یک سرگرمی رایج در نشریات 

کشورهای مختلف به چاپ می رسد.
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عمودی: 
۱- ش��هر بندری در ش��مال روس��یه – ش��به جزیره ای در 

کنار تنگه هرمز
۲- امتی��از انحص��اری بدون رقابت – حش��ره آینده اندیش 

– اسیر دربند
۳- سلس��له وکیل الرعایا – از رش��ته های ورزش شمش��یر 

بازی – عبور و مرور
۴- کتاب مذهبی هندوان – مخفف هستم – وقت و زمان 

فرارسیده – کابل نازک انتقال برق  
۵- خوراک بامدادی – اندیشمند و باخرد – علامت ندا

۶- رش��ته اتصال پارچه ها – وس��یله نقلی��ه مناطق قطبی 
– بازرگان

۷- طالب معاش رایگان – هدایت یابنده – داروی زخم
۸- تکی��ه کلام دراوی��ش – تدبی��ر و تیزهوش��ی – نوبت 

غذایی
۹- فی الفور و در همان لحظه – جمع راس – قش��ر گازی 

اطراف زمین
۱۰- گشایش دهنده و از نام های خدای متعال – درختی از 
تیره مرکبات که حاصل پیوند لیمو و نارنگی است – سرود 

دسته جمعی
۱۱- قدم تک – س��اک کوهنوردان – تخته ای در دس��ت 

منشی صحنه فیلمبرداری
۱۲- از آح��اد زم��ان – در ام��ان از خط��ر – کلام تصدیق 

انگلیسی – واحد شمارش کاغذ
۱۳- مسکن و پناهگاه – سرنیزه – اکسید روی

۱۴- ش��رح و تفس��یرکتاب زند – اتحاد انگشتان – حفره 
کوه

۱۵- قلاب ماهیگیری – شهری در استان تهران

افقی:
۱- اشتهاآور – سوره سی و یکم قرآن کریم

۲- زمان بازی در ورزش بوکس – پروردگار عالم – اصلاح 
مطالب برای نشر 

۳- لبخند بر لب دارد – کادو دادن – جانشینان
۴- زمان آینده – پایه و مبنا – پل مس��یر راه آهن اس��تان 

مازندران – پاسخ مثبت
۵- خطوط سیاه مانند و کمرنگ در هنر نقاشی – درگیری 

و نزاع – محل اسرار نهان

۶- دور از نظر – انباش��ته  و روی هم جمع ش��ده – از آفات 
درختان میوه

۷- ننر و از خود راضی – کنایه از عصبانی شدن و نام یک 
نوع گل – توده برف که از کوه ریزد

۸- ب��زرگان ق��وم – اس��ناد محکمه پس��ند – پیام رس��ان 
کاغذی

۹- محل فروش مواد غذایی در مدرس��ه و سینما – عرصه 
نمایشی انسان و حیوان – جوانه برنج

۱۰- دشمن قدیمی موش – پیاپی و پشت سرهم – گاهی 
اوقات با خشک یکجا می سوزد

۱۱- صمغ س��فید مطبوع با طعم تلخ – عنوان س��رفصل 
روزنامه – دانش دیپلماسی

۱۲- س��خت و محکم – چوب دستی س��اربانان – شماره 
پیشتاز – گل و لای چسبنده عرب

۱۳- شجاع و جسور – روز آدینه – همنشین تنباکو
۱۴- وکیل عمومی – چرخ نخ ریس��ی – قس��متی از چرخ 

خودروها 
۱۵- بش��ریت و انس��ان بودن – کتاب��ی از نظامی عروضی 

سمرقندی
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بدوناخذمجوزهیچفیلمیساختهنمیشود
حبیب ایل بیگی معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی در 
نشست خود با مدیران آموزشگاه های آزاد سینمایی گفت: بدون اخذ 
مجوز هیچ فیلمی ساخته نمی شود و باید هنرجویان جوان آموزشگاه ها 

را با قوانین ساخت فیلم و مجوزها آشنا کرد.
نشست گردهمایی مدیران آموزشگاه های آزاد سینمایی سراسر کشور 
با حبیب ایل بیگی معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی و بهمن 
حبشی مدیرکل دفتر نظارت بر تولید فیلم در سالن سینماتوگراف موزه 

سینما برگزار شد.
حبیب ایل بیگی معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی در این 
جلسه درباره مجوز  فیلم های تولیدی گفت: بدون اخذ مجوز هیچ فیلمی 
نمی تواند ساخته شود؛ البته شاید شما بگویید ما فیلم بدون مجوز ساختیم، 
اما این را در نظر بگیرید که وقتی شما از چراغ قرمز رد می شوید، پلیس 
شما را جریمه می کند و با تکرار این کار مسائلی پیش خواهد آمد؛ از این 
جهت خواهش ما از آموزشگاه ها این است که مدیرانشان، نوجوانان و 
جوانانی را که وارد آموزشگاه ها می شوند، با قوانین ساخت فیلم و مجوزها 
آشنا کنند.وی تاکید کرد: اگر می شنویم فیلمی توقیف شده به دلیل این 
است که قوانین را رعایت نکرده و شاید ما قوانین را آموزش نداده ایم. یکی 
از مسائلی که می خواهیم به هنرجویان آموزشگاه ها آموزش داده شود، 
این است که حوزه سینما بازار و شرایط متفاوتی دارد.ایل بیگی گفت: 
من ۷ سال در سینمای جوان بودم و همه این مسائل را پیگیری کردم. 
از طرفی تلویزیون باید به این برسد که پیوستگی ای میان دوره های 
مدیریتی اش وجود داشته باشد.وی بیان کرد: به نظرم می شود از طریق 
معاونت توسعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی به راهکارهایی در 
حوزه هایی که گفتم، رسید و حتما پیگیر خواهیم شد؛ ما به عنوان 
مرجع قانونی در قبال همه آثار تولیدشده باید پاسخگو باشیم و قطعا در 
همه موارد چنین ملاحظاتی را داریم. به نظرم می توان بحث قانونی را 

با یک شکل خاص دید.

بازیگران»نونخ«بهسواحلمکرانرسیدند
رییس دفتر و اجتماعی فرماندهی مرزبانی استان سیستان و بلوچستان 
از حضور کارکنان این یگان در پروژه سریال »نون خ« خبر داد. سرهنگ 
علیرضا فضلی اظهار کرد: فصل جدید سریال »نون خ«  به کارگردانی 
سعید آقاخانی چندی است که در دست تولید قرار دارد و در بخشی از 
سریال که در سواحل مکران در چابهار در حال ساخت است، قصد دارد 
تلاش ها و زحمات شبانه روزی کارکنان مرزبانی را به قاب تصویر بکشد.  
رییس دفتر و اجتماعی فرماندهی مرزبانی استان سیستان و بلوچستان در 
خصوص اهداف حضور کارکنان مرزبانی در چنین سریال هایی  گفت: امروز 
مرزبانی استان به لطف الهی با عملکرد مثبت خود در تمامی ماموریت های 
واگذارشده به این یگان توانسته تکیه گاه امنیت جامعه باشد و با تولید 
چنین فیلم هایی ملت شریف ایران اسلامی هرچه بیشتر با زحمات 
شبانه روزی مرزداران آشنا می شوند و مردم شریفمان باید  بدانند که این 
فرزندان با در دست گرفتن جان خود پاسدار و حافظ ارزش ها و امنیت 
این جامعه هستند. وی با اشاره به حضور  کارکنان مرزبانی استان در 
سریال در حال تولید خاطرنشان کرد: دنیای امروز متاثر از رسانه های 
دیداری و شنیداری است و این رسانه ها نقش های گوناگونی در پدید آمدن 
نظرات و افکار آحاد جامعه دارند. سرهنگ فضلی ادامه داد: امروز تولیدات 
سینمایی و حمایت از آثار مناسبی که می تواند در راستای ماموریت های 
یگان باشد، با قرار دادن عملکرد مرزبانی به عنوان یک واحد عملیاتی، 

نقش موثری در معرفی این اقدامات به جامعه دارند.

سینمایایران۳۷میلیاردفروخت
سینمای ایران در هفته ای که گذشت میزبان ۹۱۸ هزار مخاطب شد و 
توانست ۳۷ میلیارد تومان بفروشد . سینمای ایران در هفته ای که گذشت 
در مجموع میزبان ۹۱۸ هزار مخاطب بود که توانست ۳۷ میلیارد و ۷۴۸ 
میلیون و ۲۵۹ هزار تومان فروش داشته باشد؛ این آمار نسبت به هفته های 
گذشته روند صعودی بسیار خوبی داشته و به طور کلی وضعیت سینمای 
ایران درحال رونق است. فیلم کمدی »هتل« به کارگردانی مسعود اطیابی، 
تهیه کنندگی محمد شایسته و نویسندگی امیر برادران و پیمان جزنی 
از ۵ مهر ۱۴۰۲ در سینما های ایران اکران شد و  این هفته میزبان ۴۶۲ 
میلیون مخاطب شد و توانست ۱۹ میلیارد و ۹۲۴ میلیون تومان فروش 
داشته باشد و در رتبه اول فروش گیشه قرار گیرد. »بچه زرنگ« یک 
انیمیشن سینمایی در ژانر ماجراجویی به تهیه کنندگی حامد جعفری 
است که با فروش ۱۵۲ هزار بلیت به ارزش ۴ میلیارد و ۷۱۹ میلیون 

تومان در رتبه دوم جدول فروش گیشه سینما قرار گرفت.
فیلم کمدی »فس��یل« به تهیه کنندگی سیدابراهیم عامریان و 
کارگردانی کریم امینی از ۲۴ اسفند ۱۴۰۱ روی پرده سینما های سراسر 
کشور است که در هفته گذشته با فروش ۸۷ هزار بلیت به ارزش ۳ 
میلیارد و  ۷۰۸ میلیون تومان در رتبه سوم جدول فروش سینما ها قرار 
گرفت. فیلم سینمایی »جوجه تیغی« مستانه مهاجر این هفته با فروش 
۴۶هزار بلیت سینما توانست دو میلیارد و ۱۱۶ میلیون تومان بفروشد و 
در رتبه چهارم جدول فروش سینما ها قرار گیرد. »گیج گاه« به کارگردانی 
عادل تبریزی است که از ۱۲ مهرماه روی پرده سینما های سراسر کشور 
رفته و تاکنون ۳۸ هزار بلیت به ارزش یک میلیارد و ۱۶۶ میلیون تومان 

فروخته و در رتبه پنجم گیشه قرار گرفته است.

اطلاعرسانینامتعارفجشنوارهفیلمفجر
ادامهدارد

مجتبی امینی دبیر چهل و دومین جش��نواره فیلم فجر در یک 
مصاحبه تلویزیونی اعلام کرد که مسعود نجفی مدیر روابط عمومی این 
دوره از جش��نواره است. برخلاف روال معمول که مدیر روابط عمومی 
جشنواره ها طی دریافت حکمی از دبیر آن جشنواره به صورت رسمی 
معرفی می شود،  مجتبی امینی دبیر چهل و دومین جشنواره فیلم فجر 
در گفت وگو با گزارشگر یک برنامه تلویزیونی اعلام کرد که مسعود نجفی 
مدیر روابط عمومی این دوره از جشنواره فیلم فجر است و مدتی ا ست 
کار خود را آغار کرده است.این در حالی است که مدیر روابط عمومی 
جشنواره ها باید پیش از اعلام فراخوان و در ابتدای فعالیت های رسانه ای 
جش��نواره ها معرفی ش��ود. طی ماه های اخیر معرفی نش��دن مدیر 
روابط عمومی جشنواره فیلم فجر امسال بارها از سوی رسانه ها  مورد 
انتقاد قرار گرفته بود و اهالی رسانه در موقعیت ها و برنامه های مختلف از 
دبیر جشنواره و وزیر ارشاد در این باره پرس و جو کرده بودند، اما جواب 

مشخصی دریافت نکردند.

کلینتایستوود٩۳ِساله
»قاضیشماره٢«رامیسازد

کلینت ایس��توود بازیگر و کارگردان کهنه کار س��ینمای آمریکا، 
تصویر برداری شصت و چهارمین اثر فیلم با نام »قاضی شماره ۲« را در 
ایالت جورجیا در سن ۹۳سالگی آغاز کرد. نخستین تصاویر ایستوود 
۹۳ساله، با لبی خندان، در پشت صحنه فیلم جدیدش به تازگی منتشر 
شده است. »قاضی شماره ۲« نخستین فیلم ایستوود پس از »ماچوی 
گریان« است که در سال ۲۰۲۱ واکنش های متفاوتی را به همراه داشت. 
نیکلاس هولت، ستاره  جوان فیلم های »سوگولی« )یورگوس لانتیموس( و 
»مکس دیوانه: جاده  خشم« )جورج میلر(، تونی کولت بازیگر فیلم »کوچه  
کابوس« )گیرمو دل تورو( و سریال تحسین شده  »راه پله« و کیفر ساترلند 
ستاره  سریال پربیننده و محبوب ۲۴، از بازیگران فیلم جدید ایستوود 
هستند. براساس گزارش هالیوود ریپورتر، فیلم جدید ایستوود داستان 
یکی از اعضای هیات منصفه است که در پرونده  یک قتل با چالش های 

اخلاقی روبه رو می شود.

سینمای جهان

سینما

دوسالونیمپسازتعطیلی»کتابباز«

تعطیلی برنامه »کتاب باز« به عنوان یکی از جدی ترین تولیدات 
فرهنگ��ی در حوزه ترغیب به کتاب و ادبیات در طول دهه های 
اخیر، حالا به دو سال و نیم رسیده است؛ برنامه ای که به بهانه 
تحول محتوایی تعطیل ش��د و جایگزین مناسبی هم برای آن 
دیده نشد.صداوسیما در سال های گذشته برنامه های متعددی با 
موضوع کتاب روی آنتن رادیو یا تلویزیون برده است که یکی از 
پربیننده ترین آنها »کتاب باز« است؛ برنامه ای که البته از سوی اغلب 
اهالی ادبیات و کارشناسان بیش از آنکه مجموعه ای تخصصی در 
حوزه کتاب باشد، برنامه ای از نوع انگیزشی و انرژی مثبت تلقی 
می شد. با این همه »کتاب باز« پس از چند دوره پرفروغ، به صورت 
ناگهانی تعطیل شد و هیچ وقت پاسخ درستی درباره چرایی آن 
داده نشد. به بهانه سپری شدن هفته کتاب که همه برنامه ها با 
هدف بردن کتاب به میان مردم طراحی می شود و بعضا اثرگذاری 
درستی هم ندارد، رخدادهای مربوط به این برنامه را بار دیگر مرور 
می کنیم.  برنامه »کتاب باز« که از نیمه دهه ۹۰ شمسی آغاز شد 
و تا پایان این دهه طی ۶ فصل اصلی و دوسری ویژه برنامه ماه 
رمضان، روی آنتن شبکه نسیم رفت، در ابتدا سال ۹۵ با حضور 

امیرحسین صدیق در مقام مجری به تولید و پخش رسید.
در فص��ل دوم س��روش صح��ت که خود یک��ی از مهمانان 
قسمت های پایانی فصل اول »کتاب باز« بود، میزبانی این برنامه 
را به عهده گرفت و تا پایان، اجرای آن را بر عهده داشت. او که با 
اجرای فصول مختلف این برنامه به نماد »کتاب باز« تبدیل شد، با 
حضوری بی تکلف به گپ وگفت با مهمانان می پرداخت و از علایق 
و سلایق انتخاب کتاب، عادت های کتاب خوانی و نویسنده ها و 
شعرای محبوبشان می پرسید. سروش صحت اگرچه پیش از این 
برنامه به عنوان بازیگر و پیش و پس از آن به عنوان نویس��نده 
و کارگ��ردان فعالیت کرد، ولی تا حد زیادی در ذهن مخاطبان 
تلویزیون که عامه مردم جامعه را تش��کیل می دهند، به عنوان 
میزبان کتاب دوست »کتاب باز« ماند. مدیر شبکه نسیم از »تحول 
محتوایی« کتاب باز سخن گفت و تاکید کرد: بررسی هایی اتفاق 
می افتد که بتوانیم برنامه را با کیفیت بیشتر و محتوای غنی تر 
تولید کنیم؛ اتفاقی که به واسطه همزمانی با تعطیلی برندهای 
دیگر تلویزیون، از همان ابتدا بیشتر رنگ و بوی تعطیلی برنامه 
را داشت! این برنامه همچنین در بخش های ثابت یا هفتگی با 
حضور چهره هایی مانند مجتبی شکوری، منصوره مصطفی زاده، 
رشید کاکاوند، احسان رضایی، اردشیر رستمی، مسعود فروتن، 
مسعود فراستی و... بهره می برد که در مسائل مختلف مرتبط با 
کتاب، با میزبان به گفت وگو می پرداختند و البته بعضی از آنها با 

همین برنامه به مخاطبان معرفی شدند.
اتفاق جالب در این برنامه، حضور مهمانانی از همه طیف های 
فکری در آن بود که از محمدحسن روزی طلب، حسین قرایی، 
وحید یامین پور و علیرضا قزوه گرفته تا میلاد دخانچی، شهاب 
مرادی و حبیب احمدزاده را شامل می شد. چهره های مطرحی 
مانند عادل فردوسی پور، مهران مدیری، مجتبی جباری و پژمان 
جمشیدی نیز که به ندرت دعوت برنامه های گفت وگومحور را 
می پذیرفتند، در این برنامه حضور یافتند تا درباره کتاب حرف 

بزنند و نظر مخاطب عام را به آن جلب کنند.
»کتاب ب��از« در کن��ار عناوین متعدد دیگر تاریخ س��ازمان 
صداوسیما در حوزه کتاب و کتاب خوانی قرار می گیرد که برخی 
همچون شب های هنر، هزاره شعر و ... مخاطب خاص را درگیر و 
رضایتش را جلب می کردند، اما کتاب باز بیش از هر برنامه دیگری 
در این حوزه، توجه مخاطبان عام را به کتاب جلب کرد. هرچند 
بعده��ا برنامه هایی چون »کتاب خوب« با اجرای )ایرج نوذری( 
و »چارکت��اب« )پاراگ��راف ۴( هم به این جمع اضافه ش��دند و 
تلاش هایی در این زمینه داشتند. با این حال این محصول رسانه 
ملی )برنامه کتاب باز( که گفته می شد قرار است از پاییز ۱۴۰۰ 
به آنتن شبکه نسیم برگردد، با تحولات مدیریتی در تلویزیون 

به پایان رسید.
بعدها محمدرضا خوشرو مدیر شبکه نسیم از »تحول محتوایی« 
این برنامه سخن گفت و تاکید کرد: بررسی هایی اتفاق می افتد 
که بتوانیم برنامه را با کیفیت بیش��تر و محتوای غنی تر تولید 
کنیم؛ اتفاقی که به واسطه همزمانی با تعطیلی برندهای دیگر 
تلویزیون، از همان ابتدا بیش��تر رن��گ و بوی تعطیلی برنامه را 
داشت. در نهایت با وجود گذشت حدود دو سال و نیم از آخرین 
قس��مت های »کتاب باز« این وعده عملی نشد و برنامه به آنتن 
تلویزیون بازنگش��ت. کسی هم پاس��خ نداد که »کتاب باز« چرا 

واقعا تعطیل شد؟
تنه��ا نتیج��ه موجود و حال حاضر این اس��ت ک��ه عملا از 
ظرفیت تلویزیون در حوزه کتاب به اندازه گذشته استفاده نشد 

و نمی شود.
حال در شرایطی که مدیران صداوسیما به ساخت برنامه های 
پرمخاطب در این حوزه تمایل دارند، باید دید آیا بالاخره تلاش ها 
برای تولید جایگزینی در حد و اندازه های »کتاب باز« به ثمر خواهد 
نشس��ت یا این برنامه همچنان به عنوان ترازی در برنامه سازی 

مرتبط با کتاب برای مخاطب عام در یادها خواهد ماند.

 هفته کتاب
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کنسرت »همراه با خاطره ها« با همراهی 
ارکستر ملی به رهبری مجید انتظامی و گروه 
کر به رهبری رازمیک اوحانیان، پانزدهم آذر 
در تالار وح��دت روی صحنه خواهد رفت. 
یکی از قطعات ش��اهکاری که قرار است در 
این کنسرت اجرا ش��ود، سمفونی حماسه 
خرمش��هر است و حالا قرار است این قطعه 
به ش��کل کامل، برای نخس��تین بار در این 

کنسرت اجرا شود.
پس از گذش��ت یک س��ال، قرار اس��ت 
روز چهارش��نبه پانزدهم آذر م��اه ۱۴۰۲، 
مجی��د انتظام��ی همراه با ارکس��تر ملی و 
گروه کر، میزبان علاقه مندان به موس��یقی 
کلاس��یک و البته نوس��تالژیک باشند. این 
کنس��رت که »همراه با خاطره ها« نام دارد 
و قرار بود در مهر ماه س��ال گذش��ته روی 
 صحنه برود، پس از پش��ت س��ر گذاش��تن 
فراز و نش��یب های زیادی، آذرماه امسال به 

اجرا در خواهد آمد.
بن��ا بر آنچه اعلام ش��ده، قرار اس��ت در 
این کنس��رت قطعات »حماسه خرمشهر«، 
»از کرخه تا راین«، »بوی پیراهن یوسف«، 
»آژانس شیشه ای«، »دیوانه از قفس پرید«، 
»ت��رن«، »دوئل«، »ش��یخ بهایی«، »زال و 
سیمرغ )موسیقی تیتراژ بچه های کوه آلپ(« 
ک��ه همگی از س��اخته های مجید انتظامی 
هستند، برای مخاطبان اجرا شوند. انتظامی 
پس از یک دهه دوری از صحنه، بالاخره با 
مجموع��ه ای از آثار خود به صحنه برخواهد 
گش��ت و چوب رهبری ارکستر را به دست 
خواهد گرفت. او بناس��ت قطعات س��اخته 
خ��ودش را با ترکیبی از س��ازهای ایرانی و 
کلاس��یکِ ارکس��تر ملی ایران و همراهی 
گروه کُر ب��ه رهبری رازمیک اوحانیان اجرا 
کند. این قطعات که عمدتا حماسی هستند، 
برای بسیاری از مردم جنبه نوستالژیک نیز 
دارند و بخشی از تاریخ شنیداری چند نسل 
را تش��کیل داده اند. نس��لی که در بحبوحه 
جنگ این قطعات حماس��ی را می شنیده، 

نس��لی که کمی پس از جن��گ و در دوران 
صل��ح توام با خس��ارات ناش��ی از جنگ با 
ای��ن قطعات ارتباط می گرفته و نس��لی که 
س��ال ها پس از جنگ هشت ساله این آثار 
را شنیده، بی شک احساسات متفاوتی را از 
ش��نیدن این قطعات تجربه کرده اند و طعم 
متفاوتی از نوستالژی را می چشند، اما نقطه 
اش��تراک همه ما این است که این قطعات 
برای همه مان نوستالژی است و روح حماسه 
را در دل هایم��ان زنده می کند. این قطعات 
ح��رف دل مردم را با زبانی هنرمندانه بیان 
می کند، به همین دلیل هم در حافظه مردم 
جایگاه ویژه ای پیدا کرده اند. انتظامی خودش 
هم دراین باره پیش تر به رسانه ها گفته بود: 
موس��یقی حماس��ی در وجودم هست. هر 
کاری کنم دست آخر حماسی می شود. مثلا 
موسیقی »از کرخه تا راین« کاملا حماسی 
اس��ت. یکی از قطعات شاهکاری که در این 
بین به چشم می خورد و خیلی از علاقه مندان 
به موسیقی حماسی و ملی را برای شرکت 
در این کنس��رت مشتاق می کند، سمفونی 
حماسه خرمشهر است و حالا قرار است این 

قطعه به ش��کل کامل، برای نخستین بار در 
این کنس��رت اجرا شود. انتظامی همچنین 
در رابط��ه با این اثر فاخر خود به رس��انه ها 
گفته بود: قدیمی ترین قطعه ای که نوشته ام 
»حماسه خرمشهر« است. این قطعه حدود 
۴۰ س��ال قدم��ت دارد. ملودی های این اثر 
هنوز در ذهن مردم هست. ملودی های این 
اث��ر هنوز تازه و زنده اند. انتظامی خود را به 
رزمندگان و شهدای جنگ تحمیلی مدیون 
می داند و ب��ه همین دلیل عمده کارهایش 
رنگ و بوی وطن و حماسه آفرینی جوانانش 
را دارد. مردم نیز از آثار او استقبال می کنند 
و این ارتباط گرفتن به این دلیل اس��ت که 
حب وطن و ش��جاعتی ک��ه در این قطعات 
نهفته ش��ده و روایتگر حماس��ه آفرینی ها و 
رشادت های جوانان است، ریشه در دل همه 
دارد و این همذات پنداری جای این قطعات 
موس��یقی را در دل ها محکم کرده اس��ت. 
البته قطعاتی چون سمفونی خرمشهر اجرای 
سخت و سنگینی هم دارند و هماهنگ کردن 
ارکس��تر و برخاستن صدای خوب از آن نیز 
هن��ر بزرگی می خواهد که حتما انتظامی و 

ارکستر ملی به خوبی از پس آن برخواهند 
آم��د. این ارکس��تر و گروه ک��ر نزدیک به 
یک س��ال پیش به تمری��ن پرداختند ولی 
کنسرتش��ان به دلیل التهابات سال گذشته 
برگزار نش��د و حالا پ��س از یک وقفه یک 
س��اله، دوباره ب��ا تمرین بس��یار، آماده اند 
تا روی صحن��ه بروند. تازه ترین کنس��رت 
ارکس��تر مل��ی ایران با همکاری مش��ترک 
بنیاد رودکی، دفتر موسیقی وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامی و انجمن موسیقی ایران 
روز چهارش��نبه پانزدهم آذر ماه به رهبری 
مجید انتظامی در تالار وحدت تهران برگزار 
خواهد شد. این اجرا به شدت مورد استقبال 
مخاطب��ان قرار گرفته، ب��ه طوری که هنوز 
بیش از دو هفته به اجرای کنس��رت مانده 
تمام بلیت هایش در همان س��اعات ابتدایی 

به فروش رسیده است.

 پایان 10  سال دوری از صحنه با یک کنسرت نوستالژیک 

گروهفرهنگوهنر- »محمود گبرلو« 
منتقد سینما »هتل« را فیلم خوبی می داند که 
با فیلمنامه ای قوی برای زوج های جوان و والدین 
خوب است تا راه صحیح زناشویی مستحکم را 
یاد بگیرند. کمدی این روزها پرمخاطب ترین 
ژانر سینمای ایران است، فیلم هایی که شاید 
بعضا مناسب نباشند و مفاهیم اخلاقی خوبی 
نداشته باشند. شاید سخن ترین کار در ساخت 
کمدی نوش��تن فیلمنامه ای است که حاوی 

محتوای مناسب نیز باشد.
محمود گبرلو منتقد سینما در نقدی در 
رابطه با فیلم »هتل« این فیلم را اثری بامحتوا 

توصیف کرده است.
او درباره این فیلم نوشته: »معمولا منتقدان 
برای نوشتن درباره فیلم های کمدی که در حال 
حاضر در حال نمایش در سینمای ایران است 
اکراه دارند. به قول مرحوم استاد عالمی آنقدر 
فیلم خوب وجود دارد که اصلا وقتی برای دیدن 

فیلم بد نداریم.
خوشحالم مسعود اطیابی کارگردان فیلم 
»هتل« همیش��ه در گسترش اقتصاد سینما 
تلاش می کند و قابل احترام است، اما نتوانستم 
با اکثر آثارش ارتباط بگیرم تا آنکه فیلم »هتل« 
را دیدم! فیلم »هتل« از لحاظ فرم س��اختار و 
فیلمنام��ه خیلی تمیز و مرت��ب در آمده و از 
آن لذت بردم. این فیلم س��ینمایی وضعیت 
زندگ��ی زوج هایی را نش��ان می دهد که گاه 

یک مرد متاهل یا گاه دختران ناآگاه به خاطر 
عدم صداقت و دروغگویی، پایه های مستحکم 
روابط زناشویی را تخریب می کنند و منجر به 
گسست و بی اعتمادی در جامعه خانواده پسند 

می شوند.
فیلمنام��ه در ارائه قصه ای مس��تحکم، 
ش��خصیت پردازی های محکم و همچنین 
طراح��ی موقعیت ه��ای دله��ره آور و ایجاد 
اضطراب در دل تماشاگر که مبادا با رودررو 

قرار گرفتن ش��خصیت ها، روایت خیلی زود 
و شلخته به پایان برسد، همراه با کارگردانی 
دقیق و سنجیده به خصوص شیوه میزانسن 
و طراح��ی موقعی��ت دوربی��ن و همچنین 
هدایت درس��ت بازیگ��ران در کلام و چهره 
از ویژگی ه��ای مثبت فیلم »هتل« اس��ت. 
برخ��ی اغراق ها مثل رفتار پ��در و دختر یا 
همس��ر مدیرعامل در عشق ورزی و محبت 
منطقی، درصدد انتقال درست این پیام به 

تماشاگر است که او را به تحکیم خانواده بر 
مبنای تعهد و اخلاق و نشانه های بداخلاقی 
و خیانت طرفین و پیدا کردن زندگی بهتر 
س��وق دهد. نکته مهم دیگر فاصله گرفتن 
فیلمنامه نوی��س و کارگردان و حتی س��ایر 
اج��زای فیلم، از موقعیت ه��ای غیر اخلاقی 
ی��ا ش��وخی های کلامی اروتیک اس��ت که 
در برخ��ی آث��ار کمدی باب ش��ده که یک 
موقعیت مثبت و موثر برای »هتل« محسوب 

می شود.
 این فیلم برای زوج های جوان یا والدینی 
اس��ت که همراه با لحظات مفرح و شاد، راه 
صحیح زناش��ویی مس��تحکم را بیاموزند تا 
مبادا با بوالهوس��ی و مش��کلات اقتصادی و 
نادانی راه غل��ط و فریبکارانه ای را در پیش 
بگیرند. تماشاگر هم مطمئن باشد اگر به طور 
اتفاقی فرزندان همراه شان باشد شرمنده و 
متضرر نمی شود چون در مجموع فیلم هتل 
سالم و س��لامت  اس��ت. اینکه فیلمنامه از 
کجا برگرفته شده و چه افرادی در موفقیت 
کارگردان نقش داشتند و ضعف های جدی 
ه��م به خص��وص در بازیگری وج��ود دارد 
ج��ای خود، بحث ج��دی دارد. واقعا پژمان 
جمش��یدی نابغه ای در س��ینمای کمدی 
ایران است، هر چند گاهی خودش را تکرار 
می کن��د. خانم رامین فر هم هر کجا باش��د 

خوب می درخشد.
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